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مجيد اعزازي|
دبير گروه راه و شهرسازي|

1- اقتص��اد ايران حال و روز خوش��ي ن��دارد. اثبات 
اين مس��اله نيازمند ارايه آمار و ارقام هم نيس��ت. هر 
ش��هروندي به نوبه خود از وخامت حال اقتصاد خبر 
دارد. از كارگر و كارمندي كه هر روز شاهد افت قدرت 
خريد خود اس��ت تا كارآفري��ن و كارفرمايي كه هر 
روز عرصه را براي ايفاي نقش خود تنگ تر مي بيند. 
اقتصاددانان و كارشناسان اقتصادي هم كه سري در 
آمار و ارقام دارند و صعود و نزول روند ش��اخص هاي 
كلان و عمده كش��ور را رصد مي كنن��د مي دانند كه 
اقتصاد ايران از بيماري هاي مزم��ن و متعددي رنج 
مي برد. در اين ميان، نكته قابل توجه ارايه راهكارهاي 
متنوع و گاه متناقض از س��وي افراد، ش��خصيت ها 
و حتي از س��وي اقتصاددانان متعلق ب��ه نحله هاي 
فكري متفاوت اس��ت. راهكارهايي كه اغلب جزيي و 
جزيره اي هس��تند و در عين حال، از سوي مسوولان 
دولتي و غيردولتي ناديده انگاش��ته مي شوندش��ايد 
بتوان گفت كه از ميان اين راهكارها، راهكارهايي كه 
مقيد به منطق علم اقتصاد هستند و از پشتوانه هاي 
تجربي در ساير كش��ورها بهره مندند، مهجورترند، 
چراكه س��كاندار ي��ا س��كانداران اقتصاد اي��ران در 
عرصه عمل، به غير از قيد و بن��د علم اقتصاد، قيود و 
ملاحظات ديگري ه��م دارند كه اتفاقا وزن و س��هم 

بيشتري در تصميم گيري هاي آنان ايفا مي كند.
2- در اي��ن ش��رايط، از وج��ود نقدينگ��ي فزاينده 
و س��رگردان در اقتص��اد و البت��ه به همين نس��بت 
راهكارهاي زيادي براي حل اين مشكل مي خوانيم و 
مي شنويم. از جمله ديروز يكي از نمايندگان مجلس 
گفته اس��ت، »مجلس و دولت بايد ت��لاش كنند تا 
نقدينگي در جامعه را به س��مت س��رمايه گذاري و 
عمران س��وق دهند، اگرچه دولت در بودجه س��ال 
۹۹ در اي��ن م��ورد تدبيري اتخ��اذ نكرده اس��ت.« 
البت��ه احتمالا منظ��ور ايش��ان از س��رمايه گذاري، 

س��رمايه گذاري مولد بوده اس��ت، چرا ك��ه در حال 
حاضر، بسياري از افراد حقيقي و حقوقي، نقدينگي 
خود را در بازاره��اي پول، ارز،  ط��لا، دلالي ملك و... 

سرمايه گذاري كرده اند. 
3- حال س��وال اين اس��ت كه چه مانع يا موانعي براي 
س��رمايه گذاري نقدينگي موجود در كارهاي عمراني و 
مولد وجود دارد كه نيازمند تدبير دولت است؟ براي پاسخ 
به سوال، بايد ريش��ه و زمينه رشد نقدينگي در اقتصاد 
ايران را ش��ناخت. آن طور ك��ه اقتصاددانان مي گويند، 
يكي از موتورهاي رش��د نقدينگي در كشور، مكانيسم 
تبديل درآمدهاي نفتي به ري��ال و تزريق آن به اقتصاد 
است )كه احتمالا به دليل تحريم ها وكاهش فروش نفت 
اين موتور تضعيف شده اس��ت( و ديگري فعاليت هاي 
خارج از قاعده بانك ها و موسسه هاي اعتباري طي يك 
دهه اخير به ش��مار مي رود. موسس��ه هايي كه با هدف 
جذب حداكثري نقدينگي شهروندان، به مشتريان خود 
س��ودهاي كلان پرداخت مي كردند و از سوي ديگر، به 
جاي پرداختن به وظايف بانكداري خ��ود، اين منابع را 
به طور مستقيم و غيرمس��تقيم در بخش ساخت وساز 
هزينه مي كردند؛ ساخت و سازهاي لوكسي كه به دليل 
عدم نيازسنجي و اقتصادسنجي حالا بسيار گران هستند 
و بدون مشتري مانده اند. در همين حال، بيش از 86 هزار 
پروژه عمراني و صنعتي نيمه تمام در كشور وجود دارد 
كه تشنه نقدينگي هستند و دولت هم با كسري بودجه 
مواجه است. بي گمان دولت تمايل دارد كه اين پروژه ها 
را پيش ببرد اما از س��ويي درآمده��اي نفتي او كاهش 
يافته و از سوي ديگر، داراي بدهي هاي كلان به نهادها 
و پيمانكاران است و از سوي ديگر، تمام نقدينگي خلق 
ش��ده در اقتصاد در مالكيت دولت قرار ندارد. از ابتداي 
هفته جاري، عمليات بازار باز از سوي بانك مركزي كليد 
خورده است تا استقراض از بانك مركزي قاعده مند شده 
و از خلق بيشتر نقدينگي جلوگيري شود. اميد مي رود 
كه با فعاليت اين بازار كمي از شدت بحران نقدينگي در 

كشور كاسته شود.

نقدينگي و سرمايه گذاري مولد
سرمقاله

س��خنگوي س��تاد تنظيم ب��ازار از مصوبات س��تاد 
تنظيم بازار براي پايش بازار در پايان س��ال خبر داد.
براس��اس اظهارات محمد رضا كلام��ي، »برگزاري 
نمايشگاه هاي بهاره، فروش هاي فوق العاده و تشديد 
بازرس��ي ها« از جمله مصوبات مهم س��تاد تنظيم 
بازار براي كنترل بازار اس��ت. س��تاد تنظيم بازار در 
جلس��ه ديروز خود، جزئي��ات طرح وي��ژه تأمين و 
توزيع كالا و ساماندهي بازار شب عيد را نيز مصوب 
كرد كه بر اساس آن، مقرر شده تا علاوه بر برگزاري 
نمايشگاه هاي بهاره كه با مسووليت كارگروه تنظيم 
بازار در اس��تان ها و با رياس��ت اس��تانداران برگزار 
مي شود، فروش هاي فوق العاده نيز برگزار شود و كالا 
بي واسطه و با تخفيف به مردم عرضه شود. همچنين 
مقرر ش��دكه هزينه برگزاري نمايش��گاه ها، طوري 
مديريت شود تا غرفي كه در اختيار فعالان اقتصادي 
براي عرضه كالا ق��رار مي گيرد، با نرخ مناس��ب و با 
كمترين هزينه باش��د تا به اين صورت امكان عرضه 
كالا با نرخ مناس��ب ني��ز فراهم ش��ود. در خصوص 
خدمات پر مصرف مثل حم��ل و نقل، خدمات پس 
از ف��روش، اماكن تفريح��ي و... نيز قرار بر تش��ديد 
نظارت گذاشته شد. همچنين مصوب شد، نهادهاي 
عمومي دولتي و ساير دس��تگاه هايي كه مسووليت 
برگ��زاري نمايش��گاه ها را دارند بايد ارايه شايس��ته 
خدماتي نظي��ر پاركينگ، خودپرداز، آتش نش��اني 
را به بازديدكنندگان صورت دهند. ديروز دوش��نبه 
3۰ دي ۹8 در نشست ستاد تنظيم بازار تصميمات 
اين س��تاد براي كنترل بازار در پايان س��ال تشريح 
شد. محمدرضا كلامي سخنگوي ستاد تنظيم بازار، 
گفت كه از اين پس نمايشگاه هاي بهاره با محوريت 
اتاق هاي اصناف برگزار مي ش��ود چرا كه اين اتاق ها 
در واقع مج��ري و ناظر تصميم��ات كلان كارگروه 
تنظيم بازار هستند. با اخذ اين تصميم توسط ستاد 
بازار، كار اجرايي به خود صنوف واگذار ش��ده است. 
در راس��تاي الزام اجراي اين تصميم همچنين مقرر 
شده است كه اگر استاني به هر علتي اين نمايشگاه ها 
را برگزار نكند، باي��د مجوزهاي لازم در اي��ن باره را 
از س��تاد تنظيم بازار كش��ور اخذ كند.  وي در رابطه 
با فروش هاي فوق العاده كه ب��ه معناي عرضه كالا با 
تخفيف ويژه است نيز گفت كه مقرر شده است تا در 
واحدهاي صنفي منتخب، فروشگاه هاي زنجيره اي 

و ميادين ميوه و تره بار، اين فروش ها برگزار ش��ود و 
طرح تشديد بازرسي در ايام پاياني سال نيز طراحي 
و اجراي آن در دستور كار قرار گرفته است. همچنين 
بر اس��اس مصوبات س��تاد تنظيم بازار، 3۰ هزار تن 
پرتقال و 23 هزار تن سيب به منظور تنظيم بازار شب 
عيد خريداري ش��ده و در انبارهاي استان هاي مبدا 
موجود است كه تا قبل از آغاز اسفندماه به استان هاي 
مقصد منتقل شده و شبكه هاي توزيع منتخب براي 
عرضه اين كالاهاي تنظيم بازار در نظر گرفته ش��ده 
است تا در ايام پاياني س��ال و عيد نوروز بتوانند اين 
كالاها را در اختيار مردم قرار دهند. نشست ستاد بازار 
مصوبه ديگري را نيز به همراه داشت كه بر اساس آن، 
در ايام پاياني سال، برنج، شكر، روغن، مرغ و گوشت 
قرمز در نمايشگاه هاي عرضه مس��تقيم كالا و بهاره 
با نرخ مصوب عرضه خواهند ش��د و در اين رابطه با 
تشكل هاي توليدي و واحدهاي توليدي بزرگ كشور 
نيز هماهنگي ه��اي لازم به عمل آمده اس��ت تا در 
نمايشگاه ها حضور يابند و بتوانند كالا را بي واسطه و 
با تخفيف عرضه كنند. كلامي در ادامه تصريح كرد: 
تش��كل ها براي معرفي واحده��اي توليدي جهت 
حضور در نمايشگاه ها و غرف منتخب، اعلام آمادگي 
كرده اند؛ ضمن اينكه كميته هاي ستادي دبيرخانه 
تنظيم بازار و دبيرخانه هاي كارگروه هاي تنظيم بازار 
در استان ها نيز برنامه ريزي هاي لازم را براي اين كار 

انجام خواهند داد.
درمورد تعيين نرخ سيب و پرتقال نيز گفت كه نرخ 
ميوه شب عيد در پايان س��ال متناسب با هزينه ها و 
نرخ بازار، تعيين خواهد ش��د. از طرفي قيمت شكر، 
گوش��ت و مرغ و برنج نيز مش��خص و مصوب ستاد 
تنظيم بازار است. بر اين اس��اس، تناژ اقلام اساسي و 
قيمت عرضه ب��راي توزيع در نمايش��گاه ها، متعاقبا 
از س��وي دبيرخانه تنظيم بازار ابلاغ خواهد ش��د تا 
كالا در حاش��يه قيمت بازار و با تخفيف مشخصي، 
به دست مصرف كنندگان برس��د. سخنگوي ستاد 
تنظيم بازار خاطرنش��ان كرد: مركز ام��ور اصناف و 
بازرگان��ان، ضوابط اج��راي نمايش��گاه هاي بهاره و 
ف��روش فوق العاده را پي��رو دس��تورالعمل برگزاري 
نمايش��گاه هاي بهاره كه قبلا از س��وي وزير صنعت 
ابلاغ ش��ده، به س��رعت تهيه و ابلاغ خواه��د كرد تا 
نمايش��گاه ها مطابق با يك دس��تورالعمل مشخص 

برگزار ش��وند. اين در حالي اس��ت ك��ه در كارگروه 
تنظيم بازار استان ها كه با رياست استاندار و حضور 
دس��تگاه هاي اجرايي مث��ل ش��هرداري ها، نيروي 
انتظامي و نمايندگان وزارتخانه هاي اقتصادي حضور 
اس��ت، كار به گونه اي تعيين تكليف خواهد شد كه 
هزينه برگزاري نمايش��گاه ها، طوري مديريت شود 
تا غرفي كه در اختيار فع��الان اقتصادي براي عرضه 
كالا با نرخ مناسب و با كمترين هزينه باشد تا به اين 
صورت، امكان عرضه كالا با نرخ مناس��ب نيز فراهم 
شود. وي افزود: البته ضرورت دارد نهادهاي عمومي 
دولتي فضاهاي برگزاري نمايشگاه ها را فراهم نمايند 
و ساير دستگاه ها كه مسووليت برگزاري نمايشگاه ها 
را دارند بايد امكانات��ي از جمله پاركينگ، عابربانك، 
آتش نشاني و نيروي انتظامي همكاري لازم را صورت 
دهند و هزينه ها را در چارچوب ضوابط مبذول دارند. 
همچنين وي گفت: به موازات تأمين اقلام اساس��ي 
كه مدنظر دولت براي تنظيم بازار ش��ب عيد است، 
به منظور رصد و پايش بازار در انتهاي س��ال، كالاها 
را به دو دس��ته تقس��يم كرده ايم تا علاوه بر رصد و 
پايش، تأمين و كنت��رل نرخ كالاهاي��ي مانند اقلام 
پروتئيني، نان، برنج، حبوبات، ماكاروني، رب، مرغ، 
پوش��اك، كيف، كفش، لبنيات از جمله شير، پنير، 
كره، ماست، خشكبار، ش��يريني، آجيل، ميوه، مواد 
ش��وينده و بهداش��تي، تاير خودرو، روغن موتور نيز 
زير ذره بين بازرسان قرار گيرند؛ درخصوص تأمين 
بنزين، گازوئيل و كپسول گاز مايع نيز از سوي وزارت 
نفت و ادارات كل پخش فرآورده هاي نفتي استان ها 
كه متناسب با ارتباط كالايي، به تنظيم بازار استان ها 
دعوت مي شوند، تدارك ش��ده تا تأمين اين اقلام به 
ان��دازه اي صورت گيرد ك��ه تقاضاهاي اي��ام پاياني 
سال را پوش��ش دهد. كلامي در پايان تاكيد كرد كه 
در بخش خدمات، آن دس��ته خدمات نظير حمل و 
نقل درون شهري و برون شهري )بار مسافر(، خدمات 
تعمير خودرو، خدمات پس از فروش خودرو، اماكن 
تفريحي، فرهنگي، س��ياحتي و زيارتي، هتلداري، 
گردشگري، رستوران بين ش��هري و درون شهري و 
غذاخوري ه��ا، خدمات انبار، س��ردخانه ها، خدمات 
خبازي ها، خشكشويي ها و قاليشويي ها كه خدمات 
پرمصرف هستند، در دس��تور طرح تشديد نظارت 

قرار گرفته اند.

مصوبات ستاد تنظيم بازار تشريح شد 

تصميمات پايان سال براي كنترل بازار 

گزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

 نقدينگي 
و سرمايه گذاري مولد

1- اقتصاد ايران حال و 
روز خوشي ندارد. اثبات 
اين مساله نيازمند ارايه 
آمار و ارقام هم نيست. هر 
شهروندي به نوبه خود از 
وخامت حال اقتصاد خبر 
دارد. از كارگر و كارمندي 
كه هر روز ش��اهد افت 
قدرت خريد خود اس��ت تا كارآفرين و كارفرمايي 
كه هر روز عرصه را براي ايفاي نقش خود تنگ تر 
مي بيند. اقتصاددانان و كارشناسان اقتصادي هم 
كه سري در آمار و ارقام دارند و صعود و نزول روند 
شاخص هاي كلان و عمده كشور را رصد مي كنند 
مي دانند كه اقتصاد اي��ران از بيماري هاي مزمن و 
متعددي رنج مي برد. در اين ميان، نكته قابل توجه 
ارايه راهكارهاي متنوع و گاه متناقض از سوي افراد، 

شخصيت ها و حتي از سوي اقتصاددانان ...

مجيد  اعزازي

 صفحه14  

صنعت،معدن و تجارت

 ماموريت ها 
در ترمينال صادراتي

تعادل| قائم مقام وزارت صمت در اموربازرگاني، 
ماموريت واولويت ه��اي كاري متوليان تجاري 
را ترس��يم كرد.»اعزام نمايندگان ت��ام الاختيار 
تجاري اي��ران به ٢٠كش��ور ه��دف صادراتي با 
همكاري س��ازمان هاي توس��عه اي و اتاق هاي 
بازرگان��ي«، »راه ان��دازي پايانه ه��اي صادراتي 
تخصصي«، »بازگش��ت ماليات بر ارزش افزوده 
صادرات حداكثر ظرف مدت يك ماه«، »توسعه 

صادرات صنوف توليدي به زودي«...

مسكن

 پشت پرده رشد تمايل 
به تملك مسكن

 شهلا روشني|
آماره��اي بان��ك مرك��زي از نحوه تص��رف محل 
س��كونت خانوارها در سال ۹6 نش��ان مي دهد كه 
64.8 درص�د از خانوارها در مسكن شخصي، 25.۹ 
درصد در مس��كن اجاري، ۰.4 درصد در مس��كن 
در برابر خدم��ت و۹.8۹ درصد در مس��كن رايگان 
سكونت داشته اند. براساس اين آمار درصد سكونت 
در مس��كن ش��خصي در مقايسه با س��ال 13۹5 
افزايش و درصد سكونت در مسكن اجاري، رايگان 
و در برابر خدمت كاهش داشته است. در سال ۹5، 
حدود 64.3درصد از خانوارها در مس�كن شخصي 
)مالك نش�ين(، 2.26 درص�د در مسكن اج�اري، 
۰.5 درصد در مسكن در برابر خدمت و ۰.۹ درصد 
در مسكن رايگان س��كونت داشته اند. آمارها نشان 
مي دهد تعداد مالكان مس��كن در كش��ور به علت 
افزايش قيمت مس��كن در حال افول است چراكه 

بخش تقاضا توانايي خريد مسكن...
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خبر

رييس ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در يك نشست 
خبري از »حجم كش��فيات قاچاق در سال جاري، 
متلاشي شدن باند قاچاق سوخت و صرفه جويي در 
مصرف سوخت« خبر داد.  براساس اظهارات علي 
مويدي خرم آبادي، در سال جاري مجموعا 86 هزار 
پرونده به ارزش ۹5۰۰ ه��زار ميليارد تومان در اين 
ستاد تشكيل شده كه در مقايسه با سال قبل رشدي 
۷ درصدي را نشان مي دهد. رييس ستاد مبارزه با 
قاچاق كالا وارز با اشاره به برنامه ريزي صورت گرفته 
براي ايجاد هماهنگ��ي در مبارزه ب��ا قاچاق ميان 
استان هاي كشور، اظهار كرد: ما در 2 سال گذشته 
دو رويكرد دانش محور و بومي  كردن مبارزه با قاچاق 
در سطح استان ها را دنبال كرديم و خوشبختانه با 
همكاري 26 دستگاه عضو س��تاد مبارزه با قاچاق 
دس��تاوردهاي قابل اتكايي در اين زمينه به دست 
آمده است. مويدي خرم آبادي، اين موضوع را يكي 
از دس��تاوردهاي مهم در مقابله با خروج كالاهاي 
اساسي از كشور عنوان كرد وگفت: خوشبختانه در 
اين مدت اين قاچاق به كمترين ميزان خود رسيده 
است.  او با تاكيد بر اينكه در حوزه مقابله با قاچاق كالا 
توانستيم بر روي شبكه هاي اصلي متمركز شويم، 
افزود: بر اين اساس فردي كه در چند سال گذشته 
نفوذ بسياري در دستگاه هاي مختلف داشت، با ورود 
دستگاه قضايي و همچنين سازمان اطلاعات سپاه 
دستگير شد. به گفته مويدي خرم آبادي، اين پرونده 
در مورد خروج صدها ميليون ليتر سوخت قاچاق 
از كش��ور قطعيت يافته بود و در چند روز گذشته 
شاهد صدور حكم قطعي در رابطه با پرونده مذكور 
و جريم��ه 145 ميليارد توماني ب��راي آن بوديم. او 
همچنين با بيان اينكه برنامه ريزي هاي قابل توجهي 
براي جلوگيري از قاچاق س��وخت در دس��تور كار 
قرار گرفته، اظهار كرد: در 18 ماه گذشته، از قاچاق 
۹ ميليارد ليتر س��وخت جلوگيري شده است و در 
س��اير حوزه ها اقدامات قابل توجهي در اين زمينه 
صورت گرفته است. مويدي همچنين ادامه داد: در 
حوزه قاچاق لباس و پوشاك نيز اقدامات مثبتي 
صورت گرفت كه با كاهش ورود پوشاك قاچاق، 
توليد كشور در اين زمينه 3۰ درصد افزايش يافت. 
به گفته وي، ميزان ارزش كالاهاي قاچاق كشف 
شده به ۹5۰۰ ميليارد تومان رسيده كه نسبت به 
سال هاي قبل رشد قابل توجهي را نشان مي دهد. 
رييس س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز با اشاره به 
اينكه براي مبارزه با قاچاق بايد در مقابل باندهاي 
سازمان يافته مقاومت كنيم، گفت: خوشبختانه 
اقدامات مثبتي در زمينه  شناس��ايي اين باندها 
صورت گرفته و براي مثال در اس��تان سيستان 
و بلوچس��تان برنامه ريزي هايي ب��راي مديريت 
اين قاچاق س��ازمان يافته به طور خاص در حوزه 

سوخت در دستور كار است. 

متلاشي شدن باند 145 ميليارد 
توماني قاچاق سوخت

بانك و بيمه

آغاز بخشودگي صددرصدي 
جرايم بيمه اي از امروز
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س��خنگوي وزارت امور خارجه تغيير يك طرفه برنامه 
توافق شده وزير امور خارجه و مجمع جهاني اقتصاد را 
دليل اصلي عدم شركت رييس دستگاه ديپلماسي در 
نشست امسال اجلاس داووس عنوان كرد. »سيد عباس 
موس��وي« س��خنگوي وزارت امور خارجه در حساب 
ش��خصي خود در توييتر نوش��ت: »با توجه به دعوت 
رسمي و ش��خصي انجام ش��ده از محمدجواد ظريف، 
ايشان كاملا آمادگي داشتند تا امسال در نشست مجمع 
جهاني اقتصاد در داووس ش��ركت كنن��د.«  وي ادامه 
داد: »متاسفانه، تغيير يكطرفه از جانب مجمع جهاني 

اقتصاد در برنامه ري��زي كه دو طرف بر س��ر آن توافق 
كرده بودند )شايد براي رسيدن به همين هدف(، مانع 
از حضور ظريف شد. يك فرصت براي گفت وگو از دست 
رفت.«  س��خنگوي وزارت امور خارجه ديروز صبح نيز 
در نشست خبري با اصحاب رسانه گفت: قرار بود آقاي 
ظريف همين روزها براي ش��ركت در نشس��ت مجمع 
جهاني اقتصاد در داووس به س��وييس برود كه به رغم 
دعوت رسمي و حضوري اوليه از ايشان، برنامه تنظيمي 
توافق ش��ده را به هم زدند و ترتيبات ديگري را در نظر 

گرفتند كه اين سفر متاسفانه انجام نمي شود.

 سخنگوي وزارت خارجه:  تغيير يك طرفه برنامه توافق شده
 مانع سفر ظريف به اجلاس داووس شد

ديپلماسي

 ظريف راهبرد آينده  ايران در صورت
 ارجاع پرونده ايران به شوراي امنيت را  اعلام كرد

گزارش تازه صندوق بين المللي پول

خروج از ان پي تي   نوظهورها  
عامل كاهش رشد 

اقتصاد   2020
گ�روه جه�ان|  صن��دوق بين المللي پول دوش��نبه 
چشم انداز رشد اقتصادي جهان در سال 2۰2۰ ميلادي 
را به دليل كندي شديدتر از انتظار رشد اقتصادي هند و 
ساير بازارهاي نوظهور كاهش داد. اين نهاد همزمان اعلام 
كرده رش��د توافق تجاري چين و ايالات متحده نش��ان 
 مي دهد كه ممكن اس��ت فعاليت هاي تج��اري و توليد 
به زودي ش��رايط بهتري پيدا كنند. به گ��زارش رويترز، 
صندوق بين المللي پول پيش بيني كرده است كه رشد 
اقتصاد جهاني در سال 2۰2۰ ميلادي 3.3 درصد باشد. 
رشد اقتصاد جهان در س��ال 2۰1۹ ميلادي 2.۹ درصد 
بود كه كندترين رش��د اقتصادي در يك دهه گذشته و 
از زمان بحران مالي به شمار مي رود. صندوق بين المللي 
پول پيش بيني گذش��ته خود در ماه اكتبر درباره رشد 

اقتصادي جهان در س��ال 2۰2۰ مي��لادي را يك دهم 
درصد كاهش داده است.  در گزارش اين نهاد مالي آمده 
كه رش��د اقتصادي جهان در س��ال 2۰2۰ ميلادي نيز 
روند رو به بهبود آهسته اي خواهد داشت و به 3.4درصد 
خواهد رسيد. اين رقم نيز به نسبت پيش بيني ماه اكتبر 
صندوق بين المللي پ��ول كاهش دو ده��م درصدي 
داشته است.  گفته شده، دليل كاهش چشم انداز رشد 
اقتصادي كندي رش��د اقتصادي برخي از بزرگ ترين 
اقتصادهاي نوظهور به ويژه هند بوده است، كشوري كه 
تقاضاي داخلي اش فراتر از انتظارها كاهش يافته است 
و دليلش هم كاهش اعتب��ار و تنش ها در بخش هاي 
غيربانكي بوده است.  صندوق بين المللي پول همچنين 

اعلام كرده كه...
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 گزارش »تعادل« از وضعيت سيستان و بلوچستان
 10 روز بعد از وقوع سيل

درد ملي؛ مرهم استاني
 صفحه 12  

 صفحه 15  

س
فار

س: 
عك

مصيبت وارده را تسليت گفته، براي آن مرحوم غفران 
و آمرزش الهي و براي شما و خانواده محترمتان صبر و 

سلامتي آرزومنديم.

 جناب آقاي رؤف شاهسواري

همكاران شما در روزنامه تعادل

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين 

سامانه پيامك نمايند. 



روي موج خبر

پيام تسليت رهبر معظم انقلاب 
 اسلامي به جناب ماموستا

 آقاي ملاقادر قادري
حضرت آيت الله خامنه اي درگذش��ت فرزند جناب 
ماموستا آقاي ملاقادر قادري را به وي تسليت گفتند. 
متن پيام رهبر معظم انقلاب اس��لامي به اين شرح 
است: »بس��م الله الرحمن الرحيم، جناب مستطاب 
ماموستا آقاي ملاقادر قادري دامت توفيقاته، مصيبت 
وارده بر جنابعالي را صميمانه تسليت عرض مي كنم 
و صبر و اجر الهي را براي شما و رحمت خدا بر جوان 
درگذشته را مسألت مي نمايم. والسلام عليكم و رحمه 

الله، سيدعلي خامنه اي، ۳۰ دي ۱۳۹۸«
پيام تس�ليت رهبر معظم انقلاب اسلامي به 

آيت الله سيدجعفر كريمي
حضرت آيت الله خامنه اي همچنين درگذش��ت 
همسر محترم آيت الله سيدجعفر كريمي را تسليت 
گفتند. متن پيام تسليت رهبر انقلاب اسلامي به 
اين شرح است: »بسم الله الرحمن الرحيم، آيت الله 
آقاي حاج سيد جعفر كريمي دام بقائه، درگذشت 
متعلقه محترمه آن جناب را تسليت عرض مي كنم 
و رحمت و مغفرت الهي را براي ايشان و صبر و اجر 
براي جنابعالي و ديگر بازماندگان از خداوند متعال 
مس��ألت مي نمايم. والس��لام عليكم و رحمةالله، 

سيدعلي خامنه اي  ، ۳۰ دي ۱۳۹۸«

ايران2

ظريف راهبرد آينده  ايران در صورت  ارجاع پرونده ايران به شوراي امنيت را  اعلام كرد

خروج از » ان پي تي« 
گروه ايران |

»راهبرد ايران در صورت ارجاع پرونده ايران به ش��وراي 
امنيت سازمان ملل متحد چيست؟«اين مهم ترين ابهامي 
بود كه ديروز قبل از حضور ظريف در صحن علني مجلس 
دهان به دهان در ميان نمايندگان مي چرخيد. پرسشي 
كه پاس��خگويي به آن مي توانست تصويري از مهم ترين 
برنامه هاي آتي كشور در بخش ديپلماسي براي مقابله با 
زياده خواهي هاي امريكا و اروپا را مشخص كند. ابهامي كه 
بعد از توضيحات وزير امور خارجه، نقاط تاريك آن تا حد 
زيادي روشن شد و دورنمايي از چشم انداز آينده پيش روي 
نمايندگان و ملت گشوده شد. بر اين اساس جلسه علني 
ديروز مجلس دهم در شرايطي برگزار شد كه محمدجواد 
ظري��ف وزير خارجه براي پاس��خ به پرس��ش هاي جواد 
ساداتي نژاد در رابطه با اقدامات انجام شده از سوي وزارت 
خارجه براي مقابله با اقدامات مداخله جويانه دش��منان، 
راهي صحن علني مجلس در بهارس��تان شد. ظريف اما 
از فرصتي كه در مجلس براي تش��ريح برنامه هاي آينده 
ايران در حوزه ديپلماسي ايجاد شده بود؛ استفاده كرد تا 
به اروپا و امريكا يادآوري كند در صورتي كه اقدامي براي 
ارجاع پرونده ايران به شوراي امنيت سازمان ملل متحد 
انجام دهند ايران از ان پي تي خارج خواهد شد. اظهاراتي 
كه بلافاصله بازتاب هاي وسيعي در رسانه هاي بين المللي 
پيدا كرد و اظهارنظرهاي فراواني در خصوص آن مطرح 
شد و به نوعي توپ را در زمين ترامپ و متحدان اروپايي اش 
انداخت. ظري��ف در توضيح برنامه وزارت امور خارجه در 
مقابله با تصميم اخير كشورهاي اروپايي  برجام مبني بر 
پيگيري ساز و كار حل اختلاف گفت: »وزارت امور خارجه 
از مسير حقوقي موضوع را دنبال مي كند. ايران بحث روش 
حل اختلاف را به صورت رسمي ارديبهشت ماه سال ۱۳۹7 
بعد از خروج امريكا از برجام آغاز كرد. س��ه نامه در ۱۰ مه  
سال 2۰۱۸، 26 اوت سال 2۰۱۸ و نوامبر سال 2۰۱۸ نيز 
به خانم موگريني نوشته و در آن رسما اعلام شد كه ايران 
روش حل و فصل اختلافات را ش��روع كرده است.« وزير 
امور خارجه افزود: »در نامه اي كه در نوامبر 2۰۱۸ به خانم 
موگريني نوشته شد، تاكيد كرديم كه ايران مكانيسم حل 
و فصل اختلافات را ش��روع كرده و به پايان رسانديم لذا 
ناگزيريم كه برنامه كاهش تعهدات برجام را اجرايي كنيم. 
ايران پس از نامه مذكور 7 ماه به اتحاديه اروپا فرصت داد 
و در ارديبهشت ماه سال ۱۳۹۸ )مه سال 2۰۱۹( كاهش 
تعهدات برجام را آغاز كرد كه تقريبا دو ماه پس از آن، آثار 
عملي داشت.« ظريف افزود: اظهارات اروپايي ها هيچ وجه 
قانوني ندارد لذا ما از بلاوجه بودن اقدام اروپايي ها استفاده 

مي كنيم. اگر اروپايي ها اقدام ديگري انجام دهند طبق نامه 
رييس جمهور در همان ارديبهشت ۱۳۹7، موضوع خروج 
ايران از NPT  مطرح مي شود. وزير امور خارجه با بيان اينكه 
ايران پنج گام در راستاي كاهش تعهدات برجام برداشته 
است و قرار نيس��ت گامي ديگري براي كاهش تعهدات 
بردارد، گفت: در صورتي ك��ه اروپايي ها به تعهدات خود 
برگردند ايران هم كاهش تعهدات را متوقف مي كند اما اگر 
اروپايي ها به رويه خود بر اساس بازي هاي سياسي ادامه 
دهند زيرا هيچ محمل قانوني ندارد ما امكانات متعددي 
داريم. در نامه رييس جمهور آمده اگر اين موضوع به شوراي 

امنيت ارجاع شود، خروج ايران ازNPT  مطرح خواهد بود 
اما پيش از آن برنامه هاي ديگر را مي توان در دس��تور كار 
قرار داد. نخستين واكنش در خصوص اظهارات ظريف به 
صحبت هاي س��رگئي ريابكوف معاون وزير امور خارجه 
و مذاكره كننده ارشد هس��ته اي روسيه باز مي گردد كه 
دقايقي بعد از سخنان ظريف در نشست خبري با بيان اين 
مطلب گفت: ما از ايران مي خواهيم از پيمان منع انتشار 
سلاح هاي هسته اي خارج نشود و در چارچوب تعهدات 
خود در آژانس بين المللي ان��رژي اتمي بماند. ريابكوف 
درباره امكان خ��روج ايران از ان پي تي گفت: ما معتقديم 

كه زمينه اي براي مطرح كردن مساله در اين شكل وجود 
ندارد. بي بي سي نيز اظهارات محمدجواد ظريف را پوشش 
داد و نوش��ت: اگر اروپايي ها به »رفتارهاي بلاوجه خود« 
ادامه دهند يا پرونده هس��ته اي ايران را به شوراي امنيت 
سازمان ملل بفرس��تند، جمهوري اسلامي از ان پي تي يا 

پيمان منع گسترش تسليحات هسته اي خارج مي شود.

  دفاع از توان موشكي
وزير امور خارجه تاكيد كرد كه در شرايط كنوني با توجه به 
هجمه هاي استكبار جهاني حفظ وحدت ايجاد شده از هر 

امري ضروري تر است. محمدجواد ظريف در جلسه علني 
ديروز مجلس در پاسخ به سوال مجتبي ذوالنوري در رابطه 
با اظهارات وي در خصوص پولشويي و توان موشكي ايران 
بيان كرد: آنچه موضوع س��وال است در خصوص اظهارات 
بنده در خارج از كش��ور اس��ت، بنده در همه عرصه هاي 
بين المللي به عنوان نماينده اي��ران محكم ترين دفاع را از 
همه سياست هاي جمهوري اسلامي چه آنهايي كه بنده در 
شكل گيري آنها نقش داشتم و چه آنهايي كه در شكل گيري 
آنها نقشي نداشتم كرده ام. شايد ديدگاه هاي ما با هم متفاوت 
باشد اما همه در عمل يك سياست را اجرا مي كنيم و بنده 
نه تنها به تعهد خودم يعني اجراي سياست هاي جمهوري 
اسلامي متعهد هستم بلكه از آن نيز دفاع مي كنم. ظريف در 
ادامه با تاكيد بر اينكه دشمن در مقابل مردم ايران احساس 
ضعف مي كند، بيان كرد: امريكايي ها در تحليل هاي خود 
برنامه نابودي فردو را كشيدند اما پشت آن نوشتند اگر ما 
فردو را خراب كنيم اين مردم متحدتر و منسجم تر در برابر 
ما مي ايستند و آنگاه خطر جدي تري ما را تهديد مي كند. 
حضرت آقا به همين دليل تاكيد داشتند كه شهيد سليماني 
از سردار سليماني براي دشمنان ترسناك تر است. اگر ما 
قدرت ملت را قبول نداشتيم در شهادت حاج قاسم ديديم 
كه مردم همه يك دست شده و در برابر استكبار ايستادند. 
وي در ادامه با اش��اره به بودجه دو تريليوني نظامي سالانه 
امريكايي ها بيان كرد: آنچه قطعا م��ا را در برابر تجهيزات 
نظامي امريكا قدرتمندتر مي كند س��لاح ما نيست بلكه 
قدرت اتحاد مردم است ما بايد خود اين را باور كنيم. توان 
دفاعي جمهوري اسلامي براي دنيا مشخص است اما توان 
فرهنگ ايثار و شهادت ما بسيار بالاتر است بنده در جلسه اي 
خصوصي با آقاي كري حضور داشتم ايشان گفتند چرا فردو 
را س��اختيد اگر ما بخواهيم آن را خراب مي كنيم بنده در 
پاسخ به ايشان بيان كردم به فرض اينكه شما فردو را خراب 
كنيد آنگاه چه پاسخي براي ملت داريد. آقاي كري همانجا 
اعلام كردند براي همين است كه ما نمي خواهيم با شما وارد 
جنگ شويم. امريكا با بودجه دو تريليون دلاري فكر مي كند 
مي تواند دنيا را نابود كند اما ما با اين منطق با امريكا رو به رو 
نمي شويم. قدرت ما برگرفته از توان مردمي و فرهنگ ايثار 
و شهادت كشور است. وزير امور خارجه در پايان بيان كرد: 
در خصوص پولشويي نيز بنده تاكيد كردم كه دامن نظام 
از پولشويي مبرا است اما قطعا امريكا با تحريم هايش باعث 
ش��ده تا گروهي زالوصفت از خون مردم تغذيه كنند و اين 
جنايت امريكا عليه ملت است. بعد از صحبت هاي ظريف 
نمايندگان پرس��ش كننده اعلام كردند كه از توضيحات 

ظريف قانع شدند.

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار مسوولان حج: 

ايستادگي ملت ايران امريكا را عصباني كرده و براي دنيا جذاب است
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
صبح دي��روز )دوش��نبه( در ديدار مس��وولان حج، 
بهره گيري از فرصت حج براي رس��اندن س��خن نو 
جمهوري اسلامي به دنيا يعني الگوي مردم سالاري 
ديني را مورد تأكيد قرار دادند و گفتند: ايس��تادگي 
جمهوري اس��لامي ايران مقابل امري��كا و زير بار زور 
نرفتن ملت ايران، حقيقتي جذاب براي دنيا اس��ت 
كه بايد از اين جاذبه براي نش��ر حقايق اسلام و ملت 
ايران اس��تفاده كرد. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني 
دفتر مقام معظم رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي 
در اي��ن ديدار، هماهنگي و هم افزايي دس��تگاه هاي 
مختلف براي اجراي پرشكوه فريضه حج را قابل تقدير 
دانستند و با تأكيد بر اهميت مساله حج به عنوان يك 
حركت سياسي، اعتقادي و اجتماعي افزودند: البته 
بسياري از كشورها از اهميت و كاركردهاي مهم حج 
غافلند ولي امام بزرگ��وار به ما آموختند كه حج يك 
نقطه تحرك جدي و بين المللي است و منافع فراواني 
از آن براي امت اسلامي مورد انتظار است. رهبر انقلاب 
اسلامي با اش��اره به تلاش هاي گوناگون قدرت هاي 

جهاني براي جلوگيري از ش��كل گيري امت واحده 
اسلامي گفتند: امت اس��لامي به معناي واقعي آن، 
يعني يك واحد منسجم كه با اراده و هدف مشترك 
اقدام كند، هنوز شكل نگرفته اس��ت و متأسفانه در 
مقابل دعوت دلسوزان و خيرخواهان به اتحاد اسلامي، 
تهمت زني و تعارض و جنگ در كش��ورهاي اسلامي 
رواج دارد. حضرت آيت الله خامنه اي با تأكيد بر »حضور 
زائران ايراني در نمازهاي جماعت مس��جدالحرام و 
مسجدالنبي«، »تلاوت كلام الله مجيد توسط قاريان 
برجس��ته ايراني در اين مس��اجد« و »حضور فعال 
نخبگان مس��لط به زبان هاي خارج��ي از ايران براي 
پاسخگويي به شبهات« گفتند: انعكاس مباني سياسي 
نظام جمهوري اسلامي و تبيين سخن نو آن براي دنيا 

يكي ديگر از كارهاي مهم و لازم در حج است.
رهبر انقلاب اسلامي منظور امريكايي ها از اين حرف 
را كه ايران بايد به يك كشور عادي تبديل شود، دست 
كش��يدن جمهوري اسلامي از سخن نو آن براي دنيا 
يعني »تلفيق آراي مردمي با افكار اس��لامي و مباني 
ديني در تشكيل و اداره جامعه« دانستند و افزودند: 

الگوي مردم سالاري ديني براي دنيا ناشناخته است 
و در مقابل ميليون ها وس��يله تبليغاتي كه امروز در 
حال فعاليت عليه جمهوري اسلامي است، مي توان از 
فرصت حج براي تبيين اين الگو و مسائلي مانند علت 
دشمني امريكا و منطق زير بار زور نرفتن ملت ايران 

استفاده كرد.
ايش��ان مباني تفكر اسلامي و تش��ريح مصاديق آن 
از جمله ايستادگي جمهوري اس��لامي را براي دنيا 
جذاب خواندند و گفتند: علت عصبانيت امريكايي ها 
از ملت ايران، جذابيت ناشي از تصوير ايستادگي يك 
نظام مستقل در مقابل يك قلدر سر گردنه است كه 
بايد از اين جاذبه براي نش��ر و توسعه حقيقت اسلام 
و ملت ايران استفاده كرد. حضرت آيت الله خامنه اي 
همچنين خودسازي و تغيير بنيادين و اساسي افراد 
پس از بازگش��ت از حج را مهم دانستند و با تأكيد بر 
مسوولان حج و تبليغات ديني براي كار وبرنامه ريزي 
در اين خصوص، مسوولان سازمان حج را به برخورد 
گرم، گيرا، مهربانانه و متواضعانه در مواجهه با زائران و 
مسائل آنان توصيه كردند. در اين ديدار، حجت الاسلام 

والمسلمين نواب نماينده ولي فقيه در امور حج و زيارت 
و سرپرس��ت زائران ايراني و آقاي رش��يديان رييس 

س��ازمان حج و زيارت از اقدامات انجام ش��ده در حج 
امسال و برنامه هاي آينده گزارش دادند.
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مردم مناطق سيل زده نگران تثبيت مالكيت اراضي خود نباشند
رييس قوه قضاييه، به مردم مناطق سيل زده اطمينان داد كه با تلاش هاي دستگاه قضايي، هيچ گونه نگراني راجع به تثبيت 
مالكيت مردم به ويژه اراضي كشاورزي نداشته باشند. به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضاييه، حجت الاسلام سيد 
ابراهيم رييسي در جلسه شوراي عالي قوه قضاييه، تصريح كرد: فرمايشات مقام معظم رهبري، نقشه راه براي همه مردم و به 
ويژه مسوولان بود كه تلاش كنند كشور قوي شود. اينجا فقط بحث قوت نظامي مطرح نيست زيرا قدرت دفاعي، تنها يكي از 
جلوه هاي اقتدار است. آنچه در فرمايش رهبر معظم انقلاب بايد مدنظر قرار گيرد اين است كه قوت مورد تاكيد ايشان در همه 
حوزه هاي اقتصادي، سياسي، فرهنگي، تعاملات بين المللي و … است. حجت الاسلام رييسي همچنين با اشاره به حادثه 
سيل در سيستان و بلوچستان، صبوري مردم بلوچ و سيستاني را زبانزد دانست و اظهار كرد: در بخش امدادرساني، گام خوبي 
برداشته شده اما گام بعدي كه بسيار مهم است، جبران خسارت هاي مادي است كه بايد با توجه به برودت هوا، هر چه زودتر برداشته شود و خانه هاي 
آسيب ديده به سرعت مورد بازسازي قرار گيرد. رييس قوه قضاييه همچنين به مردم مناطق سيل زده اطمينان داد كه با تلاش هاي دستگاه قضايي، هيچ 
گونه نگراني راجع به تثبيت مالكيت مردم به ويژه اراضي كشاورزي نداشته باشند و ابراز اميدواري كرد كه آلام مردم گرفتار سيل با حضور مردم و نهادهاي 

انقلاب و همچنين پيام دلنشين و آرامش بخش مقام معظم رهبري و پيگيري مسوولان و مديران، هر چه زودتر كاهش يابد. 

صدا و سيما بايد به نفع صندوق راي تبليغات كند، نه يك جناح خاص 
عضو كميسيون فرهنگي مجلس تاكيد كرد: رسانه ملي در بحث برنامه سازي سياسي فقط روي يك بخش يا جناح 
تمركز مي كنند و بقيه جنبه ها يادشان مي رود و جالب است به جاي اينكه تنوع دهند و بخواهند تمامي قشرها و 
جريان ها را پاي تلويزيون بكشند، همين بخش را هم از زاويه ديد يك عده خاص مي بينند. طبيه سياوشي در گفت وگو 
با ايلنا، درباره اينكه چرا اين روزها، صداو سيما كه عنوان ملي را با خود دارد به جاي ايجاد همبستگي و وحدت به 
برخي حواش��ي در جامعه دامن مي زند، گفت: امروز در آستانه انتخابات مجلس هستيم و بايد رسانه ملي فارغ از 
اينكه بخواهد به نفع نماينده و جناحي تبليغ كند به نفع صندوق هاي رأي تبليغات انجام دهد و موجبات همدلي، 
اعتمادسازي و وحدت را در ميان مردم به وجود آورد. اين عضو كميسيون فرهنگي مجلس دهم خاطرنشان كرد: 
متاسفانه به دليل فقدان شديد چنين ديدگاهي، تاكنون رسانه ملي نتوانسته است اعتمادسازي و انسجام پروري كه نياز امروز كشور ماست 
و به ش��دت هم ضرورت دارد را به وجود بياورد. وي با اعتقاد به اينكه صداوسيما نه تنها در برنامه سازي براي مواقعي مانند انتخابات ناموفق 
عملكرده است بلكه در ايجاد برنامه هاي سرگرم كننده هم آن طور كه بايد و شايد اقدام نكرده، عنوان كرد: امروز رسانه ملي حتي فراموش كرده 
است كه بايد براي جامعه برنامه هاي سرگرم كننده بسازد، برنامه هايي كه مي تواند مردم را جذب اين رسانه كند و به جذابيت تلويزيون بيفزايد. 

چهره ها

  سردار حجازي جانشين فرمانده نيروي 
قدس شد؛ سپاه نيوز|

طي حكمي از سوي فرمانده كل سپاه سردار سرتيپ 
پاس��دار س��يد محمد حجازي به عنوان جانشين 
فرمانده نيروي قدس س��پاه منصوب ش��د. سردار 
سرتيپ پاسدار سيد محمد حسين زاده حجازي، 
متولد س��ال ۱۳۳۵ در اصفهان است. وي كه از بدو 
انقلاب به عضويت سپاه درآمد فارغ التحصيل دوره 
كارشناسي ارشد مديريت دولتي از دانشگاه تهران 
و دانش آموخته دكتراي دانش��كده عالي دفاع ملي 
در رش��ته مديريت اس��تراتژيك و همچنين عضو 
هيات علمي دانشگاه امام حسين )ع( است. سردار 
حجازي همچنين در كارنامه سوابق خود معاونت 
هماهنگ كننده و معاونت نيروي انساني و فرمانده 
نيروي مقاومت بس��يج را دارد. وي در سال ۱۳۸6 
طي حكمي از سوي فرمانده كل قوا به سمت رييس 
ستاد مشترك س��پاه منصوب و در سال ۱۳۸7 به 
عنوان جانش��ين فرمانده كل سپاه مشغول به كار 
شد. مسووليت معاونت آماد و پيشتيباني تحقيقات 
صنعتي س��تاد كل نيروهاي مسلح از ديگر سوابق 

حجازي در نيروهاي مسلح است.

  جوانمردانه دش�من ش�هيد س�ليماني 
را خواهيم زد؛ مهر |

فرمانده نيروي قدس س��پاه گفت: دشمن سردار 
سليماني را ناجوانمردانه زدند اما به لطف الهي و به 
همت همه آزادمرداني كه در سرتاسر عالم خون خواه 
او هستند جوانمردانه دشمن او را خواهيم زد. سردار 
اسماعيل قاآني در آيين معارفه به عنوان فرماندهي 
نيروي قدس س��پاه كه صبح ديروز )دوش��نبه( در 
ستاد فرماندهي كل سپاه برگزار شد، گفت: دشمن 
ناجوانمردانه سردار س��ليماني را شهيد كرد؛ آنها 
مرد مي��دان جنگ نبودند كه در مي��دان جنگ با 
ايشان درگير شوند و در اوج ناجوانمردي اين شهيد 
عالي مقام را ش��هيد كردند. وي افزود: اگرچه او را 
ناجوانمردانه زدند اما به لطف الهي و به همت همه 
آزادمرداني كه در سراسر عالم خونخواه او هستند 

ان شالله جوانمردانه دشمن او را خواهيم زد.

  مرز مهران باز است؛ باشگاه خبرنگاران |
مديركل امور مرزي وزارت كشور گفت: مرز مهران 
باز اس��ت و ت��ردد به ص��ورت ع��ادي و روان انجام 
مي شود. حسين قاس��مي، درباره انتشار خبري در 
فضاي مجاز مبني بر بسته شدن مرز مهران اظهار 
كرد: شب گذشته عده اي ناشناس مسير منتهي به 
گذرگاه مرزي مهران را از طريق آتش زدن حلقه هاي 
لاستيك  بستند و مرز مهران براي ساعاتي بسته شد. 
قاس��مي تصريح كرد: در حال حاضر مرز مهران باز 

است و تردد به صورت عادي و روان انجام مي شود.

  دف�اع ريي�س گ�روه دوس�تي پارلماني
 ايران -  فرانسه از توافق هسته اي؛ ايرنا |

رييس گروه دوستي پارلماني ايران - فرانسه در يك 
پيام توييتري از توافق هسته اي دفاع كرد.خانم »آن 
ژنوته« در يك پيام توييت��ري، گفت وگوهاي اخير 
انجام شده بين بهرام قاسمي س��فير كشورمان در 
فرانسه و شماري از نمايندگان و سناتورهاي فرانسوي 
را قابل توجه و عميق توصيف و از سفير كشورمان به 
خاطر حضور در اين نشست تشكر كرد. خانم ژنوته 
در پيام خود آورده اس��ت: با وجود همه موانع، شما 
 مي توانيد براي دفاع از برجام روي نمايندگان حزب 
»جمهوري در حركت« و بسياري ديگر از نمايندگان 
حس��اب كنيد. بدانيد ك��ه مي توانيم ام��روز روابط 

بلندمدتي را بين فرانسه و ايران مجددا بنا نهيم.

  نشر اخبار كذب درمورد موادغذايي براي 
جامعه سم است؛ ايسنا |

عضو كميسيون اجتماعي مجلس دهم در واكنش 
به برخي ادعاها مبني بر ناس��الم بودن مواد غذايي 
گفت: نش��ر و انتش��ار خبرهاي كذب در مورد مواد 
غذايي  يا هر مورد ديگر، براي وضعيت كنوني جامعه 
سم است. معصومه آقاپور عليشاهي با تاكيد بر اينكه 
خبرهاي كذب براي وضعيت كنوني جامعه سم است، 
خاطرنشان كرد: اين اخبار كذب چه توليد داخل يا 
خارج باشد، دشمن واقعي جامعه است. نماينده مردم 
شبستر در مجلس دهم درمورد اخبار كذب در مورد 
مواد غذايي يادآور شد: به اين اخبار از دو منظر عرضه 
و تقاضا بايد نگاه ك��رد. از نگاه عرضه به اين معنا كه 
توليدكنندگان به دليل اينكه مصرف و تقاضاي داخلي 
كاهش پيدا مي كند، به شدت آسيب مي بينند و وجهه 
صادرات غيرنفتي كه تا حدودي مطيع بخش صنايع 

غذايي است را از دست مي دهيم.

جلسه شوراي اقتصاد با حضور اسحاق جهانگيري، معاون 
اول رييس جمهور و وزراي نفت، اقتصاد، راه و شهرسازي، 
تع��اون كار و ام��ور اجتماعي، رييس س��ازمان بودجه و 
برنامه ريزي و معاون علمي رييس جمهور، ديروز در نهاد 
رياست جمهوري برگزار شد. اسحاق جهانگيري در اين 
جلسه با اشاره به پيشنهاد وزارت نيرو براي اجراي طرح 
جايگزيني كولرهاي گازي فرسوده گفت: طرح هايي كه در 
راستاي افزايش راندمان و صرفه جويي در مصرف انرژي 
باشد طرح هايي مثبت و سازنده هستند؛ چرا كه در مقطع 
فعلي كه با محدوديت هاي منابع مالي مواجه هس��تيم، 
اجراي اين گونه طرح ها مي تواند در اقتصاد ملي نقش موثر 

ايفا كنند. بنابراين بايد براي صرفه جويي انرژي به ويژه گاز 
برنامه ريزي شود. در اين جلسه كه وزراي امور اقتصادي 
و دارايي، صنع��ت، معدن و تجارت، ني��رو، نفت، تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي، سرپرس��ت وزارت جهاد كشاورزي، 
معاون رييس جمهور و رييس س��ازمان برنامه و بودجه و 
معاون علمي و فناوري رييس جمهور نيز حضور داشتند، 
درخواست ها و پيش��نهادات برخي دستگاه هاي اجرايي 
مورد بحث و بررس��ي قرار گرفت. در اين جلسه پيشنهاد 
وزارت جهاد كش��اورزي مبني بر تعيي��ن قيمت خريد 
تضميني محصولات باغي سال ۱۳۹۸ مطرح شد كه پس 
از ارايه توضيحات لازم، به تصويب رسيد. اجراي سيستم 

پايش هوشمند تردد ناوگان حمل و نقل جاده اي )سپهتن( 
نيز درخواست وزارت نفت بود كه پس از ارايه توضيحات 
وزير نفت و نظر كميسيون مربوطه، اين پيشنهاد تصويب 
ش��د. هدف از اجراي اين طرح مجهز ك��ردن ۳۵۰ هزار 
دستگاه خودرو ناوگان باري )انواع كاميون( برون شهري به 
سامانه پايش هوشمند تردد ناوگان است و كاهش مصرف 
سوخت ناش��ي از عدم توقف كاميون ها در ايستگاه هاي 
پليس بين راهي از جمله مزاياي اجراي اين طرح خواهد 
بود. اصلاح مصوبه ش��وراي اقتصاد، طرح توسعه ميدان 
نفتي مسجد سليمان از ديگر پيشنهادات مطرح شده در 
جلسه از سوي وزارت نفت بود كه پس از ارايه توضيحات 

معاون اول رييس جمهور :
براي صرفه جويي انرژي به ويژه گاز بايد برنامه ريزي شود

لازم مبني بر ضرورت اصلاح س��ال هاي بازپرداخت اين 
مصوبه، اعضاي شوراي اقتصاد با اين اصلاح موافقت كردند.
در ادامه اين جلسه پيش��نهادات وزارت نيرو مطرح شد 
كه جايگزيني كولرهاي گازي فرسوده با كولرهاي گازي 
راندمان بالا از جمله اين پيشنهادات بود كه با آن موافقت 
شد و براساس اين پيشنهاد يك ميليون كولر گازي راندمان 
بالا با كولرهاي گازي فرس��وده در شهرستان هاي داراي 

تعرفه برق مناطق گرمسير جايگزين خواهد شد.
ضمانت پرداخت تعهدات ق��رارداد خريد تضميني برق 
درنيروگاه هاي مقياس كوچك در ساختگاه آمل و بابل از 
ديگر پيشنهادات وزارت نيرو در اين جلسه بود كه پس از 
بحث و تبادل نظر و ارايه نظر كميسيون تخصصي شوراي 
اقتصاد، با صدور مجوز ضمانت پرداخت تعهدات قرارداد 
خريد تضميني برق نيروگاه هاي مذكور به مدت ۵ سال 
موافقت شد. وزارت نيرو همچنين پيشنهاد اصلاح جدول 

زمان بندي سال هاي دريافت و بازپرداخت تسهيلات مالي 
خارجي براي اجراي طرح سد و نيروگاه بسته اردل را در 
اين جلسه مطرح كرد و پس از ارايه گزارش توجيه مالي و 
اقتصادي اين طرح، با اين پيشنهاد موافقت شد. در ادامه 
اين نشس��ت سه درخواس��ت وزارت راه و شهرسازي نيز 
مورد بحث و بررسي قرار گرفت كه اصلاح مصوبه پيشين 
ش��وراي اقتصاد در خصوص خريد سه فروند هواپيماي 
ايرباس جديد از جمله اين درخواست ها بود. انتشار اوراق 
مالي اسلامي به منظور اجراي طرح احداث قطار حومه اي 
كلانشهر اصفهان به شهر جديد بهارستان و اصلاح مصوبه 
استفاده از تسهيلات مالي خارجي )فاينانس( براي اجراي 
طرح احداث قطار حومه اي شهر مشهد � شهرجديد گلبهار 
از ديگر پيشنهادات مطرح شده وزارت راه و شهرسازي در 
اين جلس��ه بود كه پس از بح��ث و تبادل نظر به تصويب 

رسيد.

نمايندگان مجلس در جلسه علني ديروز از پاسخ هاي محمدجواد ظريف وزير امورخارجه به سوال ملي نماينده كاشان، قانع شدند. نمايندگان مجلس 
از پاسخ هاي محمدجواد ظريف وزير امورخارجه به سوال ملي سيدجواد ساداتي نژاد مبني بر اقدامات وزارت خارجه در خصوص موضع گيري خصمانه 

امريكا و اروپا در حمايت از آشوبگران دي ۹۶ بود، قانع شدند.
از ۱۹۴ نماينده حاضر در صحن علني، ۱۱2 نماينده رأي موافق داده و ۵۳ نماينده رأي مخالف، ضمن اينكه ۴ نماينده هم رأي ممتنع دادند. ضمن اينكه 

ذوالنوري و ساداتي نژاد هم اعلام كردند از صحبت هاي ظريف قانع شده اند و نيازي به راي گذاشتن پرسش هاي خود نمي بينند.



3 كلان

كميسيون تلفيق بودجه 99 اخذ ماليات از سود سپرده بانكي را تصويب كرد

سودسپردههايبالاييكميلياردتومانمشمولمالياتميشود
موضوع دريافت ماليات از س��ود سپرده بانكي اكنون 
چندين س��ال اس��ت كه هر از گاهي از سوي مقامات 
دولتي و برخي كارشناسان اقتصادي مطرح مي شود. 
حدود چهار س��ال پيش زماني كه تورم اقتصاد ايران 
به حدود 15 درصد رسيده و نرخ سود بانكي با فاصله 
قابل توجهي از تورم پيشي گرفته بود، موضوع دريافت 
ماليات از سود سپرده بانكي به صورت جدي مطرح شد 
ولي با واكنش هاي بسياري از سوي نظام بانكداري رو 
به رو ش��د و عملا ملغي شد. طي يك سال اخير كه بار 
ديگر موضوع ايجاد محدوديت در درآمدهاي دولتي 
ازطريق فروش نفت پيش آمد، بار ديگر موضوع دريافت 
ماليات از سود سپرده بانكي مطرح شد، كه اين بار نيز 
با واكنش هاي بسياري روبرو شد. حالا ولي از مجلس 
خبر مي رسد كه كميسيون تلفيق مصوبه اخذ ماليات 

از سود سپرده بانكي را تصويب كرده است. 
در همين زمينه روز گذش��ته سخنگوي كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال ۹۹ گفت: در كشور 
ايران متاسفانه سود سپرده هاي بانكي معافيت مالياتي 
دارد. در همين راس��تا در كميس��يون تلفيق مجلس 
پيش��نهاد داديم كه س��پرده هاي پايين يك ميليارد 
تومان، همچنان معافيت مالياتي داشته باشند ولي از 
سپرده هاي بيش از يك ميليارد تومان، يك درصد از 
سود سپرده و نه اصل سپرده، در سال ماليات اخذ شود.
به گزارش »تعادل«، سال 13۹5 بود كه تورم اقتصاد 
ايران به حدود 15 درصد رس��يده ب��ود ولي همزمان 
حدود 18 درصد سود بانكي پرداخت مي شد. مدتي 
بعد تورم از همين ميزان هم كاهش يافت ولي س��ود 
بانكي همچنان 18 درصد شده بود. در همان زمان وزير 
اقتصاد وقت موضوع دريافت ماليات از سود سپرده هاي 
بانكي را مطرح كرد كه باواكنش ش��ديد نظام بانكي 
روبرو شد. استدلال وزير اقتصاد اين بود كه صاحبان 
ثروت بالا بايد ماليات دهند. فرقي نمي كند كه صاحب 
چه نوع اموالي باشند. اين سخنان در آن  زمان موضوع 
بحث كارشناسان هم بود چرا كه صاحبان سرمايه به 
راحتي مي توانستند سرمايه خود را در بانك بخوابانند 
و بدون تلاشي براي كارآفريني و تحمل ريسك، بيش 
از هر نوع سرمايه گذاري در اقتصاد ايران سود بگيرند. 
 البته نظام بانكداري با اين رويكرد به شدت برخورد كرد 
چراكه معتقد بود بايد فضايي براي جبران سال هايي 
كه سود بانكي به واس��طه تورم بالا )بيش از نرخ سود 
بانكي(، از بانك ها فرار كرده است، ايجاد شود. هر چه 
بود زور وزير اقتصاد نچربي��د و در نهايت نظام بانكي 
موفق شد از زير بار دريافت ماليات از سود سپرده بانكي 
با استدلال هاي مختلف فرار كند.يكي از استدلال هاي 
اقتصادي اين بود كه خروج سرمايه از بانك ها لزوما به 
سمت فعاليت هاي مولد اقتصادي يعني فعاليت هاي 
توليدي روانه نخواهد شد و در نهايت به سراغ بازارهايي 
مثل ارز و طلا و... خواهد رفت كه همين منجر به به هم 

ريختن بازارها خواهد شد.

   وقت نامناسب دريافت ماليات
 از سود سپرده بانكي

سه سال پس از اين مباحث بي نتيجه، در وضعيتي كه هم 
 بازار ارز به دلايلي به جز اخذ ماليات از س��ود سپرده بانكي 
به هم ريخته و هم تورم به شكل چشمگيري از سود سپرده 
بانكي پيشي گرفته بار ديگر در پاييز سال جاري موضوع اخذ 
ماليات از سود سپرده بانكي مطرح شد. مباحثي كه ديگر 
اين بار محلي از اعراب نداشت. در شرايطي كه تورم از سود 
بانكي پيشي گرفته قاعدتا سرمايه در حساب هاي بانكي ضرر 
مي دهد. به موجب همين وضعيت بود كه وقتي از دولت خبر 
رسيد قرار است در لايحه جديد مالياتي دولت اخذ ماليات از 
سود سپرده بانكي گنجانده شود با واكنش شديد نظام بانكي 
و البته برخي كارشناس��ان اقتصادي روبرو شد. در نهايت 
دولت عقب نشيني كرد و نه تنها ماليات بر سود سپرده بانكي 
را درستور كار قرار نداد بلكه به طور كلي اصلاح نظام مالياتي 
را هم در تعليق گذاشت. حالا ولي از مجلس خبر مي رسد 
كه در كم كاري دولت كميسيون تلفيق دست به كار شده 
و با مصوبه اي مي خواهد از سپرده هاي بانكي ماليات بگيرد. 
هادي قوامي در نشس��ت خبري كميسيون تلفيق بودجه 
۹۹ در رابطه با آخرين مصوبات اين كميسيون بيان كرد: اگر 
صرفا يك درصد از سود سپرده هاي بالاي يك ميليارد تومان 
ماليات اخذ شود، دولت مي تواند 3200 ميليارد تومان درآمد 
داشته باشد. وي درباره دريافت ماليات از سود سپرده هاي 
كلان بانكي گفت: در كشور ايران متاسفانه سود سپرده هاي 

بانكي معافيت مالياتي دارد. در همين راستا در كميسيون 
تلفيق مجلس پيش��نهاد داديم كه سپرده هاي پايين يك 
ميليارد تومان، همچنان معافيت مالياتي داشته باشند ولي 
از سپرده هاي بيش از يك ميليارد تومان، يك درصد از سود 
سپرده و نه اصل سپرده، در سال ماليات اخذ شود. قوامي ادامه 
داد: مثلا فردي كه 10 ميليارد تومان سپرده در بانك دارد، يك 
ميليارد تومان آن معاف و بابت ۹ ميليارد تومان باقي مانده، اگر 
سود سپرده 20 درصد باشد، سالانه يك ميليارد و هشتصد 
ميليون تومان دريافت مي كند. يك درصد از سود آن كه 18 
ميليون تومان مي شود را بايد ماليات دهد كه رقم زيادي هم 
نيست.سخنگوي كميسيون تلفيق مجلس درباره درآمد 
دولت در صورت اخذ ماليات از سود سپرده هاي كلان بانكي، 
اظهار كرد: 80 درصد سپرده هاي بانكي، رقم هاي بزرگ است 
و در حال حاضر نظام بانكي سالانه 400 هزار ميليارد تومان 
سود بابت س��پرده ها به مردم پرداخت مي كند. 80 درصد 
اين مبلغ، مي شود 320 هزار ميليارد تومان. يك درصد اين 
رقم 3200 ميليارد تومان مي ش��ود. يعني دولت مي تواند 
از راه اجراي اين طرح س��الانه 3200 ميليارد تومان درآمد 
داشته باشد كه عدد قابل توجهي است.قوامي با بيان اينكه 
نمايندگان مجلس بايد دولت را ملزم به دريافت ماليات از سود 
سپرده هاي كلان بانكي كنند، گفت: نمايندگان مجلس بايد 
اهميت اين موض��وع را درك و اجراي آن را پيگيري كنند. 
وي افزود: البته بانك مركزي مخالف دريافت ماليات از سود 
سپرده هاي بانكي است زيرا بر اين باور هستند كه دريافت 

ماليات از سود سپرده ها، فرار س��رمايه از كشور را به دنبال 
 دارد. درحالي كه اينچنين نيست و اين كار رونق توليد را هم 
به همراه خواهد داشت.سخنگوي كميسيون تلفيق مجلس 
در پاي��ان تاكيد كرد: اخ��ذ ماليات از س��پرده هاي بانكي 
در همه دنيا اجرا مي ش��ود و ما باي��د همانطور كه تصويب 
كرديم از مس��كن و خودروهاي لوكس ماليات بگيريم، از 
اين بخش هم ماليات دريافت كنيم.به منظور ساماندهي 
نيروي انس��اني و كاركن��ان دولت و ايج��اد انضباط مالي، 
دس��تگاه هاي اجرايي مكلف ش��دند اطلاع��ات كاركنان 
رس��مي، پيماني و قرارداد كار معين و كارگ��ري را تا پايان 
ارديبهشت ۹۹ در سامانه كارمند ايران ثبت يا به روزرساني 
 كنند. به گفته وي بر اس��اس اين مصوبه درج اين اطلاعات 
هيچ گونه حقي براي استخدام و به كارگيري اين افراد ايجاد 
نخواهد كرد.وي از مصوبه ديگر كميسيون تلفيق خبر داد 
كه بر اساس آن دس��تگاه هاي اجرايي مكلفند تمهيدات 
لازم را براي اج��راي طرح هاي جديد، نيمه تم��ام و آماده 
بهره ب��رداري و در حال بهره برداري اعم از طرح هاي تملك 
دارايي ه��اي س��رمايه اي با منابع عموم��ي و اختصاصي و 
طرح هاي شركت هاي دولتي با منابع داخلي از طريق انعقاد 
قرارداد مشاركت عمومي، خصوصي با بخش هاي خصوصي، 
تعاوني، ش��هرداري ها و دهياري ها ب��ا اولويت بخش هاي 
خصوصي و تعاوني فراهم كنند.به گفته قوامي بخش هاي 
خصوصي، تعاوني شهرداري ها و دهياري ها مي توانند تامين 
مالي را از طريق روش هاي مختلف انجام دهند.سخنگوي 

كميس��يون تلفيق ادامه داد: در مصوبه ديگر مقرر شد در 
اجراي بودجه ريزي مبتني بر عملكرد، تمام دستگاه هاي 
اجرايي از جمله بانك ها و ش��ركت هاي دولتي مكلفند در 
سال ۹۹ با شناسايي هزينه ها به تفكيك حقوق و دستمزد، 
غير پرسنلي و هزينه هاي مراكز فعاليت پشتيباني نسبت به 
تكميل و استقرار كامل سامانه حسابداري قيمت تمام شده 
اقدام كنند. نماينده مردم اس��فراين در مجلس بيان كرد: 
طبق مصوبه مجلس دس��تگاه اجرايي مكلف است هزينه 
يابي خروجي ها )كالا و خدمات( را از طريق سامانه يكپارچه 
بودجه ريزي مبتني بر عملكرد ك��ه اطلاعات ورودي آن از 
تبادل داده با ساير سامانه هاي دستگاه اجرايي به دست مي آيد 
انجام دهد.به گفته وي بر اساس مصوبه كميسيون تلفيق به 
دستگاه هاي اجرايي كه در هزينه كرد اعتبارات هزينه اي 
خود بر اس��اس تفاهم نامه منعقده با واح��د مجري اقدام 
مي كنند اجازه داده مي شود با موافقت سازمان برنامه نسبت 
به جابه جايي اعتبارات فصول هزينه و در س��قف اعتبارات 
ابلاغي همان دس��تگاه اقدام كنند.قوامي ي��ادآوري كرد: 
طبق مصوبه كميسيون تلفيق دستگاه هاي اجرايي مكلفند 
 تمام اطلاعات مربوط به حقوق، فوق العاده هاي مس��تمر و 
 غير مستمر كاركنان رس��مي، پيماني و قراردادي خود را 
در اختيار سازمان برنامه و بودجه، سازمان اداري و استخدامي 
و وزارت اقتصاد قرار دهند. واحدهاي مجري موظفند حقوق 
 و مزاي��اي كاركنان رس��مي، پيماني و ق��راردادي مندرج 
در حكم كارگزين��ي و قراردادهاي منعقده را برابر قوانين و 
مقررات مربوط و س��اير پرداخت هاي غير مستمر مربوط 
به كاركنان را معطوف به عملكرد و كارايي آنها محاس��به 
و پرداخت كنند.سخنگوي كميسيون تلفيق اضافه كرد: 
طبق مصوبه كميسيون تلفيق دستگاه هاي اجرايي مجاز به 
تامين حداقل 10 درصد وظايف اين ماده از طريق واگذاري 
و خريد خدمات هس��تند. همچنين ايجاد هر گونه واحد 
 اداري يا عملياتي جديد براي انج��ام وظايف موضوع ماده 
فوق الذكر ممنوع است و تامين خدمات مورد نياز از طريق 
ساز و كار پيش بيني ش��ده در اين ماده و اعتبارات مصوب 
امكان پذير اس��ت.قوامي يادآور ش��د: در مصوبه ديگر در 
راس��تاي اجراي كامل حس��ابداري تعهدي مهلت تعهد و 
پرداخت اعتبارات هزينه اي و تملك دارايي هاي سرمايه اي و 
مالي اعم از اينكه از محل منابع بودجه عمومي يا اختصاصي 
تامين شده و تا پايان سال مالي توسط خزانه به حساب هاي 
مربوطه دستگاه هاي ذي ربط واريز شده باشند، تا پايان همان 
سال است. مانده وجوه مصرف نشده پايان سال به سال بعد 
منتقل و در راستاي موافقتنامه مربوطه تا پايان سال جديد 
قابل مصرف خواهد بود. وجوهي كه طي اين مهلت به مصرف 
نرسيده باشند حداكثر ظرف مدت 20 روز )20 فروردين ماه( 
به خزانه واريز مي شود.وي همچنين گفت: در مصوبه ديگر 
دستگاه هاي اجرايي مشمول به تشخيص خزانه مكلفند 
نسبت به شناس��ايي كامل درآمدها، هزينه ها، دارايي ها و 
بدهي هاي خود بر اساس اس��تانداردها و نظام حسابداري 
بخش عمومي اق��دام كنند. ديوان محاس��بات موظف به 

حسابرسي صورت هاي مالي مذكور است.
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  فصل دهم 
يك زندگي نجيبانه براي همه 

در ديگر كش��ورها، حتي پي��ش از ركود بزرگ، 
آنهايي كه مجبور شده بودند كه به حساب هاي 
بازنشس��تگي خصوصي متكي ش��وند متوجه 
ش��دند كه منافع بازنشس��تگي آنه��ا به خاطر 
مبالغي كه توسط شركت ها به خاطر اداره كردن 
حساب هاي شان بر آنها تحميل مي شود، كاهش 
 مي يابد و در برخي موارد اي��ن كاهش به اندازه
30 تا 40 درصد بود. دليل اينكه بخش خصوصي 
مي خواه��د حس��اب هاي اين بازنشس��تگي را 
مديري��ت كن��د، اين مبال��غ اس��ت – آنچه در 
خصوصي سازي پيش مي رود يك انتقال ساده 
از جيب بازنشس��ته ها به جيب بانكداران است. 
در اينجا ش��واهدي وجود ندارد ك��ه بانكداران 
سود بالاتر يا ايمن تري را توليد كنند؛ بلكه دقيقا 
عكس آن وجود دارد.آنچه ماجرا را بدتر كرده اين 
است كه بسياري از امريكايي ها قرباني درندگان 
مالي شده اند، آنهايي كه به دنبال كساني هستند 

كه مي توانند از طريق 
مبالغ بي��ش از اندازه 
و گاها پنهان ش��ده، 
مزيت آنها را بربايند.

درس اي��ن ماج��را 
كاملا روشن است: از 
امريكايي ها نمي توان 
پرس��يد كه به خاطر 
ن  نشستگي ش��ا ز با

بر كدام ب��ازار تكيه مي كنند. نوس��اناتي كه در 
ارزش هاي بازار و درآمدها ايجاد مي شود بسيار 
بزرگ اس��ت و بانكداران هم طماع. آنها به يك 
آلترناتي��و نياز دارند – نه كس��ر ك��ردن تامين 
اجتماعي كه جناح راس��ت آن را خواستار شده 
اس��ت بلكه تجدي��د حيات تامي��ن اجتماعي، 
اطمينان از اينك��ه پايش را بر جاي محكم مالي 
مي گذارد و يك گزينه عمومي را فراهم مي سازد. 
آسان ترين راه براي فراهم كردن گزينه عمومي 
بازنشس��تگي اين اس��ت كه به هر ف��رد اجازه 
داده ش��ود تا با يك افزايش متناس��ب در منافع 
بازنشستگي يك منبع اضافي مالي را به حساب 
تامين اجتماعي خود بيفزاي��د. گزينه عمومي 
رقابت موثري را براي بخ��ش خصوصي فراهم 
خواه��د آورد و ش��ايد قادر ش��ود ت��ا بانك ها و 
بنگاه هاي بيم��ه اي را با هزينه و مبالغ پايين تر، 
براي تولي��د محصولات بهتر مال��ي انگيزه مند 
كند – در واقع گزينه عمومي ش��ايد ابزار خوبي 
براي تش��ويق كردن رفتار خ��وب حتي بهتر از 
مقررات دولتي باشد. البته آنهايي كه در بخش 
مالي هستند بي پروا با چنين گزينه هاي عمومي 
مخالف هستند. آنها درباره اعتقاد داشتن به رقابت 
از بازي هاي ب��زرگ حرف مي زنند اما موقع هل 
دادن آنها گوشه هاي دنج و راحت خود را دوست 
دارند.بخشي از تجديد حيات تامين اجتماعي كه 
توسعه ابزارهايي را در برخواهد گرفت مي توانند 
ب��ا آن دور از اوراق قرضه با به��ره پايين دولتي، 
س��رمايه گذاري كنند. يكي از امكانات مي تواند 
 س��رمايه گذاري پول��ي در يك صندوق س��هام 
عدال��ت گس��تر يا به ص��ورت اوراقي باش��د كه 
توسط يك بانك سرمايه گذاري تازه تاسيس زير 
ساختاري كه در فصل هاي پيشين درباره آن بحث 
كرديم )يك نسخه امريكايي بانك سرمايه گذاري 
اروپايي( باشد. بازگشت س��ود حاصل از چنين 
سرمايه گذاري به اقتصادمان بسيار زياد است و 
دادن بخش كوچكي از اين سود به سهامداران - 
مثلا 5 درصد – امكان آن را فراهم خواهد ساخت 
تا به طور همزمان آن را در صندوق تراست تامين 

اجتماعي با يك جا پاي محكم بگذارد.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

تعيين تكليف  سبد معيشت 
كارگران تا پايان سال

وزيركار درباره برگزاري كميته تعيين دستمزد 
گفت: در حال حاضر كميته دس��تمزد در حال 
بررسي سبد معيشت كارگران است، اميدواريم 
تا پايان سال كميته تعيين دستمزد به تصميم 
معقول برس��د. ب��ه گ��زارش تس��نيم، محمد 
ش��ريعتمداري درباره سبد معيش��ت كارگران 
گفت: كميته تعيين دستمزد از كميته هاي فعال 
است و با همكاري وزارت كار، نمايندگان كارگري 
و كارفرمايي در جريان است.وي افزود: مباحث 
تعيين سبد معيشت كارگران براساس نرخ تورم 
در حال انجام است، اميدوارم تا پايان امسال كميته 

تعيين دستمزد به تصميم معقول برسد.
دستمزد سالانه جامعه كارگري و بيمه شدگان 
تامين اجتماعي هر س��اله با حضور نمايندگان 
كارگ��ري، كارفرمايي و دولت در ش��وراي عالي 
كار به رياس��ت وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
و در روزهاي پاياني اس��فندماه تعيين مي شود.

بر اين اساس، 28 اسفند سال گذشته، دستمزد 
س��ال ۹8 كارگران با تصويب ش��وراي عالي كار 
براي »حداقلي بگيران« )كارگراني كه در س��ال 
نخس��ت ورود به بازار كار ق��رار دارند( با افزايش 
36.5 درص��دي، يك ميليون و 516هزار و 882 
تومان تعيين ش��د. همچنين ميزان دس��تمزد 
كارگران داراي بيش از يك س��ال سابقه كار كه 
تحت عنوان »س��اير س��طوح مزدي« شناخته 
مي شوند، 13درصد نسبت به حقوق پايه ۹7 به 

اضافه 261هزار و 118 تومان تعيين شد.

خبر كلان

سازو كار اخذ ماليات و عوارض سبز مشخص شد
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي سازو كار اخذ ماليات و 

عوارض خاص )عوارض سبز( را تعيين كردند.
نمايندگان مجلس شوراي اس��لامي در جلسه علني روز 
گذش��ته ماده 2۹ لايحه ماليات بر ارزش افزوده را بررسي 

كرده و آن را به تصويب رساندند.
بر اس��اس اين ماده، واحدهاي توليدي، صنعتي، معدني 
و خدمات��ي آلاينده كه به تش��خيص س��ازمان حفاظت 
محيط زيست، حدود مجاز و استانداردهاي زيست محيطي 
را رعاي��ت نمي كنند، در صورتي ك��ه در مهلت زماني كه 
توسط سازمان مزبور براي آنها تعيين مي شود، نسبت به 
رفع آلايندگي خود اقدام ننمايند، براساس معيارهايي نظير 
شدت، مدت، نوع و مكان آلايندگي با نرخ هاي نيم درصد 
)0/5%(، يك درصد )1%( و يك ونيم درصد )1/5%(، به مأخذ 
فروش كالا يا خدمات، مشمول عوارض سبز مي شوند. اين 
حك��م در مورد كليه واحدهاي آلاين��ده، اعم از واحدهاي 
معاف و غيرمعاف، صادراتي و واحدهاي مستقر در مناطق 
آزاد تجاري- صنعتي و مناطق ويژه اقتصادي جاري است. 
معيارهايي كه در تعيين سطح  آلايندگي واحدها، مبناي 
عمل سازمان محيط زيست قرار مي گيرد، حداكثر سه ماه 

پس از لازم الاجرا شدن اين قانون، توسط كارگروهي متشكل 
از نمايندگان سازمان حفاظت محيط زيست و وزارتخانه هاي 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، صنعت، معدن و تجارت، 
كشور و امور اقتصادي و دارايي )سازمان( تهيه مي شود و به 
تصويب هيات وزيران مي رس��د. ميزان فروش واحدهاي 
موضوع اين ماده براساس سامانه موديان يا اظهارنامه اي كه 

به همين منظور به سازمان ارايه مي شود، تعيين مي گردد.
بر اساس تبصره يك اين ماده در صورتي كه واحدهاي موضوع 
اين ماده، داراي خطوط توليدي مجزا با محصول مستقل 
از هم باشند عوارض سبز صرفاً از خطوط آلاينده دريافت 
مي شود.بر اساس تبصره 2 اين ماده در صورتي كه واحدهاي 
موضوع اين ماده، مبادرت به توليد كارمزدي نمايند، درآمد 
ناشي از توليد كارمزدي، با پنج برابر نرخ هاي مذكور در صدر 
اين ماده مشمول عوارض سبز مي شود. شركت هايي كه در 
زنجيره توليد بنزين و سوخت هواپيما، نفت سفيد، نفت كوره، 
نفت گاز، گازطبيعي و برق فعاليت مي كنند، از شمول حكم 

اين تبصره مستثنا مي باشند.
بر اساس تبصره 3 اين ماده سازمان حفاظت محيط زيست 
مكلف اس��ت حداكثر ظرف مدت ش��ش ماه پس از تاريخ 

لازم الاجراءش��دن اين قانون، پايگاه اطلاعاتي واحدهاي 
آلاينده را ايجاد نمايد و امكان دسترس��ي برخط )آنلاين( 
سازمان به س��امانه مزبور را فراهم كند. سازمان حفاظت 
محيط زيست موظف است نام واحدهاي آلاينده و سطح 
آلايندگي آنها را در پايگاه مزبور درج نموده و آن را مستمراً 
به روزرساني كند.بر اس��اس تبصره 4 اين ماده در صورتي 
كه سازمان حفاظت محيط زيست نام واحدي را در پايگاه 
واحدهاي آلاينده درج نمايد يا سطح آلايندگي آن واحد را 
در پايگاه مزبور افزايش دهد، واحد موردنظر از ابتداي دوره 
مالياتي بعد، حسب مورد، مشمول عوارض سبز مي شود، يا 

نرخ عوارض مزبور براي آن واحد افزايش مي يابد.
بر اساس تبصره 5 اين ماده در صورتي كه سازمان حفاظت 
محيط زيست نام واحدي را از پايگاه واحدهاي آلاينده حذف 
نمايد، يا سطح آلايندگي آن واحد را در پايگاه مزبور كاهش 
دهد، واحد موردنظر از ابتداي همان دوره، حسب مورد، از 
پرداخت عوارض سبز معاف مي شود، يا نرخ عوارض مزبور 

براي آن واحد كاهش مي يابد.
بر اساس تبصره 6 اين ماده سازمان حفاظت محيط زيست 
موظف است حداكثر ظرف مدت يك ماه از تاريخ درخواست 

واحد آلاين��ده، در خصوص رفع يا كاه��ش آلايندگي آن 
واحد اعلام نظر نمايد و هرگون��ه تغيير در وضعيت واحد 
موردنظر را در پايگاه اطلاعاتي واحدهاي آلاينده منعكس 
نمايد. در صورت عدم اعلام نظر س��ازمان محيط زيست 
در مهلت مقرر، واحد مزبور به صورت خودكار از فهرس��ت 
واحدهاي آلاينده خارج مي شود.بر اساس تبصره 7 اين ماده 
سرمايه گذاري هايي كه به منظور رفع يا كاهش آلايندگي 
واحدهاي آلاينده انجام مي ش��ود، در صورت تأييد رفع يا 
كاهش آلايندگي توسط سازمان حفاظت محيط  زيست، در 
سال اول يا سال هاي بعد، از بدهي عوارض آن واحدها كسر 
مي شود و در صورتي كه به رفع يا كاهش آلايندگي منجر 
نشود، به عنوان هزينه قابل قبول مالياتي پذيرفته مي شود.

بر اس��اس تبصره 8 اين ماده در صورتي كه پالايشگاه ها و 
نيروگاه هايي كه س��وخت اصلي آنها نفت كوره و نفت گاز 
نيست، در مقاطع خاصي از سال با درخواست دولت، مجبور 
به استفاده از س��وخت هاي مزبور شوند، سازمان حفاظت 
محيط زيست موظف است اين موضوع را در احتساب سطح 
و مدت آلايندگي آن واحدها لحاظ نمايد و افزايش آلايندگي 
ناشي از استفاده نفت كوره و نفت گاز را مطابق با قبل از الزام 

مزبور محاسبه كند.بر اساس تبصره ۹ اين ماده اعلام سازمان 
محيط زيس��ت صرفاً براي دوره هاي بعد از ثبت در سامانه 
ملاك اعتبار است و سازمان مذكور مجاز به اظهارنظر نسبت 
به رفع يا آلايندگي واحدهاي توليدي براي دوره هاي ثبت 
شده در سامانه تحت عنوان اصلاح و تصحيح اشتباه نيست.
بر اساس تبصره 10 اين ماده يارانه پرداختي دولت موضوع 
بند »ج« تبصره )2( ماده )5( اين قانون، جزو مأخذ محاسبه 
عوارض سبز نيست.بر اساس تبصره 11 اين ماده موديان 
موضوع اين ماده مكلفند اظهارنامه هر دوره را مطابق فرمي 
كه س��ازمان تعيين مي نمايد حداكثر تا پاي��ان ماه پس از 
انقضاي دوره، تسليم و عوارض را ظرف مهلت مزبور به حساب 
تعيين شده واريز نمايند. عدم تسليم اظهارنامه در مهلت هاي 
مقرر موجب تعلق جريمه غيرقابل بخشودگي به ميزان ده 
درصد )10%( عوارض موضوع اين ماده مي باشد و در صورت 
تأخير در پرداخت عوارض، مشمول جريمه موضوع ماده 
)40( اين قانون مي ش��ود. واحدهاي عضو سامانه موديان 
ملزم به ارايه اظهارنامه موضوع اين تبصره نبوده و سازمان 
به اس��تناد فروش ابرازي آنها در س��امانه موديان، عوارض 

آلايندگي را وصول مي كند.

واكاوي دلايل تاب آوري اقتصاد ايران در برابر تحريم ها
بلومبرگ در گزارشي به بررسي دلايل تاب آوري اقتصاد ايران در برابر تحريم ها و ادغام اقتصاد 

ايران با اقتصاد جهاني پرداخت.
خبرگزاري بلومبرگ در گزارشي با اشاره به تلاش هاي شش ساله دولت ايران براي اتصال 
اقتصاد اين كشور به اقتصاد جهاني با احتمال پيروزي احزاب محافظه كار در انتخابات پارلماني 
نوشته است كه مهم ترين چالش پيش روي دولت و مجلس آينده، بحث اقتصاد خواهد بود.

سيروس رزاقي، مدير موسسه “ آرا اينترپرايز “ گفت: برداشت من اين است كه تحريم ها تنها 
بخشي از مشكل كشور در زمينه دشواري انجام كسب و كار و تضعيف بخش خصوصي است. 
آنچه ما نيازمندش هستيم اصلاحات ساختاري واقعي گسترده است تا بهره وري در كشور 
چه با تحريم و چه بدون تحريم افزايش يابد. اگر بخواهيم صادق باشيم، من هيچ دستور كار 

يا خط مشي واقعي اي براي حل اين مسائل مشاهده نمي كنم.
در حال حاضر بخ��ش خصوصي در ايران بخش بزرگي از ص��ادرات 40 ميليارد دلاري اين 
كش��ور را انجام مي دهد و بانك مركزي ايران هفته گذشته اعلام كرد كه اقدامات لازم براي 
تسهيل صادرات بخش خصوصي را انجام خواهد داد. بلومبرگ با اشاره به كاهش ارزش ريال 
پس از خروج امريكا از برجام نوشت: اينكه اقتصاد ايران چگونه توانسته است در برابر شرايط 
موجود تاب آوري داشته باشد باعث تعجب است.بلومبرگ كاهش قيمت نفت در بازارهاي 
جهاني را يكي از عوامل تشديد فشار به اقتصاد در ماه هاي اخير دانسته و مي نويسد: در دوران 
رياست جمهوري محمود احمدي نژاد، قيمت هر بشكه نفت به 120 دلار رسيده بود اما اكنون 
قيمت ها در حدود نصف آن رقم يعني مح��دوده 60 دلار قرار دارد. جواد صالحي اصفهاني، 
استاد اقتصاد در دانشگاه “ويرجينيا تك “ گفت: آينده اقتصاد ايران به دو سوال بستگي دارد: 
آيا توليدكنندگان قادر به توليد خواهند بود و اگر بله، آيا قادر خواهند بود توليدات خود را صادر 
كنند يا خير؟به گفته الي گرانمايه، كارشناس مالي در شوراي روابط خارجي اتحاديه اروپا، 
دلايل ونزوئلايي نشدن اقتصاد ايران متعدد است. ايران از نظر موقعيت ژئوپليتيكي نيز موقعيت 

ممتازي دارد و در مسير بازارهاي اصلي نفت و طرح جاده و كمربند چين قرار گرفته است.

نقدينگي به سمت سرمايه گذاري و عمران هدايت شود
نماينده مردم لنگرود در مجلس شوراي اس��لامي گفت: مجلس و دولت بايد تلاش كنند تا 
نقدينگي در جامعه را به س��مت سرمايه گذاري و عمران سوق دهند، اگرچه دولت در بودجه 

سال ۹۹ در اين مورد تدبيري اتخاذ نكرده است.
مهرداد بائوج لاهوتي در گفت وگو با خانه ملت گفت: اكنون حدود هزار و نهصد هزار ميليارد تومان 
نقدينگي در جامعه وجود دارد كه مي تواند به بسياري از بخش ها به ويژه كارهاي عمراني هدايت 
شود.وي با بيان اينكه بخش عمده كسري بودجه در سال آينده مربوط به حوزه عمراني كشور 
است، ادامه داد: نقدينگي عظيم موجود در جامعه به اقتصاد كشورمان آسيب رسانده و در حال 
رفتن به سمت سوداگري، دلالي و... است. مجلس و دولت بايد تلاش كنند تا اين نقدينگي را 
به سمت سرمايه گذاري و عمران سوق دهند، اگرچه دولت در لايحه بودجه سال ۹۹ براي اين 
موضوع تدبيري اتخاذ نكرده است. نماينده مردم لنگرود در مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: 
در لايحه بودجه سال آينده براي واگذاري پروژه ها به بخش خصوصي بايد راهكارهاي لازم در 
نظر گرفته شود.بائوج لاهوتي با اشاره به اينكه كوچك كردن دولت يكي از راه هاي جبران كسري 
بودجه و قوي تر كردن اقتصاد كشور است، تصريح كرد: سال هاست كه موضوع كوچك كردن 
دولت مطرح بوده اما اقدامي نشده است، در يك مقايسه ساده ميان ايران و ژاپن متوجه مي شويم 
كه جمعيت 123 ميليوني اين كشور تنها با نيروي انساني محدود اداره مي شود اما ايران هشتاد 
ميليون نفري متاسفانه با حدود 6 ميليون نيروي انساني اداره مي شود.عضو كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس افزود: صندوق هاي بازنشستگي يكي از بخش هايي است كه بايد 
در بودجه سال آينده فكري به حال آن كرد زيرا دولت ۹0 درصد بودجه صندوق بازنشستگي 
لشكري و بيش از 70 درصد بودجه صندوق هاي كشوري را پرداخت مي كند يعني دولت به 
كارمند بازنشسته و هم جانشين او حقوق مي پردازد.وي با تاكيد براينكه در مجموع ما راهي جز 
مقاوم كردن اقتصاد كشور نداريم، گفت: دشمني كه اكنون با كشورمان وجود دارد با مذاكره 
قابل حل نيست اگرچه نمي گوييم مذاكره اي انجام نشود، بلكه نوع دشمني ها به گونه اي است 

كه هميشه توطئه ها دارند و نبايد از مقاوم كردن اقتصاد غافل شويم.

نظارت بر سهم وزارت اقتصاد از درآمدهاي مالياتي 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس با انتقاد از اينكه وزير اقتصاد گزارشي از عملكرد سهم يك درصد 
اين وزارتخانه از درآمدهاي مالياتي نداده است، گفت: نظارت مجلس ضعيف است و بايد مطالبه شود.
سيدناصر موسوي لارگاني در گفت وگو با فارس در رابطه با ماده 217 قانون ماليات هاي مستقيم 
كه صراحت دارد يك درصد از درآمدهاي مالياتي به وزارت اقتصاد و سازمان مالياتي تعلق مي گيرد 
تا صرف آموزش، تربيت، پاداش و كمك به نهادها و دستگاه هاي كمك كننده به وصول ماليات 
شود و طبق قانون قرار است هر 6 ماه گزارش عملكرد آن توسط وزير اقتصاد به كميسيون اقتصادي 
مجلس ارسال شود، آيا در نيمه نخست سال جاري گزارشي از سوي وزير اقتصاد ارايه شده است؟ 
اظهار كرد: رقم درآمد وزارتخانه از محل ماليات با توجه به عملكرد آن در حال حاضر مشخص نيست 
و رقمي از آن ندارم. در بحث اينكه تاكنون گزارش عملكرد داده اند يا نه، حقيقتا تا جايي كه اطلاع 
دارم گزارشي ارايه نشده است. نه فقط در اين مورد بلكه اگر برنامه ششم را ملاحظه كنيد گزارش هاي 
مختلفي را دستگاه ها، دولت و وزارتخانه بايد بدهد اما هيچ كدام ارايه نمي شود.وي علت اين موضوع 
را ضعيف بودن بعد نظارت مجلس دانست و گفت: مجلس در اين زمينه كوتاهي مي كند و با جديت 
بايد پيگير آن باشد. اين نماينده مجلس در پاسخ به اين سوال كه شما به عنوان عضو كميسيون 
اقتصادي آيا برابر قانون ماليات هاي مستقيم گزارش عملكرد ماده 217 را درخواست كرديد؟ گفت: 
هيات رييسه كميسيون اقتصادي موظف است از وزارت اقتصاد درخواست كند و يك عضو نمي تواند 
به تنهايي چنين گزارشي را بخواهد. كما اينكه اگر گزارشي نيز وجود داشته باشد آن را به رييس يا 
هيات رييسه كميسيون اقتصادي مي دهند. با اين وصف اطلاعي ندارم كه هيات رييسه كميسيون 
اقتصادي چنين درخواستي به وزير اقتصاد داده يا نه.وي در پاسخ به اين سوال كه براي لايحه بودجه 
سال ۹۹ رقم اختصاصي بيش از 3 هزار ميليارد تومان پيش بيني شده كه بخش عمده آن مربوط 
به ماده 217 قانون ماليات مستقيم است. آيا عملكرد امسال براي شما شفاف است و مي دانيد كجا 
هزينه شده است؟ بيان داشت: نه براي ما شفاف نيست و در اين زمينه تذكر داده شده است. مثلا 
در جريان تصويب لايحه اصلاح قانون ماليات ارزش افزوده، ماده 26 نيز از همين جنس است كه 
نمايندگان تذكر دادند چرا بايد استثنا قائل شد كه به همين دليل به كميسيون اقتصادي ارجاع شد.



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

كاهشنرخارزدرصرافيها

چشم انداز نرخ تورم با فرض ثبات بازار ارز

گروه بانك و بيمه |
روز دوشنبه 30 دي ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلا با سه دلار افزايش نسبت به آخرين روز كاري هفته 
پيش به 1560 دلار رس��يد. در بازار آزاد نيز قيمت دلار 
به 13520 تومان افزايش يافت و در نتيجه قيمت انواع 
سكه و طلا نيز به طور نس��بي بالا رفت. بهاي خريد هر 
دلار در در تابلوي صرافي هاي بانكي با 50 تومان كاهش 
نسبت به روز يكش��نبه 12 هزار و 850 تومان و فروش 
12 هزار و 950 تومان درج شد همچنين نرخ خريد هر 
يورو نيز 1۴ هزار و 350 تومان و نرخ فروش آن 1۴ هزار 

و ۴50 تومان شد.
به گزارش »تعادل«، در س��امانه سنا نيز نرخ لحظه اي 
قيم��ت خري��د دلار 12 ه��زار و 850 توم��ان و قيمت 
فروش آن 12 هزار و 950 تومان اعلام ش��د همچنين 
نرخ لحظه اي هر ي��ورو 1۴ هزار و 350 تومان خريداري 
و به قيمت 1۴ هزار و ۴50 تومان به فروش رسيده است 
سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز يكشنبه 29 دي 
98 را براي دلار 12 ه��زار و 959 تومان، يورو 1۴ هزار و 
5۴7 تومان، پوند انگليس 17 هزار و 105 تومان، درهم 
امارات 3 هزار و 639 تومان، لير تركيه 2 هزار و 321 تومان 

و يوآن چين يك هزار و 931 تومان اعلام كرد.
با اعلام اونس طلاي جهاني به قيمت 1660 دلار و دلار 
آزاد به نرخ 13 هزار و 520 تومان در بازار آزاد، نرخ طلا و 
سكه با افزايش قيمت مواجه شد بر اين اساس مظنه يك 
مثقال طلاي آب ش��ده 17 عيار 2 ميليون و 1۴6 هزار 
تومان، هر گرم طلا 18 عيار ۴95 ه��زار و ۴00 تومان، 
سكه طرح جديد ۴ ميليون و 895 هزار تومان، طرح قديم 
۴ميليون و 850 هزار تومان نيم سكه 2 ميليون ۴70 هزار 
تومان ربع س��كه يك ميليون و ۴70 هزار تومان و سكه 

گرمي نيز 930 هزار تومان معامله شد.
در بازار ارز رس��مي نيز بانك مركزي نرخ ۴7 ارز را اعلام 
كرد كه بر اس��اس آن نرخ 18 ارز مانن��د يورو افزايش و 
قيمت 15واحد پولي ديگر مانند پوند كاهش يافت؛ نرخ 
دلار و 13 ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اس��اس اعلام بانك 
مركزي هر دلار امريكا براي روز »دوش��نبه 30 دي ماه 
98« ۴2 هزار ريال قيمت خورد. هر پوند انگليس با 53 
5۴ ه��زار و 61۴ريال و هر يورو نيز ۴6 هزار و 601 ريال 

ارزش گذاري شد.

    دلار راكد ماند
از سوي ديگر، شاخص دلار در نخستين دور از معاملات 

هفتگي تقريبا ثابت ماند.
به گزارش س��ي ان ان، روند صعودي اخير دلار به دنبال 
آشكار ش��دن نش��انه هايي از عدم تمايل بانك مركزي 
امريكا براي كاهش بيش��تر نرخ بهره متوقف ش��د. در 
حوزه تجاري نيز پس از هفده ماه جنگ تجاري سرانجام 
دو اقتصاد بزرگ جهان به توافقي اوليه بر سر آتش بس 
رسيدند و نخست وزير چين با سفر به واشنگتن به همراه 
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا فاز نخست توافق را 

امضا كرد.

انتظار مي رود كه رشد اقتصادي هر دو كشور تحت تاثير 
اين آتش بس موقت افزايش پيدا كند. چين پذيرفته است 
در ازاي برداشته ش��دن تعرفه اضافي روي محصولات 
وارداتي اين كش��ور از امريكا، خريد بيش��تري از امريكا 
داشته باشد تا كسري تراز حساب تجاري دو كشور به نفع 

امريكا كاهش پيدا كند.
از س��وي ديگر در خاورميانه اگر چه از شدت تنش ها به 
ميزان قابل توجهي كاسته شده اما برخي ريسك ها هنوز 
به قوت خود باقي مانده اند. ژاپن اعلام كرده است كه قصد 
دارد ناو نظامي به منطقه براي محافظت از كشتي هاي 
تجاري خود اعزام كند و كره جنوبي نيز از رايزني با طرف ها 
براي بررسي اقدام مشابه خبر داده است. در ليبي نيز به 
دنبال تشديد منازعات داخلي، توليدات نفتي تا حد بسيار 

زيادي كاهش يافته است.
كريس وس��تون، استراتژيس��ت ارزي در موسسه »پپر 
استون« گفت: معامله گران تشنه شنيدن اخبار خوب 
از نقاط مختلف هستند و فكر مي كنم كه بدون يك خبر 
خوب ديگر، شاهد صعود بزرگي براي دلار نخواهيم بود.

شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهاني را اندازه مي گي��رد، در معاملات امروز با افزايش 
0.001 درصدي نسبت به روز قبل و در سطح 97.355 
واحد بسته ش��د. نرخ برابري هر فرانك سوييس معادل 

1.0327 دلار اعلام شد.
روابط امريكا با اروپا نيز سر مسائل تجاري كماكان متشنج 
اس��ت و پس از تحريم پروژه انتقال گاز روسيه به آلمان 
توس��ط امريكا، تنش ها بين متحدان دو سوي اقيانوس 
اطلس شدت گرفته و آلمان از كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا خواسته است با هم يك سپر دفاعي در برابر تحريم ها 
تشكيل دهند. از سوي ديگر نيز فرانسه، امريكا را تهديد 
كرده كه در صورت عملي شدن افزايش تعرفه ها، پرونده 
را به سازمان تجارت جهاني خواهد برد. برونو لو مر، وزير 
دارايي فرانس��ه با غيرمنطقي خوان��دن مواضع امريكا 

خواهان بازگشت به ميز مذاكره شده است.
جوليان امانوئل، استراتژيس��ت ارشد ارزي در موسسه 
»بي تي جي« گفت: نگاه معامله گران اكنون به خاورميانه 
و چين دوخته شده اس��ت. در خصوص چين اطمينان 
خاطر بيشتري وجود دارد و احتمالا به دنبال امضاي فاز 
نخست توافق تجاري، رشد اقتصادي اين كشور تقويت 
خواهد ش��د. در آخرين دور از معام��لات، پوند با ريزش 
0.0۴ درصدي نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.2992 
دلار مبادله شد. يورو با وجود صعود 0.02 درصدي، در 
محدوده كانال 1.10 باقي ماند و به 1.1098 دلار رسيد. 
همچنين هر دلار امريكا در س��طح 1.3063 دلار كانادا 
باقي ماند. در برابر همتاي س��نگاپوري، هر دلار به ازاي 

1.3۴67 دلار سنگاپور مبادله شد.
تحولات انگليس نش��ان مي دهد كه بايد منتظر اتخاذ 
موضع سرسختانه تر از طرف لندن در برابر بروكسل به 
دنبال پيروزي تاريخي محافظه كاران در انتخابات بود. 
احتمالا انگليس خواهان گرفتن امتيازات بيش��تري از 
اتحاديه اروپا در خصوص توافقات تجاري، بانكي و گمركي 

خواهد ش��د. مجلس جديد انگليس با اكثريت قاطع آرا 
به لايحه دولت ب��راي ترك اتحاديه اروپا ت��ا 31 ژانويه 
س��ال  آينده راي مثبت داد تا برگزيت يك گام بزرگ به 
سرانجام خود نزديك شود. با اين حال برخي از مسوولان 
اروپايي نسبت به طولاني ش��دن دوران گذار در صورت 
تغيير موضع انگليس هشدار داده اند. ساجد جاويد، وزير 
دارايي انگليس وعده داده است كه به زودي رشد اقتصادي 

انگليس دو برابر خواهد شد.
اورس��لا فون در لين، رييس كميس��يون اروپا با تغيير 
موضعي آشكار گفته است كه اتحاديه اروپا شايد مهلت 
زماني مذاك��رات با انگليس را تمديد كند. موضع گيري 
جديد مقامات مالي و دارايي انگليسي نيز نشان مي دهد 
كه بودجه سال 2020 متمركز بر تقويت زيرساخت ها 
و افزايش هزينه هاي دولتي در بخش هاي آموزش��ي و 
درماني خواهد بود كه به معناي در نظر گرفتن يك دوره 

گذار طولاني براي برگزيت خواهد بود.
در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 
0.05 درصد كاهش به 110.17۴6 ين رس��يد. در برابر 
همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 1.۴522 دلار 
مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 6.8۴37 

يوآن چين اعلام شد.

    طلا از صعود بازماند
همچنين قيمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار جهاني 
تحت تاثير آمار اقتصادي مطلوب امريكا كه ريسك پذيري 

سرمايه گذاران را تقويت كرد، از صعود بازماند. به گزارش 
ايسنا، هر اونس طلا براي تحويل فوري در معاملات روز 
جاري بازار س��نگاپور 0.1 درصد رش��د كرد و به 1558 
دلار و ۴6 س��نت رس��يد. در بازار معاملات آتي امريكا، 
ه��ر اونس طلا با 0.1 درصد كاهش، به 1558 دلار و ۴0 

سنت رسيد.
دانيل هاينس، تحليلگ��ر گروه بانكي ANZ در اين باره 
نوشت: سرمايه گذاران به عوامل بلندمدت مانند نرخ هاي 
بهره پايين، سياست تسهيل پولي بانك هاي مركزي براي 

كمك به رشد اقتصادي و ضعف دلار متمركز شده اند.
طلا از پايين ماندن نرخ هاي بهره حمايت شده است، زيرا 
انتظار مي رود بانك مركزي امريكا در نخستين نشست 

سياست پولي امسال خود نرخ هاي بهره را تغيير ندهد.
بانك مركزي امريكا سال ميلادي گذشته نرخ هاي بهره 
را سه دور افزايش داد و نهايتا در دسامبر تصميم گرفت 
نرخ هاي بهره را فعلا تغيير ندهد. نرخ هاي بهره پايين تر 
تقاضا براي خريد طلا كه دارايي بدون بازدهي اس��ت را 

تقويت مي كند.
حجم معاملات در روز دوشنبه اندك بود زيرا بازارهاي 
امريكا به مناسبت تعطيلات بسته بودند و از سوي ديگر 
سال نوي چيني اواخر هفته جاري آغاز مي شود. استفن 
اينس، استراتژيست بازار در شركت »اكسي تريدر«  اظهار 
كرد: ما عامل فصلي را داريم كه باعث شده است قيمت 

طلا در بازه محدودي بماند.
بر اس��اس گزارش رويترز، بازارهاي س��هام آس��يا روند 

صعودي بازارهاي جهان��ي را ادامه دادن��د و نزديك به 
بالاترين حد در 20 ماه گذشته ايستادند. به گفته وانگ 
تائو، تحليلگر فني رويترز، هر اونس طلا ممكن اس��ت 

مقاومت در سطح 156۴ دلار را امتحان كند.
موج��ودي ط��لا در »اس پ��ي دي آر گلدتراس��ت« كه 
بزرگ ترين صندوق سرمايه گذاري تحت پشتوانه طلا 
در جهان اس��ت، روز جمعه 2.20 درصد رشد كرد و به 

898.82 تن رسيد كه بالاترين ميزان از 11 نوامبر بود.
در بازار ساير فلزات ارزش��مند، هر اونس پالاديوم براي 
تحويل فوري با 0.8 درصد افزايش، به 2500 دلار رسيد. 
اي��ن فلز روز جمعه تا مرز 2537 دلار و 6 س��نت صعود 
كرده بود. هر اونس نقره براي تحويل فوري با 0.1 درصد 
افزايش، 18 دلار و دو سنت معامله شد. هر اونس پلاتين 
براي تحويل فوري با 0.5 درصد افزايش، به 1023 دلار 

و 22 سنت رسيد.

    عبور بيت كوين از مرز ۹ هزار دلار
آخر هفته ها معمولا روز شانس بيت كوين نيست اما ديروز 
و با عبور از مرز قيمتي 9000 دلار ركورد جديدي را در 

سال 2020 ثبت كرد.
بيت كوين برخلاف روند سال 2019 طي 10 روز گذشته 
نه تنها از نرخ 8000 بلكه از 9000 دلار هم رد شد، هرچند 
در ساعت بعد با افت نسبي به كانال 8 هزار برگشت. در 
واقع قيمت اين رمزارز در سال 2020 حدود 2 هزار دلار 

بيشتر شده كه به معني رشد 28 درصدي است.

زهرا كاوياني|
مهم ترين عامل اثرگذار بر نرخ تورم تا پايان سال نوسانات 
نرخ ارز خواهد بود. با فرض ثبات بازار ارز، انتظار مي رود 
نرخ تورم نقطه اي در پايان س��ال در محدوده 2۴ تا 27 
درصد قرار گيرد. با كاهش نرخ تورم ماهيانه، نرخ تورم 
نقطه به نقطه از خردادماه 1398 روند كاهش��ي را آغاز 
كرد و در تابستان در برخي از ماه ها پايين تر از ميانگين 
بلندمدت خود نيز قرار گرفت. اما آيا كاهش نرخ تورم يك 
فرآيند بلندمدت بوده و مي توان اميدوار بود كه نرخ تورم 
در سال آينده و سال هاي پس از آن به ميزان قابل توجهي 
كاهش  يابد؟ در پاسخ به اين سوال بايد توجه داشت كه 
به طور كلي كاهش نرخ ت��ورم پس از يك دوره افزايش 

شديد امري طبيعي است كه رخ مي دهد.
 از طرف ديگر كاهش نرخ تورم در تابستان سال 1398 
را نمي توان يك فرآيند بلندمدت در نظر گرفت و اميدوار 
بود كه ن��رخ تورم وارد فرآيند نزولي ش��ود. متغيرهاي 

اقتصاد كلان ايران هنوز در وضعيت باثباتي قرار ندارد 
كه بتوان اين روند نزولي را آغاز بازگشت به ثبات دانست. 
علاوه بر آن سياست هاي پولي و مالي اجرا شده در سال 
1398 نيز نشانه هاي حركت در مسير ثبات اقتصادي را 
در پي ندارد. در اين خصوص مي توان به نكات زير اشاره 
كرد:  در بخش سياست پولي، پايه پولي در سال 1398 
رشد قابل ملاحظه اي داشته است. پايه پولي در دوازده 
ماهه منتهي به مرداد 1398، حدود 25.6 درصد رشد 
داش��ته و همچنين رش��د نقدينگي نيز از ابتداي سال 
1398 تا پايان مرداد ماه، به بيشتر از 10 درصد رسيده 
كه نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد بيشتري را نشان 
مي دهد. از طرف ديگر بر اساس آخرين آمار منتشره كه 
مربوط به مردادماه است، سهم »پول« از رشد نقدينگي 
نيز كاهش چنداني نداشته است، در حالي  كه سهم پول 
از رشد نقدينگي در سال 1397، حدود 26 درصد بوده، 
در 5 ماهه نخست سال 1398، نيز به 21 درصد رسيده 

كه بسيار بالاتر از اين سهم در سال هاي 1393 تا 1396 
است. علاوه بر سياست پولي، سياست مالي نيز در جهت 
كاهش تورم حركت نكرده اس��ت. هرچند بودجه سال 
1398 به مقادير حقيقي نسبت به سال 1397 حدود 
18 درصد كاهش داشته اس��ت، اما با اين حال كاهش 
شديد درآمدها موجب شده تا بودجه همچنان با كسري 
مواجه باش��د. نكته قابل توجه آن است كه دولت اقدام 
قابل توجهي براي جبران كسري بودجه از منابع پايدار 
كرده و كس��ري در سال 1398 عمدتا از محل صندوق 
توسعه ملي و انتشار اوراق تامين شده كه به طور خاص 
انتشار اوراق پيامدهاي تورمي در سال هاي آينده را در 

پي خواهد داشت.
بنابراين، اين س��وال ايجاد مي ش��ود در ش��رايطي كه 
سياست هاي پولي و مالي گام موثري براي كاهش تورم 
برنداشته اند، دليل كاهش نسبي نرخ تورم در سال 1398 
چه بوده اس��ت؟ در اين خصوص بايد عنوان داشت كه 

مهم ترين و تاثيرگذارترين عامل كاهش نرخ تورم در سال 
1398، كنترل نوسانات در بازار ارز و در نتيجه كاهش 
انتظارات تورمي بوده اس��ت. انتظارات تورمي به شدت 
تحت تاثير نوسانات نرخ ارز قرار دارد كه به واسطه ثبات 
نسبي بازار ارز از ابتداي سال، كنترل شده و در كاهش 

نرخ تورم نقش داشته است.
مهم تري��ن عوامل اثرگذار بر نرخ تورم تا پايان س��ال را 

مي توان موراد زير برشمرد: 
الف- نوسانات بازار ارز: مهم ترين عامل اثرگذار بر نرخ 
تورم تا پايان سال نوسانات نرخ ارز خواهد بود. در صورتي 
كه بازار ارز تا پايان سال كنترل شود، انتظار افزايش شديد 
در نرخ تورم وجود نخواهد داشت. در اين خصوص بايد 
توجه داشت كه كنترل نرخ تورم به واسطه نرخ ارز در بازه 
كوتاه مدت قابل انجام است اما در بلندمدت، نمي توان اين 

رابطه را حفظ كرد. 
ب- نقدينگي: انتظار مي رود اثر نقدينگي افزايش يافته 

در سال 1398 كه بالاتر از رشد نقدينگي در سال 1397 
بوده )بر اس��اس آخرين آمار منتش��ر شده( تا حدودي 
بر رش��د ش��اخص قيمت ها در ماه هاي بهمن و اسفند 
نمود پيدا كرده و نرخ تورم در اين دو ماه بالاتر از مقادير 

بلندمدت خود باشد.
پ- تخليه اثر افزايش قيمت بنزين: افزايش قيمت 
بنزين در آبان ماه، س��بب افزايش شاخص قيمت ها در 
آذرماه شد و نرخ تورم در اين ماه را به 3.3 درصد رساند 
كه اصلي ترين عامل رش��د ش��اخص قيمت، شاخص 
بخش حمل و نقل )با بيش از 1۴ درصد رشد( بوده است. 
انتظار مي رود تخليه كامل اثر افزايش قيمت بنزين روي 
شاخص كل حدود 5درصد باشد كه با گذشت زمان كامل 
خواهد شد و بخشي از آن در بهمن و اسفند خواهد بود.

در مجموع با فرض ثبات بازار ارز، انتظار مي رود نرخ تورم 
نقطه به نقطه در پايان سال 1398 در محدوده 2۴ تا 27 

درصد قرار گيرد.

۳۲۱ ميليون كارت در بانك هاي ايران

بزرگ ترين بانك هاي جهان در سال ۲۰۱۹

در حال حاضر نزديك به تمامي افرادي كه اقدام به باز كردن يك حساب 
در بانك ها مي كنند، كارت بانكي مرتبط با اين حس��اب را نيز از بانك 
درخواست مي كنند. البته در عين حال برخي از حساب هاي بانكي نيز 
داراي كارت بانكي نيستند كه اين حساب ها معمولا برخي حساب هاي 

مشترك يا حساب هايي است كه براي پس انداز افتتاح مي شوند.
به گزارش ايسنا، آمار بانك مركزي حاكي از آن است كه تا پايان آبان 
امسال، بانك هاي ملي، ملت و سپه بيشترين كارت هاي بانكي را صادر 

كرده و در اختيار مردم قرار داده اند.
اين آمار همچنين نشان مي دهد كه تا اين مدت در مجموع، بانك ها 
رقمي بالغ بر 219 ميليون و 335 هزار كارت برداش��ت بانكي صادر 

كرده اند.
بيش��ترين تعداد كارت هاي بانكي در اين ميان مربوط به بانك ملي 

ايران به تعداد 39 ميليون و 5۴7 هزار اس��ت و پس از آن بانك س��په 
با 27 ميليون و 212 در رتبه دوم بيش��ترين كارت هاي صادره بانكي 

قرار گرفته است.
همچنين در اين مدت بانك ها بيش از دو ميليون و 986 هزار فقره كارت 
اعتباري صادر كرده اند كه در اين زمينه نير بانك هاي ملت و سپه در اين 
زمينه نيز پيشتاز بوده اند. از سوي ديگر تا پايان آبان امسال بانك هاي 
ملي و پارسيان با صدور بيش از 26 ميليون و بيش از 19 ميليون كارت 

هديه، بيشترين تعداد كارت هاي صادره هديه را داشته اند.
در مجموع كل نظام بانكي تا آبان ماه سال جاري، حدود 321 ميليون 
و 763 هزار كارت بانكي صادر كرده است. به اين ترتيب در صورتي كه 
جمعيت ايران را 80 ميليون در نظر بگيريم، به طور ميانگين بانك هاي 

ايراني حدود چهار كارت براي هر نفر صادر كرده اند.

از 10 بانك بزرگ جهان هش��ت بان��ك در امريكا و چين 
قرار دارند. نش��ريه بنكر در گزارشي به بررسي بزرگ ترين 
بانك هاي جهان پرداخت كه در اين فهرست حضور پررنگ 
بانك هاي امريكايي و چيني كاملا محسوس است. در حال 
حاضر 1000 بانك بزرگ جهان بيش از 1.135 تريليون دلار 
سرمايه دارند كه اين رقم 10 برابر بيشتر از رقم ثبت شده 
براي دارايي اين بانك ها در س��ال 2009 بوده است. برايان 

كاپلان، سردبير نشريه بنكر در همين رابطه گفت: بازارهاي 
آزاد و باز بانك ها را به كارايي بيشتر ترغيب كرده است. به ويژه 
نظام بانكي چين در سال هاي اخير به دنبال سياست هاي 
دولت براي جهاني شدن با نظام جهاني بيشتر ادغام شده 
است. بر همين اساس 10 بانك كه در سال 2019 بيشترين 
سرمايه را در اختيار داشته اند به ترتيب از بزرگ ترين عبارتند 
از:  آي سي بي سي- چين ميزان سرمايه در سال 2019: 338 

ميليارد دلارتغيير رتبه نسبت به گزارش سال قبل: بدون 
تغيير؛ بانك س��اخت و ساز – چين ميزان سرمايه در سال 
2019: 287 ميليارد دلار تغيير رتبه نسبت به گزارش سال 
قبل: بدون تغيير؛ بانك كشاورزي – چين ميزان سرمايه در 
سال 2019: 2۴3 ميليارد دلار تغيير رتبه نسبت به گزارش 
سال قبل: يك رتبه افزايش؛ بنك آف چاينا ميزان سرمايه در 
سال 2019: 230 ميليارد دلار تغيير رتبه نسبت به گزارش 

سال قبل: يك رتبه كاهش، بانك جي پي مورگان – امريكا 
ميزان سرمايه در سال 2019: 209 ميليارد دلار تغيير رتبه 
نس��بت به گزارش سال قبل: بدون تغيير، بنك آف امريكا 
ميزان سرمايه در سال 2019: 189 ميليارد دلار تغيير رتبه 
نسبت به گزارش سال قبل: بدون تغيير؛ ولزفارگو – امريكا 
ميزان سرمايه در سال 2019: 168ميليارد دلار تغيير رتبه 
نس��بت به گزارش سال قبل: بدون تغيير؛ سيتي گروپ – 

امريكا ميزان سرمايه در سال 2019: 158 ميليارد دلار تغيير 
رتبه نسبت به گزارش سال قبل: بدون تغيير؛ - اچ اس بي سي 
– انگليس ميزان سرمايه در سال 2019: 1۴7 ميليارد دلار 
تغيير رتبه نسبت به گزارش سال قبل: يك رتبه افزايش؛ 
ميتسوبيشي – ژاپن ميزان سرمايه در سال 2019: 1۴6 
ميليارد دلار تغيير رتبه نس��بت به گزارش سال قبل: يك 

رتبه كاهش.

هشدار نظارتي به كساني كه ۲۰ فقره چك برگشتي دارند
بانك مركزي بخش��نامه اي را به بانك ها و موسسات اعتباري براي 
نظارت بيشتر بر افراد داراي بيش از 20 فقره چك برگشتي ابلاغ كرد.

به گزارش ايبِنا، مديريت كل نظارت بر بانك ها و موسسات اعتباري 
با صدور بخش��نامه اي تاكيد كرد: مطابق ب��ا بند ج ماده 35 قانون 
پولي و بانكي كشور، هر بانك در مقابل خسارتي كه براثر عمليات 
آن متوجه مشتريان مي شود مسوول و متعهد جبران خواهد بود. 
از سوي ديگر بر اساس ماده 30 از دستورالعمل حساب جاري نيز 
مس��ووليت عدم رعايت يا تخطي از مقررات دستورالعمل حساب 
جاري با هيات مديره هر بانك اس��ت و در صورت تخلف، مشمول 
مجازات هاي انتظامي موضوع ماده ۴۴ قانون پولي و بانكي كشور 
مي گردد. همچنين رفتار مديران ارشد آن بانك / موسسه اعتباري 
در اي��ن زمينه در س��وابق آنان درج و در فرآين��د تاييد صلاحيت 

براي تصدي س��مت هاي مديريت��ي ملحوظ نظر خواه��د بود. با 
عنايت به اهميت مراتب فوق الذكر، خواهشمند است ضمن ابلاغ 
مفاد اين بخش��نامه به تمامي واحدهاي ذي ربط آن بانك و انجام 
تدابير و اقدامات كنترلي لازم به منظور اطمينان از حسن اجراي 
دس��توالعمل حس��اب جاري، دس��تور فرمايند فايل پيوست در 
خصوص اشخاص داراي بيش از 20 فقره چك برگشتي با نظارت 
واحد بازرسي آن بانك تكميل و به طور مستمر در دو مقطع پايان 
شهريورماه و پايان اسفندماه هر سال به منظور اتخاذ تدابير مقتضي 
به اين مديريت كل ارسال نمايند. همچنين ضروري است مديريت 
بازرسي آن بانك نسخه اي از گزارش ها و نتايج بررسي هاي صورت 
گرفته در اين خصوص را به همراه مستندات مربوطه، به طور ماهانه 

به اين بانك ارسال نمايند.
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آغاز بخشودگي صددرصدي 
جرايم بيمه اي از امروز

با موافقت صندوق تأمين خس��ارت  هاي بدني 
و به مناس��بت ايام مبارك ده��ه فجر انقلاب 
اس��لامي، مبلغ جريمه ديرك��رد تمديد بيمه 
شخص ثالث بخشيده شد. به گزارش اداره كل 
روابط عموم��ي و امور بين  الملل بيمه مركزي، 
در راس��تاي حمايت از اقش��ار آس��يب  پذير و 
پيش��گيري از آس��يب هاي اجتماعي و ترويج 
فرهنگ بيمه در كش��ور و با موافقت صندوق 
تأمين خس��ارت  هاي بدني با درخواست بيمه 
مركزي مبني بر بخش��ودگي جريمه بند )ب( 
م��اده 2۴ قانون بيمه اجباري خس��ارات وارد 
ش��ده به ش��خص ثالث در اثر حوادث ناشي از 
وسايل نقليه مصوب سال 1395، مبلغ جريمه 
ديركرد بيمه ش��خص ثالث بخشيده مي  شود.  
بنابراين گزارش، جرايم بيمه  نامه شخص ثالث 
)صرفاً جه��ت بيمه  نامه  هاي ص��ادره با تاريخ 
اعتبار يك  ساله( كليه وس��ايل نقليه موتوري 
فاقد بيمه  نامه، از تاريخ 1398/11/01 لغايت 
1398/11/30 شامل بخشودگي صد درصدي 
مي  ش��ود. همچنين جرايم بيمه  نامه ش��خص 
ثالث موتورسيكلت  ها و وسايل نقليه كشاورزي 
فاقد بيمه نام��ه )صرفا جه��ت بيمه  نامه  هاي 
ص��ادره با تاريخ اعتبار يك  س��اله( نيز از تاريخ 
98/11/01 به مدت سه ماه شامل بخشودگي 

صددرصدي مي  شود.

ارتقاي منزلت بازنشستگان
با خدمات بانك رفاه

بازنشستگان و مس��تمري بگيران از مهم ترين 
اقشار اجتماع هس��تند و هر گونه ياري به اين 
قش��ر در واقع ياري و كمك به منزلت اين قشر 
به ش��مار مي آيد. هر گونه تلاش براي ارتقاي 
منزلت بازنشس��تگان و رف��ع نيازهاي مادي 
اين قشر در واقع نوعي اميدآفريني براي تمام 
اقشار اجتماع به شمار مي آيد و پيامدهاي آن 
در تمام جامعه ملموس خواهد بود. به گزارش 
روابط عمومي بانك رف��اه كارگران، بانك رفاه 
در مي��ان بانك هاي كش��ور، بانكي اس��ت كه 
ارتق��اي وضعيت معيش��تي و بهب��ود زندگي 
بازنشس��تگان را در اولوي��ت فعاليت خود قرار 
داده و در راستاي اين اولويت اقدامات و خدمات 
گوناگوني را طراحي و اجرا كرده اس��ت. بانك 
رفاه با برنامه ريزي منسجم و هماهنگ خدمات 
شايسته اي به مستمري بگيران و بازنشستگان 
تامين اجتماعي ارايه كرده و روزبه روز به تنوع 
اين خدمات افزوده اس��ت. اين ميزان از تمركز 
ارايه خدمات به مستمري بگيران با هيچ كدام 
از بانك هاي كشور قابل قياس نيست؛ علاوه بر 
اين بانك رفاه دركن��ار ارايه خدمات گوناگون 
بانك��ي براي عموم ش��هروندان، تس��هيلات و 
شرايطي ويژه براي مس��تمري بگيران در نظر 
گرفته است. در همين راستا به منظور خدمات 
رس��اني هدفمند به طيف گسترده مشتريان، 
مرك��ز ارتباط با مش��تريان بانك رف��اه )فراد( 
راه اندازي شده تا امكان برقراري ارتباط با بانك 
از طريق كانال هاي ارتباطي گوناگون همچون 
تلفن مستقيم، نمابر، ايميل و پيام كوتاه فراهم 
ش��ود و در قبال اين تعامل دوسويه و مستقيم 
مش��كلات و نيازه��اي مش��تريان و از جمله 
بازنشس��تگان شناس��ايي و در جهت رفع آنها 
اقدام صورت گيرد. بانك رفاه كارگران با هدف 
تس��هيل ارايه خدمات به مس��تمري بگيران و 
بازنشستگان سازمان تأمين اجتماعي، خدمات 
نوين بانك��داري را در مجموعه خود رونق داده 
است، براي نمونه از سال گذشته امكان دريافت 
فيش حقوقي اين طيف از مش��تريان از طريق 
پايانه هاي خودپرداز بانك رفاه فراهم شده كه 
موجب آس��ودگي بازنشستگان و صرفه جويي 
در وقت و هزينه آنها ش��ده است. بانك رفاه به 
عنوان يكي از بزرگ ترين بانك هاي اجتماعي 
كشور مدافع حقوق بازنشستگان و بيانگر صداي 
آنان اس��ت كه تمركز خود را بر بهبود وضعيت 
معيشتي اين قش��ر از جامعه قرار داده است. از 
اين رو پرداخت به موقع حقوق مستمري بگيران 
تأمين اجتماعي، ارايه تس��هيلات با ش��رايط 
ويژه و اراي��ه طرح هاي اعتباري مختلف به اين 
قشر از مش��تريان همواره در دس��تور كار اين 
بانك قرار داشته اس��ت. يكي از طرح هايي كه 
طي س��اليان گذشته به اين منظور اجرا شده و 
توسط مس��تمري بگيران و بازنشستگان مورد 
توج��ه و اقبال ق��رار گرفت، طرح تس��هيلاتي 
كرامت اس��ت كه در اين طرح بازنشس��تگان 
تأمين اجتماعي و دانش��گاه هاي علوم پزشكي 
توانس��تند جهت مصارفي چ��ون تهيه مصالح 
ساختماني براي تعميرات واحدمسكوني، هزينه 
درمان، تحصيل، تهيه جهيزيه، ازدواج فرزند، 
مسافرت هاي زيارتي و س��ياحتي و تعميرات 
اساسي و بازس��ازي كامل واحدهاي مسكوني 
تس��هيلات درياف��ت كنند. همچني��ن كارت 
اعتباري رفاه اجتماعي ايرانيان »كاراكارت« كه 
توسط بانك رفاه كارگران به بازنشستگان نيز 
تعلق گرفت گامي ديگر در جهت بهبود وضعيت 
معيش��تي و رفع نيازهاي بازنشس��تگان بوده 
است. بهبود وضعيت معيش��تي بازنشستگان 
و مس��تمري بگيران نيازمن��د عزم��ي ملّي و 
تلاش همگاني اس��ت. از اي��ن رو بانك رفاه در 
تعاملي مثبت و س��ازنده ب��ا نهادهاي مربوطه 
از تمام ظرفيت هاي موجود براي اين امر مهم 
بهره مي گي��رد. خبرگزاري كار اي��ران )ايلنا( 
در بخش ه��اي بعدي اين گزارش به تش��ريح 
جزييات اقدام��ات صورت گرفته ب��راي ارايه 
خدمات و تسهيلات ويژه به مستمري بگيران 

خواهد پرداخت.

يادداشت



روي خط خبر 5 بازار سرمايه

در راستاي هجوم نقدينگي به بازار سرمايه بررسي شد

لزوم توجه به تمامي جوانب بازار سرمايه
گروه بورس|

روند صعودي بازار سرمايه كه طي يك هفته اخير از شدت 
بيشتري نيز برخوردار ش��ده، به رغم افت 0.22 درصدي 
شاخص كل بورس همچنان ادامه دارد و سخنان كارشناسان 
حاكي از آن است كه به فرض ثبات جريان نقدينگي، مي توان 
منتظر رشد بيش��تر قيمت ها و به تبع آن صعود مضاعف 
شاخص كل نيز بود. افزايش ارزش معاملات طي روزهاي 
گذشته در حالي رخ مي دهد كه اين روزها بازار سرمايه در 
همان بستر قبلي فعاليت مي كند و به رغم رشد سودآوري 
ريالي شركت ها نسبت به سال مالي قبل ريسك هاي پيش 
روي بازار كاهش چنداني نداش��ته است. چنين رويدادي 
حكاي��ت از آن دارد كه نگاه  مردم به بازار س��رمايه در حال 
حاضر بيش از آنكه بر پايه نگاهي تحليلي استوار باشد بيشتر 
متكي بر اثر رواني رشد قيمت ها در ماه هاي قبل است.چنين 
شرايطي سبب ش��د تا روند صعودي بازار بدون آنكه براي 
تداوم بيشتر نيازمند گزارش هاي عملكرد ماهانه يا فصلي 
باشد، تنها با دلگرمي بر سيل خروشان نقدينگي باز توليد 
شود و در اين ميان بهاي سهام حتي در صنايع كوچك، زيان 
ده و ياغير ارزنده را نيز تقويت كند. در واقع عامل ياد ش��ده 
به وضعيتي منجر شده كه اگر بخواهيم با ديدي سطحي 
و غير تحليلي به معاملات بازار س��رمايه نگاه كنيم، حتما 
سرمايه گذاري را در چنين شرايطي كم ريسك و به دور از 
خطر خواهيم يافت. اين در حالي است كه بنا به گفته بسياري 
از صاحبنظران اين طور نيست و بازار دير يا زود قيمت ها را 
به سمت جايگاه منطقي خود هدايت خواهد كرد. به موجب 
چنين رويكردي اگرچه ممكن است نتوانيم كليت بازار را 
حباب تلقي كنيم، اما مي توانيم با اندكي بررسي دريابيم كه 
حداقل در يك هفته اخير رفتار بيشتر سرمايه گذاران شباهت 
بسياري به سرمايه گذاري در وضعيت حبابي دارد. يعني 
بدون بررسي، شتابزده و صرفا براي جا نماندن از سوددهي 
بازار. اين رفتار اگرچه ممكن است در نگاه تحليلگران منطقي 
نباشد اما مي توان گفت كه با توجه به ساير متغيرها خيلي 
هم دور از انتظار نيست. دليل چنين ادعايي در همسو نبودن 
رشد دو سال اخير بازار با توسعه ابزارها، گسترش عمق بازار و 
بهره گيري از روش هاي به روز شده معاملاتي در بازار سرمايه 
نهفته است.در س��ال هاي اخير اگرچه شاهد افزايش ابزار 
بسترهاي معاملاتي سهام نظير اوراق آتي و اختيار معامله 
بوده ايم و ممكن است به همين دليل فرض را بر توسعه هر 
چه بيشتر بازار بگذاريم، اما آنچه كه از ارزش پايين معاملات 
اين ابزارها به نظر مي رسد، عدم موفقيت سازمان بورس و 

بورس تهران در شناساندن و فرهنگ سازي براي اين ابرازها 
است. در حالي كه روز گذشته ارزش معاملات خرد و بلوكي 
در بورس تهران حدود 3 ه��زار و 500 ميليارد تومان بوده 
است، ارزش معاملات 1.4 ميليارد توماني معاملات آتي و 
اختيار سهام خود دليلي است بر ضعف بازار سرمايه در توسعه 
بازار مشتقه. اگرچه طبيعي است كه ارزش معاملات آتي و 
اختيار آن هم تنها با گذشت دو سال از راه اندازي اين ابزارها، 
در مقايسه با بازار نقد رقم بزرگي را شامل شود اما نمي توان با 
نسبت 0.0004 درصدي ارزش معاملات مشتقه در بورس 
نسبت به معاملات نقد، عملكرد متوليان بازار را در اين زمينه 
مثبت ارزيابي كرد. از اين عامل كه بگذريم بايد به اين نكته نيز 
توجه كرد كه در دو سال اخيرتعداد شركت هاي واگذار شده 
در بورس و فرابورس نيز با رشد نقدينگي تناسب چنداني 
نداشته و همين امر خود به عاملي تبديل شده تا در مدت ياد 

شده بارها شاهد هيجاني شدن جو معاملات باشيم. 
اما سومين روشي كه در بازارهاي جهاني نيز توجه بسياري 
به آن مي ش��ود بهبود تكنولوژي هاي معاملاتي است كه 
نقش انس��ان را در فرآيند سرمايه گذاري كاهش مي دهد 
و ب��ه بهبود كيفيت س��رمايه گذاري كم��ك مي كند. در 
ايران نيز طي س��ال هاي قبل توجه به اين ابزارها از جمله 
معاملات الگوريتمي افزايش يافته و شاهد بهبود وضعيت 
سرمايه گذاري از طريق كامپيوتر و هوش مصنوعي بوده ايم.

در همين راستا علي اكبر امين تفرشي نيز به تغييرات رخ داده 
در بازار سرمايه طي ماه هاي قبل اشاره كرد و با در نظر گرفتن 
اقبال سرمايه گذاران نسبت به بازار سرمايه به بررسي عوامل 
موثر بر رشد بازار در ماه هاي اخير پرداخت. وي  گفت: به نظر 
من مردم ظرف چند سال اخير استقبال زيادي از بورس اوراق 
بهادار كرده اند، به نحوي كه شاخص بورس ظرف دو سال 
اخير 4 برابر رشد كرده و اين نشان دهنده اين است كه حجم 
قابل توجهي از نقدينگي بازار جذب بورس و بازار سرمايه شده 
است.به گزارش فارس، وي گفت: بازدهي سرمايه يكي از علل 
گرايش  سرمايه گذاران به بازار سرمايه است چرا كه بازارهاي 
رقيب شامل بازار ملك، طلا، ارز و سكه به تدريج دچار يك 
آرامش و ركودي شده اند و روند بازدهي بازارهاي رقيب كند 
شده است.اين كارشناس اقتصادي گفت: گرايش به بازار 
سرمايه به خاطر رشد شاخص كل بورس و بازدهي سرمايه در 
اين بازار است.وي در پاسخ به اين پرسش كه در حال حاضر 
چه تعداد از مردم در بورس حضور دارند، گفت: آخرين آمار 
نشان مي دهد 13 ميليون كد سهامداري وجود دارد كه البته 
شامل صندوق هاي سرمايه گذاري است كه در صندوق ها 

در ه��ر يك چند ه��زار يونيت هولدر يعن��ي دارنده واحد 
سرمايه گذاري صندوق هستند.وي با بيان اينكه تعداد افراد 
حاضر در بورس بيشتر از كدهاي معاملاتي مي شود، گفت: 
الان 13 ميليون كد سهامدار صادر شده، در حالي كه يك 
زماني فقط دو ميليون كد سهامداري در بورس وجود داشته 
است. البته هنوز براي رسيدن به اينكه 80 درصد جمعيت 
فعال كش��ور در بورس حضور داشته باشند، فاصله داريم.

امين تفرشي در پاسخ به اين پرسش كه چرا صندوق هاي 
بازنشستگي حاضر در بورس نتوانستند بازدهي خوبي داشته 
باشند و اكنون عمده صندوق هاي بازنشستگي دچار بحران و 
كمبود نقدينگي هستند، گفت: صندوق هاي بازنشستگي در 
بازار بر اساس دانش پيشرفته اكچوئري مديريت مي شوند، 
البته يك راهكار اين است كه صندوق هاي بازنشستگي در 
بازار سرمايه و بورس حضور داشته باشند، اما همه راه حل 
صندوق ها، حضور در بازار سرمايه نيست.وي تأكيد كرد: 

ريش��ه عدم موفقيت صندوق هاي بازنشستگي متفاوت 
است از تصميم هاي اشتباه مديران و پيش بيني هاي غلط 
در صندوق هاي بازنشستگي گرفته تا سرمايه گذاري هاي 
غيرحرفه اي باعث ش��ده اس��ت كه صندوق ها روند رو به 
تكامل را طي نكرده باشند و در حال حاضر اكثر صندوق هاي 
بازنشستگي دچار مشكل مالي شده اند.عضو هيات مديره 
شركت بورس تهران همچنين گفت: مشكل صندوق هاي 
بازنشستگي فقط س��رمايه گذاري در بورس نيست، بلكه 
سياست هايي است كه در مجموع در پيش مي گيرند. بايد 
مدل هاي سرمايه گذاري آنها اصلاح شود، البته بورس هم 
اينگونه نيست كه هميشه روزهاي خوب داشته، بلكه هم 
روزهاي خوب و هم روزهاي بد يعني رونق و ركود داش��ته 
است.وي گفت: در مجموع طي س��ال هاي گذشته روند 
خوبي براي سرمايه گذاران بورس رقم خورده است و آنهايي 
كه با تحليل مناسب وارد بازار سرمايه  شده اند، توانسته اند 

بازدهي خوبي هم بگيرند و كس��اني كه هوشمندانه رفتار 
كرده اند، موفق شده اند.

امين تفرشي اين را هم گفت: چالش امروز در بازار سرمايه 
اين است كه بايد در بازارهاي مالي از ابزارهاي جديد هوش 
مصنوعي و الگوريتم ها استفاده ش��ود، زيرا در كشورهاي 
پيش��رفته 60 درصد معاملات ب��ورس از طريق ابزارهاي 
هوش مصنوعي و كامپيوترهاي پيش��رفته و الگوريتم ها 
انجام مي ش��ود و مزيت اصلي اين ابزارها دقت و س��رعت 
بالاست و نقش س��رمايه در بازارهاي مالي اين گونه است 
كه به جاي اينكه انسان تصميم بگيرد، تصميم گيري را به 
ربات ها و هوش مصنوعي و تحليل بازار مي سپارند و طراحي 
هوش مصنوعي و الگوريتم ها جايگزين انسان شده است.

وي گفت: در مسابقات الگوريتمي بورس فارغ التحصيلان 
دانشگاه ها شركت مي كنند كه اين راهي براي تشويق جوانان 

و فارغ التحصيلان به حضور در بورس است.

جذب نقدينگي تازه از مسير عرضه اوليه سهام
يك كارشناس بازار سرمايه با انتقاد از نبود برنامه مدون براي 
جذب نقدينگي در بازار س��هام، گفت: با عرضه هاي اوليه 
متعدد و بزرگ به راحتي مي توان اين نقدينگي را در تالار 
شيشه اي جذب كرد.به گزارش ايبِنا، رضا رحمتي با اشاره 
به تداوم رشد و رونق شاخص بورس و معاملات قيمت سهام 
شركت ها گفت: ورود نقدينگي زياد، در كنار ركود حاكم بر 
ساير بازارها مهم ترين عامل تداوم اين رشد و روند صعودي 
است.اين كارشناس بازار سرمايه افزود: با توجه به تورمي كه 
در سال هاي گذشته به اقتصاد كشور تحميل شده است، 
اقش��ار مختلف جامعه بيش از پيش با مفاهيم اقتصادي 
درگير ش��ده و اين امر اين روزها موجب شده تا مردم براي 
حفظ ارزش پول و دارايي خود و از سوي ديگر براي افزايش 
سرمايه و س��ود بيش��تر اقدام به رصد بازارهاي مختلف و 

سرمايه گذاري  در اين بازارها كنند.وي اضافه كرد: از اين رو 
حالا كه بازارهايي همچون مسكن، ارز، سكه، طلا و خودرو 
پس از تورمي چشمگير وارد فاز اصلاح و ركودي شده اند، 
اين نقدينگي سرگردان به دنبال بازاري ديگر براي حفظ 
ارزش خود و نيز سود بيشتر مي گردد، بدين جهت اين روزها 
شاهد ورود نقدينگي زيادي به سمت بازار سهام هستيم كه 
اين حجم از نقدينگي اثر خود را بر شاخص بورس و قيمت  

سهام شركت هاي مختلف نيز گذاشته است.
اين كارشناس بازار سرمايه اذعان داشت: البته موضوع قابل 
تاكيد در اين ميان اين نكته است كه پس از افزايش نرخ ارز و 
تورم رخ داده در ساير بازارها، بسيار طبيعي است كه قيمت 
سهام شركت ها نيز از اين موضوع تاثير بپذيرد و شاهد رشد 

قيمت سهام و در نتيجه افزايش شاخص بورس باشيم.

وي ادامه داد: از سوي ديگر اين روزها رفته رفته شاهد انتشار 
گزارشات ۹ ماهه شركت ها هستيم كه پيش بيني ها حكايت 
از مثبت بودن بيشتر اين گزارشات دارد. ضمن اينكه آرامش 
حاكم در تحولات سياسي و بين المللي همچنين انتشار 
خبرهايي مبني بر اجراي افزايش سرمايه شركت ها از محل 
تجديد ارزيابي دارايي ها نيز به بهبود ش��رايط بازار سهام 

كمك كرده است.
رحمتي در پاسخ به اين پرسش كه روند صعودي شاخص 
بورس و افزايش قيمت ها تا چه زماني ادامه خواهد داشت؟ 
اذعان داش��ت: با توجه به افت خيره كننده اي كه شاخص 
بورس و قيمت سهام شركت ها در هفته سوم دي ماه داشتند، 
در هفته گذش��ته اين افت و اصلاح جبران ش��د، بنابراين 
بخشي از رشدهاي چند روز گذشته شاخص و قيمت سهام 

شركت ها، جبران اصلاح صورت گرفته بوده است.وي افزود: 
از طرفي ديگر رسيدن شاخص بورس به ارتفاع 400 هزار 
واحد نيز اين انتظار را فراهم كرد كه نماگر بازار بايد در اين 
كانال قدري آرامش بگيرد و اس��تراحت كرده و كف سازي 
مناسبي براي خود ايجاد كند، اما حجم نقدينگي موجود در 
بازار سهام موجب شده تا عملا شاخص بورس و قيمت سهام 
شركت ها تمايلي با اصلاح و استراحت از خود نشان ندهند.

اين كارشناس بازار سرمايه گفت: از اين جهت اگر اصلاح 
و اس��تراحتي هم در بازار رخ بدهد، بدون شك كوتاه مدت 
و اندك خواهد بود و حجم نقدينگي محرك مناسبي براي 

رونق و رشد معاملات و افزايش شاخص بورس خواهد بود.
وي همچنين اذعان داشت: اين روزها روند ورود و گردش 
نقدينگي در بازار سهام به  گونه اي شده كه حقوقي هاي بازار 

و برخي حرفه اي ها هم پيش بيني درستي از روند حركت 
شاخص بورس و قيمت سهام شركت ها ندارند و در بسياري 
از مواقع ديده مي شود كه اين دسته از معامله گران به خيال 
اينكه روزهاي رونق بازار پايان يافته است، اقدام به فروش 
سهام خود مي كنند و پس از آن دوباره در صف هاي خريد 

سهام با قيمت بالاتر مي ايستند.
اين كارشناس بازار سرمايه در پايان تصريح كرد: متوليان بازار 
سهام هيچ برنامه مدوني براي جذب نقدينگي تازه نفس و 
چشمگير در بازار سهام ندارند؛ چرا كه به راحتي مي توان با 
عرضه هاي اوليه متعدد و همچنين بزرگ اين نقدينگي را 
در تالار شيشه اي جذب كرد؛ و با اين كار از يك سو به تامين 
مالي بنگاه ها و صنايع كمك كرد و از سوي ديگر از بالا رفتن 

غيرمنطقي قيمت سهام برخي شركت ها جلوگيري كرد.
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۵ توصيه رييس سازمان بورس 
به سهامداران

رييس سازمان بورس با اعلام اصول پايه و توصيه هايي 
به سهامداران گفت: كس��اني كه بعد از ترور سردار 
سليماني در فضايي هيجان زده اقدام به فروش سهام 
كردند، زيان ديدند .به گزارش مهر، شاپور محمدي با 
بيان اينكه مردم بايد در شرايط كنوني بازار سرمايه به 
خصوص بعد از هيجاناتي كه در هفته هاي گذشته 
بر بازار حاكم شده بود، حتماً تلاش كنند در پوشش 
صندوق هاي سرمايه گذاري وارد بازار سرمايه شوند 
به مهر گفت: سازمان بورس به عنوان نهاد حاكميتي 
بازار سرمايه همواره به مردم توصيه كرده تا به صورت 
غيرمس��تقيم وارد بازار شده و سرمايه گذاري كنند.

وي اف��زود: دومين نكته آن اس��ت ك��ه حتما بايد 
سرمايه گذاران آموزش هاي لازم را ديده و تلاش كنند 
با آموزش كافي وارد بازار معاملات سهم شوند. حتماً 
در سهم  ها و دارايي هاي متنوع و متعدد سرمايه گذاري 
كرده و روي يك س��هام خاص ورود نك��رده و تمام 
س��رمايه ها را آنجا صرف نكنند بلكه سبد سهام در 
اختيار داشته باشند تا ريسك را توزيع كند.اين مقام 
مسوول با اشاره به رشد چشمگير شاخص بورس طي 
روزهاي گذشته و زيان كساني كه بعد از ترور سردار 
سليماني در فضايي هيجان زده اقدام به فروش سهام 
كردند، گفت: مردم در نوسانات بازار سرمايه از شايعات 
پرهيز و افق س��رمايه گذاري مناسبي را نيز انتخاب 
كنند. اين تأكيدي است كه همواره سازمان بورس به 
سهامداران داشته است.محمدي ادامه داد: اين موارد 
اصول پايه بازار سرمايه هستند كه بايد سهامداران 
از آنها تبعيت كنند و حداقل قواعدي اس��ت كه يك 
سرمايه گذاري مطمئن در بازار سرمايه را رقم مي زند.

عرضه اوليه ۴ شركت
در  بهمن  ماه

معاون بازار شركت فرابورس گفت: اگر نكته خاصي 
در 4 شركت ذوب روي اصفهان، مهر آيندگان، كلر 
پارس و لاستيك يزذ نباشد، طي بهمن ماه هر هفته 
يكي از اين ش��ركت ها عرضه اوليه خواهد ش��د. به 
گزارش بورس پرس، افسانه اروجي در پاسخ به اين 
سوال كه با توجه به انتشار اطلاعات جديد از سوي 
شركت ها و همچنين رونق بازار سهام چه برنامه يي 
براي به ورود شركت هاي جديد به فرابورس مدنظر 
اس��ت به بورس پرس گفت: فرابورس همواره آماده 
پاسخگويي به نيازهاي بازار بوده اما بايد شركت ها 
و سهامداران هم با تكميل اطلاعات و رفع ابهامات، 
زمينه حض��ور در بازار س��هام را فراه��م كنند.وي 
ادامه داد: بر همين اس��اس در حالي پيگيري ورود 
ش��ركت هاي جديد به تابلو همواره ادامه داشته كه 
با توجه به ارايه اطلاعات مياندوره اي چهار شركت 
ذوب روي اصفهان )با سرمايه 60 ميليارد توماني(، 
مهر آين��دگان )1000 ميليارد توماني(، كلر پارس 
)با س��رمايه 32.۷ ميليارد توماني( و لاسيتك يزد 
)با س��رمايه 51 ميليارد توماني(، آماده عرضه اوليه 
هستند.اروجي ادامه داد: بنابراين اگر نكاتي خاصي 
در مورد اطلاعات و صورت هاي مالي اين شركت ها 
نباشد در نظر است طي بهمن ماه هر هفته يكي از اين 

چهار شركت عرضه اوليه شود.

روي خط شركت ها

   مروري بر صورت هاي مالي ۹ ماهه »دكيمي«: 
شركت صنعتي كيميدارو در دوره ۹ ماهه منتهي به 
30 آذر ماه 13۹8، به ازاي هر س��هم خود 418 ريال 
كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در سال گذشته 
كه سود هر سهم 2۹8 ريال اعلام شده بود، از افزايش 
40 درصدي برخوردار است.به گزارش سنا، شركت 
صنعتي كيميدارو با سرمايه 5۷6 ريال، صورت هاي 
مالي ۹ ماهه دوره مالي منتهي به 2۹ اسفند 13۹8 را به 
صورت حسابرسي نشده منتشر كرد.شركت صنعتي 
كيميدارو در دوره ياد شده، مبلغ 240 ميليارد و ۹85 
ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس 
مبلغ 418 ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص 
داد كه نسبت به دوره مشابه در سال گذشته از افزايش 
40 درصدي برخوردار است.شركت صنعتي كيميدارو 
افزايش 46 درص��دي در ف��روش را از جمله دلايل 
افزايش سود هر سهم نسبت به دوره مشابه اعلام كرده 
است.»دكيمي« در دوره ۹ ماهه سال مالي منتهي به 
اس��فند ۹۷، به صورت حسابرسي شده، مبلغ 1۷1 
ميليارد و 610 ميليون ريال سود خالص كسب كرد 
و بدين ترتيب مبلغ 2۹8 ريال سود به ازاي هر سهم 

خود اختصاص داده بود.

   س�ود ۲۷۲ريالي براي هر سهم »كسعدي«:  
ش��ركت كارخانجات كاش��ي و س��راميك سعدي 
اعلام ك��رد در ۹ ماه فعاليت، به ازاي هرس��هم 2۷2 
ريال سود شناسايي كرده است.شركت كارخانجات 
كاشي و سراميك سعدي، براساس آخرين گزارش 
منتشر شده خود، اعلام كرد سود عملياتي شركت 
ب��ه 3۷ ميليارد و 3۹2 ميليون ريال و س��ود خالص 
آن به 68ميليارد و 52 ميليون ريال رس��يده است.

همچنين »كسعدي« در گزارش ۹ماهه منتهي به 
30آذر13۹8، س��ود انباش��ته خود را 86 ميليارد و 
562 ميليون ريال اعلام كرد كه نسبت به دوره مشابه 
سال مالي گذشته 13درصد افزايش داشته است.اين 
شركت در اين دوره توانسته دو ميليون و 551هزار و 
415 متر مربع را به مبلغ 51۷ ميليارد و 851 ميليون 
ريال به فروش برساند و مبلغ ۷3 ميليارد و 568ميليون 
ريال سود ناخالص شناسايي كند.براساس پيش بيني 
»كسعدي« براي س��ه ماهه دوم سال مالي جاري، 
ش��ركت اعلام كرد كه فروش اين مدت به 864هزار 
متر مربع كاشي و به ارزش 23۷ ميلياردو 3۷5 ميليون 
ريال مي رس��د. همچنين براي سه ماهه منتهي به 
31خرداد13۹۹ پيش بيني فروش 860هزار و 548 
متر مربع كاشي را در گزارش خود منتشر كرده است.

گروه بورس| ش��اخص كل بورس تهران در پايان 
معاملات روز گذش��ته با افت مواجه شد. در اين روز 
نماگر اصلي بازار سرمايه كه نزديك به 10 روز بود تنها 
در مح��دوده مثبت تابلوي معاملات حركت مي كرد 
ب��ا افتي 886 واحدي رو به رو ش��د و مجددا به كانال 
40۹ هزار واحدي بازگشت. بر اين اساس افت 0.22 
درصدي ارزش بورس تهران به كاهش شاخص كل تا 

سطح 406 هزار و 80۷ منتهي شد.
بر اساس آمارهاي معاملاتي به ثبت رسيده در پايان روز 
گذشته اكثر شاخص هاي بورس با ريزش دسته جمعي 

مواجه شدند به طوري كه ش��اخص قيمت »وزني - 
ارزش��ي« با )250( واحد افت معادل )0.23( درصد 
به 10۹ هزار و 35۹ واحد، شاخص كل »هم وزن« با 
1203 واحد رشد معادل 0.۹5 درصد به 12۷ هزار و 
۹۹1 واحد، شاخص قيمت »هم وزن« با 803 واحد 
افزايش، معادل 0.۹5 درصد به 85 هزار و 405 واحد، 
شاخص آزاد ش��ناور با 82۷ واحد رشد، معادل 0.1۷ 
درصد به 486 هزار و 18۹ واحد، شاخص بازار اول با 
)۹۹5( واحد افت معادل )0.34( درصد به 2۹3 هزار 
863 واحد و شاخص بازار دوم با )511( واحد ريزش 

معادل )0.06( درصد به 851 هزار و 41 واحد رسيد.
از س��ويي ديگر جزيي��ات داد و س��تدهاي روز قبل 
حكايت از آن دارد كه ديروز 5 نماد » فارس با )41۷( 
واحد، فولاد با )385(، فخوز با )314( واحد، كچاد با 
)223( واحد و رمپنا با )20۷( واحد« افت، بيشترين 
تاثير منفي را در كاهش ش��اخص كل بورس بر جاي 

گذاشتند.
همچنين طي روز دوشنبه اكثر شاخص صنايع تالار 
شيشه اي با نوسان مواجه شدند به طوري كه شاخص 
صنايع ساير معادن با 4۹۹6 واحد رشد معادل 4.۷2 

درصد به 110 هزار و ۹25 واحد، اطلاعات و ارتباطات 
با 16 واحد افزايش معادل 4.63 درصد به 380 واحد، 
منسوجات با 232 واحد رشد معادل 4.2۷ درصد به 
5 هزار و 682 واحد، كاش��ي و سراميك با 640 واحد 
افزايش معادل 4.05 درصد به 16 هزار و 4۷6 واحد، 
حمل و نقل با 384 واحد رش��د، معادل 3.۹2 درصد 
به 10 ه��زار و 1۹1 واحد، انبوه س��ازي با 108واحد 
صعود مع��ادل 3.۹2 درصد به 2 ه��زار و 8۷5 واحد، 
دستگاه هاي برقي با ۷۹250 واحد رشد معادل 3.25 

درصد به 2 هزار و 516 واحد« رسيد.
در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي اين روز در 
بازار سهام حاكي از آن است كه قيمت سهام نمادهاي 
»پتاير، وساخت، مرقام، نمرينو، لخزر، تكشا و قثابت« 
بيش��ترين افزايش قيمت و نمادهاي »فخوز، فجر، 

شفن، سيستم، شسينا، كمنگنز و خاذين« بيشترين 
كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند.

به اين ترتيب، در پايان سومين روز معاملاتي بورس 
در هفته جاري، 63۷ ه��زار و ۷15 نوبت معاملاتي، 
5 ميليارد و ۷40 ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش 

31 هزار و 656 ميليارد تومان در بورس معامله شد.
در پايان معاملات روز گذش��ته در فراب��ورس ايران 
شاخص كل 4 واحد رشد كرد و به رقم 5 هزار و 301 
واحد رس��يد. ارزش بازار اول و دوم فرابورس ايران به 

بيش از 305 تريليون تومان صعود كرد.
معامله گران طي اي��ن روز در فرابورس ايران بيش از 
1.۷ ميليارد س��هام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 
2۹۷ هزار معامله و ب��ه ارزش 1814 ميليارد تومان 

داد و ستد كردند.

كاهش 886 واحدي شاخص بورس تهران
در پايان معاملات روز گذشته رخ داد

احتمال اصلاح شاخص بورس تا كانال ۳8۵ هزار واحدچشم انداز روشن صندوق هاي جسورانه
كار اصلي صندوق هاي جس��ورانه، يافتن فرصت هاي 
سرمايه گذاري در بخش استارتاپي، تامين منابع مورد 
نياز آن استارتاپ براي تاسيس، ساز و كار مد نظر يا رشد 

كسب و كار موجود است.
به گزارش سنا، يك كارشناس بازار سرمايه در خصوص 
نقش كارگزاري ها و صندوق هاي سرمايه گذاري براي 
تامين مالي اس��تارتاپ ها گفت: استارتاپ ها ابزارهاي 
جديدي هس��تند كه به بازار س��رمايه وارد شده اند و 
كارگزاران مي توانند با مش��اوره به آنها براي شناخت 
كافي س��رمايه گذاران عام و نهادي اقدام كنند؛ در اين 
راستا استفاده از صندوق هاي جديد پرريسك به عنوان 
صندوق هاي با بازدهي بالاتر از ساير صندوق ها )مانند 
صندوق سهام( از ديگر امكانات موجود در بازار سرمايه 

براي تامين مالي استارتاپ ها به شمار مي رود. 
رادمان ربيعي اضافه كرد: اگ��ر صندوق هاي با درآمد 
ثابت را كم ريس��ك ترين صندوق هاي بورس بناميم، 
صندوق هاي جس��ورانه پرريسك ترين صندوق هاي 
بورس خواهند بود. كار اصلي صندوق هاي جسورانه، 
يافتن فرصت هاي سرمايه گذاري در بخش استارتاپي، 
تامين منابع مورد نياز آن اس��تارتاپ براي تاس��يس، 

ساز و كار مد نظر يا رشد كسب و كار موجود است.

اين كارش��ناس بازار س��رمايه با اش��اره ب��ه وضعيت 
سرمايه گذاري جسورانه كش��ور اظهار كرد: از حدود 
10 سال پيش با ايجاد ساختارهاي بانكداري الكترونيك 
زيرساخت هاي لازم براي ايجاد شركت هاي تكنولوژي 
محور فراهم شد و براين اساس، نخستين استارتاپ هاي 
ايران در حوزه آنلاين شكل گرفتند. در اين روند، افرادي 
كه با اين حوزه در خارج از كش��ور آش��نا بوده و در آن 
فعاليتي داشتند )با توجه به جمعيت جوان و پتانسيل 
بالاي كشور( اقدام به راه اندازي صندوق هاي جسورانه 

در داخل كشور كردند.
ربيعي، موضوع سرمايه گذاري جس��ورانه كشور را با 
چالش »دسترسي به سرمايه« مواجه دانست و افزود: 
به طور مثال، در دوران برجام با ورود س��رمايه خارجي 
برخي اس��تارتاپ ها رش��د فوق العاده اي داشتند، اما 
متاسفانه اكنون دسترسي به س��رمايه بسيار سخت 

است.
وي خبر داد: با توجه به اهميت اين موضوع، يك صندوق 
سرمايه گذاري بورس��ي انجام خواهد شد كه به زودي 
پذيره نويسي آن آغاز مي شود. از طريق اين صندوق به 
استارتاپ هايي كه داراي كارنامه خوبي هستند و براي 

رشد بيشتر به سرمايه نياز دارند كمك خواهد شد.

 وي درخصوص حوزه هاي سرمايه گذاري اين صندوق 
توضيح داد: حوزه خاصي را مد نظر نداريم و در تمامي 
حوزه ها س��رمايه گذاري مي كنيم، چون با تمركز در 
حوزه خاص ممكن اس��ت س��اير فرصت هاي خوب 
س��رمايه گذاري را از دس��ت بدهيم؛ تاكنون در حوزه 
حمل و نقل، خريد و فروش كالا، كاريابي، نيازمندي ها 

و ... سرمايه گذاري هايي داشته ايم.
اين كارش��ناس بازارسرمايه، آينده س��رمايه گذاري 
جسورانه كش��ور را به موفقيت س��رمايه گذاري هاي 
پيشين مرتبط دانست و افزود: اگر در چند سال آينده 
اس��تارتاپ هاي موفق بتوانند در بورس، سهام خود را 
عرضه كنند، اين اتفاق سبب علاقه مندي سرمايه گذارها 
به اين حوزه مي ش��ود؛ چنين روندي در بهبود فضاي 

پيش روي سرمايه گذاري جسورانه اثرگذار است.
وي در پايان گف��ت: بنابراين، اگر در آينده روابط  ما 
با بانك هاي خارجي بهب��ود يابد و بتوانيم به جذب 
س��رمايه هاي خارجي بپردازيم، ش��اهد رش��د اين 
عرصه نيز خواهيم ب��ود، هرچند كه اكنون به دليل 
وجود نداشتن يك مورد موفق در خروج سرمايه گذار 
دراين حوزه، سرمايه گذاران سنتي تا به حال رغبتي 

به آن نشان ندادند.

به گفته يك كارش��ناس بازار س��رمايه اكنون مهم ترين 
انتظاري ك��ه فعالان بازار از روند اي��ن روزهاي آن دارند، 
استراحت شاخص بورس تا سطح 385 هزار واحد است كه 
احتمال مي دهند به دليل نامطلوب بودن گزارش ۹ ماهه 

شركت ها شاخص بورس تا اين عدد اصلاح داشته باشد.
به گزارش ايرنا، مهدي طحاني گفت: براس��اس وضعيت 
كنوني نماد خودرو و بانك مورد اقبال بازار قرار گرفتند، اما 
نماد پالايشگاهي ها و سنگ آهني ها در شمار منفي هاي 

بازار محسوب مي شوند.
وي خاطرنشان كرد: زماني كه شاخص وارد اصلاح شود، 
بازگشت دوباره آن به روند عادي و مسير افزايشي زمان بر 
است، اما بعد از آن دوباره بازار مي تواند به مسير صعودي 
بازگشت كند.اين كارش��ناس بازار سرمايه معتقد است، 
مس��ير كلي بازار صعودي اس��ت اما به طور حتم در بين 

معاملات با فراز و نشيب هايي همراه خواهد شد.
وي اضافه كرد: س��رمايه گذاران نبايد در مواقعي كه بازار 
در مسير كاهشي قرار مي گيرد به شكل هيجاني برخورد 
كنند، بلكه بهتر است س��رمايه گذاران تاز وارد به وسيله 
صندوق هاي س��رمايه گذاري و س��بدگردان ها اقدام به 
س��رمايه گذاري در بازار كنند.طحاني خاطرنشان كرد: 
اقبال بازار تاكنون بيشتر به سمت گروه خودرويي و بانكي 

بود، اما در وضعيت كنوني ب��ا توجه به گردش نقدينگي 
در بازار ش��اهد اقبال گروه مخابرات و كشتيراني در بين 

سرمايه گذاران هستيم.
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، نمي توان معاملات اين 
روزهاي بازار را مختص به برخي از گروه ها دانست، بلكه 

نقدينگي در بازار در حال چرخش است.
وي تاثير راه ان��دازي عمليات بازار باز بر روند معاملات 
بازار س��رمايه را يادآور ش��د و افزود: عمليات بازار باز 
به عنوان عملياتي است كه به دولت اختيار تعيين نرخ 
بهره را مي دهد، در نتيجه اين اتفاق باعث مي ش��ود تا 
ديگر بانك ها مانند گذش��ته قادر به افزايش نرخ بهره 
و به چالش كش��يدن اقتصاد نباش��ند كه اين موضوع 
به نفع بازار س��رمايه و تصميم گيران اقتصادي است.

به گفته طحاني، سرمايه گذاراني كه ديد كافي نسبت 
به سهام خريداري شده ندارند، رفتار ديگران را مبناي 
تصميم خود ق��رار مي دهند، بنابراين به محض اينكه 
بازار دچار تنش مثبت يا منفي مي ش��ود، براس��اس 
الگوي س��رمايه گذاران تصميم گي��ري مي كنند اما 
سرمايه گذاران حرفه اي در بازار سرمايه برمبناي ارزش 
ذاتي شركت ها تصميم گيري مي كنند و با تكانه هاي 

موقتي اقدام به خروج از بازار نمي كنند.



تشكلها6اخبار

روساي اسبق بانك مركزي در يك همايش مزايا و معايب طرح جامع بانكداري را واكاوي كردند

دو ديدگاه به طرح تحول نظام بانكداري 
تعادل |

»طرح تحول نظام بانكداري« در »همايش ش��كل دهي 
آينده و سياست گذاري پولي و مالي« زير ذره بين روساي 
سابق بانك مركزي قرار گرفت. براساس اظهارات طهماسب 
مظاه��ري، طرحي ك��ه هم اكنون باعن��وان طرح تحول 
بانكداري در مجلس در نظر گرفته شده، نمي تواند مشكلات 
اصلي نظام بانكي را رفع كند و آخرين ضربه را نيز به نظام 
بانكي وارد مي كند و موانعي جديد را پيش رو قرار مي دهد. 
در مقابل اما ابراهيم شيباني بابرشمردن مزايا و معايب طرح 
جامع بانكداري در اظهاراتي عنوان كرد كه در اين طرح ۲۰۴ 
ماده اي، مباحثي درباره بانك مركزي آمده كه مشكل ساز 
است و نيازمند اصلاح است تا مشكلات بانك ها رفع شود. 
او در عين حال، بر اين ب��اور بود كه در اين طرح اختيارات 
بانك مركزي قوي تر شده و افشاي اطلاعات مربوط به افراد 
بدحساب نيز ازنكات مثبت اين طرح است. از سوي ديگر، 
دبيركل انجمن اقتصاددانان ايران، نظ��ام بانكي ايران را 
گرفتار در بازل ۲ عنوان كرد وگفت: اين در حالي است كه 
پاكستان و ساير كشورهاي دنيا در حال اجراي بازل هاي 

۳ و ۴ هستند.

  روساي سابق بانك مركزي چه گفتند؟ 
»همايش شكل دهي آينده و سياست گذاري پولي و مالي« 
با حضور دو روساي سابق بانك مركزي در محل اتاق ايران 
برگزار شد. ابراهيم شيباني رييس كل اسبق بانك مركزي، 
در اين همايش در مورد طرح جامع بانكداري اظهار كرد: 
اين طرح كه ۲۰۴ ماده دارد، فقط مربوط به بانك مركزي و 
شكل اداري آن است. در خصوص بانك مركزي تغييراتي 
لحاظ شده است كه لازم نيس��ت؛ تغييراتي كه منجر به 
خير نمي شود و چابكي بانك مركزي را مي گيرد. او افزود: 
در مورد انتخاب رييس كل بانك مركزي نيز تغييراتي در 
اين طرح اعلام شده كه جالب نيست و روي كاغذ قشنگ 
است ولي در اجرا دچار مشكل خواهد شد. او در عين حال 
با اشاره به اينكه اين طرح نكات مثبتي نيز دارد، گفت: اما 
دربرخي موارد نياز به اصلاحاتي است كه در اجرا با مشكل 
روبه رو مي شود. در خصوص بانك مركزي و بخش خصوصي 
نيز بايد بگويم كه بخش خصوصي مي تواند دولت را نجات 
دهد. شيباني با اشاره به اينكه در اين طرح وظايف زيادي 
براي بانك مركزي از جمله »حفظ ارزش پول و كمك به 
رشد اقتصادي« است، افزود: كنترل نقدينگي، كنترل پايه 
پولي است، جزو وظايف بانك مركزي است و اين نقدينگي 
را كنترل كند و تقاض��اي كل را نمي توان كنترل كرد. در 
بخش عرضه نيز دولت و بيشتر بخش خصوصي نقش دارد.  
او با اشاره به اينكه بانك مركزي بايد بگويد كه چگونه بخش 
خصوصي از شرايط بد خارج و به عرضه كمك كند، گفت: 
سه گروه اعتبارات عمده را استفاده مي كنند و بنابراين به 
بخش فعال خصوصي اعتباري نمي رسد كه بايد رفع شود. 
البته در اين طرح راه هايي در نظر گرفته ش��ده است. اين 
اقتصاددان همچنين در مورد نقاط قوت اين طرح گفت: 
ايجاد بستر لازم حقوقي براي شركت هاي اعتبارسنجي، 
ايجاد بستر لازم براي تشكيل پايگاه داده جامع براي عمليات 
بانكي، صندوق ضمانت سپرده ها، ايجاد موسسات ضمانت 
تعهدات كه خيلي مهم و عالي است، خيلي كاربردي است 

كه براي بخش خصوصي بسيار موثر است. براساس اظهارات 
ش��يباني، در اين طرح همچنين اختيارات بانك مركزي 
قوي تر شده و افشاي اطلاعات مربوط به افراد بدحساب نيز 
از موارد و نقاط مثبت اين طرح است كه قرار است به صورت 
برخط باشد. اگر كسي بدهي ندهد بانك مركزي مي تواند از 
حساب فرد در هر بانكي، بدهي را برداشت كند. او همچنين 
با اش��اره به موضوع ممنوعيت برداشت از طريق تسهيل 
دارايي ها كه در اين طرح ذكر شده، تصريح كرد: ممنوعيت 
واريز معادل ريالي ارز قبل از فروش به مشتري نيز موضوعي 
است كه مطرح شده كه خيلي خوب است اما ممكن است 
خزانه با آن مخالف باشد. بودجه امسال خيلي نگران كننده 
است. او همچنين با بيان اينكه ممنوعيت رسانه ها از تبليغ 
براي موسسات مس��اله دار نيز از موارد و نقاط مثبت طرح 
بانكداري است، گفت: موضوعات مربوط به وثيقه نيز در اين 
طرح موضوع خوب و مناسبي است كه مطرح شده است. 
راه اندازي شوراي سنجش اعتبار از ديگر موارد است. البته 
ش��يباني درپايان، اجراي اين موارد را براي بانك مركزي 
مثب��ت ارزيابي كرد اما گفت: ممكن اس��ت كه اين طرح 
عملي نشود، زيرا زمان بر است. از سوي ديگر، طهماسب 
مظاهري رييس اسبق بانك مركزي نيز در اين نشست، با 
اشاره به قانون تحول نظام بانكي گفت: طرح تحول نظام 
بانكي نيازمند بازنگري است تا مشكلات بانك ها رفع و نظام 
بانكي اصلاح ش��ود. او افزود: آنچه كه امروز به عنوان طرح 
تحول بانكداري در مجلس در نظر گرفته و بخش اول آن به 
تصويب رسيده، نمي تواند مشكلات اصلي نظام بانكي را رفع 
كند و آخرين ضربه را نيز به نظام بانكي وارد مي كند و موانعي 
جديد را پيش رو قرار مي دهد. مظاهري با بيان اينكه قوانين 
بانكداري در كشور متضاد است، افزود: در نظام بانكي ايران 
سه قانون مادر داريم كه در بسياري موارد با يكديگر تضاد 
دارند و آنچه كه اكنون در حال تصويب قرار دارد، جايگزين 
اين سه قانون مي شود كه بر خلاف رويه هاي جهاني است 
. به گفته او، تدوين قانون مادر بانكداري بايد بوسيله بدنه 
كارشناسي، بررسي مشكلات انجام شود، اين در حالي است 
كه اين طرح توسط تعداد محدودي از نمايندگان مجلس 
كه الزاما دانش بانكي ندارند، تدوين و منتشر شده است.  به 
گفته او، تنظيم يك قانون مادر كاري است كه حكومت بايد 
با توجه به بدنه كارشناسي خود آن را تدوين نمايد. دولت 
روحاني در شرايطي كه بايد اين لايحه را تنظيم كند، در 
دعواي رييس كل بانك مركزي وقت و وزير امور اقتصادي 
و دارايي قرار گرف��ت و دولت بي تحرك و بي اقدام نيز اين 
طرح را تنظيم نكرد. او ادامه داد: اينجا بود كه مجلس شروع 
به تدوين طرح كرد، اما اختلاف دولت باعث نمي شود كه 
طرح به اين مهمي، از سوي مجلس و چند نماينده تدوين 
ش��ود و به قانون مهم بانكداري كشور تبديل شود. در اين 
طرحي كه تهيه شده اس��ت، نكته حائز اهميت آن است 
كه مساله سود فعاليت هاي بانكي، نه تنها حل نشده، بلكه 
مغشوش شده است و اتفاق بسيار بدي در طرح افتاده است.  
مظاهري ضمن يادآوري مشكلات شبكه بانكي گفت: سود 
فعاليت هاي بانكي به منزله سختي هاي اين بخش محسوب 
مي شود و در طرح جديد نه تنها حل نشده، بلكه مخدوش 
شده و بايد اين مساله تعيين تكليف شود. همچنين به گفته 
شيباني، تركيب اعضاي حاضر در شوراي پول واعتبار بايد به 

نحوي تغيير كند تا اعضاي آن افرادي باشند كه علم اقتصاد 
و بانكي را داشته باشند و كار و دغدغه آنها در همه لحظه ها 
تقويت نظام بانكي باش��د؛ بر همين اساس افراد حاضر در 
اين شورا نبايد به عنوان نماينده يك قشر خاص باشند. او 
همچنين باتاكيد بر ضرورت نظارت بانك مركزي در بخش 
ارزي، افزود: بانك مركزي بايد در سياست هاي ارزي كشور 
ورود كند و وضعيت را سامان دهي كند. مظاهري اين را هم 
افزود: تعيين تكليف قرض الحسنه وبانكداري بدون ربا از 
اهميت بالايي برخوردار است كه نياز است تا بانك مركزي 

توجه لازم را داشته باشد.

   تحريم مانع شكل گيري ابرتورم شد 
در بخش ديگري از اين همايش، علي سعدوندي، كارشناس 
مسائل اقتصادي، گفت: اگر در عرصه سياست گذاري ها به 
نوآوري نرس��يم و اصلاح ساختار صورت نگيرد، شكست 
قطعي خواه��د بود؛ ضمن اينكه اگر ام��روز دچار ابرتورم 
نشديم، به دليل تحريم ها است كه مانع از برخي جريانات 
پولي در اقتصاد ايران شده است. سعدوندي افزود: تبديل 
فقط ۵ درصد از ش��به پول به پول، باعث ۳ برابري نرخ ارز 
و ش��كل گيري تورم ش��ده، به نحويكه اگر به جاي اين ۵ 
درصد، ۵۰ درصد از شبه پول به پول تبديل مي شد به طور 
قطع امروز با بحران اقتص��ادي مواجه بوديم. او بيان كرد: 
متأسفانه در حال حاضر، يك حالت انكار به علم اقتصادي 
در كشورمان شكل گرفته و عده اي افتخار مي كنند كه به 
سخنان اقتصاددانان توجهي نمي كنند و به آنها اهميت 
نمي دهند؛ اين در حالي اس��ت كه در رژيم گذش��ته هم، 
درآمدهاي نفتي پايه پولي را ش��كل مي داد و تورم ايجاد 

مي شد؛ اما در همان زمان براي مهار اين وضعيت، سياست 
تصويب قيمتي انجام شد كه يك سياست ابرتورمي است؛ 
اما متأسفانه از سال ۱۳۵۰ تا به امروز، اين سياست دنبال 
شده است. او با بيان اينكه زماني يك ليگ تورمي در دنيا با 
عضويت ۲۰۰ كشور وجود داشت؛ اما اكنون تنها كشورهايي 
همچون »ايران، ونزوئلا، آرژانتين و سودان« تنها اعضاي 
اين ليگ محسوب مي شوند؛ اين در حالي است كه زماني 
دشمن ما يعني رژيم صهيونيستي، با تورم ۱۰۰۰ درصدي 
مواجه بود اما امروز تورم اين كش��ور ب��ه كمتر از ۲ درصد 
رسيده و توانسته رشد اقتصادي پايدار داشته باشد. به گفته 
سعدوندي، براي اولين بار است كه كسري بودجه در كشور 
آشكار شده و اين نعمت ناشي از تحريم است، ضمن اينكه 
كسري بودجه موضوع امروز و ديروز نيست و سال ها است 
كه كشور با آن دست و پنجه نرم مي كند؛ چراكه وقتي كل 
درآمدهاي نفتي به بانك مركزي مي رود، پايه پولي شكل 

مي گيرد و تورم ايجاد مي شود.

    نظام بانكي، گرفتار در بازل ۲
از سوي ديگر، پيمان مولوي دبيركل انجمن اقتصاددانان 
ايران نيز با اشاره به گزارشي كه در مجامع بانكي دنيا تهيه 
شده است،  گفت: اين گزارش مربوط به بانك هايي است كه 
هزاران ميليارد دلار س��رمايه و دارايي دارند و ارزش آنها از 
كل اقتصاد ايران بالاتر است. به گفته او، اين گزارش بر روي 
پلت فرم ها و بانك هاي قديمي انجام شده و حركت آن به 
سمت بانكداري مدرن نشان مي دهد كه در دنيا در حوزه 
تأمين مالي چهار تغيير در بخش »پرداخت، بازار، مديريت 
س��رمايه گذاري و بيمه و همچنين تأمين مالي« به ثبت 

رسيده است. به گفته مولوي، در ايران ابزارهاي پرداخت 
پيش رفته و 8 ميليون دانلود از روي يك اپليكيشن پرداخت 
و تراكنش مالي به ثبت رسيده، اما در حوزه سپرده، جهان 
با روشي كه ايران وام مي دهد پيش نمي رود؛ بلكه تغييرات 
ساختاري بسيار بزرگي در اين حوزه انجام شده است. به 
گفته او، تغييرات به نحوي سريع است كه مديرعامل جي پي 
مورگان بر اين باور است كه ظرف چند سال آينده، چيزي به 

نام بانكداري كنوني وجود ندارد.

  رمزارزها جايگزين و رقيب پول نيستند
در بخش ديگري از همايش، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران 
در اظهاراتي عن��وان كرد كه فناوري بلاكچين و مديريت 
كلان داده ها و تحليل آنها به وسيله هوش مصنوعي بسيار 
مهم است؛ ضمن اينكه بايد اطلاعات تراكنش هاي مالي 
را تحليل كرد؛ اين در حالي اس��ت كه برخي ساده انگارانه 
و خوشبينانه مباحثي را مطرح مي كنند كه گويا رمزارزها 
جايگزين و رقيب پول شوند؛ در حالي كه اين ساده انگاري 
ناش��ي از عدم درك صحيح از ماهيت پول است. حسين 
س��لاح ورزي با بيان اينكه اين اش��تباه باعث مي شود كه 
سرمايه گذاران در حوزه فناوري در اين زمينه گمراه شوند 
و دولت نيز موضع گيري منفي بر روي اين موضوع داشته 
باش��د؛ گفت: اين در حالي است كه بلاكچين رقيب پول 
نيس��ت، اما مكمل ش��رايط كنوني اقتصاد ايران است به 
شرط اينكه براي مبادله اعتبار بين بازيگران زنجيره ارزش 
نيز اقدامات صورت گيرد و سياس��ت گذار پولي نيز بتواند 
زمينه اتصال كنترل ش��ده و حساب شده اپراتورهاي اين 

بازار را فراهم آورد.

دبير شوراي فناوري اطلاعات در جلسه كميسيون فناوري اطلاعات و ارتباطات مطرح كرد

كار ميان بخش خصوصي و دولت برمبناي ريسك
جلسه كميس��يون فناوري اطلاعات و ارتباطات اتاق 
ايران با حضور دبير شوراي فناوري اطلاعات برگزار شد. 
محمدرضا طلايي رييس كميسيون گفت كه ما به دنبال 
ايجاد تشكل هاي استاني حوزه ICT در اتاق هستيم كه 
همه استان ها نمايندگاني در اتاق داشته باشند تا ارتباط 

نزديك تري با فعالان اقتصادي شهرستان ايجاد شود.
در اين نشس��ت رضا باقري اصل، دبير شوراي فناوري 
اطلاعات گفت: در طول شش ماه گذشته بر چند محور 
اصلي تمركز داش��تيم. به گفته او، در گام نخس��ت بر 

تعامل پذيري تمركز شده است.
باقري اص��ل با بيان اينكه اكنون با حكم س��ران س��ه 
قوه رييس كارگ��روه تعامل پذيري دولت الكترونيك 
هستم، گفت: با تلاش در اين كارگروه، توانستيم انتقال 
اطلاعات دولتي به بخش خصوصي را محقق كنيم كه 
يك نوآوري محسوب مي شود. از جمله اينكه در حال 
حاضر اين قابليت وجود دارد كه براي استعلام وضعيت 
يك خودرو براي خريد و فروش، داده هاي مربوط به آن 
خودرو بررسي مي شود. به اين صورت كه داده ها بيانگر 
اصالت آن خواهد بود و در صورت اثبات اصالت خودرو، 

آن خودرو تيك آبي دريافت خواهد كرد.

باقري اصل افزود: در قدم بعدي در تلاش هستيم كه با 
سازمان ثبت احوال محل اقامت افراد مشخص شود و 
تعيين كنيم افراد در چه وضعيتي قرار دارند. حتي يك 
سامانه مختص افراد متوفي نيز ايجاد شده است. به گفته 
باقري، يكي از چالش هايي كه با س��ازمان ثبت احوال 
وجود داش��ته اين بود كه به درخواست ها براي زنده يا 
مرده بودن افراد پاسخ دهد. ما در پالايشي كه بين ۵۰۰ 
هزار نفر صورت گرفت، به ح��دود ۲۵۰ فعال در بازار 

بورس برخورديم كه در اصل مرده بودند. 
او گفت: در چارچوب تعامل و فشار بر نهادهاي دولتي، 
در حال گرفتن اطلاعات و ارايه اين سرويس ها هستيم.

باقري در ادامه به موضوع پروژه هاي مشترك دولت و 
بخش خصوصي )PPP( پرداخت و گفت: نظام اداري 
كشور با اين ش��يوه از كار مخالف است؛ هرچند شايد 
در دولت برخ��ي از مديران خلاق هس��تند كه با اين 
ساختار موافق باشند؛ اما بدنه نظام اداري با اين موضوع 

مخالف است
باقري اصل ادامه داد: ما در يك پارادايم اداري صدساله 
متوقف شديم و جدا شدن از اين ساختار تنها با مصوبات 
دولتي صورت نمي گيرد. زيرا اگر يك رييس دستگاه 

نيز بخواهد، پذيرش موضوع براي مش��اركت با بخش 
خصوصي بسيار سخت است. مدل PPP يك نوع قرارداد 
نيس��ت، بلكه تغيير مفهوم حكمراني است كه بخش 
خصوصي هم تراز با بخش دولتي كاري را انجام دهد و 

نظام كارفرما و پيمانكار حذف مي شود.
به گفته او، مجموعه ساختار دولتي كشور كاملا متمركز 
تعريف ش��ده و همان نظام متمركز عنوان مي كند كه 
قصد دارد ش��رايط را تغيير دهد؛ ولي در عمل اتفاقي 
رخ نمي دهد. دبير شوراي فناوري اطلاعات همچنين 
تصريح كرد: م��دل كار ميان بخش خصوصي و دولت 
برمبناي ريسك است و ابتدا بايد ريسكي وجود داشته 
باش��د تا طرفين بتوانند با يكديگ��ر كار كنند. بخش 

خصوصي ريسك ها را به خوبي مي شناسد.
باقري در مورد چالش ديگر اين مدل كار بين دولت و 
بخش خصوصي نيز گفت: شفافيت لازم بين پروژه هاي 
PPP وجود ندارد. چراكه پروژه تنها ايجاد زيرساخت 
نيس��ت؛ بلكه در اصل سرويسي اس��ت كه برمبناي 
زيرس��اخت ارايه مي ش��ود. دولت در اين بخش ارايه 
س��رويس را به بخش خصوصي واگذار نمي كند؛ بلكه 
تنها زيرساخت را از بخش خصوصي خريداري مي كند

به گفته باقري اصل، در ايران انعقاد قرارداد مش��اركت 
ميان دولت و بخش خصوصي ابتداي راه است. از طرفي 
ديگر برخي دستگاه ها در داخل بر مبناي اعتمادي كه 
دارند كارها را به برخي دوستانش��ان واگذار مي كنند. 
هنگامي كه رقم هاي يك پ��روژه بالا مي رود، از بخش 
خصوصي براي مشاركت در كار دعوت به عمل نمي آيد 
و دستگاه هاي تعاوني و شركت هايي در كنار آن ايجاد 
مي ش��ود كه اجازه ورود بخش خصوص��ي به كار داده 
نمي شود. اما ما مي توانيم در اتاق يك كارگروه مشورتي 
مشاركت بخش خصوصي و دولتي )PPP( ايجاد كنيم 
كه دستگاه هاي مختلف و بخش خصوصي در اين بخش 
حضور پيدا كنند تا دو طرف مطالب خود و نيازهايشان 

را مطرح كنند.
او تضمين داد كه اگر فردي يك طرح كسب و كار خوب 
اراي��ه دهد ظرف ۲ ماه تعرفه آن به تصويب دس��تگاه 
مطبوع او برس��د. باقري اصل افزود: اگر فعالان بخش 
خصوصي مش��غول مذاكره با دستگاه دولتي هستند 
بايد به دنبال تصويب كردن تعرفه بروند. در حال حاضر 
نيز دو مدل طرح مش��اركتي دولت و بخش خصوصي 
وجود دارد كه يكي خودگردان و ديگري غيرخودگردان 

است. از طرفي مي تواند يك كارگاه آموزشي مشترك 
نيز بين بخش خصوصي و بخش دولتي براي آگاهي از 
شرايط و اشتراك گذاري تجربيات برگزار شود. وي در 
پايان پيشنهاد داد كه اتاق بازرگاني دو نماينده ناظر در 
كارگروه تعامل پذيري دولت الكترونيك به شكل ثابت 
حضور پيدا كنند. مسعود شنتيايي، عضو كميسيون 
فن��اوري اطلاعات و ارتباط��ات اتاق هم از س��خنان 
باقري اصل عنوان كرد: يكي از مشكلاتي كه اكنون ما با 
آن روبرو هستيم عدم تخصص مديران در تعريف پروژه 
است. آنها اين كار را به چند كارشناس موكول مي كنند 
كه تخصص فراگي��ر ندارن��د و در چارچوب كوچكي 
مشغول فعاليت هستند. وي افزود: بين كارفرما و مجري 
پروژه به طور معمول زبان مشترك وجود ندارد. از طرف 
ديگر طراحي و نيازسنجي درست صورت نگرفته و آنها 
قطعا با چالش ها و مشكلات متعددي روبرو مي شوند. 
در اين بين نقش مشاور بسيار حائز اهميت است؛ چرا كه 
مشاور فردي است كه مي تواند يك پروژه را طراحي كند 
و نيازسنجي درست انجام دهد و يك زبان مشترك بين 
كارفرما و مجري نيز ايجاد شود. البته اين نيز مستلزم آن 

است كه مهندسين مشاور نيز بي طرف باشند.

رييس اتاق ايران در شوراي روساي اتاق هاي سراسر كشور خبر داد 

اولين اجلاس اتاق هاي بازرگاني منطقه اوراسيا در اسفندماه
در نشست اخير روس��اي اتاق هاي سراس��ر كشور با 
هيات رييسه اتاق ايران، نسبت به فضاي نااميدي حاكم 
بر كشور ابراز نگراني شد. در اين نشست غلامحسين 
شافعي، رييس اتاق ايران به برخي اقدامات انجام شده 
براي حل مش��كلات اش��اره كرد و از برگ��زاري اولين 
اجلاس اتاق هاي بازرگاني منطقه اوراسيا در اسفندماه 

خبر داد كه در تهران برگزار مي شود.
در تازه ترين نشست شوراي روساي اتاق هاي سراسر 
كشور، گزارشي از فعاليت هاي مركز مطالعات راهبردي 
كشاورزي و آب اتاق ايران ارايه شد. در اين گزارش به ده 

ابرچالش موجود در كشور اشاره مي شود.
غلامحسين ش��افعي، در اين نشس��ت به تلاش هاي 
انجام شده در مورد چگونگي پرداخت بدهي هاي بخش 
خصوصي به دولت اشاره و تصريح كرد: طي نشستي كه 
با مسوولان دولتي داشتيم توافق شد براي اجراي ماده 

۲۰ مجدد تا پايان خردادماه فرصت بدهند. خواس��ته 
ديگر ما تفكيك بدهي هاي بخش خصوصي واقعي از 
ديگر شركت ها بود. بعد از تفكيك مشخص شد ميزان 
بدهي بخش خصوصي بسيار اندك است و مابقي مربوط 

به شركت هاي خصولتي مي شود.
وي با اشاره به حضور نماينده جديد يونيسف در اتاق 
ايران و اعلام آمادگي براي كمك به برنامه هاي اين نهاد 
درباره كودكان از دعوت علي آقامحمدي، عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام براي همكاري اتاق در مورد 

اجراي طرح توسعه متوازن منطقه اي خبر داد.
به گفته شافعي، پيش ازاين اتاق درباره توسعه متوازن 
منطقه اي مطالعاتي انجام داده و گ��زارش آن را براي 
مجمع نيز فرس��تاده بود.او همچنين درباره پيشنهاد 
تش��كيل اتاق مش��ترك منطقه اوراس��يا، گفت: اين 
پيش��نهاد را چندي پيش با رييس شوراي اقتصادي 

اوراسيا در ميان گذاشتيم و به اين منظور اعلام آمادگي 
كرديم كه در اسفندماه اولين اجلاس اتاق هاي بازرگاني 

منطقه اوراسيا را در تهران برگزار كنيم.
رييس اتاق اي��ران ادامه داد: در جلس��ه اي كه با علي 
لاريجاني، رييس مجلس داش��تيم به مساله مقررات 
زدايي پرداختيم در اين نشس��ت عنوان شد كه روند 

مقررات زدايي در كشور بسيار كند بود.
ش��افعي از واگ��ذاري روند برگزاري مراس��م روز ملي 
صادرات و انتخاب صادركنندگان نمونه به اتاق ايران 
سخن گفت و تصريح كرد: دبيرخانه مركزي اين مراسم 

به همين زودي تشكيل مي شود.
در بخ��ش ديگ��ري از اين نشس��ت، محمدحس��ين 
ش��ريعتمدار، رييس مركز ملي مطالع��ات راهبردي 
كشاورزي و آب اتاق ايران گزارشي از اقدامات انجام شده 
در حوزه تجارت كشاورزي و وضعيت آب ظرف ۱۰ الي 

۱۵ سال گذشته ارايه داد. بر اساس اظهارات او و طبق 
مطالعات صورت گرفته در حال حاضر بحران آب، فساد، 
پيامدهاي بح��ران آب، بحران ناكارآمدي عملكردها، 
فرسايش اعتماد عمومي، ناهنجاري هاي ساختاري، 
نگراني درب��اره آينده، انباش��ت نارضايتي ها، بيكاري 
و قضاوت اف��كار عمومي درباره عملك��رد حاكميت، 

مهم ترين چالش هاي پيش روي كشور هستند.
او بابيان اين نكته كه رفتارهاي جاري در كشور نمي تواند 
ما را به راه حلي براي بحران آب برساند، تشريح كرد: سال 
گذشته گزارشي در مورد مجموعه قوانين و رفتارها و 
عدم توانايي آنها به حل مس��اله آب براي رياست قوه 
مقننه ارسال كرديم. در آن گزارش واقعيت هاي مربوط 
به بخش را به تفصيل مطرح كرديم و درنهايت پيشنهاد 
داديم كه طرح مطالعاتي را براي دو سال در نظر بگيرند 
تا با همكاري مركز پژوهش هاي مجلس انجام شود و 

نتايج به دست آمده را براي ۱۰ سال اجرايي كنيم. اين 
پيشنهاد موردتوافق قرار گرفت و اقدامات اوليه آن انجام 

شد. بزودي هم تفاهم نامه آن امضا خواهد شد.
در اين مدت سه تفاهم نامه ديگر هم با وزارتخانه ها امضا 
كرديم كه يكي از آنها مربوط به بهره وري آب مي شود. 
اين تفاهم را با وزارت جهاد كشاورزي انجام داديم. در 
ادامه كيوان كاش��في، عضو هيات رييسه اتاق ايران به 
ش��رايط حاكم بر كشور طي يك ماه گذشته اشاره و از 
تبعات گسترده ياس و نااميدي حاكم بر جامعه سخن 
گفت. وي ادامه داد: با چالش هاي بزرگي روبرو هستيم. 
كاشفي پيشنهاد داد: اتاق ايران بايد در اين برهه حساس 
توجه همه اركان كشور را به اين مساله مهم جلب كند 
و از طريق انتش��ار بيانيه اي عميق و عاقلانه و به دوراز 
هرگونه جهت گيري، مشكلات و چالش هاي پيش روي 

كشور را گوشزد كند.
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الزام خريداري لوازم خانگي 
از ۱۶ بهمن با شناسه كالا 

ايرنا| ريي��س اتحاديه صنف توزيع كنندگان 
لوازم خانگي ايران گفت: براساس اجراي طرح 
شناسه كالا، خريداران لوازم خانگي از ۱۶بهمن 
ماه با دريافت اين شناس��ه از فروش��ندگان و 
اطمينان از اصالت كالا نس��بت به خريد اقدام 

كنند.
س��يدمرتضي ميري  افزود: اين طرح از حدود 
دو سال پيش و به ابتكار وزارت صنعت، معدن 
وتج��ارت كليد خورد و در ماه هاي گذش��ته با 
اعلام فراخوان به همه فروشندگان، درارتباط 
با اين طرح و عملياتي ش��دن آن اطلاع رساني 
شد تا نس��بت به اجراي آن آگاه شده و جلوي 

تخلفات احتمالي گرفته شود.
وي گفت: اجناس وارداتي در گمرك و اجناس 
داخلي بايد در كارخانه اين شناسه را دريافت 
كنند و روي محصول الحاق شود، ضمن اينكه 
براي اجناس توليدي در سال هاي گذشته كه 
در انبارها باق��ي مانده بود ني��ز فراخوان داده 
ش��د تا فروش��ندگان اطلاعات آنها را همراه با 
شماره سريال ارايه كنند تا در سامانه يادشده 
وارد و از بروز مشكلات در خصوص اين كالاها 

جلوگيري شود.
ميري تاكيدكرد: اين شناس��ه در حقيقت يك 
كد رهگيري اس��ت و خري��داران لوازم خانگي 
مي توانند ش��ماره س��ريال مندرج در آن را به 
كد دس��توري #۷۷۷۷٭۴٭ ارسال و با تاييد 
اصالت كالا، نسبت به خريدآن اقدام كنند. وي 
يادآورش��د: حدود ۲۲ ماه پيش و با ممنوعيت 
واردات لوازم خانگي به كش��ور، با رشد قاچاق 
و كالاهاي تقلبي در اين دسته از كالاها روبرو 
شديم به همين دليل جهت كنترل قاچاق كالا 
راه كار شناسه دار كردن كالا را اجرايي كرده ايم. 
ريي��س اتحاديه صنف توزيع كنن��دگان لوازم 
خانگي ايران تاكيدكرد: چنانچه افراد متوجه 
تقلبي بودن اجناس خود پس از خريد شدند، 
مي توانند با ارتباط تلفني با سامانه ۱۲۴ وزارت 
صنعت، مراجعه حضوري به قس��مت شكايات 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها يا 
مراجعه به اتحاديه لوازم خانگي، طرح شكايت 
كنند تا نس��بت به ش��كايت آنه��ا پيگيري و 

رسيدگي لازم صورت گيرد.
وي خاطرنش��ان كرد: پ��س از قطعيت تقلبي 
بودن جن��س، پرونده به تعزي��رات حكومتي 
ارسال مي ش��ود و در يك هفته گذشته نيز دو 
فروشگاه بزرگ لوازم خانگي پايتخت به دليل 
شكايت هاي مردمي پلمپ شده است. بررسي 
آمارهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت حاكي 
از توليد ۷۵۴ هزار دس��تگاه يخچال و فريزر از 
آغاز امسال تا پايان آبان ماه و رشد ۴.۵ درصدي 

آن در مقايسه با مدت مشابه پارسال است.
برپايه اين آمارها، در مدت ياد شده ۴۱۶ هزار 
و 8۰۰ دستگاه ماشين لباسشويي توليد شد. 
اين آمار در مقايس��ه با هش��ت ماهه پارس��ال 
۲۱.۴ درصد رش��د داشته اس��ت. همچنين تا 
پايان آب��ان ماه توليد كولر آبي با رش��د ۱۷.۹ 
درصدي به ۶۰۳ هزار و ۹۰۰ دس��تگاه رسيد. 
توليد تلويزي��ون در اين مدت رش��د منفي را 
تجربه كرد و با كاهش ۷.۲ درصدي در مقايسه 
با هش��ت ماهه پارس��ال به ۴۴8 هزار و ۲۰۰ 

دستگاه رسيد.

اجراي سند راهبردي توسعه 
صنعت پوشاك در سال 99 

شاتا| با حضور معاون طرح وبرنامه، مديرعامل 
سازمان صنايع كوچك وشهرك هاي صنعتي و 
انجمن ها، تش��كل ها و صاحب نظران اين بخش 
سند راهبردي توسعه توليد پوشاك بررسي شد.

در اين جلسه سعيد زرندي، معاون طرح و برنامه 
گفت: صنعت پوشاك و نساجي از صنايع مهم و 
تأثيرگذار در اقتصاد كشور است.وي گفت: ايران 
توان توليد انواع محصولات مرتبط با پوش��اك و 
صادرات آن را دارد، لذا بايد يك نقشه راه عملياتي 
براي آن مشخص ش��ود تا بر اساس آن بتواند به 

شكوفايي بيشتر برسد.
زرندي افزود: به رغم مشكلات كه تحريم ها براي 
اقتصاد و صنعت در كشور داشته، اما براي توليد 
پوشاك فرصت بس��يار خوبي را فراهم كرده كه 
باي��د از آن بهره ببريم و بتوانيم در اين صنعت به 

اهداف خود برسيم.
معاون طرح و برنامه با اش��اره به روند طولاني و 
نهايي شدن سند راهبردي توسعه صنعت پوشاك 
گفت: براي موفق شدن يك سند بايد يك اجماع 
كلي در همه ذي نفعان ايجاد شود. زرندي تصريح 
كرد: البته هر سندي قابل ارتقا و به روزرساني است 
لذا بايد به سمت نهايي و ابلاغ شدن آن حركت و در 

طول اجرا، نواقص آن را برطرف كرد.
معاون طرح و برنامه خاطرنش��ان كرد: صنعت 
پوشاك نياز به يك سند راهبردي و نقشه عملياتي 
دارد و ب��ه خاطر يك س��ري نواقص جزيي نبايد 
اين س��ند معطل بماند و در اين زمينه بايد همه 
تشكل ها و انجمن ها با يك نگاه تعاملي و سعه صدر 

مسير نهايي شدن آن را فراهم كنند.
زرندي گفت: اميدواريم با همراهي همه ذي نفعان 
اين بخش به زودي ش��اهد نهايي ش��دن سند 
راهبردي صنعت پوشاك باش��يم و در سال ۹۹ 
اجرايي ش��دن آن را آغاز كنيم. در اين جلس��ه 
هرك��دام از انجمن ها، اتحاديه ها و تش��كل هاي 
صنعتي و صنفي پوش��اك، نظرات خ��ود را در 
خصوص چگونگي نهايي ش��دن سند راهبردي 
ارايه كردند. و با توجه به اظهارنظر آنها مقرر شد، با 
تداوم اين جلسات و بررسي هاي تكميلي اين سند 
تا پايان سال نهايي و نهايتا توسط وزارت صنعت، 

معدن و تجارت براي اجرا ابلاغ گردد.



كوتاه ازدنياي انرژي 7 انرژي

با استمرار برودت هوا ركوردي جديد در مصرف گاز ايراني ها ثبت شد

از توليد پارس جنوبي به مصرف خانگي 
گروه انرژي|

ديروز مص�رف خانگ�ي گاز در اي�ران ركورد 
شكس�ت و به نزديك 600 ميليون مترمكعب 
رس�يد. اي�ن ميزان مصرف به نس�بت س�ال 
گذشته رشد 13 درصدي داشته، در حالي كه 
ميزان توليد گاز نس�بت به مدت مشابه سال 
پيش رش�د نكرده اس�ت. ميزان فعلي توليد 
گاز از ميدان مش�ترك پ�ارس جنوبي كه بين 
70 تا 80 درصد از گاز اي�ران را تامين مي كند 
حدود 630 ميليون مترمكعب در روز و توليد 
كل گاز در ايران حدود 800 ميليون متر مكعب 
در روز اس�ت و بنابراين در زمس�تان امسال، 
سه چهارم اين گاز توليدي در خانه ها در حال 
سوختن اس�ت. البته اين ميزان از مصرف در 
تابس�تان به يك چهارم تقليل مي يابد. ايران 
با 80 ميليون نفر جمعيت، 40 درصد از مصرف 
گاز در خاورميانه را به خ�ود اختصاص داده و 
از كش�ور پهناور چين كه جمعيتي بالغ بر يك 
ميليارد و 300 ميليون نفر دارد، فقط 10 الي 15 
ميليارد مترمكع�ب كمتر گاز مصرف مي كند. 
به واسطه دارا بودن گسترده ترين شبكه انتقال 
گاز خانگ�ي در دنيا، بخش بزرگ�ي از مصرف 
گاز اي�ران در اين بخش مصرف مي ش�ود، اما 
بر اس�اس گزارش�ي از مركز مطالعات زنجيره 
ارزش، با وجود آنكه رش�د مصرف گاز خانگي 
به معناي گس�ترش رفاه در جامعه است، اين 
نوع مصرف خ�ام انرژي در خانه ه�ا غيرمولد 
ب�وده و ارزش آفريني اقتصادي براي كش�ور 
ندارد. بنابراين، بر اس�اس آنچ�ه جهانبخش 
اميني، كارش�ناس حوزه انرژي ب�ه »تعادل« 
گفت، عليرغم آنكه مصرف بالاي فعلي گاز به 
دليل ماندگاري برودت هوا در كل كشور اتفاق 
افتاده است، اما بايد با كاهش اتلاف انرژي در 
بخش خانگي به س�مت كاهش رش�د مصرف 
رفته و صادرات گاز طبيعي را گسترش دهيم تا 

اقتصاد نيز از نعمت گاز بهره مند شود.

ديروز ش��ركت ملي گاز ايران اعلام ك��رد كه براي 
نخس��تين بار در تاريخ ايران، مص��رف گاز در بخش 
خانگي به ۵۹2 ميليون مترمكعب در روز رس��يده 
و وزارت نف��ت با حداكثر ظرفيت در حال تامين گاز 

بخش خانگي است. 
بر اس��اس گزارش خبرگزاري ميزان، ديروز محمد 
عسگري رييس روابط عمومي شركت ملي گاز ايران 
با اشاره به افزايش برودت هوا و ركورد زني مصرف گاز 
در كش��ور اظهار كرد: با افزايش سرما ميزان مصرف 

گاز در بخش خانگي و تجاري رش��د چش��مگيري 
داشته است به طوري كه ميزان مصرف به عدد ۵۹2 
ميليون مترمكعب رسيده و پيش بيني مي شود اگر 
روند فعلي مص��رف ادامه يابد مص��رف گاز از ۶۰۰ 

ميليون متر مكعب نيز عبور خواهد كرد.
سال گذش��ته در زمان مش��ابه، مصرف گاز بخش 
خانگي در مرز ۵2۰ ميليون مترمكعب در روز بود اما 
امسال با رشد عجيب بيش از 13 درصدي، مصرف 
گاز بخش خانگي به م��رز ۶۰۰ ميليون مترمكعب 
رسيده اس��ت. در پي اين رشد بي سابقه مصرف گاز 
در بخش خانگي، محدوديت هايي در گازرساني به 
نيروگاه ها و صنايع عم��ده به وجود آمده و دولت به 
منظور ع��دم قطع گاز در بخش خانگي، اولويت اول 
خود را در زمينه سوخت رساني، به تامين گاز بخش 

خانگي معطوف كرده است.

   هر استان يك سكوي پارس جنوبي
به گزارش تس��نيم، روز گذشته محمد مشكين فام، 
مديرعامل ش��ركت نفت و گاز پارس نيز از شكسته 
ش��دن ركورد مصرف گاز در كش��ور اب��راز نگراني 
ك��رد و گفت: بايد در نظر داش��ته باش��يم كه منابع 
هيدروكربني ما محدود اس��ت و اينكه هرچه توليد 
مي كنيم مصرف ش��ود، خوب نيست، بنابراين بايد 
مكانيسمي به منظور كنترل اين رويه داشته باشيم.

او اضافه ك��رد: هم اكنون توليد روزان��ه ما از ميدان 
مش��ترك پارس جنوبي برابر با نصف مصرف روزانه 
گاز در اروپاس��ت، اگر بنا باش��د به اين ترتيب پيش 
برويم و هرچه توليد مي كنيم، مصرف ش��ود، قطعا 

در سال هاي آينده با چالش مواجه خواهيم شد.
مشكين فام با اشاره به مصرف بسيار بالاي گاز كشور 
در بخ��ش خانگي گفت: هر س��كوي پارس جنوبي 
تقريباً گاز يك اس��تان را در كش��ور تامين مي كند؛ 
به طور مثال گاز مصرفي اس��تان مازن��دران برابر با 
3۵ ميليون مترمكعب در روز است و سكويي كه 28 
ميليون مترمكعب در روز توليد دارد، بخش عمده اي 
از مصرف استان را پوشش مي دهد و از اين منظر براي 
ما حياتي اس��ت كه هيچ يك از سكو ها از مدار توليد 
خارج نشوند و در صورت توقف توليد به دليل شرايط 
عملياتي، اين آمادگي وجود دارد كه در اسرع وقت 

مجدداً سكو را وارد مدار توليد كنيم.
چند ماه پيش محمدحس��ين عادلي نماينده ايران 
در مجمع كشور هاي صادركننده گاز )اوپك گازي( 
و دبيركل پيشين اين س��ازمان جهاني اعلام كرده 
بود: مصرف گاز در ايران بسيار بالاست و ۴۰ درصد 

مصرف خاورميانه در ايران انجام مي شود.
نماينده اي��ران در مجمع كش��ور هاي صادركننده 

گاز گفته بود: ايران با وجود آنكه بزرگ ترين دارنده 
ذخاير گاز جهان است، اما بيش��تر گاز توليدي، در 

داخل كشور مصرف مي شود. 
بخ��ش خانگ��ي بزرگ ترين مصرف كنن��ده گاز در 
ايران اس��ت و پ��س از آن بخ��ش نيروگاه��ي قرار 
دارد. مهم ترين چال��ش ايران در بخش گاز، مصرف 
بي رويه است كه سبب شده است ميزان صادرات آن 
خيره كننده نباش��د. سهم ايران در بازار گاز طبيعي 

بسيار اندك است.

   مصرف بالا و صرفه اقتصادي پايين
جهانبخ��ش اميني، كارش��ناس حوزه ان��رژي در 
گفت وگو با »تعادل«، دليل رشد چشمگير مصرف 
گاز خانگي در زمستان امسال را ماندگاري و استقرار 
چندي��ن روزه برودت هوا در كل كش��ور دانس��ت 
و گفت ك��ه اكنون اغلب اس��تان هاي گرمس��يري 
اي��ران نيز با س��رما مواج��ه ش��ده اند و طبيعتا در 
 چني��ن ش��رايطي مص��رف گاز بيش��تر مي ش��ود.

اميني اضاف��ه كرد كه ب��ا اين حال، ات��لاف انرژي 

در بخش خانگي ايران بالا اس��ت و ب��ا اقداماتي كه 
اين اتلاف را كاهش مي دهد مي توان جلوي رش��د 

افسارگسيخته مصرف گاز خانگي را گرفت.
بر اساس گزارشي از مركز مطالعات زنجيره ارزش، 
كشور ايران از نظر مصرف انرژي نهايي، رتبه نهم دنيا 
را به خود اختصاص داده اس��ت و در بين 1۰ كشور 
با بيش��ترين مصرف انرژي، بيش��ترين سهم بخش 
خانگي، مربوط به هند و سپس ايران است. بر اساس 
اين گزارش، مصرف انرژي در بخش خانگي، تقريبا 
نقشي در اقتصاد ندارد و كشورها پس از تامين انرژي 
بخ��ش خانگي، از حامل هاي ان��رژي در بخش هاي 

مولد اقتصاد استفاده مي كنند.
 در واقع انرژي مصرف شده در بخش هاي غيرخانگي، 
به گس��ترش توليد و خدمات كم��ك كرده و موتور 
اقتصاد را تغذيه مي كند. از همين رو مي توان مقايسه 
كرد كه كشورهاي مختلف به ازاي مصرف هر واحد 
ان��رژي در بخش ه��اي مولد اقتص��ادي، چه مقدار 
ارزش يا GDP خلق كرده اند. بر اساس اين گزارش، 
كشورهاي آلمان، ژاپن و امريكا، بهترين استفاده از 

ان��رژي را در اقتصاد خود مي كنند. اين كش��ورها از 
انرژي معادل هر بشكه نفت به ترتيب 23۷3، 231۵ 
و 18۴۵ دلار ارزش خلق مي كنند. اين در حالي است 
كه ايران به ازاي هر بشكه معادل نفت خام 31۹ دلار 

ارزش اقتصادي خلق مي كند.
اميني در پايان در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه 
آيا با تخصيص سهم گاز صنايع و نيروگاه ها به بخش 
خانگي اين واحدها دچار مشكل در توليد نمي شوند؟ 
گفت كه اكثر صناي��ع و نيروگاه ها ع��لاوه بر گاز از 
مازوت نيز به عنوان سوخت مي توانند استفاده كنند 
و بنابراين با قطع گاز اين واحدها، فرآيند توليدشان 

دچار خللي نمي شود.
اما راهكار مسوولان در اين خصوص صرفا به توصيه  
براي كاهش مصرف خلاصه مي ش��ود؛ مس��وولاني 
كه ب��ا افزايش مص��رف گاز خانگ��ي و اتلاف بخش 
وس��يعي از انرژي كشور در حوزه اي كه مي توانست 
جايگزين هاي ديگري داش��ته باشد، هدر مي رود و 
آنها از تريبون هاي مختلف مردم را به كاهش مصرف 

تشويق مي كنند. 
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 طرح جايگزيني 
موتورهاي برقي با بنزيني

ايس�نا| يكي از هدف گذاري هاي دولت، برقي  
كردن موتورسيكلت ها در كلان شهرهاست كه 
اگر اجرايي شود، منفعت ۵ ميليون توماني براي 

هر مالك موتور به همراه خواهد داشت.
اس��تقبال از موتورس��يكلت هاي برقي در ايران 
چندان زياد نيست كه عمدتا دليل آن بالا بودن 
قيمت موتورسيكلت هاي برقي و باتري  آنها اعلام 
مي شود؛ چراكه در اين نوع موتورها پنج تا شش 
باتري استفاده مي شود و قيمت باتري ها هم بيش 

از سه ميليون تومان است.
ب��ا اج��راي چني��ن طرح��ي توليدكنن��دگان 
موتورسيكلت برقي مي توانند در مدت دو سال، 
سه ميليون دستگاه موتورس��يكلت فرسوده را 
جمع آوري و با موتورسيكلت هاي برقي جايگزين 
كنن��د. در اين ميان، وزارت ني��رو اعلام آمادگي 
كرده اس��ت و با توجه به اينكه اين نوع وس��يله 
نقليه روزانه 2۰۰ كيلومتر مي پيمايد و س��الانه 
21۰۰ ليتر بنزين مصرف مي كند كه هزينه آن ۶ 
ميليون تومان مي شود، با اجراي اين طرح، هزينه 
برق مصرفي آن حدود ۶۰۰ هزار تومان در سال 
خواهد بود و از اين محل هر دارنده موتور ۵ ميليون 

تومان در سال منفعت مي برد.
همچنين س��الانه 21۰۰ ليتر بنزين به ازاي هر 
دس��تگاه موتورسيكلت كاهش مصرف سوخت 
خواهيم داش��ت كه اين بنزين را مي توان صادر 
كرد. براساس آمار، پياده س��ازي اين طرح براي 
3۰۰ هزار دستگاه موتورسيكلت در تهران حدود 
1.۵ ميليون تن آلايندگي از فضاي شهر را كاهش 

خواهد داد.

خسارت ۲۶۱ ميليارد توماني 
سيل به شبكه آب و برق

ايسنا|  مديركل دفتر مديريت بحران و پدافند 
غيرعام��ل وزارت نيرو گفت: ب��رآورد اوليه براي 
خسارت سيل در سه استان در حوزه آبفا شهري 
و روستايي، 138 ميليارد تومان و براي شبكه برق 

123 ميليارد تومان بوده است.
ميثم جعفرزاده با بيان اينكه اي��ن اعداد برآورد 
اوليه ميزان خسارت سيل است، اظهار كرد: بايد 
براي اعلام دقيق خسارت ارزيابي ها به طور كامل 
انجام شود اما به طور تقريبي متحمل 2۶1 ميليارد 
تومان در س��ه بخش آب، فاضلاب و برق در سه 

استان سيل زده دچار خسارت شديم.
وي با بيان اينكه هنوز آب تمام مناطق سيل زده 
در استان سيستان و بلوچستان وصل نشده است، 
تاكيد كرد: عمليات در حال انجام است اما باتوجه 
به اينكه در برخي روستاها ميزان خسارت بسيار 

زياد است فرآيند كار زمان بر خواهد بود.

تحولات ليبي
 نفت را گران كرد

ايرنا|  توقف توليد نفت در ليبي در كنار امضاي 
توافق تجاري چين و امريكا، باعث شد تا طلاي 
سياه معاملات خود را با افزايش قيمت آغاز كند.

توقف توليد نفت در ليبي نيز در رش��د قيمت ها 
در بازار نفت موثر بود و باعث ش��د تا قيمت نفت 
رشدي بيش از يك درصد را تجربه كند زيرا پس 
از آغاز تعطيلي ميدان هاي بزرگ نفتي در ليبي 
به دليل كارشكني گروه هاي مسلح، قيمت نفت 
در روز دوشنبه به بالاترين حد خود در يك هفته 

گذشته رسيد. 
ع��لاوه براين با اين افزايش قيمت نفت برنت ۶۵ 
دلار و ۵3 سنت قيمت خورد كه نشان از رشدي 
۶8 سنتي دارد. نفت ش��اخص امريكا نيز با ۵۴ 
سنت افزايش، ۵۹ دلار و 12 سنت در هر بشكه 
معامله شد. قيمت نفت بعد از تنش بين ايران و 
امريكا به دنبال ترور سپهبد قاسم سليماني كه 
منجر به ش��هادت فرمانده س��پاه قدس شد، به 
بالاي ۷۰ دلار در هر بشكه رفته بود اما با آرام شدن 
شرايط، قيمت ها به نقطه تعادل در ميانه كانال ۶۰ 
دلار بازگشت. به نظر مي رسد در صورت استمرار 
كاهش توليد ليبي، ظرفيت افزايش قيمت ها در 

بازار نفت تقويت خواهد شد.

 كاهش سهم خاورميانه
از واردات نفت هند

ايسنا|  واردات نفت هند از خاورميانه در سال 
2۰1۹ كه دهلي نو منابع وارداتش را متنوع كرد، 
به پايين ترين ميزان در چهار سال گذشته كاهش 
يافت. هند كه سومين مصرف كننده بزرگ نفت 
جهان اس��ت، حدود 8۴ درصد از نيازهاي نفتي 
خود را از خاورميانه وارد مي كند كه عمده تامين 
نفت اين كشور را برعهده داشته است. با اين حال 
آمارهاي نفتكش نشان داد س��هم خاورميانه از 
واردات نفت هند از ۶۵ درصد در سال 2۰18 به 
۶۰ درصد در س��ال 2۰1۹ كاهش پيدا كرد كه 
پايين ترين ميزان از سال 2۰1۵ بود. عرضه نفت 
از سوي امريكا و كشورهاي ديگري مانند روسيه به 
واردكنندگان هندي اجازه داد از منابع ديگر بهره 
ببرند. هند در سال ميلادي گذشته 2.۶8 ميليون 
بشكه در روز نفت از خاورميانه وارد كرد كه حدود 
1۰ درصد نسبت به سال 2۰18 كاهش داشت و 
حدود 1.8 ميليون بشكه در روز نفت از نقاط ديگر 
وارد كرد. مجموع واردات نفت خام هند در سال 
2۰1۹ ب��ه ميزان حدود 2.1 درصد افت كرد و به 
۴.۴8 ميليون بشكه در روز رسيد زيرا پالايشگاه ها 
براي ارتقاي تجهيزات ش��ان درآستانه اجرايي 
شدن اس��تانداردهاي جديد س��وخت در سال 
2۰2۰ موقت��ا واحدهاي پالايش خود را تعطيل 
كردند. هند از اول آوريل به اس��تاندارد سوخت 

يورو ۶ حركت مي كند.

هدف اردكانيان از افتتاح و كلنگ زني پروژه هاي آبرساني در اوج سيل سيستان و بلوچستان چه بود؟
دكتر اردكاني��ان؛ وزير نيرو 
در عرض كمت��ر از يك هفته 
دو سفر به استان سيستان و 
بلوچستان داشت، سفر اول به 
همراه رييس مجلس و سفر 
دوم به همراه رييس جمهور 

انجام شد.
در س��فر اول ع��لاوه ب��ر 
بازدي��د و ارزياب��ي مناط��ق 
س��يل زده، افتت��اح و كلنگ زني 3 پروژه آبرس��اني 
روس��تايي در اين اس��تان انج��ام ش��د، اقدامي كه 
البت��ه با برخي حواش��ي همراه ب��ود و بعضي ها آن را 
 نق��د كردند و برخ��ي برعك��س آن را تمجيد كردند.

اردكانيان خود هم واقف به احتمال بروز حواشي بود اما 
ريسك همه نقدها و حتي حمله ها را پذيرفت، هدف او 
از افتتاح و كلنگ زني در اين شرايط القاي اين مساله 
بود كه دولت و نظام در سخت ترين شرايط هم علاوه 
بر انجام وظايف ذاتي، توس��عه و آباداني را به دس��ت 

فراموشي نسپرده اند.
او مخصوصا فقط و فقط به افتتاح و آغاز عمليات اجرايي 
پروژه هاي آبرساني روستايي در اين استان اكتفا كرد، 
دليل اين موضوع روشن است، از قديم تاكنون همواره 
نقدهاي ج��دي پيرامون وضعيت آب روس��تايي در 
سيستان و بلوچستان وجود داشته، وزير نيرو هم خوب 
اين را مي داند او عمليات افتتاح و كلنگ زني 3 پروژه 
آبرساني روس��تايي كه قرار است مشكل 3۵۰ روستا 

را حل كند به صورت نمادين اجرا كرد تا وعده و پيام 
مهمي به مردم اين استان بدهد.

از طرفي وزير نيرو 11 درصد بودجه آب روس��تايي را 
نيز به اين استان اختصاص داد تا قدم عملي براي آبدار 
كردن همه روستاهاي سيستان و بلوچستان برداشته 
ش��ود و به گفته او با اتمام پروژه هاي در دس��ت اجرا 
به زودي جشن اتمام آبرساني به روستاهاي اين استان 

را همه با هم به تماشا خواهيم نشست. 
در شرايطي كه همه مي دانيم فروش نفت در پايين ترين 
حد ممكن است و به علت مشكلات سياسي و منطقه اي 
عملًا اوضاع اقتصادي هم خوب نيست اما وزير نيرو با 
پويش ابتكاري #هرهفته_الف_ب_ايران كه نشاني از 
تلاش در جهت پيشرفت زيرساخت آب و برق و بهبود 

فضاي زندگي در ايران است، بنا دارد اميد و اعتماد به 
دولت و نظام را در مردم تقويت كند.

حضور چند باره وزير نيرو در استان هاي كمتر برخوردار 
و توجه او به مسائل اس��تان هاي محروم، نويد بخش 
شناخت مشكلات اين مناطق و عزم جدي براي اجابت 
خواسته هاي به حق مردمي است كه شايد مهم ترين 
گلايه شان عدم توجه مقامات ارشد دولت بوده است.

بدون ش��ك اش��كالات در اين مس��ير ملي هست اما 
بايد قدردان دكتر اردكانيان بود كه در شرايط دشوار 
اقتصادي و سياسي با بهبود مهم ترين زير ساخت هاي 
عمران و آباداني يعني آب و برق آن هم به دس��تان با 
كفايت جوانان مستعد كشور به دنبال ايجاد مكاني بهتر 
براي زندگي تك تك ايرانيان ش��ريف و نجيب است. 

افتتاح و كلنگ زني پروژه هاي هرهفته_الف_ب_ايران 
در اوج س��يل سيستان و بلوچس��تان بهترين نشان 
عمل به وعده هاي وزير نيرو بوده، وزارت نيرو وظايف 
ذاتي اش در س��يل را فراموش نكرد وصل برق تمامي 
روس��تاهاي س��يل زده و تامين آب براي روستاها در 
كنار تلاش براي رفع شكستگي ها و تخريب ها توسط 
شركت هاي آب و برق پيگيري شد، آن طرف در استان 
سيل زده هرمزگان هم آب و برق مردم به سرعت وصل 
و آبرساني سيار فعال ش��د و در همين شرايط سخت 
مراس��م نمادين افتتاح و كلنگ زن��ي پروژه هاي آب 
سيستان و بلوچستان انجام شد تا مردم مطمئن شوند 
وزير نيرو بر سر عهد خود با مردم حتي در بحراني ترين 

شرايط هست.

يادداشت

محمود  سپهر
فعال  رسانه

هشدار به غفلت  نفتي ها در خصوص تغيير  اقليمي
گروه انرژي| 

در حالي كه ش��ركت هاي نفتي و گازي جهان به طور 
فزاينده در حال انتقال انرژي هس��تند، تلاش ها براي 
مقابله با تغييرات آب و هوايي ناشي از اين فعاليت ها در 
حوزه انرژي محدود بوده و نتوانس��ته منافع اجتماعي 

بلندمدت را تامين كند. 
طبق گزارشي كه آژانس بين المللي انرژي با همكاري 
مجمع جهاني اقتصاد تهيه كرده و قرار است در اجلاس 
داووس منتشر شود، بر لزوم تلاش  فعالان صنعت نفت 
و گاز جهان در حوزه انرژي هاي پاك و تغييرات اقليمي 
تاكيد شده است. بر اين اساس عنوان شده كه؛ برخي 
از شركت هاي نفت و گاز براي مقابله با تغييرات آب و 
هوايي گام هايي برداشته اند اما به طور كلي اين صنعت 
مي تواند از طريق قابليت هاي مهندس��ي، منابع مالي 
و تخصص در مديريت پ��روژه، نقش مهم تري در اين 

زمينه داشته باشد. 
در ح��ال حاض��ر ح��دود 1۵ درصد انتش��ار گازهاي 
گلخانه اي مرتبط با انرژي جهاني، از روند خارج شدن 
نفت وگاز از ذخاير و در واقع در خلال برداشت اين منابع 
ايجاد مي شود كه در اين خصوص برخي كارشناسان 
عنوان مي كنند مي ت��وان با س��ازوكارهاي صنعتي، 
بخشي از انتشار اين گازها را كاهش داد. در اين گزارش 
عنوان شده كه؛ نشت متان به جو مهم ترين و مقرون به 
صرفه ترين روش براي صنعت نفت و گاز براي كاهش 
توليد گازهاي گلخانه اي است. طبق برآوردهاي صورت 
گرفته؛ ميزان توليد آلودگي گازهاي گلخانه اي آسيا در 

سال 2۰18 ميلادي به رقمي بي سابقه رسيده است.
يكي از اقدامات اساس��ي جهت سرمايه گذاري در اين 
حوزه براي برداش��ت نفت و گاز بدون انتش��ار كربن 
اس��ت كه برآوردها حاكي از تغييرات اندك در زمينه 
سرمايه گذاري ش��ركت هاي فعال در حوزه نفت و گاز 

براي اين كار اس��ت. در گزارش منتش��ر شده عنوان 
ش��ده كه اگر دنيا بخواهد طي 1۰ س��ال براي مقابله 
با تغيي��رات آب و هوايي در اين مس��ير حركت كند؛ 
توليدكنندگان نفت و گاز دنيا بايد حدود 1۵ درصد از 
كل سرمايه گذاري خود در تامين سوخت را به اين كار 
اختصاص دهند.  شركت هاي ملي نفت تقريبا نيمي از 
توليد جهاني را به خود اختصاص داده اند و حتي سهم 
بيش��تري از ذخاير را نيز در اختيار دارند. برخي از آنها 
داراي كارايي بالايي هستند، اما بسياري از آنها در انطباق 
با تغيير ديناميك انرژي جهاني از وضعيت مناس��بي 
برخوردار نيستند. روندهاي جهاني انرژي باعث شده كه 
تعدادي از كشورها تعهد خود را نسبت به اصلاح و متنوع 
كردن اقتصادهاي شان تجديد كنند و تغييرات اساسي 
در مدل هاي توسعه در بسياري از دارندگان منابع اصلي 
امري اجتناب ناپذير به نظر مي رسد. شركت هاي ملي 
نفت مي توانند در صورت عملكرد موثر و هشدار نسبت 
به خطرات و فرصت ها، طي اين فرآيند، عناصر مهمي از 
ثبات را براي اقتصادها فراهم كنند. بر اين اساس شايد 
بتوان نخستين فشارها در اين زمينه را به شركت هاي 
نفت��ي ملي و دولت��ي وارد كرد تا آنها خ��ود را ملزم به 
س��رمايه گذاري در جهت كاهش گازهاي گلخانه اي 

هنگام برداشت از ذخاير كنند.

دليل مضربي از ۳.۹۹ براي كارت سوخت چيست 
بحث مضرب 3.۹۹ كه در روزهاي گذشته با ارايه جداولي 
به آن پرداخته شده، مربوط به پيمانه سوخت گيري است 

كه تفسيرهاي متفاوتي از آن ارايه شده است.

   دليل مضرب  ۳.۹۹ كارت سوخت چيست؟
 به گ��زارش خبرگزاري ميزان اي��ن روز ها، لابه لاي اخبار 
يك موضوع توجه بس��ياري را به خود جلب كرده است و 
آن ماجراي معادلات رياضي در س��وختگيري خودروها 
است، به نظر مي رسد ماجراي مضرب هاي 3.۹۹ و اضافه 
برداشت از كارت سوخت به دليل خروج كارت پيش از پايان 
سوخت گيري مربوط مي ش��ود. مضرب 3.۹۹ كه پيمانه 
سوخت است به دليل آفلاين بودن سيستم سوخت گيري 
در كشور به صورت رزرو قرار مي گيرد و در صورت برداشت 
كارت سوخت پيش از پايان سوخت گيري درصد كمي از 
سهميه سوخت كه بسته به ميزان سوخت گيري بين  يك تا 
2 ليتر است از سهميه سوخت كارت سوخت كم مي شود، اما 
اين كم شدن مربوط به دريافت پول بيشتر از مالكان خودرو 

نيست و تنها به كاهش سهميه سوخت مربوط مي شود.

   عدد ۳.۹۹ يك پيمانه اندازه گيري است
ش��هرام رضايي مدير برنامه ريزي شركت ملي پخش 
فرآورده ه��اي نفتي در گفت وگو با  ميزان با اش��اره به 
سامانه هوشمند س��وخت اظهار كرد: از ابتداي پروژه 
سامانه هوشمند سوخت به دليل آفلاين بودن سيستم، 
در زمان س��وخت گيري در لحظه بين 3 ت��ا ۴ ليتر از 
سهميه بنزين صاحبان خودرو جلوتر از سوخت گيري 

آنها رزرو مي شود.
مدير برنامه ريزي ش��ركت ملي پخ��ش فرآورده هاي 
نفتي تصريح كرد: زماني كه سوخت گيري تمام شد، 
پس از قرار گرفتن نازل روي دستگاه پيغام »لطفا كارت 
خود را برداريد« نمايان مي شود و پس از آن حتي يك 

سي سي نيز از سهميه كارت برداشته نمي شود.
وي اف��زود: درصورت آنلاين بودن سيس��تم در زمان 
اختلال در ش��بكه روند سوخت رس��اني نيز متوقف 
مي شود و آفلاين بودن سيستم براي سوخت رساني 
مس��تمر اس��ت و حتي در زماني كه ارتب��اط با واحد 
ديتا قطع مي شود، سوخت رس��اني به صورت آفلاين 

ادامه خواهد داش��ت. رضايي با بيان اينكه تعداد كمي 
از مردم اي��ن موضوع را رعايت نمي كنن��د، ابراز كرد: 
تراكنش هاي هاي س��وخت همواره مورد بررسي قرار 
مي گي��رد و در صورت وج��ود رقم بالاي ب��ه جايگاه 
تذكر و اطلاع رساني مي شود. به گفته وي؛ در صورت 
كشيدن سريع كارت سوخت از جايگاه سوخت گيري 
قطع مي ش��ود و مردم هزينه اي باب��ت بنزين اضافي 
پرداخ��ت نمي كنند و به ميزان بنزي��ن دريافتي پول 
پرداخت مي كنن��د.  مدير برنامه ريزي ش��ركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي بيان كرد: در زمان كشيدن 
س��ريع كارت س��وخت از جايگاه امكان دارد بسته به 
ميزان س��وخت دريافتي بين يك تا 2 ليتر از سهميه 
آنها كاهش پيدا كند. رضايي گفت: امكان كسر بنزين 
پس از كشيدن كارت از جايگاه با مشاهده عبارت »لطفا 
كارت خود رابرداريد« نزديك به صفر است، با اين وجود 
در صورتي كه س��هميه اي از كارت سوخت كم شده با 
تماس با شماره ۰۹۶2۷ توسط همكاران ما اين موضوع 

پيگيري خواهد شد.

نتايج يك پژوهش: كربن زدايي از كشتيراني تا دو تريليون دلار هزينه دارد
يك ت��ا دو تريليون دلار س��رمايه گذاري در تكنولوژي 
سوخت جديد لازم است تا صنعت كشتيراني بتواند به 
سطح كاهش آلايندگي كربن مورد هدف سازمان ملل 
تا سال 2۰۵۰ دست پيدا كند. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، يك مطالعه كه در روز دوشنبه منتشر شد نشان 
داد حداقل يك تريليون دلار سرمايه گذاري در تكنولوژي 
سوخت جديد لازم اس��ت تا صنعت كشتيراني بتواند 
به س��طح كاهش آلايندگي كربن مورد هدف سازمان 
ملل تا س��ال 2۰۵۰ دست پيدا كند. ناوگان كشتيراني 
جهان كه مسوول 2.2 درصد از كل آلودگي دي اكسيد 

كربن زمين اس��ت براي كاهش اين آلايندگي و س��اير 
آلايندگي هايي كه ايجاد مي كند، تحت فشار قرار گرفته 
است. حدود ۹۰ درصد از تجارت جهان از طريق درياها 
انجام مي شود. آژانس كشتيراني سازمان ملل، سازمان 
كشتيراني بين الملل )آي ام او(، در نظر دارد تا سال 2۰۵۰ 
تا ۵۰ درصد از س��طح گازه��اي گلخانه اي اين صنعت 
بكاهد )نسبت به سطح توليد اين گازها در سال 2۰۰8( 
. اين سطح هدف نيازمند توسعه سريع سوخت هاي با 
آلايندگي كم يا صفر و طراحي جديد كش��تي ها براي 
اس��تفاده از سوخت هاي پاك تر است. در اولين مطالعه 

انجام ش��ده روي هزينه ها، محقق��ان تخمين زدند كه 
جمع سرمايه گذاري مورد نياز بين سال هاي 2۰3۰ تا 
2۰۵۰ براي انجام اين هدف به يك  تا 1.۴ تريليون دلار 
خواهد رسيد كه اين معادل متوسط ۵۰ تا ۷۰ ميليارد 
دلار سرمايه گذاري سالانه در طول 2۰ سال است. اگر 
قرار باشد صنعت كشتيراني تا سال 2۰۵۰ به طور كامل 
كربن زدايي شود، اين نياز مند حدود ۴۰۰ ميليارد دلار 
سرمايه گذاري بيشتر در اين 2۰ سال است. به اين ترتيب 
كل س��رمايه گذاري در اين صنعت به حدود 1.۴ تا 1.۹ 

تريليون دلار خواهد رسيد.
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احمد نقيب زاده در گفت وگويي تشريح كرد

بديل برجام از نگاه انديشكده »چتم هاوس« 

احتمال خارج شدن كنترل شرايط از دست اروپا در برجام با بازيگري مخرب واشنگتن و تل آويو

هدف برلين، لندن و پاريس از فعال كردن سازوكار حل اختلافات 

توافق هسته اي اصلي بايد حفظ شود

 بعد از درخواست رسمي سه كشور آلمان، فرانسه و 
انگلستان براي فعال كردن سازوكار حل اختلافات 
برجامي بسياري بر اين باورند كه اكنون اروپايي ها 
در يك تقس�يم وظايف با ايالات متحده امريكا به 
دنبال افزايش فش�ار به جمهوري اس�لامي ايران 
هستند. در سايه اين نكات سوال اينجا است كه به 
واقع اروپايي ها با چه هدف يا اهدافي فعال س�ازي 
س�ازوكار حل اختلافات برجامي را در دستور كار 
قرار داده اند؟ آيا پاري�س، برلين و لندن به واقع به 
دنبال حفظ برجام هس�تند و يا در سايه فشارهاي 
امريكا نهايتا فعال سازي مكانيسم ماشه و بازگشت 
قطعنامه هاي شوراي امنيت را در سر دارند؟ در اين 
ميان واكنش منطقي و درست ايران چه بايد باشد؟ 
آيا اروپايي ها خواهند توانس�ت در سايه راديكال 
شدن فضاي سياسي و ديپلماتيك بعد از ترور سردار 
سليماني و پاسخ موشكي سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي با اقدام خود ش�رايط را كنترل و مديريت 
كنند؟ ديپلماسي ايراني پاس�خ به اين سوالات و 
پرسش هاي از اين دست را در گفت وگويي با احمد 
نقيب زاده، ، اس�تاد دانش�گاه و كارشناس مسائل 

اروپا پي گرفته است كه در ادامه مي خوانيد. 

  با توجه به اينكه اين رويه و چارچوب سازوكار حل 
اختلافات برجامي از پيگيري اختلافات در نشست 
كميسيون مشترك برجام در سطح معاونين وزراء 
گرفته تا نهايتا ارجاع پرونده اختلافات به شوراي 
امنيت براي تعيين تكليف نهايي، سوال مهمي كه 
در اين ميان مطرح است اين است كه اساسا آلمان، 
فرانسه و انگلستان با چه هدفي دست به فعال كردن 
اين س�از و كار زده اند؛ آي�ا پاريس، برلين و لندن با 
توجه به فشارهاي ايالات متحده امريكا و عليرغم 
مواضعي كه در خص�وص حفظ برجام در اين روزها 
مطرح كرده اند تلاش دارند كه پرونده به ش�وراي 
امنيت كشيده شود و نهايتا مكانيسم ماشه فعال 
شود و يا اينكه اروپايي ها در راستاي مواضعشان به 
واقع نگران از برنامه كاهش تعهدات برجامي ايران، 
ب�ه خصوص گام پنجم و نهايي هس�تند و ذيل اين 
نگراني ها اس�ت كه به دنبال عقب نشيني ايران در 

گام هاي برداشته شده هستند؟ 
واقعيت اين است كه هر دو وجهي كه شما به عنون هدف 
غايي اروپايي ها در فعال كردن س��ازوكار حل اختلافات 
برجامي مطرح كردي��د، منافاتي با همديگر ندارند. چون 
هر دو هدف، منافع اروپ��ا را در توقف برنامه فعاليت هاي 
هسته اي ايران تامين مي كند. يعني اروپايي ها اگر بتوانند 
با فعال كردن س��ازوكار اختلافات برجامي و طي پروسه 
طولاني مدت حقوقي، سياسي و ديپلماتيك آن، ايران را 
به نقطه اي برسانند كه از گام هاي كاهش تعهدات برجامي 
عقب نشيني كند، يك موفقيت براي اروپايي ها در تحقق 
خواسته هايشان محس��وب مي شود و در آن سو حتي اگر 
نهايتا اين امر محقق نشود و پرونده به شوراي امنيت برود، 
باز هم به سود اروپايي ها خواهد بود. البته من معتقدم كه 
اروپايي ها به هيچ وجه در شرايط كنوني خواهان آن نيستند 
كه پرونده اختلافات برجامي به شوراي امنيت، فعال شدن 
تحريم ها و بازگش��ت قطعنامه ها كشيده ش��ود، چرا كه 
اروپايي ها در وضعيت حس��اس كنوني بعد از ترور سردار 
سليماني و حمله موشكي ايران به دنبال مديريت شرايط و 
كاهش تنش، تخاصم و تشنج هستند. چون اروپايي ها نيك 
مي دانند اگر پرونده فعاليت هاي هسته اي ايران به شوراي 
امنيت كشيده شود، وضعيت سياسي، ديپلماتيك و امنيتي 
از شرايط كنوني به مراتب بغرنج تر و راديكال تر خواهد شد 
و در آن وضعيت احتمال دارد شرايط از كنترل اروپا و غرب 

خارج شود كه تبعات س��وء جدي براي اروپايي ها در پي 
خواهد داشت. لذا اروپا حتي المقدور سعي دارد در همين 
پروسه مذاكرات سياسي، حقوقي و ديپلماتيك كه بعد از 
فعال شدن سازو كار حل اختلافات برجامي در نظر گرفته 
شده است به يك نقطه تفاهم و اشتراك نظر با ايران برسند 
تا مانع از وخيم تر شدن ش��رايط شوند. به هرحال اكنون 
اروپايي ها نگراني ج��دي از اين بابت دارند كه ايران بعد از 
اعلام گام پنجم و نهايي خود در كاهش تعهدات برجامي به 
سمت غني سازي ۲۰ درصد گام بردارد كه در اين صورت 
احتمالا واكنش هاي جدي از سوي ايالات متحده امريكا 
ش��كل خواهد گرفت و وضعيت از اين پيچيده تر خواهد 
شد. بنابراين اروپا سعي كرده است با فعال كردن سازوكار 
اختلافات برجامي از يك س��و مانع از آن شود كه ايران به 
سمت برداشتن گام هايي در خصوص غني سازي ۲۰ درصد 
برود و از آن سو مانع از وخيم تر شدن وضعيت شود. چرا كه 
برجام منافع سياسي و امنيتي جدي براي اروپايي ها در پي 
داشته است. لذا اروپا سعي دارد در بستر مذاكرات سازوكار 
حل اختلافات برجامي كه در نظر گرفته شده است، مديريت 

شرايط را در دست بگيرد.
  پيرو نكات مهم شما آيا جمهوري اسلامي ايران با 
برداشتن گام پنجم و نهايي خود در كاهش تعهدات 
برجامي كه ضمن رفع محدوديت در افزايش تعداد 
سانتريفيوژها، رسما عنوان كرده است كه ديگر با 
هيچ محدوديتي در حوزه عملياتي )شامل ظرفيت 
غني سازي، درصد غني س�ازي، ميزان مواد غني 
شده، و تحقيق و توس�عه( مواجه نيست، اين پيام 
را به جامعه جهاني و به خصوص سه كشور اروپايي 
عضو توافق هسته اي )آلمان، فرانسه و انگلستان( 
مخابره كرده است كه به سمت غني سازي ۲۰ درصد 
گام برخواهد داشت؟  آيا ذكر اين نكته كه همكاري 
ايران ب�ا آژانس بين المللي انرژي اتمي حتي بعد از 
گام نهايي كمافي السابق ادامه خواهد يافت و ايران 
خود را متعهد به ان پي تي، پروتكل الحاقي و تداوم 
نظارت آژانس مي دان�د، مانع از اين نخواهد بود كه 
ايران با عملياتي كردن گام پنج�م از برجام خارج 

نشده است؟

در راستاي آنچه مطرح كرديد من هم معتقدم كه اگر چه 
جمهوري اسلامي ايران در عمل اقدامي براي غني سازي 
۲۰ درصد انجام نداده و نمي توان عنوان كرد كه با گام پنجم 
و نهايي كاهش تعهدات برجامي، تهران از توافق هسته اي 
خارج شده، اما اين واقعيت را هم بايد پذيرفت كه اكنون گام 
پنجم ايران در سايه شرايط بعد از ترور سردار سليماني از نگاه 
غرب و به خصوص اروپا حاوي گامها و اقدامات بسيار تندي 
است. يعني اكنون اروپا به هيچ وجه نمي تواند اين نگراني، 
خط��ر و حتي تهديد را منطقي بداند ك��ه ايران، ذيل گام 
پنجمش، براي غني سازي ۲۰ درصد و دستيابي به سلاح 
هسته اي تلاشي نداشته باشد، خصوصا كه تهران ديگر خود 
را با هيچ محدوديتي در حوزه عملياتي )ش��امل ظرفيت 
غني سازي، درصد غني س��ازي، ميزان مواد غني شده، و 
تحقيق و توسعه( مواجه نمي داند، آن هم در شرايطي كه 
روز به روز شاهد افزايش تنشها ميان ايران و ايالات متحده 
امريكا بعد از پاسخ موشكي سپاه پاسداران انقلاب اسلامي 
هس��تيم. بنابراين با توجه به نكته قبلي خود باز هم تكرار 
مي كنم كه اروپا سعي كرده است با فعال كردن ساز و كار 
اختلافات برجامي شرايط را به سمت كاهش تنش و تشنج 
ببرد. البته من معتقدم كه در آن سو جمهوري اسلامي ايران 
نيز سعي كرده است با اين گام هاي كاهش تعهدات برجامي 
خود به ويژه گام پنجم، اروپايي ها را به يك واكنش وادار كند 
تا در برابر بدعهدي ها و انفعالشان يك گام مثبت، ولو اندك 
بردارند. كما اينكه عليرغم تمام گام هاي برداشته، ايران بارها 
به صراحت عنوان كرده است كه اگر اروپا تعهدات خود را 
در قبال برجام عملياتي كند، تمام اين گام ها قابل بازگشت 
خواهد بود و برجام به حالت قبل از 18 ارديبهشت ماه سال 

جاري باز خواهد گشت.
  اگر چه ذيل گفته و تحليل شما اروپايي ها با فعال 
كردن ساز و كار حل اختلافات برجامي خواهان آن 
هستند كه با مديريت تنش و تشنج حاكم، پرونده 
فعاليت هس�ته اي ايران به ش�وراي امنيت و فعال 
شدن مكانيسم ماشه كشيده نشود، اما آيا در بستر 
واقعيات اين امكان وجود دارد كه برخي از كشورها 
مشخصا ايالات متحده، عربستان سعودي و اسراييل 
عنان كار را از دست اروپايي ها خارج كنند. خصوصا 

كه اخب�ار موثقي دال بر اين وجود دارد كه اساس�ا 
درخواست س�ه كش�ور اروپايي براي فعال كردن 
س�ازوكار حل اختلافات برجامي به واسطه تهديد 
دونالد ترامپ در خصوص افزايش تعرفه هاي گمركي 
بر خودروهاي اروپايي تا سقف ۲۵ درصد بوده است؛ 
چنان ك�ه محمد جواد ظريف ني�ز در توئيتي اين 
مس�اله را به طور ضمني پيش كش�يد. با توجه به 
اين واقعيت چه تضميني وج�ود دارد كه در آينده 
بازيگري و بازيگرداني مخرب واشنگتن، تل آويو و 
رياض شرايط را به جايي نرساند كه كنترل وضعيت 
از دست اروپا خارج شود و پرونده از فاز حقوقي وارد 
فاز امنيتي و سياسي و ارجاع به شواري امنيت شود؟

من معتقدم كه به شكل بسيار پررنگ و جدي اين خطر و 
تهديد وجود دارد كه در هفته ها و ماه هاي آتي شاهد بازي 
مخرب واشنگتن، تل آويو و رياض براي خارج كردن كنترل 
از دست اروپايي ها در قبال سازوكار حل اختلافات برجامي 
باشيم. در اين ميان واشنگتن تلاش جدي خواهد داشت 
كه آژانس بين المللي ان��رژي اتمي را به عنوان يك مرجع 
ذي صلاح به سمتي بكشاند كه پرونده فعاليت هسته اي 
ايران وجهه اي سياسي و امنيتي پيدا كند و به اين واسطه 
اروپايي ها را نهايتا به س��مت ارج��اع پرونده فعاليت هاي 
هسته اي به شوراي امنيت، بازگشت تحريم ها و فعال كردن 
قطعنامه ها بكشاند. خصوصا كه اگر جمهوري اسلامي ايران 
نيز در آن سو هيچ گونه انعطاف سياسي و ديپلماتيك از خود 
نشان ندهد و پيش شرط لازم براي بازگشت از گام هاي انجام 
شده در كاهش تعهدات هسته اي را فقط و فقط عملياتي 
شدن تعهدات اروپايي ها در نظر داشته باشد، به نظر مي رسد 
كه بس��تر لازم براي نفوذ و اعمال فشار امريكا، اسراييل و 
عربستان در پروسه بررسي حل اختلافات برجامي و خارج 
شدن كنترل از دس��ت اروپا به شكل جدي وجود خواهد 
داشت. ضمن اينكه بايد اين واقعيت را هم در نظر گرفت كه 
اساسا سه كشور اروپايي آلمان، فرانسه و انگلستان به عنوان 
اعضاي حاضر در توافق هسته اي در مقابل فشارهاي ايالات 
متحده امريكا ت��وان عملياتي چنداني ندارد و نمي توانند 
قدم مس��تقلي بر دارند. لذا به نظر مي رس��د در اين ميان 
اروپايي ها سعي دارند فقط مديريت و ميانجيگري شرايط 

را به منظ��ور جلوگيري از تصاعد تنش در پيش بگيرند تا 
در عين حفظ چهره مستقل از خود، مانع از بغرنج تر شدن 
شرايط شوند. با اين تفاسير من معتقدم اگر در نهايت ساز و 
كار حل اختلافات برجامي آنگونه كه اروپايي ها مدنظر دارند، 
عملياتي نشود، در نهايت در مسير ايالات متحده امريكا گام 

برخواهند داشت.
   در اين شرايط به نظر شما واكنش ايران در قبال اين 

اقدامات چه خواهد بود؟
به نظر من اكنون جمهوري اس��لامي ايران دست به اقدام 
جدي نخواهد زد كه باعث افزايش تنش ها شود. از اين رو 
من معتقدم كه اكنون تهران سعي دارد شرايط و وضعيت 
را، البته از نگاه خود، به نحوي كنترل و مديريت كند تا زماني 
كه نتيجه انتخابات رياست جمهوري ايالات متحده امريكا 
روشن شود. بنابراين من معتقدم اكنون همه چيز بستگي 
به نتيجه انتخابات رياست جمهوري ايالات متحده امريكا 
خواهد داشت. با اين تفاسير اگر انتخابات رياست جمهوري 
پي��ش رو در ايالات متحده امريكا با پيروزي دونالد ترامپ 
رقم بخورد مطمئنا همين دريچه هاي نيم بند ديپلماسي و 

مذاكره با اروپايي ها هم به تدريج بسته خواهند شد.
  عليرغم تمام نكاتي كه به آن اشاره كرديد به نظر 
مي رسد كه جمهوري اس�لامي ايران، ذيل مواضع 
و نگاه مس�وولان داخلي از توئيت ها و واكنش هاي 
تند رييس دستگاه سياست خارجي به خصوص در 
جريان اولين ديدار ظريف با جوزف بورل، مسوول 
جديد سياست خارجي اتحاديه اروپا در هندوستان 
گرفت�ه تا خط و نش�ان هاي ديروز يكش�نبه علي 
لاريجاني، رييس مجلس شوراي اسلامي در نطق 
پيش ار دستور مبني بر اينكه اگر اروپا به هر دليلي 
رفتاري غير عادلانه در استفاده از ماده ۳۷ توافقنامه 
هسته اي )مكانيس�م ماشه( داشته باش�د؛ آنگاه 
جمهوري اسلامي تصميم جدي در همكاري با آژانس 
بين المللي انرژي اتمي خواهد گرفت؛ نشان مي دهد 
كه تهران به دنبال انعطاف سياسي و كوتاه آمدن از 
مواضع خود نيست. به نظر شما در چنين شرايطي كه 
خبري از انعطاف سياسي، آن هم در دوراني كه شاهد 
راديكال شدن فضاي سياسي و اجتماعي بعد از ترور 
سردار س�ليماني و پاسخ موشكي سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي هستيم، چه سرنوشتي براي برجام 
رقم خواهد خورد؟ آيا اروپايي ها ناچار خواهند شد 
كه به سمت فعال شدن مكانيسم ماشه پيش روند؟

همان گونه كه شما اشاره كرديد به نظر من هم اكنون آينده 
و سرنوشت برجام بيش از آنكه در دست اروپايي ها باشد در 
س��ايه مواضع و واكنش هاي جمهوري اسلامي ايران رقم 
خواهد خورد. البته اين نكته را هم نبايد فراموش كنيم كه 
پاسخ موشكي سپاه پاس��داران انقلاب اسلامي در حمله 
به پايگاه نيروه��اي نظامي ايالات متحده امريكا در عراق، 
پاسخ هوشمندانه، دقيق و حساب شده اي بود كه به جنگ 
گسترده نظامي كشيده نشد. اين نشان مي دهد كه اكنون 
س��ران و مسوولان در جمهوري اس��لامي ايران، عليرغم 
راديكال شدن فضاي سياسي دست به اقدامات بي محابا 
نمي زنند. حال بايد ديد كه اين هوش��مندي و انعطاف در 
خصوص برجام و مذاكرات با اروپا هم پي گرفته خواهد شد 
يا نه؟! اما ش��ما به مواضع دستگاه ديپلماسي كشور اشاره 
كرديد. در اين راس��تا من معتقدم در اين شرايط دستگاه 
ديپلماسي كشور چاره اي جز پيروي از مواضع دستگاه ها و 
نهادهاي امنيتي و نظامي ندارد و نمي تواند نگاه مستقلي از 
آنها را در پيش بگيرد. البته اين احتمال را هم بايد داد كه با 
پيش رفتن سازوكار حل اختلافات برجامي و فراهم كردن 
بس��تر و فضاي گفت وگوي بيشتر ميان ايران و اروپا شايد 
مواضع تهران نيز دستخوش برخي تغيير و تحولات شده و 

قرين به انعطاف هايي شود.

انديش��كده بريتانيايي »چاتهام هاوس« در پژوهشي 
بابهره گي��ري از نظ��رات ديپلمات ها و كارشناس��ان 
بين المللي چنين نتيجه گرفته كه اگر كاخ س��فيد به 
دنبال امضاي توافقي تازه با ايران اس��ت ضمن حفظ 
برجام، بايد بر ظرفيت كشورهاي اروپايي در خاورميانه 
توجه ويژه داش��ته باش��د. در اين ميان، ايران موضوع 

امضاي توافق بديل را رد كرده است.
ب��ه جرات مي توان گف��ت جمهوري اس��لامي ايران و 
ايالات متحده امريكا در طول چند دهه پس از انقلاب 
اسلامي، هيچگاه سياست بدون تنشي را در قبال يكديگر 
نداشته اند. موج س��خت گيري ها عليه تهران از همان 
روزهاي پس از انقلاب به ويژه با تحريم هاي پس از حادثه 
1۳ آبان 1۳۵8 آغاز شد و به تدريج تا دوره »باراك اوباما« 
با نوسان هاي متفاوت افزايش يافت. با اين حال نتيجه 
انتخابات رياس��ت جمهوري كشورمان در سال ۲۰1۵ 
ميلادي )1۳۹۲( كه به پيروزي رويكرد اعتدالي »حسن 
روحاني« منجر شد، نقطه عطفي بود كه اميدواري ها 

براي تغيير اوضاع را تاحدودي پررنگ كرده بود.
اگرچه مقام هاي ارش��د جمه��وري اس��لامي ايران 
علاقه مندي خود به تعام��ل با جهان و از جمله امريكا 
را ب��ا امضاي توافق هس��ته اي برجام در س��ال 1۳۹۴ 
نشان دادند، اين توافق نيز از دشمني كاخ سفيد عليه 
كشورمان كم نكرد. برجام باعث شد تا با بسته شدن راه 
بهانه گيري غرب اندكي از فشار كاخ سفيد كاسته شود. 
نتيجه انتخابات رباست جمهوري امريكا در سال ۲۰1۶ 
اما موجب شد تا اين شرايط موقتي هم تغيير كند. دوره 
رياست جمهوري »دونالد ترامپ« حتي فضاي تنفس 
اندكي را كه برجام به ديپلماسي ميان تهران و واشنگتن 
داده بود، بس��ت. ترامپ از دوره رقابت هاي انتخاباتي 

تحت تاثير حمايت مالي و سياسي لابي هاي طرفدار 
صهيونيسم و رژيم اسراييل، مخالفت خود با برجام را 
علني كرد. از حدود سه سال قبل )1۳۹۵( كاخ سفيد با 
اتخاذ رويكرد فشار حداكثري سخت ترين تحريم ها را عليه 
كشورمان برقرار ساخت. همين نگاه بسته و يكجانبه دولت 
امريكا موجب شده است تهران و واشنگتن به نحو بسيار 
خطرناكي رو در روي يكديگر موضع بگيرند و سطح تنش 

تا مرز راه افتادن جنگ بالا برود.

 »فشار حداكثري« به معامله  بزرگ نمي انجامد
مهم تري��ن دس��تاويز ترامپ براي مخالف��ت با توافق 
هسته اي اين بود كه وي آن را ناقص مي دانست. بهانه 
ترامپ اين اس��ت كه برجام قادر نيست مانع هسته اي 
شدن ايران گردد. همين ادعا موجب شد تا سرانجام وي 
در ميانه هاي سال ۲۰18 )ارديبهشت 1۳۹۷( به صورت 
رس��مي از توافق هسته اي خارج و خواستار آن شد كه 
ايران بايد براي امضاي توافقي تازه بر سر ميز مذاكره با 
ايالات متحده بنشيند. البته برخي تحليلگران در امريكا 
اعتقاد دارند علت اصلي ناراحتي ترامپ جمهوري خواه 
آن است كه توافق هسته اي توسط اوباماي دموكرات 

به نتيجه رسيد. 
در هر صورت درخواس��ت هاي كاخ س��فيد تاكنون با 
مخالفت تهران روبرو ش��ده و در پ��ي بي اقدامي اروپا، 
منجر به اقدامات متقابل ايران در كاستن از تعهداتش 
در چارچوب برجام شده اس��ت. مسوولان كشورمان 
تصريح كرده اند اين اقدامات برگشت پذيرند و در صورت 
برداشته شدن تحريم ها، تهران آمادگي دارد در قالب 
گفت وگو به تعامل ادامه دهد. رسانه ها و كارشناسان 
غرب با نگاه به رويكرد سرسختانه هر دو طرف به تحليل 

و گمانه زني در مورد ماهيت اين تنش و ش��رايط براي 
حصول توافق تازه اي ميان اي��ران و امريكا پرداختند. 
انديشكده »چاتهام هاوس« در لندن در گزارشي با نگاه 
به راهبردهاي دونالد ترامپ در مورد ايران، مسيرهاي 
احتمالي براي دستيابي به يك توافق هسته اي با ايران 

را بررسي كرده است. 
اين انديش��كده عنوان داش��ت كه سياس��تمداران و 
تحليلگران از 1۰ كشور )ايالات متحده، ايران، فرانسه، 
آلمان، بريتانيا، روس��يه، چين، عربس��تان سعودي، 
ام��ارات و رژيم اس��راييل( مطلبي را بي��ان كردند كه 
بخش اعظم آن قابل ارايه به افكارعمومي نيست اما در 
تحليل  خود از نظرات آنها اس��تفاده كرده است. با اين 
حال بيشتر اين كارشناس��ان خوش بين نيستند كه 
معامله بزرگ��ي )Grand Bargain( مخصوصا به 
نفع ايران قابل دستيابي باشد. ترديد آنها بيش از همه 
از ماهيت سياست هاي دولت ترامپ ناشي مي شود كه 
بر مبناي بازي حاصل جمع صفر )برد و باخت( بنا نهاده 
شده و به نحو قابل توجهي بر راهبرد تحريمي استوار 
اس��ت. از طرف ديگر درك كارشناسان از اولويت هاي 
تصميم س��ازي و منافع ملي مورد توجه ايران محدود 
اس��ت. طبق تحليل مفصل فوق، تاكيد بر استراتژي 
فشار حداكثري موجب بي  ثباتي و اضطراب بيشتر در 
منطقه به ويژه براي متحدان واشنگتن شده است. اين 
امر با از دس��ت رفتن اعتبار كاخ سفيد در خاورميانه و 
اروپا نيز همراه گرديد. در اين فرايند رويكرد يكجانبه 
گرايانه ايالات متحده باعث اختلاف ديدگاه هاي اروپا 
و امريكا بر سر ايران ش��ده و به چين و روسيه فرصت 
استفاده از اين تفرقه را داده است. با توجه به تلاش هاي 
اروپا براي نجات برجام، ايران توانسته است روند افزايش 

فشار اقتصادي را تاحدودي به نفع خود تغيير دهد. بنا 
بر نظر چاتهام هاوس، موضع ايران با توجه به تحولات 
داخلي پيچيده تر از قبل شده است. ايران بارها خواهان 
رفع تحريم ها در قبال مذاكرات بيشتر شده است و اين 
كار را تا زمان دريافت راه حل مناس��ب ادامه مي دهد. 
متغيرهاي مورد نظر اي��ران از نگاه تحليلگران تنها بر 
موضوعات اقتصادي استوار نيستند بلكه در محاسبات 
تهران بقاي نظام، سياست هاي منطقه اي و بين المللي و 

راه هاي مقابله با سياست مهار متمركز است.
براي برخي بازيگران منطقه همچون عربستان، امارات 
و رژيم اسراييل نيز ناكارآمد بودن سياست مهار ايران 
اثبات شده است و همين ش��رايط اين دولت ها را بر 
آن داش��ت تا تدابير مس��تقل دوجانبه و چندجانبه 
منطقه اي را در پيش بگيرن��د كه هم بر مهار و هم بر 

تعامل توجه مي كند.  
بررس��ي هاي اين انديش��كده از نظر كارشناسان آمار 
نتايج جالب توجهي را به هم��راه دارد. تنها 18 درصد 
كارشناس��ان به يك معامله بزرگ ميان دو طرف اميد 
دارند و تنها ۳۶ درصد آنها دستيابي به توافق »برجام 

پ��لاس« )JCPOA plus( را قاب��ل تصور مي بينند. 
۳۲ درص��د اين افراد هم اعتق��اد دارند چالش كنوني 
هيچ راه حل ديپلماتيكي ندارد. با اين حال ۹1 درصد 

كارشناسان مي گويند برجام بايد حفظ شود.
گزارش چاتهام هاوس تاكيد دارد مدل برجام مي تواند 
بهترين نتيجه براي پاس��خ به وضعيت كنوني باشد و 
توسعه خطوط آن بايد در راستاي همان توافق پيشين 
در دستور كار قرار گيرد. مهم ترين موضوع هاي مورد 
نظر غرب بندهاي مربوط به غرب، دسترسي هاي بيشتر 
آژانس بين المللي انرژي اتمي و تشديد نظارت ها و ايجاد 
محدوديت در حوزه موشك هاي بالستيك و بين قاره اي 
هستند. علاوه بر موضوعات فوق، ايالات متحده امريكا 
بر مس��ائل منطقه اي و حوزه نفوذ ايران در خاورميانه 

هم تمركز دارد.
به اعتقاد تحليلگران اين انديشكده، همه مسائل تنها 
از طريق مذاكرات چندجانبه تحت هدايت اروپا قابل 
دستيابي خواهد بود زيرا اروپا از جمله معدود بازيگران 
بين المللي است كه اعتبار كافي براي مديريت روابط در 
منبع: ايرنا سرتاسر منطقه را دارد. 
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مكانيسم ماشه و تفهيم شرايط 
كنوني براي چين و روسيه

محمد سلطان پور|  كارشناس روابط بين الملل|
 مكانيسم ماشه از سوي دولت هاي اروپايي فعال 
شده است. سوال مهم و عمده در مورد مكانيسم 
ماشه اين است كه امكان اعتراض وجود دارد؟ 
آيا روس��يه و چين امكان وتو دارن��د؟ ظاهراً به 
دليل سياس��ي بودن توافق برجام پس از ارجاع 
دولت ه��اي اروپايي به كميس��يون برجام و در 
نهايت ش��وراي امنيت بدون رأي گيري در اين 
شورا تحريم هاي پيش از برجام از سوي شوراي 
امنيت باز مي گردد. بااين حال سخن اين نوشتار 
بيش از آنكه در مورد سازوكار برجام و مكانيسم 
ماشه باشد در ارتباط با نقش روسيه و چين در 
قبال ايران و واكنش درست و مناسب دستگاه 
سياست خارجي به وضعيت كنوني است. آنچه 
در عمل پس از س��ركار آمدن ولاديمير پوتين 
در روس��يه و همچنين طلوع چي��ن به عنوان 
يك قدرت ب��زرگ اقتصادي و نظام��ي افتاده 
اس��ت رقابت روزافزون و موازنه دايمي اين دو 
ق��درت در قبال ايالات متحده امريكا اس��ت. با 
اين حال مس��اله اصلي نقش و اهميت ايران به 
عنوان سپر امنيتي اين دو قدرت بزرگ نظامي 
و اقتصادي اس��ت. مهم ترين دغدغه روسيه از 
دوران پوتين نگراني جدي از گس��ترش ناتو و 
نفوذ امنيتي ايالات متحده در مرزهاي روس��يه 
و حياط خلوت امنيتي اين كش��ور اس��ت. اين 
اتفاقات ابتدا به شكل انقلاب هاي رنگي، امنيت 
روسيه را در اوايل رياست جمهوري پوتين تحت 
تأثير ق��رار داد بااين حال با فروكش كردن موج 
انقلاب هاي رنگي آنچه عملا اتفاق افتاده است 
تهديد مستقيم روسيه از طريق استقرار نيروهاي 
بيشتر غربي در نزديكي مرزهاي روسيه، خروج 
از پيمان ه��اي موش��كي و همچني��ن نفوذ از 
طريق ضلع جنوبي ناتو به س��وي روسيه است. 
به اين معنا س��قوط قذافي در ليبي و همچنين 
تحت فشار قرار گرفتن بشار اسد عملا در راستاي 
همين هدف قابل تعريف اس��ت. بر همين مبنا 
ورود روسيه به غائله سوريه كاملاتوجيه پذير و 
معقول جلوه خواهد كرد. از سوي ديگر جمهوري 
خلق چي��ن هم ب��ا همين چال��ش امنيتي در 
مرزهاي غربي خود در قبال نفوذ ايالات متحده و 
همچنين فشار امريكا در درياي چين روبرو است 
و عملا به وسيله دولت هاي متحد امريكا محصور 
شده است. بااين حال نقطه ثقل تحولات امنيتي 
براي روس��يه و چين را مي ت��وان در جغرافياي 
سياسي ايران جست وجو كرد. جمهوري اسلامي 
ايران با ايجاد محور نفوذ از لبنان تا سوريه، عراق 
و يم��ن و درعين حال نفوذ در ش��به قاره هند، 
افغانستان و پاكستان به عنوان نقطه ثقل توازن 
قوا در برابر محور غربي و ناتو قرار گرفته اس��ت. 
حضور ايران در س��وريه، لبنان و عراق علاوه بر 
مهار متحدان ايالات متحده مانند عربس��تان و 
همچنين اسراييل موجب شده است كه روسيه 
و چي��ن از هزينه ه��اي رويارويي مس��تقيم با 

ايالات متحده پرهيز كنند.
اين در حالي است كه جمهوري اسلامي از زمان 
روي كار آمدن دونالد ترامپ تحت شديدترين 
تحريم هاي اقتصادي قرار گرفته است و روسيه 
و چين عملا چه از منظر اقتصادي و چه از منظر 
امنيتي تلاش مناس��بي براي ايفاي سهم خود 
به موازنه گر پرداخت نكرده اند و اين امر موجب 
شده است كه فشار حداكثري بر اقتصاد و امنيت 
ايران وارد شود. اين در حالي است كه سناريوي 
مهم در صورت آسيب زدن به جمهوري اسلامي 
براي روسيه و چين تهديد كوتاه مدت و بلندمدت 
امنيتي خواهد بود. در صورت آسيب نظام كنوني 
از س��وي ايالات متحده، روسيه و شايد چين به 
صورت مش��خص خط نفوذ خ��ود را از لبنان تا 
پاكستان به طور كامل از دس��ت خواهند داد و 
آسيب در محور موازنه كننده ايراني در منطقه 
براي روسيه موجب از دست دادن نفوذ خود در 
خاورميانه و رس��يدن تهديدات امنيتي ناتو به 
مرزهاي جنوبي و آسياي مركزي است. درحالي 
كه همين امر در طولاني مدت موجب تضعيف 
امنيت در مرزهاي غربي جمهوري خلق چين 

خواهد شد. 
لذا از منظر نويسنده با توجه به رويكرد حمايت 
گرانه دايمي اروپا در قبال ايالات متحده، فارغ از 
خيال خام ايجاد تفرقه ميان اروپا و ايالات متحده، 
آنچه اهميت دارد درك اين موضوع اس��ت كه 
روسيه و چين به مانند ايران به حفظ اين موازنه 

نيازمند هستند.
پس آنچ��ه در عمل مهم اس��ت بازگش��ت به 
سياس��ت واقع گرايانه در رواب��ط بين الملل از 
س��وي ايران است. اين امر تنها با تفهيم شرايط 
كنوني براي چين و روسيه قابل انجام است. به 
اين معنا مبتني بر آمادگي ايران براي چرخش 
در سياست خارجي و ارسال اين پيام به مسكو 
و پكن است كه اگر روسيه و چين سهم خود را 
در موازنه كنون��ي پرداخت نكنند ايران ممكن 
است در مواضع خود و روابطش تجديدنظر كند. 
تعهد ايران به سياس��ت اصولي منجر به اين امر 
شده اس��ت كه دولت هاي منتفع از موازنه گري 
ايران با اطمين��ان از عدم تغيير موضع ايران در 
بزنگاه هاي سياسي و اقتصادي به طور مشخص 
و واض��ح از ايران در قبال ايالات متحده حمايت 
نكنند و فش��ار اين موازنه گري به طور كامل بر 

دوش ايران سنگيني كند.
در پايان آنچه به عنوان سياست موثر مطرح است 
درك اهميت وضعيت حس��اس كنوني و لزوم 
تصميم عقلاني دستگاه سياست خارجي است 
به اين معنا كه ع��لاوه بر تأكيد بر موازنه دروني 
نس��بت به بهينه س��ازي اتحادها و موازنه هاي 

بيروني هم قدم هاي مناسب را بردارند.
منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 
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پشت پرده رشد تمايل به تملك مسكن
گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|

آمارهاي بان�ك مركزي از نح�وه تصرف محل 
سكونت خانوارها در سال 9۶ نشان مي دهد كه 
۶4.8 درص�د از خانوارها در مسكن شخصي، 
25.9 درص�د در مس�كن اج�اري، 0.4 درصد 
در مس�كن در برابر خدم�ت و9.89 درصد در 
مس�كن رايگان سكونت داش�ته اند. براساس 
اين آمار درصد س�كونت در مس�كن شخصي 
در مقايس�ه با س�ال ۱۳95 افزاي�ش و درصد 
سكونت در مس�كن اجاري، رايگان و در برابر 
خدم�ت كاهش داش�ته اس�ت. در س�ال 95، 
حدود ۶4.۳درص�د از خانوارها در مس��كن 
ش�خصي )مالك نش��ين(، 2.2۶ درص�د در 
مسكن اج�اري، 0.5 درصد در مسكن در برابر 
خدمت و 0.9 درصد در مسكن رايگان سكونت 
داشته اند. آمارها نشان مي دهد تعداد مالكان 
مسكن در كشور به علت افزايش قيمت مسكن 
در حال افول است چراكه بخش تقاضا توانايي 
خريد مسكن حتي با تس�هيلات ويژه مسكن 
را نيز ندارند. در اين ميان برخي از كش�ورهاي 
توس�عه يافته ب�ا برنامه هاي بني�ادي به دنبال 
كاهش مالكيت هستند چراكه اقتصاددانان اين 
كشورها معتقدند سرازير شدن بخش اعظمي از 
اندوخته ها و تسهيلات فردي و جامعه به سمت 
كالاهاي�ي كه عمر مش�خص دارن�د نمي تواند 
رهيافت موثري براي رشد اقتصادي باشد. البته 
با تحليل وضعيت، اصرار به مالكيت مسكن در 
ايران و مس�اله انتخابي مالكيت در كشورهاي 
توسعه يافته مي توان دريافت در پس اين اصرار 
دغدغه هاي زيادي وجود دارد؛ دغدغه هايي كه 
ناشي از تورم روزانه، كاهش ارزش پول كشور، 
نبود مقصد مناسب براي سرمايه گذاري، نگاه 
توس�عه نيافته اجتماعي و صدها مساله ديگر 
اس�ت كه اصلاح آنها نيازمند زيرساخت هاي 

بنيادي است.

آمارهاچهميگويند
بر اساس آمارهاي موجود از سرشماري 1395 تعداد 
مالكان در متراژه��اي 200 متر به بالا 77 درصد، در 
متراژهاي 151 تا 200 متر 73 درصد، در متراژهاي 
101 تا 150 متر 68 درصد، در متراژهاي 51 تا 100 
مت��ري 57 درصد، در متراژهاي زي��ر 50 مترمربع و 
كمتر 49 درصد اس��ت. همچنين تعداد مستأجران 
در متراژهاي ب��الاي 200 مترمرب��ع 13 در صد، در 
متراژه��اي 151 ت��ا 200 مترمرب��ع 18 درصد، در 
متراژه��اي 101 ت��ا 150 مترمرب��ع 24 درصد، در 
متراژه��اي 51 ت��ا 100 مترمرب��ع 35 درص��د و در 

متراژهاي 50 مترمربع و كمتر 39 درصد است.
اي��ن آمارها نش��ان مي دهد 56 درص��د خانوارهاي 
معمولي كشور در خانه هايي با متراژ بين 51 تا 100 
مترمربع زندگي مي كنند. بر اساس اين آمارها 60.5 
درصد از خانوارهاي ع��ادي و گروهي مالك و 30.7 

درصد از خانوارها مستأجر هستند.

خريدخانهدرايرانسختتراز89كشور؟
درخصوص اين آمارها محمدعلي مهري كارشناس 
شهرس��ازي گفت: آنچه در اين آمارها حائز اهميت 
است اين است كه بخش اعظمي از ساكنان متراژهاي 
بالاي 100 تا 200 متري مربوط به س��اكنان شهرها 
و روستاها اس��ت و بيشتر س��اكنان كلان شهرها در 

متراژهاي 40 تا 100 متري زندگي مي كنند.
وي گفت: بنابراين دولت نمي تواند با اس��تناد به اين 
آمارها ادعا كند كه در احقاق حق شهروندي كه تأمين 
مسكن مناسب است، موفق بوده اس��ت. ايده آل در 
بخش مسكن اين است كه مسكن ارزان و مطلوب در 
دسترس همگان قرار گيرد. اين مسكن در عين ارزاني 

بايد كيفيت مطلوب داشته باشد.
مهري با بيان اينكه در حال حاضر بر اساس آمارهاي 
جهاني خريد خانه در ايران سخت تر از 89 كشور ديگر 

است، گفت: براس��اس يك آمار جهاني در نيمه اول 
س��ال 2016، رتبه ايران در مورد شاخص استطاعت 
خري��د خانه از بين 95 كش��ور رتبه 90 بوده اس��ت. 
اين رتبه نش��ان مي دهد ميزان استطاعت مالي يك 
خانواده ايراني واقع در دهك هاي مياني درآمد براي 
بازپرداخت تسهيلات رهني يك خانه ميان قيمت در 
كشور از خانواده هاي مقيم در 89 كشور ديگر پايين تر 
است، اما نسبتي ديگر نيز وجود دارد كه نسبت قيمت 
خانه به درآمدِ معروف است. اين نسبت نيز گوياي آن 
اس��ت كه در ميان 95 كشور مورد بررسي ايران رتبه 

67 را دارا است.
اين كارشناس گفت: البته توجه به مالكيت مسكن در 
تمامي كشورها مبتني بر يك هدف نيست به طوركلي 
مالكيت در ايران به واسطه اينكه برچسب سرمايه اي 

دارد از اهميت بالايي برخوردار است.
وي بابيان اينك��ه بايد دولت نگاه وي��ژه اي به تأمين 
مسكن داشته باشد، تأكيد كرد: برنامه هايي مانند اقدام 
ملي مسكن و اصلاح بافت هاي فرسوده جز طرح هايي 

است كه مي تواند در خانه دار شدن مردم موثر باشد.

تفاوتمسيرمالكيتدرايرانوغرب
اين كارش��ناس شهرس��ازي در واكن��ش به مطلب 
هفته نامه اكونوميست كه از افزايش نرخ مالكيت خانه 
در كش��ورهاي اروپاي��ي و امريكا به عن��وان يكي از 
اشتباه هاي بزرگ اقتصادي غرب ياد كرده است، گفت: 
مسير مالكيت در ايران و غرب يك تفاوت فاحش دارد. 
به طوركلي اصل مالكيت مسكن در ايران در ابتداي امر 
سرمايه اي بعد مصرفي است اما در كشورهاي غرب اين 
مس��اله تنها كاربردي و مصرفي است. براي همين در 
كشورهاي توسعه يافته تلاش مي شود هزينه كرد هاي 
تأمين مسكن مالكيتي به بخش هاي توليد و اقتصادي 

سرازير شود.

روندكاهشيمالكيتدركشورهايتوسعهيافته
 در همين رابطه، عليرضا بهبهاني، كارشناس اقتصاد 
مس��كن گفت: به طور متوس��ط در اغلب كشورهاي 
جهان 65 تا 70 درصد مردم صاحب خانه هستند. در 
بعضي كشورها نظير آلمان كه تورم پايين است و طي 
2 دهه اخير قيمت مسكن رشد چنداني در اين كشور 
صنعتي نداشته است. ازاين رو، ميل به سرمايه گذاري 
در بخش مس��كن پايين اس��ت و به دليل عدم رشد 
قيمت، درصد مالكيت مس��كن به 54 درصد رسيده 
است. وي گفت: البته در بيشتر كشورهاي توسعه يافته 
بع��د از بحران مالي و كاهش قيمت مس��كن رويكرد 

مالكيتي به استيجاري تغيير پيدا كرد. به طور مثال بعد 
از تركيدن حباب مسكن در سال 2007 ميزان مالكيت 
به يك باره از 73 درصد به 63 درصد رس��يده است كه 
اين مي��زان در حال حاضر كمتر از 55 درصد اس��ت. 
بهبهاني افزود: ثبات اقتصادي، مصرفي بودن مسكن و 
اخذ ماليات از خانه هاي خالي باعث شده در كشورهاي 
توسعه يافته ميزان مالكيت بسيار كمتر از كشورهاي 
توسعه نيافته و بحران زده باشد. البته استثنائاتي نيز در 
اين خصوص وجود دارد. به طور مثال ميزان مالكيت 
مسكن در كشوري مانند غنا هم تراز با كشور سوييس 
است كه غنا به علت تورم بالا و سوييس به علت تورم 
پايين داراي كمترين ميزان مالكيت در جهان هستند.

وي گفت: بر اس��اس آمارها، در ح��ال حاضر حدود 
51درصد هنگ هنگي ه��ا، 52.5 درصد آلماني ها و 
61درصد ژاپني ها داراي خانه هاي مالكيتي هستند. 
اين كشورها در زمره كشورهاي گران نيز هستند در 
اين ميان به برخي از كش��ورها ازجمله كانادا سوئد، 
فرانس��ه با ارايه تسهيلات مطلوب و رويكرد مبارزه با 
س��وداگري در بخش قيمت مسكن توانستند ميزان 

مالكيت خود را كاهش دهند.
بهبهاني گفت: در ايران درصد مالكيت در سال 95- 
94 ح��دود 65 درصد بوده كه اي��ن موضوع در حال 
حاضر 63 درصد است. در سال 1390 تعداد خانوارها 
21.8 ميليون نفر و درصد مالكيت مسكن 61درصد 
ب��وده اس��ت. يعن��ي 13.3 ميليون خانوار مس��كن 
داش��ته اند. در سال 96 تعداد خانوارها به 23 ميليون 
و درص��د مالكيت به 65 درصد رس��يده ب��ود. يعني 
15ميليون خانوار داراي مس��كن هستند. به عبارتي 
طي س��ال هاي 90 تا 96 فق��ط 1.7 ميليون خانوار 
صاحب مسكن شدند؛ درحالي كه در اين بازه 5 ساله 
به طور تخميني 475 ميليون مترمربع پروانه ساخت 
داشته ايم كه معادل 4.5 تا 5 ميليون واحد مي شود. 

از اين تعداد، 30 درصد مربوط به تخريب و نوس��ازي 
بود؛ يعني 3.3 ميليون واحد مس��كن در 5 سال توليد 
داش��ته ايم. البته به جز اين ميزان در طي س��ال هاي 
ذكرش��ده 3.5 تا 4 ميليون واحد مسكن مهر نيز وارد 
عرصه ظهور رس��يد كه اگر تمامي اين املاك قابليت 
س��كونت پيدا كنند ميزان مالكيت اندكي افزايش��ي 
خواهد بود. وي گفت: اگر تمامي املاك مسكن مهر 
س��كونتي شود و املاك مس��كوني مازاد بانك ها نيز 
عرضه شود مي توانيم بگوييم نرخ مالكيت در كشور 
م��ا افزايش خواهد ياف��ت. اما نبايد فراموش ش��ود، 
در حال حاضر مس��كن در كش��ور ما با تورم روزانه، 
خانه هاي خالي و همچنين برچسب سرمايه اي روبرو 

اس��ت كه اين موارد باعث كاهش ميزان دسترس��ي 
مصرف كنندگان و افزايش دسترسي سرمايه گذاران 
به اين بخش شده است. بهبهاني افزود: سهم تسهيلات 
بانكي ارايه ش��ده در ايران نسبت به كشورهاي غربي 
براي هزينه هاي يك واحد مسكوني، پايين تر است و 
درعين حال سود بانكي اين تسهيلات بسيار بالاتر از 
كشورهاي پيشرفته است. به دليل شرايط فرهنگي، 
ميزان اجاره نش��يني در ايران نس��بت به كشورهاي 
پيشرفته پايين تر اس��ت. به دليل تورم شديد، رابطه 
معقولي بين قيمت مسكن و حقوق سالانه يك فرد در 

جامعه ايران وجود ندارد.
وي بابي��ان اينك��ه نب��ود ضواب��ط مطل��وب ب��راي 
قيمت گذاري باعث شده نگرش مردم ايران به مالكيت 
يك نگرش حياتي باش��د گفت: بنابراين بازنگري در 
سياست هاي توليد مسكن و سياست هاي اجتماعي 
و اقتصادي دولت كه منجر به ارتقاي ش��اخص هاي 
مسكن شود، ضروري است؛ بنابراين با توجه به تأكيد 
نقش مس��كن در آسايش انسان ها، ضروري است كه 
سياست ها و برنامه هاي علمي و عملياتي تهيه و تدوين 
و سپس در يك برنامه ميان مدت و بلندمدت، نسبت 

به ارتقا شاخص ها اقدام كرد.

دلايلغيراقتصاديمالكيتدرايران
در همين رابطه، جلال صباغ كارشناس اقتصاد مسكن 
گفت: در شرايط كنوني به دليل بالا بودن بهاي زمين 
و واحدهاي مسكوني، عدم كفايت وام مسكن، اقساط 
سنگين وام و پايين بودن سطح درآمد واقعي خانوارها، 
شرايطي ايجادشده كه باوجود تقاضاي گسترده براي 
مسكن، متقاضيان با درآمد كم و متوسط جامعه قادر 
به ورود به بازار مسكن نيستند، به همين دليل تقاضاي 
موثر مسكن در سال هاي اخير به شدت كاهش يافته 
است. اين در حالي اس��ت كه مطابق قانون اساسي، 
داشتن مسكن متناسب با نياز، حق هر فرد و خانواده 
ايراني بوده )اصل 31( و يكي از ضوابط اقتصاد كشور 
تأمين نيازهاي اساس��ي ازجمله مسكن است )اصل 
43(؛ در اين راس��تا دولت موظف به برطرف ساختن 

هر نوع محروميت درزمينه مسكن )اصل 3( است.
وي بابيان اينكه در حال حاضر تهيه مسكن مناسب 
به علت تورم با چالش هاي جديد روبرو است، گفت: 
رشد روزانه نرخ تورم باعث ش��ده بيشتر شهروندان 
ايراني نگاه عميق تري به پس انداز داشته باشند. اين 
عده معتقدند اجاره يك بار مالي زوري است كه با خريد 
مسكن رفع مي شود. صباغ گفت: البته براي بررسي 
وضعيت مالكيت و استيجاري مس��كن در ايران جز 

عوامل اقتصادي و ديد جامعه بايد بعد اجتماعي را نيز 
در نظر بگيريم. چرا كه متقاضي مسكن )بيشتر( خانوار 
و نه فرد است، بنابراين بايد مباني رفتار مصرف كننده 
كه مبتني بر فرد اس��ت در مورد خانوار مطرح شود، 
چراكه خصوصيات خانوار در ميزان تقاضاي  مسكن 

موثر است.
اين كارشناس اقتصاد مس��كن گفت: بنابراين اينكه 
بگوييم تنها دليل اقتصادي باعث شده ايراني ها نگاه 
ويژه اي به مالكيت داشته باش��ند صحيح نيست اما 
اين دليل را مي توان يكي از مولفه هاي اصلي دانست.

به گفته صباغ طرفداران مالكيت مس��كن را مي توان 
به دو قس��مت تقس��يم كرد. بخ��ش اول مربوط به 
دهك هايي است كه براي فرار از اجاره به دنبال مالكيت 
هس��تند و چنانچه ذكر شد بخش ديگر از طرفداران 

مالكيت مسكن افراد با تحصيلات بالا هستند.
وي افزود: در س��طح خرد، مس��كن يكي از نيازهاي 
اساس��ي خانوار بوده و بزرگ ترين مولفه ثروت اغلب 
خانوارها محسوب مي ش��ود. در حقيقت براي اغلب 
خانوارها مهم ترين معامله مالي، خريد مسكن است. 
همچنين س��اخت يك واحد مسكوني بخش مهمي 
از مخ��ارج خانوار يا حتي كل ثروت خانوار را ش��امل 
مي ش��ود و با افزايش درآمد، تمايل خانوارها به ترك 
اجاره نشيني، تملك مسكن، مالكيت چند خانه اي، 
ارتقاي كيفيت مس��كن مورداس��تفاده و گاه خريد 
مسكن براي حفظ يا ارتقاي ارزش پس اندازهايشان 
افزاي��ش مي يابد. تقاضا براي مس��كن انگيزه مهمي 
براي پس انداز در تمام گروه هاي اقتصادي اجتماعي 

خانوار است.
اين كارش��ناس مس��كن بابيان اينكه انگيزه دوگانه 
ذكرشده باعث ش��ده دو مساله مصرفي و سرمايه اي 
نيز ايجاد ش��ود، گفت: به وضوح مي توانيم ببينيم در 
جامعه كنوني انگيزه براي ساخت مسكن داراي سه 

رأس مصرفي، سرمايه گذاري و بعد اجتماعي است.
صباغ گفت: در دهك هاي پايين مساله مالكيت تنها 
مساله مصرفي بوده و مالك آن نگاه جدي به مولفه هاي 
كيفي آن و رتبه اجتماعي مسكن خريداري شده ندارد؛ 
اما اين مساله در بعد سرمايه نيز به دو بخش سرمايه اي 
خرد و سرمايه گذاري كلان تقس��يم مي شود يعني 
سرمايه گذار اگر ازلحاظ مالي در رتبه قابل قبولي قرار 
دارد بخش اعظمي از اموال خود را صرف خريد املاك 
تراز اول مي كند تا با رش��د تورم به رشد قابل توجهي 
برسد؛ اما اگر اين س��رمايه گذار تنها به دنبال مأمني 
مناسب براي پس انداز خود براي فرار از كاهش ارزش 
ريالي خود اس��ت به دنبال املاك خرد و مس��كوني 

مناسب براي روزهاي آيت خواهد بود.
صباغ بابيان اينكه اما خريد مسكن در ابعاد اجتماعي 
فارغ از دو مورد ذكرشده است تأكيد كرد: اگر فردي به 
دنبال نشان دادن رتبه اجتماعي خود در ايران است، 
نگاه جدي به وسعت و كيفيت مسكن و حتي مناطق 
خريداري ملك مسكوني خود دارد به زبان ساده تر اين 
فرد به دنبال زندگي در ملكي اس��ت كه اولا برچسب 
شش دانگ داشته باش��د و در ثاني در موقعيت و تراز 

اقتصادي و اجتماعي بالاتري باشد.
اين كارش��ناس اقتصاد افزود: آمارها نش��ان داده با 
افزايش ميزان تحصي��لات، رتبه اجتماعي و افزايش 
درآمد نگاه به مقوله مالكيت نيز افزايش يافته است؛ 
و همچنين با افزايش سن تمايل شهروندان به خريد 

ملك نيز افزايش يافته است.
وي گفت: اگرچه در تمامي كشورها تمايل به خريد 
مسكن وجود دارد اما در كشور ما به علت تورم، قيمت 
بالاي مسكن، س��رمايه اي بودن اين بخش، افزايش 
تراز اجتماعي و نگاه جامع��ه به مالكيت و همچنين 
احساس حس آرامش بيشتر از كشورهاي ديگر است. 
هرچند كه اين موضوع بايد برعكس مي بود و به جاي 
اينكه بخش اعظمي از س��رمايه ها به مسكن س��ازي 
برود به بخش توليد وارد مي شد مي توانستيم جامعه 
مطلوب تر داشته باشيم؛ اما اين نگاه مستلزم اين است 
كه زيرساخت هايي براي حذف مالكيتي و سوداگري 

در كشور حادث شود.

آسيبشناسيسرمايهگذاريدرساختمان
گروه راه و شهرسازي| بهار طاهري |

طبق آخرين آمار منتشر شده تعداد افراد صاحب خانه 
در ايران در مقايس��ه ب��ا كش��ورهاي اروپايي درصد 
بالايي دارد، با اينكه حدود 64 درصد جمعيت ايران 
صاحب خانه هس��تند، اما اين رقم خيلي خوشبينانه 
نيست، چرا كه بيش��تر صاحب خانه ها در سال هاي 
گذشته موفق به خريد مسكن شده اند، يعني دوراني 
كه فاصله درآمد و قيمت مسكن هنوز فاصله چنداني 
نداشته اس��ت. در ش��رايط فعلي كه اقتصاد ايران با 
مشكلات زيادي همراه است، متاسفانه بحران مسكن 

نيز همچنان در حال افزايش است. 
نگاه س��رمايه اي يكي از عوامل دام��ن زدن به بحران 
مس��كن در ايران است. از طرفي س��رمايه گذاري در 
املاك در ايران راحت تر از سرمايه گذاري در بازارهاي 
ديگر است. از جمله اين حوزه ها مي توان به موارد بازار 
ارز، سكه و طلا، سپرده بانكي، بازار سرمايه اشاره كرد. 
اما فرق اين حوزه ها با سرمايه گذاري در بازار مسكن 
اين اس��ت كه در اين حوزه ه��ا دانش و تخصص لازم 
اس��ت كه اين اطلاعات با مطالعه اي س��طحي هم به 

دست نمي آيد.
در صورتي كه س��رمايه گذاري در بازار مسكن عموما 
مبحثي تخصصي نيست و تنها نياز به كمي جست وجو 
و تحقيق براي قيمت در مناطق و محلات مختلف دارد 
تا بتوان بودجه موجود را ب��ا بهترين انتخاب ممكن 

تطبيق داد.

از طرفي بخشي از س��رمايه گذاري شما جايش امن 
اس��ت و ريس��ك زيادي متحمل نمي ش��ود. اضافه 
ك��ردن س��رمايه گذاري در بازار مس��كن به س��اير 
سرمايه گذاري ها به جبران نوسان ساير دارايي هاي 
پرخطر كم��ك مي كند. يك��ي ديگ��ر از دلايل نگاه 
سرمايه اي به مسكن اطمينان از رشد سرمايه است؛ 
به طور مثال بازار مس��كن در س��ال 97 رشد قيمت 
بي س��ابقه اي را تجربه كرد. رش��د 66 درصد قيمت 
مسكن سبب شد معادلات در اين حوزه به هم بريزد 
و كساني كه در اين حوزه سرمايه گذاري كرده بودند 
برنده باشند. اگرچه هميشه وضعيت تورم به اين شكل 
نيس��ت اما مس��كن جزو كالاهايي است كه هميشه 
افزايش قيمت را تجربه كرده. امنيت رواني صاحبخانه 

بودن نيز اين نگاه را تقويت كرده است.
هزينه مس��كن به طور متوس��ط تا دو س��وم درآمد 
ماهيان��ه ايرانيان را ب��ه خود اختص��اص مي دهد و 
ملك ارزش��مند ترين دارايي خانواده است، اين نياز 
به دلي��ل تورم در اي��ران اهميت بيش��تري هم پيدا 
مي كند. در كش��وري كه س��طح قيمت ه��ا افزايش 
پيدا نمي كند اجاره نش��يني گزينه نامعقولي نيست 
و حتي دردس��رهايي مثل مالي��ات و تعميرات را هم 
ندارد؛ اما در ايران داستان كمي متفاوت است. تورم 
شما را وادار مي كند هرسال خانه اي كوچك تر اجاره 
كنيد؛ بنابراين هزينه كردن براي خريد ملك توجيه 
اقتصادي براي افراد دارد. اين نگاه س��رمايه داري به 

ملك از عوام��ل اصلي دامن زدن به بحران مس��كن 
اس��ت كه در پي توجه كمتر مس��وولان اقتصادي به 
وجود آمده اس��ت. مهم ترين شاخص موثر در تفاوت 
نگاه به مسكن در ايران و كش��ورهاي غربي به نوعي 
به سياست هاي دولت در اين بخش مربوط مي شود. 
طبق آخرين مطالعات انجام ش��ده سهم تسهيلات 
بانكي در ايران نسبت به كشورهاي غربي براي پوشش 
هزينه هاي يك واحد مسكوني، پايين تر و سود بانكي 
اين تسهيلات بالاتر و به دليل شرايط فرهنگي، ميزان 
اجاره نشيني در ايران نس��بت به كشورهاي اروپايي 
كمتر اس��ت. بازنگري در سياست هاي حوزه مسكن 
و تامين رفاه اجتماعي نقش��ي اساسي در بازنويسي 
نوع ن��گاه فرهنگي و اقتصادي به مس��كن در جامعه 

ايران دارد.
اكثر كارشناسان مطالعات شهري و روستايي در ايران 
معتقدند كه اولين تلاش ها براي سامان بخشيدن به 
اوضاع مس��كن بعد از انقلاب اسلامي و با برنامه هايي 
همچون حساب پس انداز مس��كن و انبوه سازي آغاز 
ش��ده اس��ت. اين فعاليت ها با ه��دف افزايش تعداد 
صاحب خانه ها آغاز شده و تا حدي موفق عمل كرده 
اس��ت، اما ساخت وس��ازهاي دولتي در كنترل تورم 

بخش مسكن موفقيت چشمگيري نداشته است.
دليل اصلي موفقيت كش��ورهاي اروپايي در كنترل 
نوسان بازار مسكن را جلوگيري از تغيير نگاه به ماهيت 
مس��كن مي دانند. در واقع در سياست گذاري بخش 

مسكن حتي در كشورهاي اروپايي با بيشترين تعداد 
صاحب خانه  مثل روماني با 96 درصد و اس��لواكي با 
90 درصد، هيچ وقت نگاه مردم و مسوولان به مسكن 
به عنوان كالاي س��رمايه اي يا منبعي براي درآمد در 
نظر گرفته نشده است. كنترل دقيق و مستمر دولت 
روي ساخت وسازها و اخذ ماليت هاي سنگين براي 

خانه هاي خالي و افراد صاحب چند خانه است.
سياست هاي تامين مسكن در اروپا بانك ها را موظف 
كرده كه تسهيلات با بهره بسيار كم و با پوشش 60 تا 
70 درصدي كل قيمت مسكن را براي افراد متقاضي 
تامين كنند. اين در حالي اس��ت ك��ه با تورم موجود 
در ايران و درآمد پايين بيش��تر جمعيت ايران مساله 
وام هاي مسكن با سود بالا و سهم پايين در قيمت كلي 
مسكن، نقشي اساسي در تغيير نگاه به بخش مسكن 

در ايران داشته است.
 اطلاعات منتشر شده از سازمان هاي انبوه سازي بخش 
خصوصي حاكي از فاصله زي��اد درآمد و قيمت خانه  
در ايران اس��ت.اين فاصله بسيار بيشتر از كشورهاي 
اروپايي اس��ت. به طوري كه يك خان��واده معمولي با 
درآمد متوسط در بهترين شرايط تنها قادر به تامين 
هزينه 14 تا 34 متر مربع خانه آپارتماني در شهرهاي 

بزرگ است.
معض��ل درآمد پايين و نگاه س��رمايه اي به مس��كن 
باع��ث وقوع پديده افراد صاح��ب چندخانه در ايران 
ش��ده اس��ت. با نگاه دقيق تر به اين معضل مي توان 

فهميد كه نگاه سرمايه اي به مسكن و افزايش سالانه 
نرخ تورم در بخش اجاره واحدهاي مس��كوني باعث 
شده سرمايه گذاران و افراد ثروتمند نسبت به خريد 
خانه روي آورند و با درآمد حاصل از اجاره  واحدهاي 
مسكوني متعدد ثروت سرشاري بدون پرداخت ماليات 
كسب كنند. حتي در ثروتمندترين كشورهاي جهان 
بر اساس وضعيت رفاه اجتماعي مثل سوييس تعداد 
صاحب خانه ها حتي از ايران نيز كمتر است و بيشتر 
مردم زندگي در خانه هاي اجاره اي را ترجيح مي دهند. 
ميزان اف��راد اجاره نش��ين در س��وييس 56 درصد 

جمعيت اين كشور را شامل مي شود.
ام��ا در كل رفتن س��رمايه به س��مت مس��كن براي 
كشور آسيب اس��ت. چون س��رمايه اي كه مي تواند 
به س��مت توليد برود به س��مت زمين و ملك رفته و 
حتي آنقدر اين س��رمايه گذاري ب��راي مردم جذاب 
و بدون محدوديت ش��ده كه برخ��ي توليدكننده ها 
طي س��ال هاي گذش��ته كارگاه ه��ا و كارخانه هاي 
خود را فروخته و به سرمايه گذاري در بخش مسكن 
روي آورده اند . ش��ايد در نگاه اول اين سرمايه گذاري 
حتي براي كش��ور خ��وب به نظر بياي��د چون اصولا 
سرمايه گذاري در بخش مسكن بايد به افزايش مسكن 
و پايين آمدن اجاره بها كم��ك كند اما در اين بخش 
به دليل مشكل سيس��تم مالياتي و نبود محدوديت 
براي مالكان در داشتن مسكن، كمكي نكرده و اجاره 

همچنان بالا مي رود.
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چشماندازافزايش
مالكيتمسكندرايران

خري��د ملك در اي��ران از 
گذش��ته به عن��وان يك 
سرمايه گذاري مطمئن و 
سودآور مطرح بوده است. 
رش��د قيمت و كش��ش 
بازار همواره باعث شده تا 
بازار مس��كن به رغم افت 
و خيزه��اي متعددي كه 
طي چند دهه گذش��ته 
تجربه كرده  اس��ت، بتواند رش��د چند صد درصدي 
را براي س��رمايه گذاران به همراه داش��ته باش��د. به 
دليل اينكه مس��كن به عنوان يكي از اساس��ي ترين 
نيازهاي افراد هر جامعه محس��وب مي شود، تامين 
آن علاوه بر رف��ع اين نياز، همواره به عنوان مقصدي 
مطمئ��ن براي س��رمايه گذاران مطرح بوده اس��ت.  
طي 30 س��ال گذش��ته ميزان مالكيت مسكن در 
كش��ور ايران بين 60 تا 70درصد گزارش ش��ده كه 
نش��ان دهنده اهميت فوق العاده آن براي عموم افراد 
جامعه است. اگر اين عدد را با ميزان درصد مالكيت 
مسكن در كشورهاي پيشرفته صنعتي مقايسه كنيم 
متوجه كشش فوق العاده اين بازار در ايران با توجه به 
ش��اخص هاي مختلف اقتصادي نظير تورم و سطح 
دستمزد مي ش��ويم. ميزان اين شاخص كه بالاتر از 
برخي از كش��ورهاي پيش��رفته اروپايي و نزديك به 
سطح مالكيت در كشور امريكا است، وقتي جالب تر 
مي شود كه بدانيم مدت زمان لازم براي خريد مسكن 
در كشور امريكا به طور متوسط كمتر از 5 سال است، 
در صورتي كه اين رقم در كشور ايران به طور ميانگين 
بالاتر از 17سال است.  مطابق آمارهاي موجود بين 50 
تا 60درصد درآمد خانوارهاي اجاره نشين در ايران براي 
پرداخت هزينه هاي مسكن استفاده مي شود كه اين 
رقم تقريبا دو برابر ميانگين اين هزينه در كشورهاي 
اروپايي است. به علاوه ميزان رشد اجاره بها در كشور 
ايران در مقايسه با افزايش سطح دستمزدها همواره 
عدد بالاتري را نشان مي دهد كه موجب افزايش سهم 
مسكن از سبد هزينه خانوار در طي چند دهه گذشته 
اس��ت. ميزان تورم و رشد پيوسته قيمت ها موجب 
عميق تر شدن شكاف بين توان اقتصادي و سطح درآمد 
و دستمزدها در كشور شده و حداقل زمان انتظار براي 
خانه دار شدن را افزايش مي دهد. اين ميزان كه در حال 
حاضر طبق آمارهاي رسمي به بيش از 17 سال رسيده 
است در طي دو سال گذشته كه شاهد افزايش شديد 
تورم در بخش هاي مختلف اقتصاد بوده ايم، جهش 
قابل توجهي داشته اس��ت. اين افزايش مدت زمان 
انتظار موجب هجوم متقاضيان براي تهيه مسكن در هر 
منطقه و با هر بودجه اي شده است. گواه اين ادعا رشد 
شديد و بيش از 300 درصدي قيمت ها در مناطق كم 
طرفدار و حاشيه شهرها در طي دو سال گذشته است. 
اين معضل باعث شده تا نوع مالكيت مسكن در كشور 
ما علي رغم برابر بودن ميزان آن با كشورهاي اروپايي 
از نظرم تناسب مسكن تحت مالكيت با تعداد خانوار و 

سطح فرهنگي و اجتماعي متفاوت باشد.
از جمله دلايل  ديگر،  نگاه س��ودجويانه و درآمدزا به 
بخش مسكن در ايران اس��ت. با نگاهي به آمارهاي 
اقتصادي و گردش نقدينگي در ايران مي توان مشاهده 
كرد كه بازار مسكن همواره به عنوان يكي از چهار مقصد 
اصلي نقدينگي در كش��ور بوده است. همين مساله 
نشانگر علت ورود بس��ياري از سازمان ها و نهاد هاي 
مالي و سرمايه گذاران در اين بازار است كه خود اين امر 
به نوعي معلول عدم توازن در بخش هاي ديگر اقتصاد 
مانند بخش هاي توليدي و كشاورزي و صنعتي است. 
گواه اين ادعا نيز عدم رشد قابل توجه ميزان مالكيت 
مسكن در كشور طي 10سال گذشته به رغم ساخت 
حدود 6 ميليون واحد مس��كوني و همچنين وجود 
حدود 2.5 ميليون واحد مس��كوني خالي از سكنه 
اس��ت كه مبين ورود بخش زيادي از سرمايه گذاران 
كه مصرف كننده واقعي مسكن نيستند، به اين بازار 
است. در بررس��ي علت عدم تمايل ش��ديد افراد در 
كشورهاي پيشرفته به رغم سطح بالاي ميزان درآمد 
مي توان به عواملي همچون عدم مواجه بودن با تورم 
بالا و همچنين كم بودن سهم مسكن از سبد هزينه 
خانوار در اين كشورها نام برد. به همين دليل است كه 
افزايش ميزان سهم مالكيت افراد در بازار مسكن در اين 
كشورها موجب حبس حجم قابل توجهي از نقدينگي 
ب��دون بازدهي قابل توجه و در نتيجه كاهش رش��د 
اقتصادي مي گردد. اما به دليل شرايطي كه در ابتداي 
اين مطلب به آنها اشاره شد داشتن ملك در ايران به 
نوعي الزام خودخواسته از طرف افراد براي حفظ بنيان 
زندگي و سرمايه تبديل شده است و به طور كلي عوامل 
و دلايلي كه باعث ايجاد اين ش��رايط در بازار مسكن 
ايران ش��ده اند با كشورهاي پيشرفته متفاوت است. 
البته بايد به اين نكته توجه داشت كه به دليل افزايش 
كنترل نشده و غيرمنطقي حجم نقدينگي در كشور 
ما معمولا تملّك املاك موجب كاهش رشد اقتصادي 
و كمبود ميزان نقدينگي در بازار نمي گردد، بلكه به 
دليل نابساماني در ساير بخش هاي اقتصاد و نداشتن 
برنامه براي جهت دهي و جذب ميزان نقدينگي، برخي 
كارشناسان بر اين عقيده اند كه ورود نقدينگي به اين 
بازار موجب كنترل هجوم جريان ريالي به ساير بازارها 
به ويژه بازارهاي كوتاه مدت مانند ارز و طلا خواهد شد. 
از اين رو، به نظر نمي رسد بتوان علت برابر بودن يا حتي 
بالاتر بودن ميزان مالكيت افراد نسبت به املاك در 
ايران را نسبت به برخي كشورهاي پيشرفته اروپايي 
با يكديگر مقايس��ه كرد. زيرا اصولا ديدگاه نسبت به 
اين مساله با يكديگر متفاوت بوده و زيرساخت هاي 
اقتص��ادي، اجتماعي و فرهنگي كه موجب س��وق 
دادن افراد به س��مت خريد مسكن مي شوند در بين 
اين جوامع متفاوت اس��ت.  در كشور ما به دليل رشد 
ناهمگون اقتصادي بين بخش هاي مختلف بايد دولت 
حداكثر تلاش خود را براي افزايش ميزان مالكيت افراد 
در بخش مسكن انجام دهد. زيرا با ادامه وضع موجود 
شاهد افزايش مدت زمان انتظار براي خانه دار شدن 
افراد خواهيم بود و اين مساله تاثير رواني منفي بر افراد 

جامعه خواهد داشت .

ايمان رفيعي 
كارشناس ساخت وساز 



دانش و فن10دنياي فناوري

موتور جست وجو و پيام رسان باوجود حمايت  ميلياردي و پهناي باند رايگان، ناكام ماندند

رشد خدمات ابري و نقشه در رقابت با سرويس خارجي
گروه دانش و فن|

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات هفته گذش��ته 
طرحي را به صحن شوراي عالي فضاي مجازي برد 
كه با موافقت صددرصدي اعضاي اين ش��ورا، روبرو 
نشد؛ به همين دليل مقرر شد اعضاي حقيقي شوراي 
عالي فضاي مجازي به همراه كارشناسان مركز ملي 
فضاي مج��ازي و مس��وولان وزارت ارتباطات، در 
كارگروهي، طرح پيشنهادي »سند معماري شبكه 
ملي اطلاعات« را بررسي كنند و معماري اين شبكه 

را به تصويب نهايي برسانند.
 از طرفي مس��وولان ارتباطي كش��ور معتقدند در 
بازطراحي معماري شبكه ملي اطلاعات، اين شبكه 
به س��ه لايه زيرس��اخت، خدمات و محتوا تفكيك 
ش��ده و منتقدان به اين تقس��يم بندي، س��ندي بر 
ادعاي خ��ود ندارند. درمقابل اگرچ��ه خدمات پايه 
كاربردي از جمله پيام رس��ان و موتور جس��ت وجو 
باوجود حمايت ه��اي ميلياردي و اختصاص پهناي 
باند رايگان به وضعيت مطلوب موردنظر نرسيدند اما 
خدمات ابري و نقشه در فضاي رقابتي با سرويس هاي 
خارجي خوب عمل كردند و در اين بازار، س��رويس 

باكيفيت ارايه دادند.
پ��س از آخرين ضرب الاجلي كه حدود يك ماه قبل 
ش��وراي عالي فضاي مجازي ب��ه وزارت ارتباطات 
داد، بالاخره اين وزارتخانه طرح كلان ش��بكه ملي 
اطلاع��ات را روي ميز ش��وراي عالي فضاي مجازي 
گذاشت. اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي كه در 
سال ۹۲ سند تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات را 
به تصويب رسانده اند، معتقدند كه وزارت ارتباطات 
در عمل به تكاليف خود تنها زيرساخت هاي ارتباطي 
شبكه ملي اطلاعات را محقق كرده و درصد پيشرفت 
زيرساخت هاي اطلاعاتي اين شبكه كه شامل مراكز 
داده، نرم افزاره��ا و خدم��ات پايه اي مانند نقش��ه، 
پيام رس��ان، موتور جست وجو و مس��يرياب است، 
مورد قبول نيس��ت. اين ادعا در زمان قطع اينترنت 
در آبان ماه و بروز مشكلاتي در حوزه اطلاع رساني، 
ش��بكه هاي اجتماعي و رس��انه به اثبات رس��يد و 
مشخص شد كه موتورهاي جس��ت وجوي بومي و 
پيام رس��ان ها توان پوش��ش ملي را نداشته و نياز به 

حمايت و تصميم گيري در اين زمينه وجود دارد.
 از اين رو در جلس��ه ۲۳ آذرماه شوراي عالي فضاي 
مجازي با حضور رييس جمهوري، موضوع برداشت 
وزارت ارتباطات مبني بر تحقق ۸۰ درصدي شبكه 
ملي اطلاعات، به بحث گذاش��ته شد و مورد اصلاح 
قرار گرفت. در اين جلس��ه به وزارت ارتباطات س��ه 
هفته مهلت داده ش��د تا طرح تكميلي ش��بكه ملي 
اطلاعات را بر مبن��اي آنچه كه نظر ش��وراي عالي 
فضاي مجازي است، ارايه كند تا اين طرح ظرف دو 
ماه به تصويب ش��وراي عالي فضاي مجازي برسد. 
ابوالحس��ن فيروزآبادي دبير ش��وراي عالي فضاي 
مجازي پس از جلسه ۲۳ آذرماه گفته بود كه »برآورد 
مركز ملي فضاي مجازي نس��بت به پيش��رفت ۸۰ 
درصدي ش��بكه ملي اطلاعات كه از س��وي وزارت 
ارتباطات گزارش ش��ده، كمتر از اين مقدار است و 
پس از بررسي جزييات كاملي از بخش هاي مختلف 
شبكه ملي اطلاعات در حوزه هاي مختلف زيرساخت 
ارتباطي و اطلاعاتي، خدمات پايه كاربردي، امنيت 
و تعرفه ها در اين ش��ورا، وزارت ارتباطات مشكلات 
اين ش��بكه را در حوزه هاي مختلف از جمله تعرفه، 
پيام رسان ها و موتور جست وجو پذيرفته است.« وي 

با اش��اره به محورهاي مورد بحث در جلسه شوراي 
عالي فضاي مجازي از جمله وابستگي ۹۸ درصدي 
كشور به موتور جست وجوي گوگل و وجود انحصار 
در استفاده از برخي س��رويس هاي فضاي مجازي، 
گفت: »وزير ارتباطات ق��ول داده كه طرح تكميلي 
كلان ش��بكه ملي اطلاعات را ظرف سه هفته براي 

ارايه به شورا، آماده كند.«

   با طرح كلان شبكه ملي   موافقت نشد
پس از پايان مهلت سه هفته اي شوراي عالي فضاي 
مجازي به وزارت ارتباطات، اين وزارتخانه در تاريخ 
۲۱ دي ماه طرح تكميلي اجراي شبكه ملي اطلاعات 
را به اين شورا ارايه داد. در اين خصوص محمدحسن 
انتظاري عضو حقيقي ش��وراي عالي فضاي مجازي 
اعلام كرد كه اي��ن طرح مورد تأيي��د همه اعضاي 
ش��وراي عالي فضاي مجازي نبود و به همين دليل 
مقرر ش��د كارگروهي، تقس��يم وظاي��ف در اجراي 

صحيح شبكه ملي اطلاعات را برعهده بگيرد. 
وي توضيح داد: »در اين جلسه مطابق با آنچه كه در 
جلسه قبلي شوراي عالي فضاي مجازي مقرر شده 
بود، وزارت ارتباطات طرحي را مبني بر طرح كلان 
شبكه ملي اطلاعات ارايه داد كه اعضاي شوراي عالي 
فضاي مجازي نظرات خود را در مورد آن اعلام كردند 
و قرار شد براي بررسي دقيق تر موضوع، كارگروهي 

در مركز ملي فضاي مجازي تشكيل شود.
 انتظ��اري تاكيد كرد: »طرحي كه از س��وي وزارت 
ارتباطات در اين جلس��ه تحت عن��وان طرح كلان 
ارايه شد، ابعاد مختلفي داشت كه اعضاي شورا روي 
آن نظر داشتند؛ پيش��نهاد وزارت ارتباطات در اين 
طرح مربوط به در اختيار گرفتن مسووليت تمامي 
لايه هاي خدمات و محتواي ش��بكه ملي اطلاعات 
بود كه مورد تأييد اعضا قرار نگرفت. چراكه مطابق با 
مصوبات قبلي شوراي عالي فضاي مجازي، تكميل 
و مسووليت سه لايه زيرساخت ارتباطي، زيرساخت 

اطلاعاتي و خدمات پاي��ه كاربردي، برعهده وزارت 
ارتباطات قرار دارد و ساير موارد كه در طرح كلان از 
سوي اين وزارتخانه پيشنهاد شد، مورد توافق همه 

اعضا قرار نگرفت.« 

   وزارت ارتباطات 
مفهوم شبكه ملي اطلاعات را بازسازي كرد

اين در حالي اس��ت كه امير ناظمي رييس سازمان 
فناوري اطلاعات ايران، معتقد است طي سال هاي 
گذشته، وقتي وزارت ارتباطات بخش اجرايي پروژه 
ش��بكه ملي اطلاعات را به عهده گرفت به بازسازي 
مفهوم شبكه ملي اطلاعات پرداخت. وي در نشست 
»ش��بكه ملي اطلاعات و محدودي��ت اينترنت؛ دو 
روي س��كه« در س��ومين كنفران��س حكمراني و 
سياس��ت گذاري عمومي، با بيان اينكه ذات شبكه 
اينترنت مبتني بر تعامل، تأثيرپذيري و تأثيرگذاري 
گره ها )نودها( با هم است و در شبكه ملي اطلاعات 
نيز نودها در داخل باهم ارتباط قوي دارند و ديگران 
هم به تناس��ب نياز خود از بخش��ي از آن اس��تفاده 
مي كنند، گفت: »اما اين بخش از گراف، قابل حذف 

شدن از گراف جهاني نيست.« 
معاون وزير ارتباطات با تاكيد بر اينكه طي سال هاي 
گذشته، وقتي وزارت ارتباطات بخش اجرايي پروژه 
ش��بكه ملي اطلاعات را به عهده گرفت به بازسازي 
مفهوم ش��بكه ملي اطلاعات پرداخت، گفت: »پس 
از بازسازي حس كرديم اين مفهوم بايد بازطراحي 
و معماري شود و به س��ه لايه زيرساخت، خدمات و 
محتوا تفكيك شد. اين تقسيم بندي مورد نقد افرادي 
در مركز ملي فضاي مجازي قرار گرفته است. از اين 
منتقدان حتي يك برگ س��ند هم پيدا نمي كنيد و 
صرفاً به طرح نظرهاي اتوپياي��ي مي پردازند.« وي 
با تاكيد بر اينكه اين ش��بكه براس��اس وظايفي كه 
به وزارت ارتباطات واگذار ش��ده در حال كار اس��ت 
و كليات س��ند اين شبكه نيز در جلسه اخير شوراي 

عالي فضاي مجازي به تصويب رسيده، افزود: »براي 
ديدن نتايج بهتر در كنار دولت، نهادهاي ديگر هم 
بايد از كسب وكارهاي داخلي در جهت تقويت شبكه 
ملي اطلاعات حمايت كنند و داده خود را در اختيار 
آنها قرار دهند.« معاون وزير ارتباطات خاطرنشان 
كرد: »براس��اس س��ند تبيين الزامات ش��بكه ملي 
اطلاعات، مصوب شوراي عالي فضاي مجازي، چهار 
س��رويس خدمات پايه كه عبارت بودند از خدمات 
ابري، نقشه، موتور جست وجو و پيام رسان، تعريف 
شد اما سرويس هاي موتور جست وجو و پيام رسان 
به دلايل مختلف و با وجود حمايت هاي ميلياردي و 
اختصاص پهناي باند رايگان، نتوانستند نظر كاربران 

را تأمين كنند.«
رييس سازمان فناوري اطلاعات در مورد سرنوشت 
دو سرويس خدمات ابري و نقشه هم توضيح داد: در 
يك سال و نيم گذشته مجموع كاربران دو نقشه به 
بيش از كاربران مس��يرياب ويز رس��يدند و در مورد 
CDN هم دو ش��ركتي كه در حال حاضر مشغول 
به كارند، بسيار خوب عمل كردند. همواره منتقدان 
مي پرس��ند چرا رقيب خارجي را فيلتر نمي كنيد؟ 
من در پاسخ به اين سوال مي گويم به همان دلايلي 
كه فيلتر نكردن باعث ش��د س��رويس هاي نقشه و 
ابري موفقي داشته باشيم. مهم ترين دليل آن است 
كه آزادي انتخاب مردم را مح��دود نكرديم و مردم 
انتخ��اب مي كردند ك��ه كدام س��رويس را انتخاب 
كنند. ما سوبسيد و يارانه بي مورد به اين سرويس ها 
عرضه نكرديم، اتفاقا در بازار رقابتي با رقيب خارجي 
خود جنگيدند و توانس��تند در همين بازار سرويس 
باكيفيت ارايه كنند.« او همچنين به سياست هاي 
وزارت ارتباطات در مورد نقشه ها اشاره كرد و گفت: 
»ما داده در اختيار س��رويس ها قرار داديم. زماني ما 
خيلي با نهادها بحث كرديم تا به اين نقش��ه ها داده 
بدهن��د و با مخالف��ت روبرو مي ش��ديم؛ اما ابتداي 
سال كه س��يل آمد بالاخره داده ها را در اختيار اين 

س��رويس ها قرار دادند و در طول آن مدت به خوبي 
كاربر جذب كردند. چون مردم مي توانس��تند با اين 

نقشه مناطق آبگرفته را مشاهده كنند.«
همچنين روز گذش��ته س��يروس موثق��ي، معاون 
برنامه ريزي و نظارت راهبردي ارتباطات و فناوري 
اطلاع��ات در مجم��ع عمومي تمل��ك دارايي هاي 
سرمايه اي سازمان فناوري اطلاعات، به استفاده از 
ظرفيت هاي توسعه اي اين سازمان و مشاركت بخش 
غيردولتي در توس��عه خدمات شبكه ملي اطلاعات 
تاكيد كرد. وي افزود: »با اجراي فرآيندهاي ايجادي 
و ابزارهاي دراختيار س��ازمان فن��اوري اطلاعات، 
كس��ب وكارهاي نوپ��ا مي توانند در تم��ام خدمات 
مبتني بر شبكه ملي اطلاعات، فعال تر شده و با صرف 
هزينه ه��اي كمتر، خدمات موث��ر و بهينه تري را به 

مردم ارايه كنند.

   بررسي معماري شبكه ملي اطلاعات
 با حضور موافقان و مخالفان

در حال حاضر مخالفان و موافقان طرح پيشنهادي 
وزارت ارتباط��ات ب��راي تعريف كلان ش��بكه ملي 
اطلاعات، در كارگروهي گردهم آمده اند، تا معماري 
اين شبكه را به تصويب نهايي برسانند. در اين زمينه 
رض��ا تقي پور ان��وري، عضو حقيقي ش��وراي عالي 
فضاي مجازي از برگزاري نخستين جلسه كارگروه 
بررسي »طرح معماري شبكه ملي اطلاعات« كه از 
س��وي وزارت ارتباطات به اين شورا پيشنهاد شده 
است، خبر داد و گفت: »مطابق با مهلتي كه از سوي 
ش��وراي عالي فضاي مجازي براي ارايه طرح كلان 
ش��بكه ملي اطلاعات به وزارت ارتباطات داده شده 
ب��ود، اين وزارتخانه در مهلت مق��رر، اين طرح را در 
آخرين جلسه شوراي عالي فضاي مجازي )۲۱ دي 
ماه ۹۸( ارايه كرد.« وي با بيان اينكه طرح شبكه ملي 
اطلاعات در قالب دو سند »معماري شبكه« و »طرح 
كلان« از س��وي وزارت ارتباطات در صحن شوراي 
عالي فضاي مجازي ارايه ش��د، اف��زود: »با توجه به 
اينكه بررسي اين اسناد تدوين شده در شوراي عالي 
فضاي مجازي نيازمند زمان بود، اين ش��ورا با ايجاد 
كارگروهي در مركز ملي فضاي مجازي موافقت كرد 
تا طرح شبكه ملي اطلاعات مورد بررسي قرار گيرد.« 
عضو حقيقي ش��وراي عالي فضاي مج��ازي با بيان 
اينكه اين كارگ��روه با حضور برخي اعضاي حقيقي 
شورا، معاونان مركز ملي فضاي مجازي و نمايندگان 
وزارت ارتباطات تشكيل شده است، گفت: »نخستين 
جلسه اين كارگروه براي بررسي سند معماري شبكه 
ملي اطلاع��ات عصر روز ش��نبه ۲۸ دي ماه برگزار 
ش��د. قرار اس��ت اين كارگروه در جلسات متعددي 
طرح ارايه شده ازس��وي وزارت ارتباطات را بررسي 
كند و پس از توافق نهايي نتيجه آن در جلس��ه آتي 
ش��وراي عالي فضاي مجازي، تصميم گيري شود.« 
وي گفت: »در جلس��ه نخس��ت كارگروه، ايرادات 
نسخه اوليه معماري شبكه ملي اطلاعات بررسي و 
برخي از موارد، تكميل شد و قرار است اين كارگروه 
در جلس��ات آينده به جمع بندي نهايي از اين طرح، 

برسد.« 
به گفته عضو ش��وراي عالي فضاي مج��ازي، ارايه 
خدمات پايه كاربردي مبتني بر شبكه ملي اطلاعات، 
به عنوان يك��ي از تكالي��ف وزارت ارتباطات نيز در 
طرح كلان شبكه ملي اطلاعات آمده است كه نحوه 

نگارش آن در دستور بررسي قرار دارد.
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هك كلمه عبور نيم ميليون 
سرور و روتر

زددي نت| ي��ك هكر كلمات عب��ور بيش از نيم 
ميليون سرور، روتر و سيستم هاي اينترنت اشيا را در 
اينترنت منتشر كرده و در دسترس عموم قرار داده 
است. به گزارش مهر، سرورها و روترهاي هك شده 
مربوط به كشورهاي متنوعي هستند. اما بخش اعظم 
آنها در اروپا و سپس در امريكا واقع هستند. فهرست 
يادش��ده كه كلمات عبور بيش از ۵۱۵ هزار سرور و 
روتر و سيستم اينترنت اشيا را در بر مي گيرد، در يك 
فوروم آنلاين منتشر شده و شامل آدرس هاي آي پي 
هر يك از ابزار هك شده و نام كاربري و كلمات عبور 
آنها نيز هست. هكر مذكور براي يافتن اين اطلاعات، 
ابتدا كلمات عبور پيش فرض كارخانه اي را امتحان 
ك��رده و از اين طريق بخش��ي از اطلاعات خود را به 
دست آورده اس��ت. وي سپس بعضي كلمات عبور 
ساده را حدس زده و بدين شيوه هم اطلاعات خود 
را تكميل كرده است. خرابكاران اينترنتي با استفاده 
از اين اطلاعات مي توانند به طور مخفيانه بدافزارهاي 
خود را به سرورها و ابزار اينترنت اشيا منتقل كنند 
و از آنها براي س��رقت اطلاعات و نفوذ به سايت هاي 

مختلف بهره بگيرند. 

جريمه ۱۱۴ ميليون يورويي 
براي نشت اطلاعات كاربران 

رويترز| طبق گزارش��ي جديد اتحادي��ه اروپا از 
زمان وضع قوانين سختگيرانه تر براي حفظ حريم 
ش��خصي كاربران اروپا شركت هاي فناوري را ۱۱۴ 
ميليون يورو براي نش��ت اطلاعات كاربران جريمه 
كرده اس��ت. به گزارش مهر، قانونگ��ذاران اتحاديه 
اروپا از زمان اجراي قوانين سختگيرانه تر براي حفظ 
حريم شخصي كاربران در سال ۲۰۱۸ تاكنون ۱۱۴ 
ميليون يورو به دليل نشت اطلاعات براي شركت هاي 
خاطي جريمه تعيين كرده اند. اين در حالي است كه 
كشورهاي مختلف اين اتحاديه شيوه هاي گوناگوني 
را براي مقابله با اين امر اتخاذ كرده اند. طبق گزارش 
ش��ركت حقوقي DLA Piper فرانس��ه تاكنون 
بيشترين ميزان جريمه در يك مورد را وضع كرده 
است. اين كشور جريمه اي ۵۰ ميليون يورويي عليه 
گوگل وضع كرد. از سوي ديگر هلند، انگليس و آلمان 
بيشترين تعداد هش��دارها درباره نشت اطلاعات را 
صادر كرده اند. قانون كلي حفاظت از اطلاعات كاربران 
براي حفظ اطلاعات شخصي ش��هروندان اروپايي 
وضع شده و طبق آن شركت هايي كه بدون رضايت 
كاربر اطلاعات منتشر كنند، با جريمه هاي سنگيني 
روبرو خواهند شد. ۲۸ دفتر ملي حفاظت اطلاعات 
در كشورهاي عضو اتحاديه اروپا بر اجراي اين قانون 
را نظارت مي كنند اما بخش اعظم اين مس��ووليت 
به طور نامتوازن بر دوش ايرلند است. اين كشور رهبر 
قانونگذاري براي شركت هاي بزرگ سيليكون ولي 
است كه در كشورهاي اروپايي نيز فعاليت مي كنند 

مانند فيس بوك.

 كلاهبرداري اوپرا 
در سه كشور جهان

انگجت| شركت اوپرا كه مدعي عرضه يك مرورگر 
اينترنتي ايمن است، حالا به اجراي طرح هايي متهم 
شده كه موجب نقض حريم شخصي و امنيت كاربران 
مي ش��ود. به گزارش فارس، بررس��ي هاي موسسه 
هيندربرگ نشان مي دهد كه شركت اوپرا برنامه هايي 
را براي اجرا در سيستم عامل اندرويد طراحي كرده 
كه موجب نقض سياست هاي فروشگاه گوگل پلي 
در زمينه حفاظت از حريم شخصي كاربران هستند. 
 CashBean، OKash، برنامه هاي يادش��ده كه
OPay و OPesa نام دارند، كاربراني در كشورهاي 
هند، كنيا و نيجريه را هدف قرار داده  و براي دريافت 
وام طراحي ش��ده اند. اما اين وام ها نرخ بهره بالايي 
دارند و ش��يوه بازپرداخت آنها به گونه اي اس��ت كه 
موجب ايجاد مشكلات فراوان براي كاربران مي شوند. 
درشرايطي كه ادعا مي شود با استفاده از اين برنامه ها 
مي ت��وان وام هاي ب��ا نرخ به��ره ۳۳ درصد يا كمتر 
دريافت كرد، اما گاهي نرخ بهره وام هاي يادشده به 
رقم حيرت آور ۴۳۸ درصد هم مي رس��د و در حالي 
كه ادعا مي ش��ود زمان بازپرداخت اين وام ها ۹۱ تا 
۳۶۵ روز است، افراد در عمل بين ۱۵ تا ۲۹ روز براي 
بازپرداخت آنها وقت دارند. در صورتي كه افراد نتوانند 
طي مدت زمان مشخص شده وام دريافتي را بازپس 
بدهند، نرخ بهره ب��ه ۸۷۶ درصد افزايش مي يابد و 
اپليكيشن هاي يادشده با ارسال پيام هايي تهديدآميز 
براي افراد موجود در فهرست تماس هر كاربر موجب 
آزار و اذيت مي شوند. اوپرا هنوز واكنشي نسبت به اين 

خبر نشان نداده است.

 كلاهبرداري تازه سايبري
در خاورميانه

آس�ين ايج| ش��ركت امنيتي كسپراس��كاي از 
شناس��ايي يك طرح كلاهبرداري جديد سايبري 
خبر داده كه قربانيان آن از روسيه و برخي كشورهاي 
منطق��ه خاورميانه هس��تند. ب��ه گ��زارش مهر، 
كلاهبرداران براي فريب كاربران پيام هايي را براي آنها 
ارسال مي كنند و اين مطلب را القا مي كنند كه گيرنده 
خسارت هاي مادي را وارد كرده كه بايد جبران شوند. 
در ادامه از كاربر خواسته مي شود تا به منظور پيشبرد 
فرآيند جبران خس��ارت برخي اطلاعات شخصي 
خود را افشا كند. براي اقناع كاربران ادعا مي شود كه 
در صورت همكاري آنها مي توانند شماره هاي تأمين 
اجتماعي موقت امريكايي خريداري كنند كه هر يك 
از آنها۹ دلار قيمت دارد. بررسي هاي كسپراسكاي 
نشان مي دهد بخش عمده قربانيان اين فريبكاري 
سايبري در كشورهاي الجزاير، مصر، امارات متحده 
عربي و روسيه زندگي مي كنند. كلاهبرداران مذكور 
همچنين وب سايتي را طراحي كرده اند كه ادعا شده 
متعلق به صندوق محافظت از اطلاعات ش��خصي 

وابسته به كميسيون بازرگاني ايالات متحده است.

ايران به ايجاد زيرساخت براي اقتصاد پلتفرمي نياز دارد
رييس سازمان فناوري اطلاعات به دوره هاي مختلف 
اقتصاد كش��ور اش��اره و تاكيد كرد كه دوران امروزي 
درگير يك ن��وع اقتصاد پلتفرمي و نو اس��ت كه براي 
ايجاد زيرساخت و توسعه آن، نيازمند بازتعريف كليه 
مفاهيم در جامعه و اقتصاد است.« به گزارش ديجياتو، 
امير ناظمي در هفتمين همايش ملي مديران فناوري 
اطلاعات، از دوراني كه در آن اقتصاد حول محور تهاتر 
مي چرخيد صحبت به ميان آورد و به دوران بانكداري و 
تشكيل واحدي به نام پول رسيد كه به زعم او باعث پديد 
آمدن مفهوم هاي جديدي در تجارت شد. وي اظهار كرد: 
»با به ميان آمدن پول، عرضه و تقاضا شكل گرفت، كسي 
كه تقاضاي كالا داشت مي توانست كالاهاي عرضه شده 
را با يكديگر مقايس��ه و آنها را با پول خريداري كند، به 

همين واسطه بود كه مفاهيم و رشته هاي جديد مانند 
ماركتينگ به وجود آمد تا طرف تقاضا را راضي به خريد 

محصولي خاص كند.«
رييس سازمان فناوري اطلاعات تغييرات بازار كنوني 
را به عبارت »بازار جورسازي« تشبيه كرد كه ديگر در 
آن فقط بحث عرضه و تقاضا مطرح نيست. به گفته او در 
اين بازار جديد يك فرد مي تواند همزمان عرضه كننده 
و متقاضي باشد: »در اقتصاد پلتفرمي كالاها و خدماتي 
ارايه مي شوند كه با بقيه قابل مقايسه نيستند.« او براي 
تشريح بيشتر بازار جورسازي مثال زد: »تصور كنيد يك 
شخص دچار مشكل كليوي شده و از آن سو مي دانيم 
كه در دنيا خريد و فروش كليه به دلايل جدي و اخلاقي 
ممنوع است. حال اين سوال پيش مي آيد زماني كه اين 

كار يك كار غيرقانوني است، چطور فرد مي تواند شخصي 
را ب��راي اهداي كليه پيدا كن��د؟ در اين حالت معمولا 
نزديكان شخص اقدام مي كنند اما گاهي اين اتفاق به 
دلايل مختلف نمي تواند رخ بدهد. حال اگر بازاري ايجاد 
كنيم كه در آن بازار زنجيره افرادي شكل بگيرد كه آنها 
بدون رد و بدل كردن پول، صرفا كالايي كه به آن نيازمند 
هستند را دريافت كنند در اين پلتفرم هر فردي كه قصد 
اهداي كليه به عضو خانواده اش را دارد اما به هر دليلي با 
او هماهنگ نيست، مي تواند كليه را به فرد ديگري بدهد 
و در مقابل فرد ديگري پيدا شود تا كليه مورد نياز را به او 
اهدا كند.« به گفته ناظمي در اقتصاد پلتفرمي نه پولي 
جابه جا شده، نه خريد و فروشي از جنس تهاتر صورت 
گرفته است نه بين متقاضي و عرضه كننده تفاوتي ايجاد 

مي شود، بلكه صرفا هر متقاضي مي تواند عرضه كننده 
نيز باش��د. او باور دارد كه جهان با اين نوع اقتصاد روبرو 
شده و حالا تغييرات فناورانه منجربه تغييرات سياسي 
بزرگي مي شود كه بسياري از مفاهيم جامعه را دگرگون 
مي سازد. او مي گويد اما ايران با چنين مفاهيمي غريبه 
است و زيرس��اخت كافي براي توسعه آن را ندارد و اين 

يعني از دنيا عقب ماندن.
معاون وزير ارتباطات باور دارد كه كش��اورزان فعال در 
پلتفرم هاي حال جاضر و رانندگان فعال در تاكسي هاي 
اينترنتي، كارگران يا كارمندان پلتفرمي كه درآن كار 
مي كنند نيستند و از آن سو شركت هاي ارايه دهنده اين 
خدمات اينترنتي، كارفرمايان آنها نيس��تند؛ او سپس 
با طرح يك پرس��ش به پيش��واز لزوم ايجاد تغييرات و 

نگرش ها م��ي رود: »زماني كه اين دو ن��ه كارفرما و نه 
كارمند هم هستند، پس چه كس��ي بايد از چه كسي 
مساله را پيگيري كند؟ چه ساز و كاري اين وسط بايد 
وجود داشته باشد كه سيستم درست جلو برود؟« ناظمي 
تاكيد دارد كه قوانين جديد بايد به دست مديران جديد 
نوشته شوند و با ذكر مثال اين موضوع كه »اگر قوانين 
تاكسي ها را گاري چي ها مي نوشتند ما همچنان سوار بر 
گاري بوديم«، مي گويد كه قواعد درست بايد به دست 
مديراني با بينش نو شكل بگيرد. او معتقد است تمامي 
مفاهيم حاضر از جمله بيمه، اقتصاد، فناوري بايد از نو 
تعريف شوند و دنياي جديد بايد درك شود؛ دنيايي كه 
از ديدگاه او نه بدتر است، نه ترسناك و نه سياه تر، بلكه 

صرفا متفاوت است.

كميسيون»بلاك چين« با تعرفه برق رمزارزها مخالف است
كميس��يون بلاكچين س��ازمان نظام صنفي رايانه اي، 
مخالفت خود را با تعرفه كنوني تعيين ش��ده براي برق 
اس��تخراج ارز ديجيتال )رمز ارز( اعلام كرد. به گزارش 
سازمان نظام صنفي رايانه اي، اعضاي كميسيون بلاكچين 
سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور خواهان شفاف سازي 
تعرفه برق اس��تخراج ارز ديجيتال )ماينينگ( از سوي 
وزارت نيرو شدند. در اين باره محمدباقر اثني عشري رييس 
س��ازمان نظام صنفي رايانه اي كشور با انتقاد از عملكرد 
دول��ت در برخورد با بخش خصوصي ب��ه مصوبه هيات 
وزيران در تاريخ ۱۷ شهريور ماه امسال اشاره كرد و گفت: 
»در اين مصوبه كه به امضاي معاون اول رييس جمهوري 
رسيده تاكيد شده كه دولت بايد از نظر بخش خصوصي 
براي تدوين مقررات خود بهره گيرد، اما متاسفانه اين اتفاق 
نمي افتد.« وي با بيان اينكه در زمينه تصميم گيري تعيين 
تعرفه برق براي استخراج رمزارز نيز از نظر فعالان بخش 
خصوصي استفاده نكرده اند و آن را در نظر نگرفته اند، گفت: 
»سيستم هاي دولتي هميشه در تدوين قوانين و مقررات 
با مشكل مواجه هستند. وقتي استارت آپ ها آمدند دولت 
نتوانست در آن زمينه تصميم درستي بگيرد و اين برخورد 

درباره رمزارز و استخراج آن نيز ادامه داشت. همچنان كه 
هنوز نيز دولت در مورد پيام رسان ها به جمع بندي نرسيده 
است.« افشين عاش��وري رييس كميسيون بلاكچين 
سازمان نظام صنفي رايانه اي كشور نيز در اين باره گفت: 
»دولت در تاريخ ۱۳ مرداد مصوبه اي داش��ت كه در آن 
استخراج رمزارز را صنعت ش��ناخت اما با تعيين تعرفه  
برق ويژه براي آن، اين صنعت را در نطفه خفه كرد.« وي 
با بيان اينكه اگر امكان استخراج رمز ارز در كشور فراهم 
شود، اين صنعت به سادگي مي تواند براي كشور ارزآوري 
كند، گفت: »با تعرفه كنوني برق استخراج ارز ديجيتال، 
امكان فعاليت براي ماينرها وجود ندارد و تعداد زيادي از 
فعالان اين حوزه كه علاقه مند به فعاليت قانوني هستند 
پ��س از اعلام تعرفه برق، دس��تگاه هاي خود را خاموش 
كرده اند.« به گفته عاشوري، بيش از هزار مجوز در سراسر 
كشور از سوي وزات صمت براي فعالان اين حوزه صادر 
شده اما مشكل اينجا است كه آنان نتوانسته اند فعاليت 
كنند و با اين تعرفه برق، علاقه  و انگيزه اي براي فعاليت 
قانوني ندارند. در همين حال اميرحسين سعيدي ناييني 
عضو كميسيون بلاكچين س��ازمان نصر نيز با تاكيد بر 

اينكه اگر استخراج رمزارز صنعت است بايد با نرخ صنعتي 
نيز تعرفه آن محاسبه شود، گفت: »بايد نرخ و تعرفه برق 
براي صنعت شفاف باشد، در غير اين صورت فسادزاست. 
هم اكنون تعرفه برقي كه براي صنعت ماينينگ در نظر 
گرفته شده به ازاي هر كيلو وات ۹۷۵ تومان است كه البته 
به گفته وزير نيرو بايد در ۸ ماه از سال اين رقم را تقسيم 
بر دو و در ۴ ماه از سال اين رقم را ضرب  در ۲ كنيم.« وي 
به تعرفه درنظرگرفته شده براي گاز نيز انتقاد كرد و گفت: 
»زماني كه فعالان اين صنعت تصميم گرفتند براي فعاليت 
خود نيروگاه گازي بزنند و برق توليد كنند، اعلام شد كه 
اگر برق را به شبكه تحويل ندهند اين تعرفه گازي كه در 
اختيار آنها قرار خواهد گرفت ۲۰۸۰ تومان خواهد بود.« 
عباس آشتياني عضو كميس��يون بلاك چين نيز گفت: 
»م��ا مي خواهيم دولت و وزارت ني��رو همان رفتاري كه 
با دست اندركاران مزرعه استخراج رمزارز در رفسنجان 
دارند را با ساير فعالان اين حوزه نيز انجام دهند. از وزارت 
نيرو مي خواهيم كه تعرفه برق دريافتي از آنان را شفاف 
اعلام و قبض برقي نيز كه براي آنان صادر مي شود را منتشر 
كند. دولت نبايد رفتار دوگانه در اين زمينه داشته باشد.«



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

»تعادل«راهبردجديددولتبرايصادراتمحصولاتكشاورزيرابررسيميكند

 خط اعتباري ۶۰۰  ميليارد توماني براي صادرات كشاورزي
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موضوعصادراتغيرنفتي،يكيازگزارههايسرنوشتساز
اقتصاديدركشورهايياستكهبهنوعيبامشكلات
برخاستهازدرآمدهاينفتيدستبهگريبانهستند.
بنابراي��ن،اتخاذسياس��تهاييجهتتنوعبخش��ي
وگس��ترشصادراتغي��رنفتيباازميانبرداش��تن
موانعونيزراهكارهايمناس��بدراينزمينهدرهمه
كشورهايدرحالتوسعهداراياقتصادتكمحصولي
ضرورتياجتنابناپذيراس��ت.دراينمي��اننرخارز
متغيرياس��تكهچگونگيسياستگذاريدرزمينه
آنمتغيره��ايكلاناقتصاديبهويژهرش��دصادرات
غيرنفتيرامتاثرميس��ازد.بعدازنوساناتارزيسال
97موض��وعافزايشدامنههايص��ادراتمحصولات
غيرنفتيدرفضاياقتصاديومعيشتيكشورمانمطرح
شد؛محصولاتيكهصادراتآنهابعدازافزايشقيمت
ارزمقرونبهصرفهترش��دهبودوباتوجهبهتقاضاهاي
روبهرشديكهبرايصادراتاينمحصولاتمشاهده
ميشد؛ضرورتايجادساختارهايحقوقيواداريكه
بتواندبسترلازمبراياينجهشصادراتيدرمحصولات
كشاورزيرافراهمكند،احساسميشد.دريكچنين
شرايطيبودكهوزارتجهادكشاورزيدولتدوازدهم
اقدامبهطراحيراهبرديبرايپاسخگوييبهمطالبات
كش��اورزانيكردكهقصدصادراتمحصولاتخودرا

داشتند.
دي��روزمعاونام��ورباغبانيوزارتجهادكش��اورزي
بخشيازراهبردهايتازهاينوزارتخانهرادرگفتوگو
بااهاليرسانهتش��ريحواعلامكردكهدولتيكخط
اعتباري600ميلياردتومانيرابرايصادراتمحصولات
كشاورزيدردس��توركارقراردادهاست.طهماسبيبا
بياناينكهدرحالحاض��ر۲۳ميليونتنمحصولات
باغبانيدركشورتوليدميش��ود،گفت:بخشيازاين
حجمتوليددرفضايگلخانهومابقيدرفضايبازاست
كهميتوانبايكهرسويكتغذيهمناسباينميزان
رابهدوبرابرافزايشدادودرمراحلبعديبرايافزايش

دامنههايصادراتيآنهااقدامكرد.
بهگزارشوزارتجهادكش��اورزي،معاونامورباغباني
وزارتجهادكش��اورزيگفت:درحالحاضرماحدود
۲ميليونو900هزارهكتارب��اغداريمكهازاينميزان
حدود900هزارهكتارنيازبهبازسازيداردودليلآناين
استكهبرخيمخروطيكاشتهشدهاندوازسوييديگر
پايههاورقمهاقديمياستيانقشهباغاستانداردنيست،
درحاليكههر۳0س��البايدايننقشهتغييريابدواين

چرخههميشهادامهداراست.
محمدعليطهماس��بيادامهداد:اين900هزارهكتار،
نهال،پايهورقمهايجديدميخواهدوبايدرقمهايقبلي
راكناربگذاريم،اكنونپايههايبسيارخوبيآمدهاست.
سالپيش۱۴۲رقموپايهجديدمعرفيشدهبود.امسال
هم۱0الي۲0رقمازطريقموسسهتحقيقاتباغباني

اعلامميش��ود.ازلحاظپيوندكمق��داريهمكمبود
داش��تهايمكهتوانستيمازتركيهبياوريم.طهماسبيدر
ادامهبابياناينكهبرخيرويباغاتمادريسرمايهگذاري
كردهاند،گفت:اكنونماميتوانيمنهالليبلآبيبدهيم،
ايننهالحاصلزحماتمحققينبودكهدرحالتكثير
است.معاونامورباغبانيگفت:يكيازدلايلومشكلات
پيشينآناستكهدرحالتغييراقليمهستيمواينرابايد
بپذيريم.بايددركاشتنوعپستهدقتكنيمبهعنوانمثال،
نوعاحمدآقايي،كلهقوچي،اكبريو...هريكنيازبهشرايط
اقليميوسرمايشيخاصخودرادارد.ماآسيبهاييهماز
سرمايشوهمازگرمايشاقليمداريم.ازسوييديگرتوجه
بهتغذيهباغاتمهماست،دربخشتغذيهكارهايخوبي
انجامشدهاست.بايدبهمرحلهرويشتازايشتوجهكردو
متناسبباآنتغذيهايمناسبهرمرحلهراانجامدادتابا
كمترينهزينهبتوانبيشترينبرداشتراازباغاتداشت.

 توليد ۲۳ ميليون تن محصولات باغي در كشور
اوبابياناينكهدرحالحاضر۲۳ميليونتنمحصولات
باغبانيدركشورتوليدميشود،تصريحكرد:بخشيازاين
حجمتوليددرفضايگلخانهومابقيدرفضايبازاستكه
ميتوانبايكهرسويكتغذيهمناسباينميزانرابه
دوبراب��رافزايشداد.معاونام��ورباغبانيوزارتجهاد
كش��اورزيبانقدنبودتش��كلهايتوانمنددرعرصه

باغباني،گفت:نبودتشكلدراينبخشسببميشود
آنچ��هدربخشباغبانيبهبارميآي��درابهثمنبخس
بفروشيم.دراينبينلازماس��تكهمابازارراخودمان
كنترلكنيمويكتش��كلقويراتش��كيلدهيم.در
محصولزعفراناينتشكلبهوجودآمدهاست.بهعنوان
مثالزرينزعفرانمشرقزمينچندهزارنفرعضودارد،
زعفرانرابهبورسبردهوكاملاقيمتبازارراكنترلكرده
استوارتباطتنگاتنگيباتوليدكنندهومردمدارد.اوبا
بياناينكهبسترمناسبيبرايصادراتازطريقاتحاديه
اوراسيافراهمشدهاست،ادامهداد:اتحاديهاوراسياروي
تعرفهتوجيهيايرانباكشورهايديگرتمركزكردهاست.
ايناتحاديهضوابطقرنطينهايرادركشورمقابل،ثبتو
ضبطميكندوبهاينترتيببهكمكصادركنندهميآيد.
ايناقدامات،كارهايياستكهبايددراستانباهمكاري

بخشخصوصيانجامشود.

 خط اعتباري ۶۰۰ميليارد توماني براي صادرات
طهماس��بيدرادامهاف��زود:ح��دود600ميليارد
تومانيكخطاعتباريباعامليتبانككش��اورزي
ب��رايپرداختتس��هيلاتبهصادركنن��دگانپنج
محصولباغيايجادشدكهتنهاپستهكارانتوانستند
بهرهبرداريكنن��دوبخشهايديگ��ربهرهزيادي
نبردند.اينخطباسود۱۴.۵درصدتنهابرايتجارت

وص��ادراتمحصولاتباغبانيدرنظرگرفتهش��ده
است.براياينكهبهباغدارانضررينرسدنيازاست
كهيكاتحاديهوتعاونيدرهراس��تانايجادشودتا
دستواسطههاكوتاهش��ود.درپستهوزعفراناين
اتحاديهوتعاونيهاايجادشدهاندواميدواريمكهدر
هستهداران،سبزيوصيفينيزبهوجودبيايد.معاون
امورباغبانيوزارتجهادكش��اورزيبابياناينكهاز
كش��اورزيقرارداديوتش��كيلزنجيرههاحمايت
ميكنيم،ادامهداد:دراينزمينهباس��رمايهگذاري
چنددهميليارديدرقالبكشاورزيقرارداديروبرو
بوديموسرمايهگذاربادريافتاينمبلغازوزارتجهاد
كشاورزي،تعهددادهكهباكشاورزانقراردادداشته
ومحصولاتآنهاراجم��عآوريكردهتاتوليدكننده
متضررنش��ود.اينجا،يككش��اورزپيشرواستكه
ميتواندبيشترينبهرهبرداريراازاينفرصتداشته
باشد.درراستايتاكيدطهماسبيبراهميتكشاورزي
قرارداديوبهرهگيريآندرتوليدمحصولاتباغي،محمد
جعفريفشاركي،مديرعاملمجمعمليخبرگاننيزگفت:
مجمعمليخبرگانبهدنبالكشاورزيقراردادياست.
شهرستاننظرآباداس��تانالبرزرابهعنوانپايلوتيبراي
كشاورزيقرارداديانتخابكردهايمودرنظرداريمتادر
هراستانيكشهرستانرابهصورتپايلوتانتخابكنيمو

اميدوارماينروندبرايكلاستانهافراگيرشود.

  مشكلات كشاورزان براي صادرات
امادرش��رايطيكهدول��تراهكارهايجدي��ديرابراي
بهبودش��اخصهايصادراتيمحصولاتكش��اورزيدر
دس��توركارقراردادهاس��ت؛فعالاناينبخشعدمثبات
درتصميمسازيهايمرتبطباكش��اورزيرادليليبراي
مش��كلاتاينبخشذكرميكنند.مجتبيشادلونايب
رييساتحاديهباغدارانتهرانبااش��ارهبهراهكاربرقراري
تعادلقيمتمحصولاتكش��اورزيدرب��ازاراظهاركرد:
براس��اسآرماننظاموبرنامهچشمانداز۲0ساله،حداقل
بايدبراي۳00ميليوننفرجمعيتغذاتامينكنيمكهبا
اينوجوداگربرنامهمنظميبرايبخشصادراتداش��ته
باشيم،بدونترديدبرايتامينبازارمشكلينخواهيمداشت.
ويافزود:درشرايطكنونيتحريم،ازلحاظاقتصاديشرايط
س��ختيداريمكهبرايبيرونآمدنازاقتصادفعلينبايد
صادراترارهاكنيم.شادلوادامهداد:باتوجهبهآنكهبهدست
آوردنبازارهايصادراتيباهزينههايسنگينيهمراهاست،
پسنبايدبازارهايصادراتيراازدستبدهيمتاكشورهاي

ثالثبتوانندفرصتهايصادراتيراازمابگيرند.
اينمقاممسوولبااشارهبهاينكهتوليدمحصولاتكشاورزي
طيسالهايبعدازانقلاباز۲0ميليونبه۱۲0ميليونتن
افزايشيافتهاست،بيانكرد:باتوجهبهافزايشبارندگيهاو
شرايطمساعداقليمي،برنامهريزيصادراتبايدبهگونهاي

صورتگيردتاخلليبهتوليدداخلواردنشود.
ويبااشارهبهاينكهامسالدرتوليدمحصولاتزراعي،باغي
وسبزيوصيفيشرايطمساعديداريم،بيانكرد:افزايش
ميزانبارشورحمتالهيموجبشدتابسياريازمناطق
كهدرسالهايگذش��تهامكانكشتمحصولبهسبب
كمآبيوجودنداشت،بهزيركشتبروند.شادلوباانتقاداز
تصميماتيكشبهمسوولانمبنيبرممنوعيتصادرات
گفت:صادراتمحصولاتكشاورزينبايدمقطعياتفاق
بيفتدچراكهممنوعيتهاييكش��بهصادراتموجب
شدهاستتاحداقلفرصتهايصادراتيراازدستبدهيم.
نايبرييساتحاديهباغداراندرپايانتصريحكرد:باوجود
ريسكبالايتوليد،توليدكنندگاننبايددغدغهونگرانبازار
محصولاتشانراداشتهباشند،ازاينرواستمرارصادرات

محصولاتكشاورزييكضرورتبهشمارميرود.
مجموعهاظهارنظرهاياينحوزهنشانميدهدكهبراي
رش��دصادراتغيرنفتييكيازبخشهاييكهميتواند
ارزشافزودهفراوانيراواردكشوركند؛صادراتمحصولات
كشاورزياست؛حوزهايكهقادراستبهتنهاييبخشيازارز
موردنيازكشورراتامينكند؛واقعيتيكهبرايدستيابيبه
آنبايدساختارهدفمنديبسترمناسببرايرشدصادرات
محصولاتكشاورزيرافراهمكند.ايندرحالياستكههر
ازگاهيصادراتمحصولاتكشاورزيبهسببتصميمات
يكشبهمسوولاندراتاقهايدربستهبامشكلاتيروبرو
ميشودكهجايگاهآنانرافضاياقتصاديمنطقهباآسيب
روبهروميسازد.موضوعيكهبرايبرونرفتازآنبايدفكر

عاجليانديشيدهشود..

تا ۱۰۰گيگ اينترنت در »دوشنبه سوري« دي ماه همراه اول
همراهاولاينماههمدرقالبطرح»دوشنبهسوري«
بهمشتركانخودتا۱00گيگابايتاينترنترايگان

هديهميدهد.
بهگ��زارش»تعادل«ازادارهكلارتباطاتش��ركت
ارتباطاتس��يارايران،بهمنظورتكري��موافزايش
رضايتمن��ديمش��تركان،هم��راهاولدرآخرين
دوش��نبههرماهب��ااراي��ههداياي��يدرقالبطرح
»دوشنبهس��وري«،بهاس��تقبالآنهام��يرودكه
ايناس��تقبالدرديماهازمش��تركانيوس��يمي
گرمت��رخواهدبود.همراهاوليه��اميتوانندجهت
ش��ركتدراينطرحفراگيرواستفادهازبستههاي
اينترن��ترايگاني��كروزه،دردوش��نبهپايانهر
ماهباش��مارهگيري#6۴*۱00*ازپيشنهادهاي
»دوشنبهس��وري«اي��ناپرات��وربهرهمندش��وند.
درهمينراس��تادوش��نبهس��وريماهج��اريروز
دوش��نبه۳0ديماهبرگزارميشود.هدايايدرنظر
گرفتهش��دهبرايايندوش��نبهس��وريبستههاي

اينترنت۵00مگابايتت��ا۱00گيگابايتيكروزه
)۵صبحتا۵عصر(استكهبهتماميمشتركاندايمي،
اعتباريوانارس��تانباش��مارهگيريكددس��توري
مذكور،ب��هصورتتصادفيتعل��قميگيرد.لازمبه
ذكراستتماميمشتركانتاساعت۲۳:۵9دوشنبه
۳0ديفرصتدارندباش��مارهگيريكددس��توري
»ستاره۱00ستاره6۴مربع«بستهخودرافعالكنند.

  حض�ور همراه اول ديجيتال در نمايش�گاه 
الكامپ مشهد

اپرات��وراولدررويداده��ايهمزم��ان»الكامپ«و
»شهرهوشمند«مشهدبارويكردارايهسرويسهاي
ديجيتالوسازمانيحضوردارد.بهگزارشادارهكل
ارتباطاتش��ركتارتباطاتس��يارايران،»همراه
اول«ب��احض��وردربيس��تودوميننمايش��گاه
»الكامپ«وهمچنيننهميننمايش��گاه»ش��هر
هوش��مند«مش��هدكهبهصورتهمزمانبرگزار

ميش��ود،آخريندس��تاوردهايخ��وددرزمينه
سرويسهايديجيتال،س��ازمانيواينترنتاشيا
رادرمعرضدي��دبازديدكنندگانق��رارميدهد.
اپرات��وراولتلف��نهمراهكش��ورباه��دفايجاد
ارتباطتجاريباش��ركتهاوس��ازمانها،دراين
نمايشگاهاقدامبهارايهآخريندستاورهايخوددر
زمينهمحصولاتوخدماتس��ازماني،راهكارهاي
اينترنتاش��ياوشهرهوش��مندوهمچنينتجربه
ديجيتالس��ازمانيكردهاس��ت.همچنين»سيم
كارتگردشگري«كهازجملهآخرينمحصولات
هم��راهاولاس��ت،درايننمايش��گاهارايهخواهد
شد.گفتنياس��تبراس��اساعلامروابطعمومي
س��ازمانفن��اورياطلاعاتش��هرداريمش��هد،
درايندورهازنمايش��گاهش��هرهوش��مندحضور
اس��تارتآپهايفعالدرزمينهمديريتش��هري
پررنگبودهوبي��شازنيميازفضاينمايش��گاه
دراختياراكوسيس��تمنوآوريش��هرقرارخواهد

گرفت.همچنينمقررشدهدرطولچهارروززمان
برگزاريايننمايش��گاه،موضوعش��هرهوشمند
ومباح��ثمرتبطباآندرقالبانجامس��خنراني،
برگزاريكارگاهوپنلهايمختلفموردبررس��ي

وتب��ادلنظرقرارگيرد.ايننمايش��گاهازس��اعت
۱6ت��ا۲۲يك��متاچه��ارمبهم��نم��اهدرمحل
دايمينمايش��گاههايبينالملليمش��هدميزبان

بازديدكنندگاناست.

مجوزيبرايساختوسازدر
حريمرودخانههاصادرنميشود
كرمانشاه|معاونعمراني
استانداركرمانشاه،باتاكيد
ب��راينك��هام��كاناجراي
پروژههايمسكنس��ازي
درحريموبستررودخانهها
وج��ودن��دارد،گفت:هيچ
مجوزيبرايساختوساز

درحريمقانونيرودخانهقرهسوصادرنميشود.
بهگزارشفارس،مهردادس��الاريديروزدرنشس��ت
شورايمسكناستان،اظهارداشت:دولتباارايهطرح
اقدامملي،فرصتيويژهبرايخانهدارشدنشهروندان
فاقدمس��كنفراهمكردهوتسهيلاتبانكيمناسبي
همبراياينكاراختصاصيافتهاست.ويافزود:براي
بهرهگيريمناسبترازفرصتهايايجادشدهتوسط
اينطرح،تلاشكردهايمازظرفيتتعاونيهايمسكن
ومجموعههاييمانندس��تاداجراييفرم��امامام)ره(
استفادهكنيموخوشبختانهتاكنونپروژههايمناسبي
بامشاركتاينمجموعههادرمسيراجراييشدنقرار
گرفتهاست.اوگفت:برخيقبلازتصويبقانونياقدامبه
فروشقطعاتيدربستروحريمرودخانهقرهسوكردهاند
وزمينهايآنراهمبهافرادمتعدديفروختهاند.حال
انتظاردارندبخشدولتيمس��يرطبيع��يرودخانهرا

جابهجاكندتاتعاونيمذكوردچارمشكلنشود.

كاهشميزانحجموروديآب
بهسدهايخوزستان

خوزس�تان|مديردفتر
برنامهري��زيمناب��عآب
سازمانآبوبرقخوزستان
گفت:باگذش��ت۱۲0روز
ازس��الآبي،ميزانحجم
وروديآبب��هس��دهاي
خوزستانكمترازشرايط
طبيعيقابلانتظاراست.داريوشبهارلوييدرگفتوگو
بامهربابياناينكهازابتدايمهرماهتاپايانديميزان
وروديبهمخازنسدهاورودخانههااستانمعادلپنج
ميلياردو۳۸۵ميليونمترمكعببودهاست،اظهاركرد:
اينميزانوروديآبنس��بتبهش��رايططبيعي۲۲
درصدونسبتبهمدتمشابهسالگذشته۴7درصد
كاهشداشتهاست.ويافزود:بيشترينكاهشورودي
آبدرحوضههايمارونوزهرهبهوقوعپيوس��تهكه
بهطورمتوسط۴0درصدنسبتبهشرايطنرمالوقابل
انتظاركاهشنشانميدهند.بهارلوييبيانكرد:بهرغم
بارشهاييكهصورتگرفتهاست،خشكساليملايم
تامتوسطدرحوضههايآبريزاستانبرقراراستوطي
۱۲0روزگذشتهدرسطححوضههايآبريزبارشيبه
ميزان۲۲۱ميليمتررخدادهاستكهدرمدتمشابه
سالگذشتهاينبارندگي۴۴۴ميليمترودوبرابرشرايط

مشابهكنونيبودهاست.

ارزآوري۲ميليوندلاريفرش
دستبافگلستان

گلستان|معاونتوسعه
صادراتس��ازمانصمت
گلس��تانازارزآوريدو
ميلي��وندلاريف��رش
دستبافاستانخبرداد.به
گزارشمهر،درويشعلي
حسنزادهاظهاركرد:60
هزاربافندهفرشدرسطحاستانفعالهستندكه۳۸
هزارنفرآنهابادريافتكارتقالببافيساماندهي
ش��دهوتحتپوش��شبيمهتأميناجتماعيقرار
گرفتند.ويافزود:قاليبافانگلستاندرشهرهاي
گنب��دكاووس،بندرتركم��ن،آققلا،گميش��ان،
مينودشت،راميانوحتيگرگانفعاليتميكنند.
حس��نزادهگفت:در9ماههامس��ال،هنرمندان
فرشدستبافگلستانبيشاز79هزارمترمربع
فرشبهوزن۳۱۸تنتوليدكردهاند.ويهمچنين
بهصادراتاينكالااش��ارهكردوادامهداد:دراين
مدت۱۴هزارمترمربعفرشدستبافبهوزن۵6
تنوبهارزشدوميليوندلاربهكشورهاياروپايي
وهمسايهصادرشدهاست.حسنزادهگفتكهبه
خاطربرخيازمس��ائلوسياس��تهادرارزآوري
صادراتطي9ماههامسالنسبتبهمدتمشابه

سالقبلكاهشيافتهاست.

ليستاماكنتخليطبرنج
بامستنداتبهمااعلامشود

مازندران|درواكنشبه
انتقاداتيكهدرخصوص
تخليطبرن��جخارجيبه
برنجداخليدركشورمان
ميشود،دادس��تانبابل
ميگويد:ليستاماكني
كهتخليطبرنجميكنندرا
بامستنداتبهمااعلامكنيد.حجتالاسلاماسماعيل
ملاكريميدرنشس��تبااتحاديهشاليكوبيداران
باموضوعتخليطبرنجدرباب��لاظهاركرد:همهما
بايدبرايرضايتمنديقانونيمردمتلاشكنيم،
رضايتمنديمردم،رضايتمنديازحاكميتاست.
ويبابياناينكهانتظاراتماايناستكههمهچيزسر
جايخودشبروفققانونباشد،تصريحكرد:پيشنهاد
ميكنميككارگروهنظارتبرفعاليتهايفروش
برنجدرشهرستانبابلشكلگيرد.ليستاماكني
كهتخليطانجامميدهندراحتمابهمابدهيد،طوري
باشدكهمس��تنداتآنوجودداشتهتامااقدامات
لازمراانجامدهيم.كسانيكهتخلفاتصنفيانجام
ميدهند،طبققانوناماكنآنهاميتواندمدتيپلمب
شود.نگاهمانسبتبهمردم،يكنگاهاست،چهاينفرد
متهمباشدوچهشاكي،برايماهيچفرقينميكند

شخصمقابلماچهكسياست.

صفطولانيكاميونهاي
ايرانيدرمرزدوغارون

خراس�انرضوي|مدير
اجراييمنطقهويژهاقتصادي
دوغارونگفت:بهدليلآماده
نبودنزيرساختهايلازم
درگم��ركاس��لامقلع��ه
افغانستان،تعدادزيادياز
كاميونهايايرانيدرمرز
دوغارونمعطلماندهاند.سيدحسينآقاييدرگفتوگو
باايلنادرتايباد،اظهاركرد:ازهفتهگذشتهكهبارشبرف
ويخبنداندرشهرستانتايبادآغازشدهصفطولاني
كاميونهادرمرزدوغارونمشكلاتيازجملهمعطلي
رانندگانرادربرداش��تهاس��ت.ويبااشارهبهكاهش
۲0درصديورودوخ��روجكاميونهايايرانيدرمرز
دوغارونافزود:باتوجهبهاينكهجلسهكميتهساماندهي
مرزباحضورمديركلگمركدوغارونونهادهايمرزي
دراينخصوصبرگزارشدوتمامتمهيداتلازمجهت
اس��كانرانندگانايرانيوافغانستانيدرخوابگاههاي
پيشبينيشدهدرمرزدوغارونانجامشدامافراهمنبودن
زيرساختهادرآنطرفمرزترددرابامشكلروبروكرد.
آقاييبيانكرد:گمركومنطقهويژهاقتصاديدوغارون
ازساعاتاوليهبارشهابهصورتشبانهروزيدرخصوص
تخليهبار،بارگيريوناظرانارزيابيبهرانندگانخدمات

ارايهكردهوهيچگونهمشكليدراينزمينهندارد.
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 رفع تصرف اراضي  ملي 
و دستگيري متجاوزان به جنگل

آس�تارا|رييسادارهمنابعطبيعيوآبخيزداري
آستاراازآزادسازي9هزارو۲00مترمربعاراضيملي
ودستگيري6متجاوزبهجنگلهاياينشهرستان
خبرداد.نس��رينغزنويديروزاظهاركرد:پنجفرد
متخلفدرروستايساحليقرهسوبخشلوندويل
آس��تارااراضيمليراتصرفكردهبودن��دوامروزبا
پيگيريحقوقي،بهآزاديزمينهاودس��تگيريو
معرفيآنهابهدادگاهاقدامشد.ويادامهداد:همچنين
6نفركهروزگذشتهدرارتفاعاتلوندويل،۳۲اصله
درختجنگليتوسكاراقطعكردهبودند،دستگير
وبهدادگاهمعرفيشدندوچوبآلاتبهادارهمنابع
طبيعيمنتقلشد.ويافزود:يگانحفاظتمنابع
طبيعيآستارابابرقراريگشتهايمستمر،اراضي
مليوجنگلهاراپايشومتخلف��انومتجاوزانرا
تعقيبودستگيرميكند.وسعتاراضيمليآستارا
۴0هزارهكتاراس��توجنگلهاياينشهرستان
پوشيدهازدرختانبلوط،راش،توسكا،ممرز،نمدار،
ملج،ليلكي،انجيلي،آزاد،افرا،گردو،شيردار،گيلاس

وحشي،فندق،شمشادجنگليووناست.

راه اندازي قطار اتوبوسي رايگان 
گردشگري تبريز-   جلفا

تبريز|مديركلراهآهنآذربايجانازراهاندازيقطار
اتوبوسيگردشگريرايگاندرمسيرتبريز-جلفاو
بالعكسخبرداد.شاپورارصلانيدرجمعباخبرنگاران
اظهارداش��ت:قطاراتوبوسيگردشگريرايگاندر
مسيرتبريز-جلفاوبالعكسباهمكاريمنطقهآزاد
تجاريارسودرراستايتوسعهگردشگريدرمنطقه
راهاندازيميشود.مديركلراهآهنآذربايجان،برنامه
زمانياعزاماينقطارراازاولبهمنتاآخربهمنماه
اعلامكردوافزود:اينقط��اربهصورتروزانهباپنج
سالناتوبوسيگردشگرانرادرمسيرتبريز-جلفاو
بالعكسجابهجاميكند،ظرفيتاينقطار۴00نفر
استوروزانه۸00نفرگردشگرمحليرادرمسيررفت
وبرگشتجابهجاخواهدكرد.ارصلاني،برنامهحركت
اينقطارراازتبريزبهصورتهمهروزهوازروزسهشنبه
اولبهمنماهراسساعت7.۳0صبحازتبريزاعلام
كردواضافهكرد:همينقطاردرساعت۱9همانروز

ازجلفابهسمتتبريزمراجعتميكند..

 مي خواهند    به كارخانجات لبني 
لطمه    بزنند

كرمانشاه|رييسانجمنصنايعلبنياستان
كرمانشاهگفت:بااطمينانكاملاعلامميكنم،
شيرومحصولاتلبنيتوليدشدهدركارخانجات
لبنيدارايبرندهايمشهور،سمآفلاتوكسين
ندارند.سيدمهديافخميدرخصوصخبرهاي
منتشرشدهدرخصوصوجودسمآفلاتوكسين
درشيرپاستوريزه،اظهارداشت:بهعنوانفردي
كهبيشاز۱0سالدرگيرصنعتلبنياتدرغرب
كشوروبيشازهفتسالدرگيردامپروريگاو
شيريدرغربكشورهستم،بااطمينانكامل
اعلامميكنمشيرومحصولاتلبنيتوليدشده
دركارخانجاتلبنيدارايبرندهايمشهور،سم
آفلاتوكس��ينندارند.ويادامهداد:كارخانجات
لبنيدارايبرندهايمش��هورتماماازشيرهاي
گاوداريهايصنعتياستفادهميكنندودراين
كارخانههاازدس��تگاههايركليفاير،هموژنو

پاستوريزاسيوناستفادهميشود.

اتمام جاده قلعه گنج - مارز 
چشم انتظار تامين اعتبار

كرمان|راهارتباطيمنطقهمحروممارزدرهر
بارندگيمسدودميشودواتمامجادهقلعهگنج-
مارزبعداز۱۴سالهمچنانچشمانتظاراعتبار
است.درجنوبيترينشهرستاناستانكرمان
منطقهايمحرومبهنام“م��ارز“قرارداردكهدر
حدود۱00كيلومتريقلعهگنجواقعشدهوبه
دليلهممرزبودنايندهستاندرآخريننقاطبا
سيستانوبلوچستانونبودمسيرارتباطي،كاملا

دورافتادهومحروماست.
گفتهميش��ودكهتاكنونچهارپيمانكاربراي
اينمحورآمدندورفتندوبهدليلنبوداعتبارات
دولتياتماماينپروژههمچنانرويزمينمانده
اس��ت.كلاينمس��يرچي��زيدر۳0كيلومتر
اس��تكه۸كيلومترآنازقبلآس��فالتبودهو
۱۵كيلومترآنهمآسفالتشدهومابقيمسير
همآمادهآسفالتاستامانيازمندتاميناعتبار.

امدادرساني به حدود ۹۲ هزار 
آسيب ديده سيلاب

زاهدان|مديرعام��لجمعي��ته��لالاحمر
سيستانوبلوچستانگفت:تاكنونبه9۱هزارو
97۴نفرآسيبديدهازبارانوسيلاباخيردراين

استانامدادرسانيشدهاست.
رسولراش��كيدرگفتوگوبامهر،اظهارداشت:
براثربارندگيهايهفتهگذش��تهدرسيستانو
بلوچس��تانرودخانههايفصليطغيانكردند
وتع��داديازراههايارتباطيمس��دودومنازل
ش��ماريازم��ردمدر۱۵شهرس��تاندرجنوب
استاندچارآبگرفتگيشد.مديرعاملجمعيت
هلالاحمرسيستانوبلوچستانافزود:ازهمين
روتاكنونب��ه9۱هزارو97۴فردآس��يبديده
ازس��يلابدرقالبحدود۲0هزارو۸۳7خانوار
آسيبديدهدرسطحاستانتوسطجمعيتهلال
احمرسيستانوبلوچستانامدادرسانيانجامشده
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چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش »تعادل« از وضعيت سيستان و بلوچستان، 10 روز بعد از وقوع سيل

درد ملي؛ مرهم استاني

دل نگراني درباره قانوني كه شايد »كودك همسري« را افزايش دهد

ريحانه جاويدي|
دماي زير صفر درجه زمس��تان سيستان و بلوچستان به 
جان مردم سيل زده چنگ مي زند. خانه هايشان را آب برده، 
زمين هاي كشاورزي را شسته و در ميان انبوهي از گل و لاي 
رهايشان كرده است. جدال سيل با مردم اين استان اگرچه 
كشته نداشت اما خانه ها را ويران كرد، شهرها را زير رو كرد 
و روستاهاي دورافتاده را در فراموشي فرو برد چرا كه ده روز 
از وقوع سيل در استان سيستان و بلوچستان مي گذرد اما 
هنوز به برخي روستاها اقلام امدادي نرسيده است، جاده ها 
شكسته اند و امكان تردد با خودرو فراهم نيست، سيستان و 
بلوچستان با امكانات محدود استاني به آواربرداري از خسارت 
سيل مي پردازد و مردم خودشان با پاي پياده كمك ها را به 
روستاهاي دورافتاده  مي رسانند كه براي تردد در آن نياز به 
ماشين هاي نيمه سنگين است اما در سيستان و بلوچستان 
ماشين نيمه سنگين پيدا نمي شود و اگر هم باشد از انگشتان 
دست كمتر است، چشم يك استان به وزارتخانه هاي چندين 
و چند طبقه در تهران مانده تا وزرا بالاخره سيل سيستان 
را يك حادثه ملي بدانند و تجهيزات راه سازي ارسال كنند. 
اهالي بنت و نيك شهر هنوز هم چشم به آسمان دارند تا رد 
بالگردها را بعد از جابه جايي مسوولان پيدا كنند، اگرچه هنوز 
بالگردها در منطقه هستند اما اقلام امدادي به روستاهاي 
محصور نمي رسد، توزيع كالاها مناسب نيست و چادرهاي 
اسكان اضطراري تا بن استخوان نم كشيده اند، سيستان و 
بلوچستاني ها نگرانند فراموش شوند و با خانه هاي تخريب 
شده و ميليون ها تومان خسارت به زمين هاي كشاورزي رها 

شده و از ياد مردم و مسوولان بروند.
طبق آخرين آمار براثر بارندگي چند روز اخير در سيستان 
و بلوچستان سيلاب ۵۰۰ محور روستايي را در اين استان 
مسدود كرد، به بيش از ۲۰ هزار واحد مسكوني در سيستان 
و بلوچستان براثر سيلاب خسارت وارد شد، راه ارتباطي ۱۲۵ 
روستاي حاشيه تفتان و ميرجاوه براثر طغيان رودخانه هاي 

فصلي و بارش برف مسدود شد. 

     كمك ملي مي خواهيم، توان استاني ما
محدود است

اگرچه هيات وزيران با اختصاص مبلغ ۶,۸۳۹ ميليارد 
و ۶۳۵ ميليون ريال اعتبار براي بازس��ازي بخش هاي 
خسارت ديده ناشي از سيل و آب گرفتگي استان هاي 
سيستان و بلوچستان، كرمان و هرمزگان موافقت كردند 
اما مسوولان استاني مي گويند ما همين امروز در ميان 
گل و لاي سيل نياز به كمك در سطح ملي داريم، نياز به 

تجهيزات تا راه ها باز شود. 
پرويز كدخدايي، عضو شوراي شهر بنت در  استان سيستان و 
بلوچستان درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: با وجود آنكه 
كمك هاي مردمي و حمايت هاي سازمان هاي مردم نهاد به 
ما مي رسد اما جاده هاي روستايي هنوز باز نشده تا اين اقلام 
به روستاها ارسال شود، بالگردهاي امداد تا دو روز پيش در 
منطقه بودند اما حالا ديگر نيس��تند. روستاها در بنت در 
محاصره آوار سيل گير افتاده اند و با ماشين سواري امكان 

ارسال كمك نيست. ما ماش��ين شاسي بلند مي خواهيم 
كه در گل و لاي فرو نرود اما در كل ش��ايد اندازه ده خودرو 

داشته باشيم. 
او اف��زود: اگرچ��ه كمك هاي امدادي ارس��ال ش��ده اما 
كمك رس��اني كند و نامنظم پيش مي رود چون راه هاي 
روستايي همه خراب شدند، چگونه بايد به روستاها كمك 
كنيم ؟ بيماران در روس��تا گير افتادند و نمي توانيم آنها را 
خارج كنيم و بر فرض اگر هم نجاتشان دهيم در كل شهر 
بنت يك بيمارستان نداريم و بايد به نيك شهر منتقل شوند. 
تمام زيرساخت جاده اي ما از بين رفته  و بايد بازسازي شود 
اگر جاده ها در اين مرحله تكليفشان معلوم نشود، به مرور 

زمان فراموش مي شود.
كدخدايي اظهار كرد: نياز به پتو داريم، به كپسول گاز، به 
روفرشي، زمين ها خيس است ، سيستان و بلوچستان سرد 
شده و اما باز هم مي گويم تا جاده ها درست نشود نمي توانيم 
خدمات رساني كنيم. سيس��تان و بلوچستان با امكانات 
استاني و شهرستاني با خسارت سيل مي جنگد و مشكل 
ما در س��طح ملي ديده نشده است، وزارت راه و شهرسازي 
هيچ وس��يله اي براي بازكردن جاده ها به اس��تان ارسال 
نكرده و امكانات ما هم محدود است. ما كمك در سطح ملي 

مي خواهيم ، مشكل ما را در سطح ملي ببينيد.

     4 هزار دانش آموز از كلاس درس جا ماندند
اگرچه در كل كش��ور فصل امتحانات مدارس اس��ت اما 
دانش آموزان سيس��تان و بلوچستان از مدرسه بازماندند. 
وضعيت مدارس اين استان قبل از سيل هم تعريف چنداني 
نداشت و حالا ۵۶ مدرس��ه بر اثر سيل تخريب شدند. روز 
گذشته وزير آموزش و پرورش از مناطق سيل زده سيستان 
و بلوچستان بازديد كرد، وعده ايي براي ساخت مدرسه داد 
اما هنوز معلوم نيست تكليف درس و مشق دانش آموزان 
سيل زده در ش��رايط فعلي چگونه است. كدخدايي درباره 
اين موضوع بيان كرد: 4 هزار دانش آموز ما سر كلاس درس 
حاضر نيستند. اگرچه بخشي از اين اتفاق به دليل تخريب 
مدارس اس��ت اما مدارسي كه سالم مانده هم معلم ندارد. 
معلم هاي ما بومي نيستند، از استان هاي ديگر براي تدريس 
به شهرهاي ما مي آيند و حالا با تخريب جاده معلم چگونه 

بايد به مدرسه بيايد؟
با اين حال در حالي كه هنوز روستاها در آوار سيل مدوفن 
شدند اما روز گذشته با حضور محسن حاجي ميرزايي، وزير 
آموزش و پرورش در استان سيستان و بلوچستان، كلنگ 
احداث دو مدرسه ۹ كلاسه در روستاي بلنگي و روستاي 
رادودج دشتياري با اعتبار۳ ميليارد تومان به زمين زده شد. 
حاجي ميرزايي، درباره تصميم اين وزارتخانه براي مدارس 
مناطق سيل زده گفت: با همت خيران، تعداد۲۰ مدرسه 
احداث خواهد شد و دربرنامه اي ديگر ۶ استان را به عنوان 
استان هاي معين به منظور همياري با سيستان و بلوچستان 
ماموريت داده ايم. همچنين با هدف رفع كامل مشكلات 
مدارس سيستان وبلوچس��تان برنامه هايي ميان مدت و 

بلندمدت نيز پيش بيني و اجرايي خواهد شد.

     سيستان و بلوچستاني ها آب گل آلود مي خورند
ده روز از سيل مي گذرد و در صدر فهرست اقلام مورد نياز 
مردم سيل زده سيستان و بلوچستان آب آشاميدني سالم 
قرار دارد. مردم مي گويند آبي كه مي خوريم در بعضي مناطق 
هنوز گل آلود است. نويد برهان زهي از اهالي نيك شهر درباره 
اين موضوع به »تعادل« گفت: اگرچه اقلام امدادي از سوي 
مردم به اين استان ارسال شده اما هنوز هم كمبود وجود دارد. 
با اين حال اگر در دو روز نخست شروع سيل بحران مديريت 
داش��تيم اكنون با بحران امدادرساني مواجهيم. كمك ها 
درست تقسيم نمي شود به بعضي مناطق زياد مي رسد در 
حالي كه برخي نقاط هنوز هيچ كمكي دريافت نكرده اند. 
اقلام امدادي اصولي توزيع نمي ش��ود و برخي تجهيزات 
مورد نياز مانند ماشين سنگين براي بازگشايي راه ها هنوز به 
روستاها نيامده است. مردم با پاي پياده، با شتر به روستاهاي 
محصور مي روند و اقلام امدادي را به همشهري ها مي رسانند.

او افزود: س��يل استان ما را حادثه ملي اعلام نكردند، حتي 
استاني هم اعلام نكردند و در حد مشكل چند شهرستان 
مطرح ش��د به همين دليل هم تجهيزات مناسب دير به 
منطقه اعزام ش��د. اگر ش��بكه هاي اجتماعي نبود معلوم 
نيست تا الان چه مي شد. امداد هوايي در منطقه وجود دارد 
اما به نظر مي رسد به جاي توزيع اقلام امدادي، مسوولان 
را جابه جا مي كند. كشاورزان شهر نگران وضعيتشان براي 
روزهاي بعد از سيل هستند، همه ما را زود فراموش مي كنند 
و بعد كش��اورز مي ماند و ميليون ها بدهي و زميني كه به 

جاي محصول فقط در آن گل و لاي وجود دارد. زمين هاي 
كشاورزي در بنت و زرآباد كامل از بين رفته است و هيچ كسي 
نمي گويد كشاورز بايد بعد از سيل چگونه خسارتش را جبران 
كند.برهان زهي بيان كرد: آب آشاميدني ما گل آلود شده، 
آب سالم نياز داريم و هيچ كسي هم كاري نمي كند مردم 
ياد گرفتند با همين وضع سر كنند. چادر امدادي كم است 
و اگر هم باشد فايده ندارد وقتي همه زمين ها خيس شده 
در سرماي زير سفر سيستان و بلوچستان چگونه مي شود 
در چادر نم كشيده زندگي كرد؟ مسوولان هيچ محل امن 
و خشكي را پيش از سيل پيش بيني نكردند كه بتوان در آن 
چادر برپا كرد و خيس نشود. اينجا سرد است، نه نفت داريم 

نه كپسول گاز، نه پتو نه خانه، ما بحران امدادرساني داريم.

     كمك به ترميم آسيب هاي رواني
مردم مناطق سيل  زده

اگرچه مردم سيستان و بلوچستان هنوز با مشكلات اوليه 
امدادي دست و پنجه نرم مي كنند و سرماي زمستان هر روز 
در اين منطقه بيشتر مي شود با اين حال سازمان بهزيستي 
كشور، به دنبال اعزام تيم هاي مشاوره براي كمك به حال 
و روز روان اجتماعي مردم اين منطقه است و معاون توسعه 
پيشگيري سازمان بهزيستي روز گذشته از اعزام گروه هاي 
تخصصي حمايت هاي رواني-اجتماعي به مناطق سيل زده 
خبر داد. مجيد رضازاده درباره اين موضوع گفت: در حال 
حاضر حمايت هاي رواني-اجتماعي از سيل زدگان ۳ استان 

سيستان و بلوچستان، كرمان و هرمزگان در سطح اول و 
دوم در حال انجام است، در مجموع ۲۲ تيم در قالب طرح 
»محب «  در اين مناطق حضور يافته اند كه از اين تعداد ۸ 
تيم حمايت هاي رواني-اجتماعي با 4 مشاور، ۱۳ روانشناس 

و ۹ مددكار به استان سيستان و بلوچستان اعزام شده اند.
او با بيان اينكه ۸ تيم ديگر نيز با ۷ مشاور، ۱۱ روانشناس و ۶ 
مددكار به استان كرمان اعزام شده اند، تصريح كرد: ۶ تيم نيز 
با ۹ روانشناس و ۸ مددكار به استان هرمزگان اعزام شده اند.

معاون توسعه پيشگيري و درمان سازمان بهزيستي كشور با 
بيان اينكه در مجموع بيش از ۲۱ هزار مورد آموزش فردي-

گروهي و مش��اوره روانش��ناختي فردي و گروهي به افراد 
سيل زده ارايه شده است، اظهاركرد: در مرحله اول اقداماتي 
نظير فيزيولوژيكي، تامين نيازهاي اوليه اجتماعي با هدف 
ارتقاي ايمني و امنيت افراد و ارتقاي سطح آرامش، ارتقاي 
سطح اميدواري و توسعه ياري رساني به آنها انجام مي شود.

به گفته رضازاده، بازس��ازي و فعال س��ازي ش��بكه هاي 
اجتماعي-مردمي و آموزش عمومي ش��امل مهارت هاي 
حل مساله، مديريت واكنش هاي روانشناختي، تفكر مثبت 
و مفيد از ديگر اقداماتي بوده است كه از سوي تيم اعزامي 

طرح »محب« براي اين افراد انجام شده است.
معاون توسعه پيشگيري و درمان سازمان بهزيستي كشور 
همچنين گفت: در مرحله دوم نيز غربالگري روان شناختي، 
آموزش هاي عموم��ي و اختصاصي و ارايه مش��اوره هاي 

تخصصي براي اين افراد انجام مي شود.

درحالي ك��ه چندي پيش لايحه اصلاح قانون تعيين 
تكليف  تابعيت فرزن��دان حاصل از ازدواج زنان ايراني 
با مردان خارجي در ش��وراي نگهبان به تاييد رسيد، 
يك فعال حقوق زنان برخي از مفاد اين قانون را عاملي 
براي افزايش كودك همسري عنوان مي كند و مي گويد: 
باتوجه به اينكه اين قانون، به هر گونه ازدواج شرعي كه 
ميان زن ايراني و مرد خارجي واقع مي شود اثر حقوقي 
بخشيده، اين موضوع باعث افزايش كودك همسري 

مي شود.
مرضي��ه محبي، فعال حق��وق زن��ان اظهاركرد: به 
سرانجام رس��يدن قانون اعطاي تابعيت به فرزندان 
حاص��ل از ازدواج زنان ايراني با م��ردان خارجي از 
مهم ترين آرزوها و آمال فعالان حقوق زنان و فعالان 
اجتماعي محسوب مي ش��ود، اما يكي از موارد اين 
قانون آن است كه به هر گونه ازدواج شرعي كه ميان 
زن ايراني و مرد خارجي واقع مي ش��ود اثر حقوقي 
بخشيده و آنها را زن و ش��وهر قانوني مي خواند و از 
اين طريق تابعيت را به فرزند حاصله منتقل مي كند 
كه اي��ن روند موج��ب افزايش كودك همس��ري و 

آس��يب هاي اجتماعي و فرهنگي مي شود.  به گفته 
او، دخت��ران در كنف حمايت اي��ن قانون مي توانند 
مشكلات اقامت، مالكيت و... برخي مهاجران را حل 

كنن��د، بي آنكه هيچ توجهي به حقوق انس��اني آنها 
شود؛ در واقع دختراني كه در نقاط حاشيه اي شهرها 
زندگي مي كنند و گاه در فقر مطلق به س��ر مي برند 

و گاه اس��ير چنگال اعتياد پدرانشان هستند و اراده 
و اختياري از خود ندارند در شرايطي قرار مي گيرند 
كه شايد به عنوان كالايي فروخته مي شوند. محبي 
به ايسنا گفت: براساس اين قانون، مهاجراني كه در 
ايران حضور دارند در صورت ازدواج با دختران ايراني 
مي توانند اقامت ايراني به دس��ت آورند و همچنين 
مي توانند از طريق ازدواج با دختران ايراني صاحب 
فرزنداني با تبعه ايراني شوند و پس از آن مي توانند 
از اي��ن طريق مل��ك بخرند و در كش��ور اس��تقرار 
داش��ته باش��ند كه عموما دختران ايراني بالاخص 
حاشيه نشينان قرباني اين وضعيت خواهند شد كه 
البته با توجه به اينكه در اين قانون ازدواج »شرعي« 
مورد قبول قانونگذار قرار گرفته است، دختران با سن 
پايين حتي دختران كمتر از ۱۳ سال نيز ممكن است 

مجبور به اين ازدواج ها شوند.
اين وكيل دادگس��تري ادامه داد: اين دختران حتي 
از همان حمايت قانون��ي ماده ۱۰4۱ قانون مدني كه 
ازدواج دختر زير س��يزده س��اله را ممنوع كرده، هم 
محروم مي شوند و با صيغه هاي شرعي ازدواج كه قانون 

هم آن را به رسميت مي شناسد، از قانون مي گريزند. 
تا زماني كه فرهنگ و قانون پا به پاي هم، محروميت، 
تهي دستي و بي پناهي اين دختران را باز توليد مي كند و 
تا زماني كه در فقدان پدران مسوول و كارآمد، دختران، 
نان خورهاي اضافي هستند كه با طرد آنها مي توان مالي 
هم به دست آورد، )حال چه مقوله مهجور »شيربها« 
باشد چه »وام ازدواج«( يا اينكه نزد شوهران آنها اين 
دختران وسيله مناسبي براي تحصيل مال باشند، بايد 

منتظر تشديد اين وضعيت باشيم.
او در عين حال براين نكته هم تاكيد داشت كه قانون 
بايد به گونه اي تصويب مي شد كه ازدواج هاي قبل از 
آن را ش��امل شود، تا هم مش��كل ازدواج هاي صورت 
گرفته و فرزندان بي تابعيت برطرف شود و هم مشوق 
اين ازدواج ها نباشد، حال كه به تصويب رسيده است 
باي��د امنيت اجتماعي دختران ايراني تامين ش��ود و 
حاكميت اراده خود را ب��ر اراده پدران حاكم كند و با 
سياست گذاري مناسب براي تامين اجتماعي كودكان 
طبقات فرودست از قرارگرفتن آنها در معرض خشونت 

و تبعيض ممانعت كند.
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شرايط مدارس تهران
نه مطلوب، نه در وضعيت قرمز 
مديركل نوسازي، توس��عه و تجهيز مدارس استان 
تهران درباره برخي مدارس كه به گفته شهردار تهران 
وضعيت ايمني آنها در س��طح قرمز است، گفت: در 
شرايط عادي هيچ كدام از مدارس شهر تهران و حتي 
شهرستان هاي استان تهران دچار مشكل نخواهند 
شد و بر اساس طرح تخريب و بازسازي و مقاوم سازي، 
كار بازسازي مدارس در حال انجام است. علي شهري 
در پاسخ به اين پرسش كه شهردار تهران اعلام كرده 
اس��ت؛ تعدادي از مدارس شهر تهران از نظر ايمني 
در وضعيت قرمز هستند؛ چرا نام اين مدارس جهت 
آكاهي والدين عنوان نمي شود تا آنها نسبت به اين 
مساله آگاهي داشته باش��ند؟ اظهار كرد: وضعيت 
فضاهاي آموزشي اس��تان تهران در شرايط كنوني 
مطلوب نيست، اما داراي وضعيت قرمز و امكان بروز 
مشكلات در شرايط عادي نيست. او افزود: تعدادي از 
كلاس هاي درس شهر تهران و شهرستان هاي استان 
تهران نيازمند مقاوم س��ازي يا تخريب و بازس��ازي 
هس��تند كه اين موض��وع در دس��تور كار اداره كل 
نوسازي مدارس استان تهران است. شهري با اشاره 
به طرح مقاوم س��ازي و تخريب و بازسازي در شهر 
تهران، ب��ه ايلنا گف��ت: از ابتداي ط��رح، ۱۰ هزار و 
۶۱۷ كلاس درس ش��هر ته��ران نيازمند تخريب و 
بازس��ازي بود كه با تلاش اداره كل نوسازي مدارس 
اس��تان تهران، ۳ هزار و ۵4۸ كلاس درس تخريب و 
بازسازي شد، همچنين ۱۱ هزار و ۷۰۷ كلاس درس 
شهرتهران نيازمند مقاوم سازي بود كه ۲ هزار و ۸۷۸ 
كلاس درس مقاوم س��ازي ش��دند. او ادامه داد: آمار 
مذكور نشان مي دهد كه كار مقاوم سازي و تخريب 
و بازسازي مدارس شهر تهران در حال انجام است و 
بر اساس اعتباراتي كه در اختيار نوسازي مدارس قرار 
مي گيرد، مدارس بر اس��اس اولويت در طرح مذكور 
بازسازي مي شوند. مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز 
مدارس استان تهران در پاسخ به پرسش ديگري مبني 
بر اينكه آيا در سطح شهر تهران مدارسي با وضعيت 
نگران كننده وجود دارد؟ گفت: در شرايط عادي هيچ 
كدام از مدارس ش��هر تهران و حتي شهرستان هاي 
اس��تان تهران دچار مشكل نخواهند شد و بر اساس 
طرح تخريب و بازسازي و مقاوم سازي، كار بازسازي 

مدارس در حال انجام است.

مهاجرت دانش آموختگان 
براي دانشگاه ها خسارت است

مراس��م ترحيم و گراميداشت جانباختگان سانحه 
هواپيم��اي بوئين��گ ۷۳۷ در دانش��گاه اميركبير 
برگزار شد. احمد معتمدي، رييس دانشگاه صنعتي 
اميركبير در اين مراسم گفت: اين حادثه و جان باختن 
هم وطنانمان بسيار دردناك بود. همچنين پيش از آن 
واقعه درگذشت يك سري از هموطنانمان در تشييع 
پيكر شهيد سردار سليماني نيز واقعه دردناكي بود 
كه به بازماندگان آنها تسليت مي گوييم. او با تاكيد بر 
پيگيري حادثه سقوط هواپيما افزود: وجود حتي يك 
حادثه اينچنيني براي كشور زياد است. اين هواپيما 
عمدتا از نخبگان و فارغ التحصيلان برتر ما تشكيل شده 
بود آنها براي حركت به سمت آينده در پرواز بودند و اين 
حادثه غم بزرگي است و به خانواده هاي آنها تسليت 
ع��رض مي كنم. عباس نصيرايي رييس دانش��كده 
مهندسي پزشكي در ادامه با تسليت به خانواده هاي 
داغدار گفت: اين داغ بسيار بزرگ است، فرزندان شما 
عالي بودند و بهترين سال هاي زندگي شان را در اين 
دانشگاه بودند و بهترين نمرات را دريافت كردند. اين 
فرزندان حتي از دانشگاه هاي ديگر دعوت شده بودند 
و اين نشان مي دهد سطح آنها بسيار عالي بوده است . 
او ادام��ه داد: از همان ابتداي حادثه جو دانش��گاه به 
صورتي بود كه همه به شكل دردمندانه مي گريستند 
و اين نشان مي دهد اين افراد در قلب دوستان و اساتيد 
خود جاي داشتند. از پدر يكي از عزيزان شنيدم كه 
گفت من هميشه با شوق به اين دانشگاه مي آمدم زيرا 
دخترم اينجا را دوست داشت ولي الان دلم مي لرزد كه 
در اينجا پا بگذارم. ما از شما خواهش مي كنيم باز هم به 
دانشگاه ما بياييد زيرا دانشجويان ما مانند فرزندان شما 
هستند و دوست دارند شما را ببينند. رييس دانشكده 
مهندسي پزشكي گفت: اين حجم از مهاجرت و رفتن 
دانش آموختگان و افراد تحصيلكرده از كشور عادي 
نيست و اين حركت يك خسارت بزرگ براي دانشگاه 
و كشور اس��ت. روي اين خسارت يك خسارت ويژه 
هم وج��ود دارد كه ما هفت تن از دانش آموختگان و 

نخبگان خود را از دست داديم.

وام مسكن دوجانبه
براي فرهنگيان

معاون برنامه ريزي و توس��عه منابع وزارت آموزش 
و پرورش ضمن اش��اه به جزيياتي از مسكن، بيمه، 
رتبه بندي فرهنگي��ان و بودج��ه وزارت آموزش و 
پرورش از پيگيري براي اعطاي وام دوجانبه مسكن به 
فرهنگيان از طريق بانك هاي ملي و مسكن خبر داد. 
علي الهيار تركمن وي با اشاره به برنامه هاي رفاهي 
آم��وزش و پرورش گفت: تعرفه بيمه تكميلي در دو 
شكل مرس��وم صندوقي و بيمه گري و بر اساس نوع 
خدمت مشخص مي شود. در سال هاي قبل بيمه فقط 
به روش صندوقي اجرا مي شد اما در برنامه ريزي هاي 
جديد تغييراتي داشتيم و كمترين عدد افزايش حق 
بيمه را در قرارداد جديد داريم. حق بيمه از ۳۹ هزار 
تومان به 4۶ ه��زار تومان افزايش يافت و ۵۰۰ مركز 
جديد به فهرست مراكز درماني طرف قرارداد افزوده 
شد. طبق وعده آتيه س��ازان حافظ، زمان پرداخت 
خسارات هم كوتاهتر خواهد شد. وي اضافه كرد: با 
بانك ملي قرارداد جديدي در شرف انعقاد است كه 
شامل وام هاي مرابحه و خريد مسكن مي شود كه هم 
سقف و هم مبلغ آن افزايش مي يابد. سود هم همان 
۱۲ درصد باقي مي مان��د. براي دريافت وام دوجانبه 
خريد مسكن از بانك ملي و بانك مسكن سازوكاري 

انديشيده خواهد شد. 

آخرين وضعيت آنفلوآنزاي B در كشور ادعايي بي اساس درباره آفلاتوكسين در شير
ادعاي عجيب كارشناس تغذيه صدا و سيما درباره آلودگي 
شيرهاي خوراكي و اظهارات عجيب تر مجري پرحاشيه اين 
برنامه كه از مردم خواست فعلا شير نخورند، سر و صداهاي 

زيادي به پا كرده است. 
مديركل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت، ضمن 
آنكه ادعاي وجود سم آفلاتوكسين در لبنيات را كذب خواند، 
گفت: مطرح كردن چني��ن ادعاهايي تنها مي تواند باعث 
كاهش مصرف شير و لبنيات در كشور شود كه مقدمه اي 
براي عوارض جبران ناپذيري مانند كمبود كلسيم، نرمي 

استخوان، شكستگي خود به خودي و... شود.
زهرا عبداللهي در مورد حواشي طرح وجود سم آفلاتوكسين 
در شير و لبنيات، گفت: به طور كلي كپك ايجاد شده بر روي 
هر ماده غدايي مي تواند منجر به ترشح سم آفلاتوكسين 
شود. ميزان ترشح اين سم در هر ماده غذايي ميزان مشخصي 
دارد و در صورتي كه بيش از حد استاندارد باشد، مي تواند در 
طول زمان مشكلاتي براي انسان ايجاد كند. كپك موجود بر 
روي رب گوجه فرنگي، آبغوره، آبليمو، مربا، ميوه و... همگي 

نمونه هايي براي وجود سم آفلاتوكسين است.
او با بيان اينكه مهم ترين اصل اين اس��ت كه مردم بدانند 
آفلاتوكسين مي تواند در هر ماده غذايي وجود داشته باشد و 
اين موضوع تنها شامل حال شير و لبنيات نيست، اظهار كرد: 
البته ميزان مجاز براي وجود اين سم در مواد غذايي كاملا 

مشخص اس��ت و در صورتي كه بيش از استاندارد موجود 
در مواد غذايي گزارش نش��ود، نمي تواند ضرري به انسان 
برساند. عبدالهي ضمن آنكه فرضيه وجود سم آفلاتوكسين 
در شير و لبنيات را كذب محض خواند، تاكيد كرد: ادعايي 
كه در روزهاي اخير مطرح شده بدون هيچ مدرك و سند 
علمي ارايه شده است و فاقد اعتبار و استناد است، از اين رو 
مردم نبايد نگران باشند. اصلي ترين ضرر اين دست ادعاها 
كاهش مصرف شير و لبنيات در كشور است؛ در حالي كه 
در شرايط عادي نيز سرانه مصرف شير و لبنيات در كشور 
بس��يار پايين اس��ت؛ در حالي كه يك برنامه غذايي سالم 
مي گويد روزانه حداقل مصرف دو ليوان شير يا معادل آن 

امري ضروري است.
او در مورد ميزان مجاز سم آفلاتوكسين در مواد غذايي طبق 
استانداردهاي كشورمان، افزود: اين استاندارد در كشورهاي 
مختلف متفاوت است؛ به طور مثال اين استاندارد در امريكا 
۵۰۰ نانوگرم در هر ليتر است؛ درحالي كه استاندارد مجاز 
وجود سم در كشور ما بر اساس كدكس موجود ۱۰۰ نانوگرم 
در هر ليتر است. نكته حائز اهميت اما اين است كه بر اساس 
بازرسي هاي وزارت بهداشت و سازمان دامپزشكي اين رقم 
اكنون به ازاي هر ليتر ش��ير يا لبنيات به طور متوسط ۵۰ 

نانوگرم گزارش شده است.
عبدالهي درمورد عوارض سم آفلاتوكسين بر بدن انسان، 

تصريح كرد: در صورتي كه اين سم بيش از حد استاندارد 
و بيش از يك بار آن هم به صورت مداوم به بدن انسان وارد 
شود، مي تواند در بلندمدت منجر به مشكلات كبدي شود 
كه اين امر كاملا دور از انتظار و حتي نادر است. اكنون نيز 
در كشور هيچ موردي از سرطان كبد به دليل مصرف سم 
آفلاتوكسين گزارش نش��ده است. نكته مهم آن است كه 
ميزان دوز خطرناك سم آفلاتوكس��ين براي بدن انسان 
۳,۵ ميلي گرم به ازاي هر كيلوگرم وزن بدن انس��ان است 
كه ورود اين ميزان دوز به بدن انسان از طريق مواد غذايي 

كاملا بعيد است.
او در مورد سرانه مصرف لبنيات در كشور، اظهار كرد: سرانه 
مصرف لبنيات در كشور بر اساس آخرين گزارشات در سال 
۲۰۲۰، سالانه ۲۷ ليتر براي هر نفر است؛ در حالي كه سرانه 
مصرف لبنيات به ازاي هر نفر در ايرلند ۱۲۵ ليتر در سال 
و در فنلاند ۱۲۰ليتر در سال است. اين آمار نشان مي دهد 
مصرف روزانه شير به طور متوسط در ايران يك استكان است 
كه بس��يار كمتر از حد استاندارد است. به تبع پايين بودن 
سرانه مصرف شير در كشور، مصرف ساير مواد لبني نيز با 
آمار قابل توجهي روبرو نيست؛ به شكلي كه سرانه مصرف 
لبنيات حدود ۷۰ كيلوگرم براي هر نفر در يك سال است؛ 
در حالي كه اين رقم در اروپا به ۳۵۰ كيلوگرم و در امريكا به 

۲۵۰ كيلوگرم مي رسد.

رييس اداره مراقبت مركز مديري��ت بيماري هاي واگير 
وزارت بهداش��ت، ضمن بيان آخري��ن وضعيت ابتلا به 
آنفلوآنزا و ميزان تلفات آن، از تمهيدات وزارت بهداشت 
براي كنترل بيماري ها در مناطق سيل زده خبر داد. حسين 
عرفاني در مورد آخرين اخبار تلفات و آمار ابتلا به آنفلوآنزا 
در كشور، گفت: در حال حاضر با توجه به رصد بيماري و 
بررسي نتايج ثبت شده در سامانه مراقبت ديده ور، ما در 
هيچ نقطه اي از سطح كش��ور شاهد همه گيري بيماري 
آنفلوآنزا نيستيم. البته؛ اين موضوع بيانگر رد كردن موارد 
تك گير بيماري نيست. از سه هفته گذشته كه اعلام شد 
همه گيري بيماري كنترل شده اس��ت، همچنان موارد 
تك گير در حال وقوع است. او افزود: هفته گذشته يعني 
از ۲۱ تا ۲۷ دي ماه، دو مورد مرگ بر اثر بيماري آنفلوآنزا با 
نوع H۱N۱ گزارش شده است كه يكي مربوط به استان 
آذربايجان غربي و ديگري مربوط به اس��تان سمنان بود. 
بر همين اس��اس مجموع تلفات آنفلوآنزا در سال جاري 
تاكنون به ۱۱۶ نفر رس��يده اس��ت. رييس اداره مراقبت 
مركز مديري��ت بيماري هاي واگير وزارت بهداش��ت، با 
اشاره به اينكه آنچه طي دوره همه گيري آنفلوآنزا شاهد 
آن بوده ايم، بروز نوع A H۱N۱ بوده اس��ت، گفت: اما در 
روزها و هفته هاي اخير اطلاعات ثبت شده در سامانه ها و 
آزمايشات به عمل آمده حاكي از آن است كه نسبت درصد 

عامليت بيماري توسط نوع B ويروس افزايش پيدا كرده 
اس��ت. اين موضوع مويد آن است كه قدرمطلق بيماري 
زياد نش��ده است حتي كمتر هم شده اما با نگاه به نسبت 
درصد بيماري درمي يابيم كه بيش از ۸۵.۷۱ درصد موارد 
ابتلا در هفته اخير مربوط به نوع B ويروس بوده است. او 
درباره ويژگي ها و ش��رايط نوع B وي��روس در مقابل نوع 
A H۱N۱، اظهار كرد: نوع B ويروس نس��بت به نوع اول 
بيماري خفيف تر با عوارض كمتر ايجاد مي كند؛ به همين 
دليل ميزان مراجعات و بس��تري در بيمارستان به علت 
آنفلوآنزاي نوع B در مقابل نوع A كمتر است. عرفاني در 
ادامه صحبت هايش به بازديدهايي كه از مناطق سيل زده 
داشته، اش��اره كرد و گفت: يكي از اولويت هاي مسوولان 
حوزه بهداشت و درمان پس از كنترل بيماري هاي منتقله 
از آب و غذا، كنترل بيماري هاي منتقله از راه تنفس��ي به 
ويژه آنفلوآنزا است. با برودت هوا و آسيب هاي ناشي از سيل 
اگر مراقبت هاي كنترلي لازم به عمل نيايد، احتمال شيوع 
بيماري هاي تنفسي از جمله آنفلوآنزا دور از انتظار نخواهد 
بود كه در اين مورد توصيه ها و دستورات لازم به مسوولان 
و سپس به خانوارها داده شده است. يكي از اقدامات كنترلي 
كه اكنون در استان هاي متاثر از سيل در دست اجرا قرار 
گرفته است، تزريق واكس��ن آنفلوآنزا به مادران باردار در 

معرض خطر است. 
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برندگان  و بازندگان رعايت مقررات ساخت و ساز

3   سال گذشت، جاي پلاسكو همچنان خالي است

گروه راه و شهرسازي|
4 دهه از تدوين قانون مقررات ملي س��اختمان در كشور 
مي گذرد اما به گفته كارشناس��ان مس��كن، 22 مبحث 
مطرح ش��ده در اين قانون همچنان براي س��ازندگان و 
فعالان ساختماني مهجورند و رعايت نمي شوند، از سوي 
ديگر تجربه نش��ان داده كه انتقادات وارده به وزارت راه و 
شهرسازي هم كه مطابق با ماده ٣٣ قانون نظام مهندسي، 
مس��ووليت نظارت بر اجراي مقررات ملي ساختمان در 
طراحي و اج��را را دارد، راه به جايي نمي برد ضمن اينكه 
وجود ويرايش هاي متع��دد و اصلاح قوانين هم طي اين 
سال ها، كمك چنداني براي ايجاد چارچوب در ساخت و 
ساز كشور و نظارت بر عملياتي شدن اين قوانين نداشته 

است.
البته طي 3، 4 س��ال اخير و به دليل ح��وادث رخ داده در 
بخش ساختمان كش��ور كه ناشي از بي توجهي به قانون 
مقررات ملي س��اختمان كارشناس��ان بوده است شاهد 
برجسته ش��دن اين قوانين و تأكيد بيشتر براي اجرايي 
شدن آن از سوي مسوولان وزارت راه و شهرسازي هستيم. 
در اين ميان اگرچه تمام��ي 22 مبحث موجود در قانون 
مقررات ملي ساختمان مهم تلقي مي شوند اما مبحث 3و 
19 بيشتر مورد توجه قرار گرفته اند.مبحث 19 مقررات 
ملي ساختمان به صرفه جويي در مصرف انرژي بازمي گردد 
كه به گفته رييس مركز تحقيقات راه  و شهرسازي ميزان 

رعايت اين مبحث، بيش از 10 تا 15درصد نيست. 
شكرچي زاده معتقد است كه رعايت همه موارد مبحث ١٩ 
مقررات ملي ساختمان، قيمت تمام شده يك ساختمان 
را افزايش مي دهد و افزايش قيمت تمام شده هم حاشيه 
سود س��ازنده را كم مي كند، برهمين اساس سازندگان 
تمايل چنداني براي اجراي اين مبحث در زمان ساخت و 
ساز ندارند. بي توجهي و عدم نظارت از سوي وزارت راه و 
شهرسازي براي اجراي مبحث ١٩ مقررات ملي ساختمان 
در شرايطي است كه در صورت عملياتي شدن آن، شاهد 
كاهش 40 درصدي هدررفت انرژي در س��اختمان هاي 
كشور هستيم.براساس نتايج پژوهشي كه چندي پيش از 
سوي مركز مطالعات انرژي و سيستم هاي قدرت دانشگاه 
صنعتي ش��يراز منتشر ش��د، با اجراي مبحث نوزدهم و 
به ازاي هر ٥ درصد افزايش هزينه در س��اخت، ٤٠ درصد 
مصرف سيس��تم هاي گرمايش��ي و سرمايشي كاهش 
مي يابد اما س��ازنده ها زيربار اين ٥ درصد افزايش هزينه 

ساخت نمي روند.
كارشناسان معتقدند كه مبحث 19 مقررات ملي ساختمان 
با همكاري نهادهايي كه موظف به نظارت بر جزييات اين 
مبحث هستند، به خوبي قابل اجراست اما اين نهادها غالبا 
منافع فردي خود را بر منافع عمومي ترجيح داده و چشمان 

خود را روي تخلف ها و تخطي ها مي بندند و همين موضوع، 
موجب مي شود كه اين مبحث رعايت نشده و شاهد اتلاف 

بالاي انرژي در ساختمان ها هستيم.

     بي توجهي به اجراي مبحث حريق
يكي از اقدامات انجام ش��ده در زمان تدوين، تصويب 
و ابلاغ ويرايش س��وم مقررات ملي ساختمان، ايمني 
ساختمان ها در برابر حريق بود اما كارنامه ناموفق وزارت 
راه و شهرسازي در اجراي مباحث 22 گانه مقررات ملي 
ساختمان به ويژه در مبحث 3 و 19 اميدها براي اجرايي 
ش��دن اين مبحث را كاهش مي ده��د، اگرچه معاون 
تحقيقات مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرسازي 
از اجب��ار صنعت، كارفرمايان و مهندس��ان به رعايت 
ايمني ساختمان در برابر آتش خبر مي دهد و مي گويد: 
دستورالعمل ايمني س��اختمان هاي موجود در برابر 
حريق در دست تهيه قرار دارد.به گزارش پايگاه خبري 
وزارت راه و شهرسازي، سعيد بختياري، مي افزايد: اين 
مركز سال هاست در زمينه تدوين مقررات، آيين نامه ها، 
استانداردها و تجيهز آزمايشگاه ها از جمله آزمايشگاه 
آتش فعالي��ت مي كند.او ادامه مي دهد: در س��ال 95 
و بعد از حادثه پلاسكو ويرايش س��وم مقررات ملي و 
كنترل ساختمان؛ ايمني و محافظت ساختمان ها در 
براب��ر آتش تدوين، تصويب و ابلاغ ش��د. اين ويرايش 
نسبت به ويرايش دوم كه فقط به راه هاي خروج، ايمني 
فرار از حريق و محافظت س��اختمان ها در برابر حريق 
اختصاص داشت، ويرايش كامل تر و جامع تري است. 
به گفته معاون تحقيقات مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي، ويرايش سوم مبحث سوم مقررات ملي و 
كنترل ساختمان، مبحث كاملي است كه به دسته بندي 
كاربري و تصرف ساختمان ها، محدوديت هاي ارتفاع و 
مساحت با توجه به مقاومت ساختمان در برابر آتش،  
ايمني مصالح، عايق كاري و نما در برابر آتش، كش��ف 
و اع��لام حريق، اطفاي حريق، تخلي��ه دود در هنگام 
حريق از ساختمان، ايمني ساختمان هاي بلندمرتبه 

و ساختمان هاي عميق در برابر آتش، پرداخته است.
او يكي از چالش ه��اي حال حاض��ر را ورود انواع مصالح 
نوين و مصالح پليمري قابل اش��تعال و استفاده از آنها در 
ساختمان هاي جديد عنوان مي كند و توضيح مي دهد: 
مركز به دنبال كاهش اس��تفاده از مصالح غيراستاندارد 
در ساختمان هاس��ت كه اينكار با تجهيز آزمايشگاه هاي 
آتش دنبال شد و در ويرايش سوم مقررات ملي و كنترل 
ساختمان براي صنعت و نظام مهندسي ساختمان رعايت 
آن اجباري ش��د. بختي��اري يادآور مي ش��ود: در برخي 
س��اختمان هاي مهم و بلندمرتبه موجود، اشكالاتي در 

زمينه ايمني س��اختمان در برابر آتش وجود دارد كه در 
اين خصوص نياز به اقدامات ترويجي و فرهنگ س��ازي 
وجود دارد.عضو هيات علمي مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي از پيامدهاي مثبت ابلاغ ويرايش سوم، مبحث 
سوم مقررات ملي و كنترل س��اختمان را رشد توليدات 
داخلي در زمينه فناوري هاي ضدحريق اعلام مي كند و 
مي گويد: در حال حاضر در زمينه فناوري هاي ضدحريق 
توليدكننده ه��اي داخلي وج��ود دارد كه توانس��ته اند 
گواهينامه فني از مركز تحقيقات دريافت كنند.به گفته 
بختي��اري، مركز به صنعت در زمين��ه مصالح آتش بند، 
پرده هاي ضدحريق )فناوري كه جل��وي انتقال آتش را 
از يك قسمت ساختمان به قس��مت ديگر مي گيرند( و 
سيستم هاي تخليه دود، گواهينامه فني معتبر مي دهد. 
همچنين، در زمينه استانداردها، و مقررات پشتيبان نيز 

كارهايي در حال انجام است.

     تهيه آيين نامه مصالح ضدحريق
ريي��س بخش آتش مرك��ز تحقيقات راه، مس��كن و 
شهرسازي اضافه مي كند: تهيه آيين نامه هاي الزامات 

مقررات مبحث س��وم تح��ت عن��وان آيين نامه هاي 
مصالح ضدحريق تهيه شده، چاپ و ابلاغ شده است. 
همچنين، آيين نامه هاي مصال��ح آتش بند، لوله هاي 
آتشنشاني در س��اختمان هاي بلندمرتبه در مركز در 
دست تهيه و تدوين قرار دارد كه اينها در سال 99 چاپ 

و ابلاغ مي شود.
بختياري در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا آماري در 
خصوص ايمني ساختمان هاي با اهميت در برابر آتش 
وجود دارد يا خير؟ مي گويد: آمار در دست تهيه است، 
اما به طور كلي به دليل اهميتي كه ايمني ساختمان هاي 
موجود از نظر مخاطرات دارد، ويرايش مبحث 22 كه به 
مراقبت و نگهداري از ساختمان هاي موجود مي پردازد، 

در دست تهيه قرار دارد. 
او، نكت��ه مهم در خصوص س��اختمان هاي موجود را 
دستورالعمل بهس��ازي و ارزيابي مي داند و مي گويد: 
ساختمان هاي موجود و بااهميت براي ايمني در برابر 
حريق نياز به دستورالعمل داشتند كه اين دستورالعمل 
در مركز تحقيقات راه، مس��كن و شهرس��ازي بعد از 
حادثه پلاسكو در جريان كار قرار گرفت كه حدود 90 

درصد پيشرفت كرده است.  بختياري، اجراي صحيح 
دستورالعمل بهسازي و ارزيابي ساختمان هاي موجود 
در برابر حريق را مس��تلزم چند شرط مي داند و اظهار 
مي كند: در وهله نخس��ت، وزارت راه و شهرس��ازي، 
شوراي ش��هر و دولت و مجلس كمك كنند تا قوانين 
و بخش��نامه هاي مناسبي توس��ط دولت وضع شود 
تا س��اختمان هاي مه��م و با اهميت مل��زم به رعايت 
دس��تورالعمل ايمني ساختمان هاي با اهميت شوند. 
او اضافه مي كند: در گام بعدي، س��اختمان هاي مهم 
همچون بيمارستان ها، خدمات درماني و ساختمان هاي 
تجاري بزرگ به ويژه در كلان شهرها ملزم به افزايش 
سطح ايمني ساختمان هاي خود به دليل مخاطرات 
مي ش��وند، به عن��وان مث��ال بيمارس��تان ها كه در 
بحران ها بايد خدمات درماني و ام��داد را انجام دهند 
و بخش��نامه هاي دولتي و قوانين مجل��س به اينكار 
مي تواند كمك كند، ساختمان هاي تجاري بزرگ در 
سطح كش��ور و به ويژه كلان شهرها ملزم مي شوند تا 
سطح ايمني ساختمان هاي خود را به دليل مخاطرات 

احتمالي ارتقا دهند.

گروه راه و شهرسازي | 
30 دي 95 براي ش��هروندان تهراني تداعي كننده اتفاق 
ناگواري اس��ت كه براي روزها شهر را در غم و اندوه فرو برد. 
بر اثر خطاي انساني ساختمان بلندمرتبه و قديمي پلاسكو 
در برابر چشم ميليون ها تهراني كه از طريق تلويزيون اخبار 
آتش سوزي اين ساختمان را پيگيري مي كردند، فرو ريخت 
و ده ها تن از جمله 16 آتش نش��ان را به كام خود كش��يد. 
دوماه مانده به عيد 1200 واحد در پلاسكو كه 560 واحد 
از آن فعال بودند؛ تخريب شد. بسياري از فعالان و شاغلان 
ورشكست و حدود 3 هزار كارگر نيز بيكار شدند. حدود 10 
روز طول كشيد تا عمليات آوار برداري به طور كامل انجام شد 
و تازه اين موقع بود كه مسوولان متوجه شدند در صورت 
وقوع زلزله يا آتش سوزي فراگير، امكانات و تجهيزات لازم 

براي رويارويي با آن را ندارند. 
در روزهاي نخستين اين حادثه، محمد سعيدي كيا، رييس 
وقت بنياد مستضعفان و مالك اصلي ساختمان قول داد تا 
ظرف دو سال پلاسكو را ساخته و تحويل مالكان خواهد داد 
اما با گذشت سه سال از وقوع آتش سوزي پلاسكو، حدود 
10 ماه پيش كلنگ س��اخت اين پروژه به زمين زده شد و 
زمان تكميل آن هنوز مشخص نيست و طي اين مدت بارها 
شاهد اعلام زمان پايان پروژه بوديم . در تازه ترين وعده اعلام 
شده از سوي پرويز فتاح، رييس كنوني بنياد مستضعفان، 
اين ساختمان در س��ال 99 پايان مي يابد. فتاح در آخرين 
اظهارنظر خود در اين باره عنوان كرد: »ساختمان پلاسكو 
در 15 طبقه به اضافه پنج طبقه زيرزمين تا نيمه دوم سال 
آينده ساخته شده و به كسبه آن تحويل داده مي شود و همه 
اختلافاتي كه در گذشته بين بنياد و دستگاه هاي مختلف 

بود را حل كرديم.«
در مجموع ابعاد مالي، اجتماعي و جاني اين حادثه به حدي 
بود كه شوراي ش��هر تهران تصميم گرفت، مساله ايمني 
ساختمان هاي تجاري و مسكوني با جديت بيشتري مورد 
بررسي قرار گيرد و ش��هرداري تهران را ملزم كرد، برنامه 
عملياتي ايمن سازي س��اختمان هاي ناايمن بلندمرتبه 
و پرخطر را ارايه دهند، اما س��وال اين اس��ت در اين مدت 
ايمن سازي ساختمان هاي شهر تهران چقدر پيشرفت كرده 
و آيا ريزش پلاسكو عبرتي براي شتاب بخشيدن به ايمني 

ساختمان هاي پايتخت شده است.
به نظر نمي رس��د؛ در اين م��دت تهران پيش��رفت قابل 
ملاحظه اي در ايمني س��اختمان ها كرده باشد. چرا كه با 
توجه به شناس��ايي 34 هزار پلاك ناايمن درتهران، تعداد 
ساختمان هايي كه ايمن سازي شده اند، هنوز به 100 مورد 
هم نرسيده و شناسايي ساختمان هاي ناايمن پررنگ تر از 
مساله ايمن سازي آنها بوده است. همچنين از خود پلاسكو 
كه قرار بود دو ساله تحويل مالكان شود، خبري نيست. در 
هم ريختگي اقدامات به حدي است كه پس از سه سال اين 
ساختمان در سطح صفر-صفر پيش رفته و بين شهرداري 
و بنياد مستضعفان به عنوان مالك اختلاف نظرهاي قابل 
ملاحظه اي وجود دارد.اگرچه شناس��ايي ساختمان هاي 
ناايمن پايتخت در اين مدت با سرعت بيشتري پيش رفته 

و بيش از 34 هزار ساختمان در سطح شهر ناايمن تشخيص 
داده شد، اما به نظر نمي رسد حادثه پلاسكو به اندازه كافي 
عبرت آفرين بوده باشد، اين را ناايمن ماندن ساختمان هاي 
تجاري شاخص تهران از جمله علاالدين و پايتخت مشخص 

مي كند.

    دليل وقوع حادثه پلاسكو ؟
زهرا صدر اعظم نوري، رييس كميسيون سلامت، محيط 
زيست و خدمات ايمني شوراي شهر تهرانمعتقد است: حادثه 
پلاسكو باعث شد، مساله ايمني به ويژه در ساختمان هاي 
بلندمرتبه و فرسوده جدي گرفته شود. او در گفت وگو با ايلنا 
مي گويد: پلاسكو توجه همگان را به اين مساله جلب كرد 
كه ايمني مقدم بر ساير موضوعات است، چرا كه جان و مال 
انسان ها مهم است و همه تلاش هاي مديريت شهري در اين 
است كه بتواند در جهت رفاه، آسايش و امنيت شهروندان 
كار كند، چنانچه نحوه ساخت و سازها ناايمن و بدون رعايت 
استانداردها باشد، اين خود نقض غرض و در تعارض با اهدافي 

است كه مديريت شهري دنبال مي كند.
او به گزارش هايي كه قرار بود پس از حادثه پلاسكو به شوراي 
شهر ارايه شود، اشاره مي كند و مي گويد: پس از اين حادثه 
مقرر ش��د براساس گزارش هاي تهيه ش��ده كميته اي در 
شوراي شهر تشكيل و خروجي هاي گزارش پلاسكو مورد 
بررسي قرار گيرد كه پس از گذشت سه سال از اين حادثه و با 
وجود مكاتباتي كه در آن علت عدم برگزاري جلسات را جويا 

شدم، هنوز جلسه اي تشكيل نشده است.
نوري با تاكيد بر اينكه سازمان آتش نشاني مكلف است، 
س��اختمان هاي ناايمن در سطح ش��هر را شناسايي و 
دس��تورالعمل ايمن س��ازي را به آنها ابلاغ كند، ادامه 
مي دهد: آتش نشاني در صورت عدم تمكين و پذيرش 
حتما از طريق مراجع قضايي وارد مي ش��ود كه اين كار 
تا حدودي توسط سازمان آتش نشاني انجام شده، اما با 
توجه به گستردگي شهر تهران،  تراكم بالاي ساختمان ها 
و فرسودگي تعدادي از آنها اين امكان فراهم نيست كه 

تمام ساختمان ها در يك مدت كوتاه بازديد شوند.رييس 
كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات ايمني شوراي 
شهر تهران معتقد است؛ اقدامات آتش نشاني در اين مدت 
اثرگذار بوده و تاكنون 34 هزار پلاك ناايمن در شهر تهران 
مورد شناسايي قرار گرفته است كه از اين تعداد حدود 2۸ 
هزار ساختمان اختصاصي ، 3 هزار و 495 ساختمان دولتي 
و هزار و 20۷ س��اختمان متعلق به شهرداري مورد بازديد 
قرار گرفته اند كه هر كدام ضريب ريسك مختلفي دارند. 
او در پاسخ به اينكه تاكنون چند ساختمان مشابه پلاسكو 
شناسايي و ايمن سازي آنها انجام ش��ده است، مي گويد: 
اعداد دقيق را آتش نشاني بايد اعلام كند، اما چندين پاساژ 
و مجتمع  بزرگ تجاري كه از يك درجه ريسك بسيار بالا 
برخوردار و به ش��دت خطرناك بوده اند، تذكر گرفتند و در 
حدود 10 مورد از پاس��اژ هاي تهران كه شامل ده ها واحد 
تجاري است با هماهنگي مرجع قضايي اخطارهاي لازم را 
دريافت و حكم مرجع قضايي به آنها ابلاغ شده است و برخي 

از اين واحدها ايمن سازي را شروع كرده اند.
نوري مي گويد: شوراي شهر روز گذشته طرح ديگري را نيز 
در راستاي سرعت بخشي به ايمني ساختمان ها به تصويب 
رساند كه براساس آن سامانه  برخطي طراحي مي شود و به 
موجب آن اطلاعات تمام ساختمان هاي پايتخت و نه تنها 
س��اختمان هاي بلندمرتبه در اين سامانه درج و اطلاعات 
نقشه هاي ساختمان، وضعيت سازه، دسترسي ها و ساير 
اطلاعات مورد نياز براي بررس��ي ايمني ثب��ت و مرتبا به 
روزرساني مي شود و با اين كار امدادرساني و اطفا حريق با 
سرعت بيشتري حاصل خواهد شد و مي توانيم وضعيت 

ايمني ساختمان هاي پرخطر را سريعتر بهبود بخشيم.
او به تفكيك ايمني در ساختمان هاي پايتخت اشاره و عنوان 
مي كند: مشكل ايمني مربوط به ساختمان هاي بلندمرتبه 
نيست و تمركز در اين زمينه بايد بر روي ساختمان هاي زير 
10 طبقه باشد. ساختمان هاي بلندمرتبه با توجه به جديد 
بودن خيلي ناايمن نيستند و مباحث مختلف مقررات ملي 
ساختمان از جمله مبحث 3 و 22 در آنها رعايت شده است. 

در گزارش هاي آتش نشاني، بيش��ترين خطرات مربوط 
به س��اختمان هاي  زير 6 طبقه اس��ت، چرا كه قديمي تر 
هستند و فراواني آنها بسيار زياد است، بنابراين مشكل ما 
ساختمان هاي بلندمرتبه نيست،  مگر ساختمان هاي قديمي 
بلندمرتبه كه تعداد آنها كم اس��ت و تقريبا در حد ممكن 

آتش نشاني از آنها بازديد كرده و مورد رصد آنها قرار دارد.
نوري در پاسخ به اينكه با گذشت سه سال از حادثه پلاسكو 
اگر همين لحظه اتفاق آن روز تكرار شود، سطح آمادگي در 
چه حد است و آيا مي توانيم مانع ريزش ساختمان شويم، 
گفت: براس��اس تجهيزات، امكانات و نيروهايي كه اكنون 
سازمان آتش نشاني دارد، وضعيت بهتر است و با توجه به 
تجربه اي كه در اين مدت كسب كرده، حتما بهتر از قبل عمل 

خواهد كرد و خدمات رساني بهتر صورت خواهد گرفت.
او به نقش مردم هم اشاره مي كند و مي گويد: البته نبايد نقش 
مردم را هم ناديده گرفت و همكاري مالكان ساختمان ها 
نيز بسيار مهم است. وقتي در پاساژي دسترسي ها بسيار 
كم اس��ت و مالكان با كارتن و ابزار غيراستاندارد و ناايمن 
دسترس��ي ها را مي بندند و جايي براي فرار نمي  گذارند و 
وقتي از گاز و پيك نيك هاي غيراستاندارد براي گرم كردن 
ساختمان و طبخ غذا استفاده مي كنند، زمينه بروز حادثه 

فراهم مي شود .شهروندان بايد به اين مسائل توجه كنند. 

    حكم قضايي براي ۱۱ ساختمان پرخطر 
مهدي داوري، مديرعامل سازمان آتش نشاني شهر تهران 
در گفت وگو با ايلنا از وضعيت ايمني ساختمان هاي تهران 
پس از حادثه پلاسكو توضيحاتي ارايه مي دهد و مي گويد: 
طي سه سال گذشته اين طرح همواره در حال اجراست و 
در قالب اين طرح 243 س��اختمان مشابه پلاسكو توسط 
آتش نشاني شناسايي شده اند كه البته همه آنها الزاما مانند 
پلاسكو نبودند، چراكه شرايط ساختمان، نوع سازه و نوع 
كاربري و قدمت س��اختمان ها با يكديگر متفاوت است.او 
ادامه مي دهد: در اين مدت براي 11 س��اختمان پرخطر 
تهران با همكاري قوه قضاييه حكم صادر شده است و ملزم 
شدند موارد ايمني را رعايت كنند. با همكاري قوه قضاييه 
برخي ساختمان ها را پلمپ كرديم كه مجبور به رعايت موارد 
ايمني شدند. سازمان آتش نشاني به طور جدي اين اقدامات را 
پيگيري مي كند و البته برخي از ساختمان ها داوطلبانه براي 
ايمني ساختمان شان اقدام كردند.اما اين تعداد ساختمان 
با توجه به وسعت و بزرگي شهر تهران و پس از گذشت سه 
سال چقدر در ارتقاي ايمني پايتخت موثر بوده است. داوري 
معتقد است؛ الزامات قانوني ما براي مالكان الزام آور نيست 
به ويژه براي ساختمان هايي كه در گذشته پايان كار دريافت 
كرده اند، اما همكاري خود را با قوه قضاييه ادامه مي دهيم 
و اميدواريم كه خود مالكان ساختمان ها براي ايمني اقدام 
كنند. مديرعامل س��ازمان آتش نشاني شهر تهران درباره 
اينكه چرا ساختمان هاي ناايمن پلمپ نمي شوند تا مساله 
ايمني ساختمان ها جدي تر گرفته شود، اظهار مي كند: فعلا 
پلمپ ساختمان در دس��تور كار نيست، بلكه ايمن سازي 

ساختمان و ارتقاي ضريب ايمني در اولويت است. 

   حجم كار باقي مانده بسيار فراتر از ظرفيت ها
رضا كرمي محمدي، رييس سازمان پيشگيري و مديريت 
بحران شهر تهران نيز در پاسخ به اين سوال كه چرا فرآيند 
ايمن سازي س��اختمان ها به كندي پيش مي رود، اظهار 
مي كند: دس��ت به هرجاي ش��هر كه بزنيد مي بينيد، كار 
انجام نشده زياد است و حجم كار باقي مانده بسيار فراتر از 
ظرفيت هاست. به اين موارد كسري بودجه را هم اضافه كنيد.

با اين وجود تجهيزات نويني در طي اين مدت خريداري شده 
كه نسبت به قبل بسيار بهتر است، اما در حد مقدورات است. 
كرمي محم��دي درباره مديريت بحران س��اختمان هاي 
بلندمرتبه كه وضعيت مناس��بي ندارد، توضيح مي دهد: 
پايه اقدامات فراهم شده و تمام آموزش ها و افرادي كه اين 
آموزش ها را مي دهند، مشخص هستند. افراد مي توانند هم 
در سايت سازمان مديريت بحران و هم در اپليكيشن شهر 
درخواست اين خدمات را بدهند.او در پاسخ به اين سوال كه 
آيا اجراي اين طرح الزامي است، مي گويد: الزامي وجود ندارد، 
چرا كه در قوانين ديده نشده است و اين كار در حال حاضر 

داوطلبانه و به درخواست مالك ساختمان انجام مي شود. 
كرمي محمدي با ش��اره به اينكه ط��رح مديريت بحران 
ساختمان هاي مسكوني و تجاري به صورت موازي پيش 
نمي روند، مي گويد: ساختمان هاي مسكوني تعداد بيشتري 
دارند و حمعيت بيشتري نيز در آن ساكن هستند و از طرفي 
بررسي ساختمان هاي تجاري با توجه به درآمدزايي رايگان 
انجام نمي شود، در حالي كه براي ساختمان هاي مسكوني 

اين طرح رايگان است. 

    گود پلاسكو خطرناك بود
عبدالرضا گلپايگاني، معاون معماري و شهرسازي شهرداري 
تهران نيز در گفت وگو با ايلنا، در ارتباط با سرانجام ساخت 
پلاسكو و اختلاف شهرداري و بنياد مستضعفان تصريح 
مي كند: در مرحله اول استراتژي اصلي رعايت قانون است، 
هر چند قوانين ني��ز در مواردي توجه به ش��رايط ويژه را 
لحاظ مي كند، براي مثال براي اينكه اجازه دهيم زيرزمين 
پلاس��كو تا حد تراز صفر-صفر اجازه ساخت داشته باشد 
به استناد مصوبه شوراي تامين استان عمل و به رغم آنكه 
پروانه نداشت اجازه ساخت تا سطح صفر را صادر كرديم، 
چرا كه گود پلاس��كو خطرناك بود و مي توانس��ت براي 
همسايگان و خطوط حمل و نقلي كه از آنجا عبور مي كرد، 
خطرآفرين باشد. او ادامه مي دهد: اما براي تداوم عمليات 
ساخت براساس ماده100 قانون شهرداري تمام مالكان در 
شهر و حريم شهر براي هرگونه محدوده عمليات عمراني 
بايد پروانه ساختماني دريافت كنند و شهرداري مي گويد، 
اين قانون بايد لحاظ شود. از طرفي بند ديگري در تبصره 3 
ماده 53 قانون ارزش افزوده وجود دارد كه بنابر آن تخفيف 
با بخشودگي عوارض شهرداري ممنوع است و اين موضوع 
مصوبه مجلس اس��ت و به استناد اين دو موضوع ضرورت 
دريافت پروانه و ضرورت دريافت عوارض توسط شهرداري 
از بنياد نيز دو حكم قانوني است و اجازه نداريم، احكام قانوني 

را ناديده بگيريم و در اين زمينه تخلف نمي كنيم.
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كانون هاي بوي نامطبوع 
تهران شناسايي شدند

محمد تق��ي زاده، معاون هماهنگ��ي امور عمراني 
استاندار تهران گفت: بر اساس آخرين جلسه هواي 
پاك در اس��تانداري تهران س��ه مجموعه آرادكوه، 
دام گستر و فاضلاب جنوب تهران كانون انتشار بوي 
نامطبوع پايتخت اس��ت.به گ��زارش ايرنا، تقي زاده 
در حاشيه بهره برداري از سه طرح زيست محيطي 
شهرس��تان ري اظهار كرد: جلسه هاي متعددي با 
حضور همه دستگاه هاي مرتبط با بوي نامطبوع تهران 
برگزار و در نهايت عامل اين بو؛ سه مجتمع پردازش 
پسماند آراد كوه، مجموعه دام گستر و فاضلاب شهري 
كه در جنوب تهران وجود دارد شناسايي و تشخيص 
داده شد.او با اشاره به اينكه يك مجموعه دانشگاهي 
دراين زمينه تحقيق مي كند، افزود: هدف از تشكيل 
اين مجموعه علمي بررسي سهم هر يك از اين واحدها 
در انتشار بوي نامطبوع پايتخت است.معاون هماهنگي 
امور عمراني استاندار تهران با اشاره به اينكه بيش از 
60 درصد آلاينده مربوط به وسائط نقليه است، تاكيد 
كرد: اقدام هاي موثري در راستاي بهبود شرايط استان 
تهران از جمله توس��عه فضاي سبز، نوسازي ناوگان 
حمل ونقل در نظر گرفته شده است.او با اشاره هفته 
هواي پاك اضافه كرد: باتوجه به اينكه در هفته هواي 
پاك قرار داريم از جمل��ه اقدامات مهم اداره محيط 
زيست استان تهران پالايش صنايع مجاور پايتخت 
از جمله پالايشگاه تهران است.اين سه طرح با نصب 
سامانه آنلاين از نظر استاندارد زيست محيطي شرايط 
را رصد، پايش كرده و كمك بزرگي در بهبود شرايط 

زيست محيطي مي كند.

تهراني ها بيشتر
در كدام ماه سال مي ميرند؟

سعيد خال رييس س��ازمان بهشت زهرا گفت: 
روزانه بين 150 تا 1۷0 نفر متوفي به بهشت زهرا 
مراجعه مي كنند كه در س��ال ب��ه 60هزار نفر 
مي رس��د.او ادام��ه داد: ط��ي 40 س��ال اخير 
بيش��ترين مرگ در دي ماه اتفاق افتاده اس��ت 
كه شايد از دلايل آن بتوان به برودت و آلودگي 
ه��وا، گازگرفتي و افزايش تصادف��ات جاده اي 
اشاره كرد.خال همچنين درباره بيشترين علت 
فوت نيز اظهار كرد: بيش��ترين علت فوت طي 
40 س��ال اخير به ترتيب ايس��ت قلبي، سكته 
قلبي و سكته مغزي اس��ت. البته ممكن است 
بيماري ها يا اتفاقات ديگري سبب اين علت ها 
باشد. همچنين طي ماه هاي اخير بيشترين علت 
فوتي برخلاف سال هاي گذشته نارسايي ريوي 
بوده است.رييس سازمان بهشت زهرا در پاسخ 
به پرسشي مبني بر كمترين و بيشترين قيمت 
قبر گفت: بيش��ترين هزينه اي كه براي خريد 
قبر مي ش��ود مطابق با مصوبه ش��ورا به ترتيب 
16 ميليون تومان در فاز يك و 9 ميليون تومان 
در فاز دو اس��ت. در فاز سه نيز قبر رايگان است.
او همچنين درباره هزين��ه جابه جايي فوتي ها 
توضيح داد: مطابق با مصوبه ش��ورا هر كيلومتر 
1500 تومان محاسبه مي شود كه در سال 9۷ 
تيم حمل ونقلي ما 5 ميليون كيلومتر در داخل 
ش��هر و 9 ميليون كيلومتر در خارج نسبت به 

جابه جايي متوفا اقدام كرده اند.

وقوع مرگ  در آتش سوزي  
ساختمان هاي زير ۶ طبقه

معاون پيشگيري س��ازمان آتش نشاني و خدمات 
ايمني ش��هرداري تهران گفت: تقريبا 100  درصد 
مرگ  و ميرها در س��اختمان هاي زير 6 طبقه اتفاق 
مي افتد.به گ��زارش مهر، محم��ود قديري، معاون 
پيشگيري سازمان آتش نش��اني و خدمات ايمني 
ش��هرداري تهران گفت: بالاي ۸0 درصد حريق ها 
در س��اختمان هاي زير 6 طبقه اتف��اق مي افتد. در 
س��اختمان هاي كم ارتفاع اين حس��ن وجود دارد 
كه مي توانيم با هزينه بس��يار كمتر به ايمن سازي 
س��اختمان بپردازيم. در مصوبه س��ال 95 كه سه 
سال از آن مي گذرد اين نگاه وجود دارد.او افزود: در 
سال ۷4 ش��هردار وقت اعلام كرد كه ايمن سازي از 
ساختمان هاي بلندمرتبه شروع شود و متاسفانه اين 
عرف تا به امروز ادامه پيدا كرد. در اين باره لايحه اي از 
سوي آتش نشاني به شوراي شهر ارسال شد كه قرار 
بود به زودي اجرا شود، اما يك مشكل اجرايي به وجود 
آمد كه اميدواريم اين مشكلات با حوزه شهرسازي 
حل شود و به اميد خدا از سال آينده هر ساختمان با 
هر تعداد طبقاتي كه ساخته مي شود مشمول ضوابط 
ايمني آتش نشاني شود؛ اميدواريم در سال 99 اين 
مصوبه عملياتي شود.به گفته او مصوبه توسعه و بهبود 
خدمات ايمني در س��ال 95 )دوره چهارم ش��وراي 
شهر( به تصويب رسيد. بخشي از اين مصوبه به امور 
مقابله اي از جمله تكميل تجهيزات آتش نش��اني و 
آموزش نيروي انساني براي پاسخ مناسب به حريق 
و حوادثي كه در س��اختمان هاي بلند ش��هر اتفاق 
مي افتد، برمي گردد.قديري با اشاره به تجهيزات تهيه 
شده طي سال هاي گذشته اضافه كرد: نزديك به 21 
نردبان بالابر با طول 64، 54 و 30 متر به تجهيزات 
سازمان اضافه كرديم. همچنين در اين راستا به تعداد 
شيرهاي هيدرانته س��طح شهر افزوده شده است و 
خوشبختانه توانسته ايم خودروهايي با قابليت عبور 
از معابر باريك را تامين كنيم. همين طور تجهيزات 
خاصي براي تهويه دود در داخل ساختمان و تونل ها 
در نظر گرفته شده است و تجهيزات حفاظت فردي 
براي خود آتش نشان ها به صورت ويژه با بودجه اي 
خاص خريداري شده است. قديري عنوان كرد: در 
حوزه پيشگيري ما دو مقوله داريم؛ يكي بحث اجراي 
تمهيداتي در داخل ساختمان ها به منظور جلوگيري 
از وقوع حريق و ديگري چاره انديشي به منظور كشف 
حريق در لحظات اوليه وقوع و در نهايت اينكه عمليات 
كنترل مهار حريق توسط ساكنان انجام شود تا نيروها 

به منطقه اعزام شوند.
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قائم مقام وزارت صمت در اموربازرگاني تشريح كرد

ماموريت ها در ترمينال صادراتي
تعادل|

قائم مقام وزارت صمت در اموربازرگاني، ماموريت 
واولويت هاي كاري متوليان تجاري را ترسيم كرد. 
»اع�زام نمايندگان ت�ام الاختيار تج�اري ايران به 
٢٠كش�ور هدف صادراتي با همكاري سازمان هاي 
توسعه اي و اتاق هاي بازرگاني«، »راه اندازي پايانه هاي 
صادراتي تخصصي«، »بازگش�ت ماليات بر ارزش 
اف�زوده صادرات حداكث�ر ظرف مدت ي�ك ماه«، 
»توسعه صادرات صنوف توليدي به زودي«، »طراحي 
مدلي براي توجه به تشكل هاي بخش خصوصي«، 
»راه ان�دازي زون ه�اي تج�اري در ش�هرك هاي 
صنعتي«، »به روز رساني توافق نامه هاي استاندارد 
با كش�ورهاي دنيا«، »رونق صادرات به 1۵ كش�ور 
همس�ايه و ۵ كش�ور حوزه اوراس�يا«، » تشكيل 
كميته اي با حضور بان�ك مركزي و وزارت صمت در 
آين�ده نزديك به منظور حل مس�ائل بانكي پيش 
روي تج�ارت با اوراس�يا« و »حضور در نمايش�گاه 
اكسپو، فرصتي براي بازاريابي كالاهاي صادراتي« 
را مي توان مهم ترين اقدامات براي توسعه صادرات 
عنوان كرد كه از س�وي حسين مدرس خياباني در 
»همايش اس�تاندراد و كيفيت صادراتي« تشريح 
شد. مدرس خياباني، در همين حال، تاكيد كرد كه 
سازمان توسعه تجارت ايران به عنوان يك ترمينال 
در امر صادرات به شمار مي رود كه ضمن پيش بردن 
اين برنامه ها بايد با صادركنندگان در ارتباط باشد. از 
سوي ديگر، مديركل دفتر ارزيابي كيفيت كالاهاي 
صادراتي و واردات س�ازمان ملي استاندارد كه در 
اين نشست حضور داشت، عنوان كرد كه اگر مثلث 
سه وجهي از صادرات، توليد و اشتغال داشته باشيم 
حلقه واصل اين س�ه وجه كيفيت اس�ت، بنابراين 
زماني مي توان در بازار صادراتي حضور داش�ت كه 

كالا كيفيت داشته باشد.

قائم مقام وزير صمت ديروز در همايش استاندارد و كيفيت 
صادراتي با اشاره به جايگاه سازمان توسعه تجارت ايران به 
عنوان سازماني كه در خط مقدم جبهه جنگ اقتصادي در 
كنار صادركنندگان ايستاده، گفت: اين سازمان بايد با تلاش 
حداكثري، زمينه را براي حضور هر چه بيش��تر كالاهاي 
صادراتي ايران در بازارهاي هدف فراهم كرده و نقش خود 
به عنوان منتقل كننده اطلاعات ب��ه صادر كنندگان را به 

خوبي ايفا نمايد.
حسين مدرس خياباني افزود: امروز چيزي به نام صادرات 
نفت در اقتصاد ايران وجود ندارد و هر آنچه كه از كشور صادر 

مي شود را مي توان به عنوان صادرات غيرنفتي تلقي كرد.
به گفته او، در شرايط كنوني با توجه به محدوديت هايي كه 
بر سر فروش نفت ايران رخ داد، كشور از محل درآمدهاي 
حاصل از صادرات اداره مي شود و اين در حالي است كه در 
همين شرايط سخت تحريمي، صادركنندگان توانسته اند 
۳۲ ميليارد دلار براي كشور ارزآوري داشته باشند كه اين 
چيزي ش��بيه معجزه اس��ت. مدرس خياباني بر ضرورت 
يكپارچگي در تجارت خارجي كشور و لزوم در نظر گرفتن 
نظرات بخش خصوصي و همچنين رفع مشكلات در مورد 
اس��تاندارد در حوزه صادرات تاكيد كرد.  او ضمن اشاره به 
توافقنامه هاي سازمان اس��تاندارد با 50 كشور دنيا، گفت 
سازمان ملي استاندارد ايران بسته تشويقي براي حمايت از 
صادرات تدوين كرده كه مي تواند در خدمت رشد صادرات 
قرار گيرد. مدرس خياباني با بيان اينكه صادرات به اشتغال 
پايدار در همه بخش ها كمك مي كند، خاطرنش��ان كرد: 
بزرگ ترين وظيفه سازمان توس��عه تجارت ايران، حفظ 
ارتب��اط صادركنندگان با بازرگانان اس��ت. او همچنين از 
انجام توافق ميان »بانك مركزي، وزارت صمت و سازمان 
امور مالياتي« به منظور تسريع در استرداد ماليات بر ارزش 
افزوده صادرات خبر داد وگفت: از اين پس بانك مركزي به 
صورت ماهانه فهرست صادر كنندگاني كه رفع تعهد ارزي 
كرده اند را به سازمان امور مالياتي ارايه مي دهد تا اين سازمان 
هم در اسرع وقت نسبت به بازگشت ماليات بر ارزش افزوده 
صادركنندگان اقدام نمايد. او اظهار كرد: در عين حال كميته 
ارزش گذاري گمرك فعال گرديده تا با حضور تشكل هاي 
صادراتي نسبت به اصلاح نرخ هاي پايه صادراتي اقدام شود. 
مدرس خياباني در ادامه به دس��تور وزير صمت براي اعزام 
نمايندگان تام الاختيار تجاري به بازارهاي هدف صادراتي با 
محوريت سازمان توسعه تجارت اشاره كرد. اين نمايندگان 
قرار است كه مسائل صادراتي كل بنگاه هاي صادركننده را در 
اين بازارها دنبال كنند.  او افزود: اولويت شوراي عالي صادرات 
كه مورد تاكيد مقام معظم رهبري و رييس جمهور نيز قرار 
دارد، رونق صادرات به ۱5 كشور همسايه و 5 كشور حوزه 
اوراسيا است. مدرس خياباني ادامه داد: با توجه به ضرورت 
راه اندازي زيرس��اخت هاي تجاري جهت توسعه صادرات 
غيرنفتي، سازمان توسعه تجارت ايران مكلف شده تا براي 
برخي كالاهاي صادراتي كشور از جمله »خرما، آبزيان، ميوه 
و تره بار، گل و گياه، زرشك، زعفران و عناب« پايانه هاي ويژه 

صادراتي در استان هاي مستعد راه اندازي كند. 
براس��اس توضيحات او، همچنين از محل تبصره ۱۸ نيز 
مقرر شده تا بتوان براي ايجاد زيرساخت هاي تجاري مورد 
نياز صادرات، منابع مال��ي لازم را تامين كرد؛ در كنار اين، 
بانك توسعه صادرات نيز منابع مالي را اختصاص داده كه 

صادركنندگان به تناسب شرايط خود مي توانند از آن بهره 
گيرند. مدرس خياباني همچنين با اش��اره به برنامه هاي 
طراحي شده براي توسعه صادرات صنوف توليدي اظهار 
كرد: سازمان توس��عه تجارت ايران مكلف شده تا در كنار 
برنامه هاي توسعه صادرات، توجه به توسعه صادرات صنوف 
توليدي از جمله پوشاك، كيف و كفش، چرم و مبلمان را در 
دستور كار قرار دهد. پس بايد براي توسعه صادرات صنايع 
كوچك و متوسط فكري كرد. او افزود: بررسي هاي وزارت 
صمت حكايت از آن دارد ك��ه در صنوف توليدي از جمله 
»پوشاك، كيف و كفش و مبلمان«، قابليت هاي صادراتي 
جدي وجود دارد. م��درس خياباني همچنين با تاكيد بر 
اينكه بايد به تشكل هاي صادراتي كشور توجه ويژه اي كرد، 
گفت: تشكل هاي صادراتي بايد با همگرايي و هم افزايي، 
زمينه را براي توس��عه صادرات كش��ور فارغ از رقابت هاي 
منفي فراهم نماين��د.  مدرس خياباني در بخش ديگري از 
سخنان خود، از تشكيل كميته اي با حضور بانك مركزي و 
وزارت صنعت در آينده نزديك به منظور حل مسائل بانكي 
پيش روي تجارت ايران با اوراسيا خبر داد. مدرس خياباني 
همچنين به سازمان توسعه تجارت ايران نيز ماموريت داد 
تا براي كالاهاي صادراتي ايراني بازاريابي كرده و اين كار را 
به عنوان يكي از دستوركارهاي جدي خود قلمداد كند تا 
بتواند مس��ير كالاهاي صادراتي ايران را باز نمايد. به گفته 
قائم مقام وزير صمت درامور بازرگاني، در سياست گذاري ها 
و تصميم گيري هاي خود، بر اساس مدلي پيش خواهيم 
رفت كه نقش بخش خصوصي به ويژه تش��كل ها پررنگ 
شود و در قالب تشكل ها، از صادركنندگان حمايت نماييم. 
بر اين اس��اس هر تش��كلي براي حضور در نمايشگاه هاي 

داخلي، از 50 درصد تخفيف برخوردار خواهد شد. به گفته 
او، تفاهم نامه اي در حوزه قائم مقام وزير صمت با شهرك هاي 
صنعتي به امضا رسيده كه بر مبناي آن، زونهاي تجاري در 
شهرك هاي صنعتي فعال خواهد شد؛ به نحوي كه در طبقات 
بالاي ساختمان اداري شهرك هاي صنعتي، ارايه خدماتي 
همچون خدمات حقوقي، امور قراردادها، برندينگ و مواردي 
از اين دست صورت گيرد. مدرس خياباني همچنين با اشاره 
به وجود توافق نامه هاي استاندارد ميان ايران وكشورهاي دنيا 
افزود: سازمان ملي استاندارد، قول داده كه توافق نامه هايي 
كه با كش��ورهاي هدف صادراتي وجود دارد را به روز كند؛ 
ضمن اينكه در مورد بازاره��اي هدف جديد صادراتي نيز 
كه توافق نامه استاندارد با آنها وجود ندارد، رايزني هاي لازم 
براي امضاي توافق نامه استاندارد صورت گيرد. او با اشاره به 
برگزاري نمايشگاه اكسپو ۲0۲0 در امارات كه از سال آينده 
به مدت شش ماه برگزار خواهد ش��د، برگزاري اكسپوي 
۲0۲0 دوبي را يك موقيعت بي نظير براي بازاريابي كالاهاي 

صادراتي ايران دانست .
از س��وي ديگر، مديركل دفتر ارزياب��ي كيفيت كالاهاي 
صادراتي و واردات سازمان ملي استاندارد نيز در اظهاراتي 
گفت: سازمان ملي استاندارد تنها مرجعي است كه بحث 
ايمني و سلامت مصرف كننده جزو وظايف ذاتي آن است و 
اين موضوع شامل تمام مصرف كنندگان كالاي ايراني چه 
در داخل و چه در خارج كشور مي شود. تقي تقي پور افزود: 
بنابراين به استناد بند ۱5 ماده ۷ تقويت كيفيت كالاهاي 
صادراتي جزو وظايف سازمان ملي استاندارد است. او با بيان 
اينكه ديدگاه هاي مختلفي در مورد توسعه صادرات وجود 
دارد، گفت: اما ديدگاه سازمان آن است كه كالا حتما بايد 

داراي شناسه باشد و كالاي بدون شناسه در دنياي تجارت 
جايگاهي ندارد و استاندارد زبان مشترك تمام تجارت هاي 
بين المللي است، به همين دليل به استانداردها در تجارت 
بسيار تاكيد شده اس��ت و الزامات صادراتي مرتبط تاكيد 
مي شود. به گفته تقي پور، صادرات پايدار لوكوموتيو اشتغال 
و توليد پايدار اس��ت در حالي كه م��ا مي گوييم اگر مثلث 
سه وجهي از صادرات، توليد و اشتغال داشته باشيم حلقه 
واصل اين سه وجه كيفيت است بنابراين زماني مي توان در 
بازار صادراتي حضور داشت كه كالا كيفيت داشته باشد. او 
ادامه داد: بر اين اساس با توجه به نياز بازار، هدف سازمان ملي 
استاندارد خودش را موظف دانسته كه براي توسعه صادرات 
انعطاف داشته باشد و بر اس��اس نياز بازار هدف و خواست 

توليد كنندگان براي صادرات انعطاف داشته باشد.
وي افزود: بنابراين با اس��تناد به صد و هفتادمين جلس��ه 
شوراي عالي صادرات علاوه بر اينكه كالا مي توانند بر مبناي 
استاندارد ملي توليد و صادر شوند بلكه بر مبناي استاندارد 
كش��ورهاي هدف و اس��تاندارد منطقه اي و حتي ضوابط 
فني هم امكان پذير  است. تقي پور همچنين با بيان اينكه 
سازمان ملي استاندارد براي حمايت از توليد بسته حمايتي 
از صادرات را تهيه كرده اس��ت، بيان كرد كه در اين بسته 
توليد كنندگان مي توانند مواد اوليه و تجهيز ات توليد وارداتي 
كه از منظر سازمان بخش وسيعي از مشكلات براي واردات 
توليدكنندگان داخلي است راهگشا  شود و مثلا اگر كالايي 
وارد شود در يك گمرك مشخص اسناد كيفي آن ارايه شود، 
در مرحله بعد اگر با همان نام و برند همان كالا وارد شود و 
دسترسي به اسناد مقدور نباشد با رفرنس سابقه ورود قبلي 

مي توان كالا را وارد كرد.
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 استرداد ماليات
بر ارزش افزوده مشوق نيست 

رييس كنفدراس��يون صادرات ايران گفت: در واقع 
ماليات برارزش افزوده كالايي كه سال ۹۷ صادر شده، 
آخر سال ۹۸ بازگش��ت داده مي شود و عملا شاهد 
هس��تيم مدت  زمان يك ماهه كه قانونگذار تعيين 
كرده بود، تا الان به يك سال افزايش پيدا كرده است. 
محمد لاهوتي در مورد استرداد ماليات بر ارزش افزوده 
صادرات به شرط تسويه حساب ارزي صادركنندگان 
گفت: اين شرط بيشتر كالاهاي صنعتي وكشاورزي 
كه مراحل تبديلي را گذرانده اند شامل مي شود. ارزش 
افزوده حقي است كه در تمام دنيا به رسميت شناخته 
مي شود حتي توريست ها و مسافراني كه به صورت 
چمداني كالا خ��ارج مي كنند هنگام خروج اين رقم 
ارزش افزوده به آنها برگردانده مي شود. وي ادامه داد: در 
كشور ما قانونگذار بازگشت اين رقم را به عنوان مشوق 
در نظر گرفته و از طرف ديگر پرداخت ساير مشوق ها را 
نيز منوط به رفع تعهد ارزي ديده است، غافل از اينكه 
در قوانين بالادستي به ويژه در ماده ۳۴ قانون رفع موانع 
توليد تاكيد شده كه ظرف ۳0 روز پس از صادرات كالا 
مبلغ ماليات برارزش افزوده بايد به صادركننده برگردد. 
قانونگذار براي برگشت سريع سرمايه صادركنندگان 
اين قانون را وضع كرده است اما الان اين اتفاق منوط 
به رفع تعهد ارزي شده است. عضو اتاق بازرگاني تهران 
بااشاره به روند بازگشت ارزش افزوده به صادركنندگان 
در س��ال هاي اخير گفت: ۳0 دي ماه آخرين مهلت 
بازگشت ارز حاصل از صادرات سال ۹۷ به كشور بود و 
بانك مركزي پس از بررسي هاي لازم، بهمن ماه ليست 
خود را به سازمان امور مالياتي مي دهد تا آنها شروع به 
باز پرداخت اين مبلغ به صادركنندگان كنند. درواقع 
ماليات ب��ر ارزش افزوده كالايي كه س��ال ۹۷ صادر 
شده، آخر سال ۹۸ بازگشت داده مي شود وعملا شاهد 
هستيم مدت  زمان يك ماهه كه قانونگذار تعيين كرده 
بود تا الان به يك سال افزايش پيدا كرده است. حال بر 
فرض محال اگر ضرب الاجل ۴ ماهه بانك مركزي را از 
زمان صدور مبنا قرار دهيم و طبق قانون ۳0 روز بعد از 
رفع تعهد ارزي بلافاصله به صادركننده مسترد گردد 
اين يعني به طور تقريبي پنج ماه پول صادركننده در 
حساب سازمان امور مالياتي بلوكه خواهد شد. براساس 
اظهارات لاهوتي، طولاني شدن روند بازگشت ماليات 
برارزش افزوده در حالي است كه بانك ها در پرداخت 
تسهيلات محدوديت دارند و اكثر واحدهاي صنعتي 
به شدت با كمبود نقدينگي مواجه هستند. بر همين 
اساس پيشنهاد ما به مجلس اين بود كه بانك مركزي 
از ساير ابزارهايي كه در اختيار دارد براي بازگشت ارز 
اس��تفاده كند و اين شرط را از بودجه سال ۹۹ حذف 
كند؛ چراكه استرداد ماليات بر ارزش افزوده مشوق 
نيست. اما كميسيون تلفيق در زمان رسيدگي به اين 
بند در لايحه بودجه ۹۹ علي رغم تلاش نمايندگان 
اتاق بازرگاني مجددا اين پيشنهاد دولت را مصوب كرد. 

فرماندهي انتظامي استان كردستان در نظر دارد پروژه ذيل را بر اساس شرايط ذكر شده و 
مشخصات مندرج در اسناد مناقصه از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد صلاحيت 

واگذار نمايد. 

آگهي مناقصه عمومي 
فرماندهي انتظامي استان كردستانفرماندهي انتظامي استان كردستان

مهلت دريافت اسناد مناقصه از روز يكش�نبه 98/10/29 الي پنجشنبه 98/11/3 آخرين 
مهلت تسليم پيشنهاد قيمت حداكثر تا ساعت 12 روز پنجشنبه مورخه 98/11/10 

تاريخ بازگشايي پاكت هاي پيشنهاد قيمت روز شنبه 98/11/12 
با توجه به ش�رايط خاص پروژه فرماندهي انتظامي اس�تان در رد يا قب�ول هر يك يا همه 
پيش�نهاددهندگان قيمت مختار است ساير ش�رايط پروژه در اس�ناد مناقصه به اطلاع 

پيمانكاران محترم خواهد رسيد.
آدرس: سنندج- تكيه و چمن- معاونت مهندسي فرماندهي انتظامي استان كردستان 

اداره عمران و نوسازي 

مبلغ  تضمين  مبلغ برآورد  ريال موضوع مناقصه رديف 
نوع صلاحيت ريال 

اعتبار 

1

پروژه بازسازي و تجهيز 
كلانتري و پاسگاه هاي 

انتظامي در سطح 
استان كردستان 

9/9۵9/818/708۵00/000/000
رتبه ۵ 
ابنيه و 

تاسيسات

عمراني  
اوراق 
خزانه 

اسلامي 

تجديد مناقصه - نوبت دوم

سازمان جهاد كشاورزي استان ايلام در نظر دارد نسبت به برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي به شرح زير از طريق آگهي 
عمومي اقدام نمايد. 

آگهي مناقصه عمومي 
يك مرحله اي شماره 98/09 وزارت جهاد كشاورزي 

سازمان جهاد كشاورزي 
استان ايلام 

دبيرخانه كميسيون معاملات سازمان جهاد كشاورزي استان ايلام 

2- آخرين مهلت فروش اسناد: از تاريخ چاپ آگهي مناقصه تا ساعت 16 مورخ 1398/11/۵
3- آخرين مهلت تحويل اسناد مناقصه و پيشنهاد قيمت: ساعت 14 مورخ 1398/11/1۵

4- تاريخ بازگشايي پاكات: ساعت 8 صبح مورخ 1398/11/16
 www.setadiran.ir :)۵- آدرس سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد

)كليه مراحل فرآيند مناقصه شامل فروش، تحويل و بازگشايي اسناد مناقصه از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت 
)ستاد( انجام مي گيرد.(

6- هزينه چاپ آگهي در دو نوبت و كارمزد مصوب سامانه ستاد بر عهده برنده مناقصه مي باشد. 

 مبلغ تضمين شركت موضوع مناقصه رديف 
شرايط مناقصه گران مدت )ماه(در مناقصه )ريال( 

1

تهيه )خريد( بارگيري، حمل و باراندازي تعداد 
12 دستگاه الكتروموتور بر اساس مشخصات 

فني در اسناد مناقصه، ايستگاه هاي پمپاژ قلعه 
تسمه شهرستان دره شهر 

1/13۵/۵00/0001
توليدكنندگان و 

تامين كنندگان داراي 
صلاحيت 

مناقصه گزار: شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی

آگهی مناقصه شماره 98-75
 شرکت آب و فاضلاب

 استان مرکزی

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی

ضمانت نامه ها بايد طبق آيين نامه تضمين مصوب هيات وزيران به شماره 123402 تاريخ 94/09/22 باشد.
الف - ضمانت نامه بانکی يا ضمانت نامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غير بانکی دارای مجوز بانک مرکزی 

ب - في�ش واريز وجه نقد به ش�ماره حس�اب IR: 33010000400113210714۵96۵ و شناس�ه واري�ز:9642184002714۵96۵217۵16۵301002 بانک 
مرکزی)تمرکز وجوه سپرده(

ج – اوراق مشارکت بی نام تضمين شده بانک ها و دولت با قابليت باز خريد قبل از سر رسيد )موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت(
چ – وثيقه ملکی معادل هشتاد و پنج درصد ارزش کارشناسی رسمی آن.

دريافت اسناد از سامانه تدارکات الکترونيکی دولت از روز چهارشنبه 1398/11/02 تا روز شنبه 1398/11/12 
مهلت ثبت پيشنهادات مناقصه گران در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت حداکثر تا روز شنبه 1398/11/26

تاريخ برگزاری کميسيون مناقصات و بازگشايی پاکات در روز يک شنبه 1398/11/27
تاريخ اعتبار پيشنهاد : 3ماه

 همه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اس�ناد تا ارائه پيش�نهاد مناقصه گران و بازگش�ايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه  تدارکات الکترونيکی دولت
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. اين مناقصه در سايت های اينترنتی زير نيز )صرفا جهت اطلاع( درج شده است:

http://iets.mporg.ir 1- پايگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
www.abfamarkazi.ir 2- پايگاه اطلاع رسانی شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی

برآورد قيمت مشخصات کالارديف
)ريال(

مبلغ تضمين شرکت در 
محل اعتبارنوع مناقصهفرايند ارجاع کار)ريال(

1
خريد لوله پلی اتيلن فاضلابی دوجداره کاروگيت 2۵0 ميليمتر 

کوپلرسرخود همراه با واشر به طول 4000متر و لوله 31۵ ميليمتر با 
همين شرايط به طول ۵00 متر

اسناد خزانهيک مرحله ای3.۵۵0.000.000177.۵00.000

سامانه پيامكي

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و 
پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را 

با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

 روزنامه تعادل 



15 جهان

صندوق بين المللي پول چشم انداز رشد اقتصادي جهان را كاهش داد

هشدار درباره افزايش ميلياردرهاي جهان در آستانه گردهمايي بزرگان اقتصاد

نوظهورها  عامل  كندي  رشد  اقتصاد  در 2020

آغازنشستداووسدرسايهافزايشنابرابريوتشديدتنشها

گروه جهان|
 صندوق بين المللي پول دوش��نبه چشم انداز رشد 
اقتصادي جهان در س��ال 2020 ميلادي را به دليل 
كندي شديدتر از انتظار رشد اقتصادي هند و ساير 
بازارهاي نوظهور كاهش داد. اين نهاد همزمان اعلام 
كرده رشد توافق تجاري چين و ايالات متحده نشان 
 مي دهد كه ممكن است فعاليت هاي تجاري و توليد 

به زودي از شرايط بهتري پيدا كنند.
به گزارش رويترز، صندوق بين المللي پول پيش بيني 
كرده است كه رش��د اقتصاد جهاني در سال 2020 
ميلادي 3.3 درصد باشد. رشد اقتصاد جهان در سال 
2019 ميلادي 2.9 درصد بود كه كندترين رش��د 
اقتصادي در يك دهه گذشته و از زمان بحران مالي 
به شمار مي رود. صندوق بين المللي پول پيش بيني 
گذش��ته خود در ماه اكتبر درباره رش��د اقتصادي 
جهان در س��ال 2020 مي��لادي را يك دهم درصد 

كاهش داده است. 
در گ��زارش اين نهاد مالي آمده كه رش��د اقتصادي 
جهان در س��ال 2020 ميلادي نيز روند رو به بهبود 
آهس��ته اي خواهد داش��ت و به 3.4درصد خواهد 
رس��يد. اين رقم نيز به نس��بت پيش بيني ماه اكتبر 
صندوق بين المللي پول كاه��ش دو دهم درصدي 

داشته است. 
گفته شده، دليل كاهش چشم انداز رشد اقتصادي 
كن��دي رش��د اقتص��ادي برخ��ي از بزرگ تري��ن 
اقتصادهاي نوظهور به ويژه هند بوده است، كشوري 
كه تقاضاي داخلي فرات��ر از انتظارها كاهش يافته 
اس��ت و دليلش هم كاه��ش اعتب��ار و تنش ها در 

بخش هاي غيربانكي بوده است. 
صندوق بين المللي پول همچني��ن اعلام كرده كه 
يكي ديگر از دلايل كاهش چش��م انداز رشد اقتصاد 
جهان��ي ناآرامي هاي اجتماعي ش��يلي و همچنين 
ادام��ه ضعف در رون��د س��رمايه گذاري در مكزيك 
اس��ت. بنا بر اعلام صندوق بين المللي پول، كاسته 
شدن از تنش هاي تجاري چين و ايالات متحده كه 
يكي از دلايل اصلي كاهش رش��د اقتصادي در سال 

2019 ميلادي بوده است، خوش بيني ها نسبت به 
بهبود رونق تجارت و احس��اس اطمينان در بازار را 
بيشتر كرده اس��ت. در گزارش صندوق آمده است: 
»اين نش��انه هاي اوليه مبني بر برق��راري ثبات در 
تجارت مي تواند ادامه پيدا كرده و در نهايت رابط بين 
هزينه هاي مصرف كننده هميش��گي و هزينه هاي 

تجاري را بهبود بخشد.«
صندوق بين المللي پول همچنين اشاره كرده است 
كه عدم اطمينان نسبت به اعمال تعرفه هاي تجاري 
و تاثيرات منفي آن بر كس��ب و كار سرمايه گذاري 
يكي از بزرگ ترين موانع رشد اقتصادي جهاني است. 

رشداقتصاديبرايچين،ولينهبرايامريكا
صندوق بين المللي پول در گزارش روز دوشنبه خود 
نسبت به پايان كامل تنش هاي تجاري چين و امريكا 
رويك��ردي محتاطانه را در پيش گرفت��ه و در اين باره 
ابراز ترديد كرده است. همچنين اعلام كرده كه بريتانيا 
احتمالا در پايان ماه ژانويه اتحاديه اروپا را ترك خواهد 
كرد. صندوق همچنين پيش بيني خود از رشد اقتصادي 
چين در سال 2020 ميلادي را به روز كرده و با افزايش 
دو دهم درصد به 6درصد رس��انده اس��ت. دليل اين 
افزايش چشم انداز توافق تجاري با امريكا و لغو اعمال 
تعرفه هاي ايالات متحده بر كالاهاي چيني عنوان شده 

است. دولت دونالد ترامپ قرار بود كه تا اول دسامبر بر 
ميلياردها دلار كالاي چيني تعرفه هاي سنگين اعمال 
كند كه با عقد توافق ميان دو طرف، منتفي ش��د. اين 
تعرفه ها در پيش بيني هاي گذش��ته پيشين صندوق 
بين المللي از رش��د اقتصادي چين در س��ال 2020 

ميلادي در نظر گرفته شده بودند.
صن��دوق بين المللي پول اما پيش بيني خود از رش��د 
اقتصادي اي��الات متحده در س��ال 2020 ميلادي را 
تغيير نداده است. اين نهاد مالي در مقابل اعلام كرده كه 
رشد اقتصادي امريكا در سال جاري ميلادي احتمالا 
يك دهم درصد كمتر از پيش بيني اين نهاد در ماه اكتبر 

حدود دو درصد خواهد بود كه دليلش سياس��ت هاي 
مالياتي دولت امريكا و سياست هاي پولي بانك مركزي 

اين كشور )فدرال رزرو( است. 
صندوق رش��د اقتصادي منطقه يورو را نيز نسبت به 
پيش بيني ماه اكتبر خ��ود با يك دهم درصد كاهش، 
1.3درصد در سال 2020 اعلام كرده است. دليل اصلي 
كاهش چشم انداز رشد اقتصادي منطقه يورو كاهش 
توليد در آلمان و همچنين كاهش تقاضاي داخلي در 
اسپانيا اعلام شده است.  بنا بر اعلام صندوق بين المللي 
پول، رش��د اقتصادي هند در س��ال 2020 ميلادي 
كاهش 1.2درصدي خواهد داش��ت و ب��ه حدود 5.8 
درصد خواهد رسيد. صندوق پيش بيني رشد اقتصادي 
هن��د را بيش از ه��ر اقتصاد نوظه��ور ديگري كاهش 
داده كه دليلش تحولات و تنش ه��اي داخلي در اين 
كشور بوده است. البته صندوق اعلام كرده كه احتمالا 
سياست هاي مالي و تشويقي دولت باعث خواهد شد 
كه رشد اقتصادي اين كشور در سال 2021 ميلادي به 
سطح 6.5درصد بازگردد. گرچه اين مقدار نيز 9 دهم 

درصد كمتر از پيش بيني صندوق در ماه اكتبر است. 
صندوق بين المللي پول اعلام كرده ديگر اقتصادهاي 
نوظهور نيز كندي رش��د اقتصادي را تجربه خواهند 
كرد از جمله ش��يلي كه در ماه هاي اخير دستخوش 
ناآرامي هاي گس��ترده اجتماعي بوده است. مكزيك 
نيز در س��ال 2020 ميلادي نيز تنها يك درصد رشد 
اقتصادي خواهد داشت. پيش بيني قبلي صندوق در 

ماه اكتبر براي رشد اقتصادي مكزيك 1.3درصد بود.
در گزارش روز دوشنبه صندوق بين المللي پول آمده 
اس��ت: »تش��ديد تنش هاي ژئوپليتيك به ويژه ميان 
ايالات متحده امريكا و اي��ران مي تواند روند صادرات 
نفت را دس��تخوش ناآرامي كند و به خوش بيني ها و 
اطمينان در بازار سرمايه گذاري آسيب بزند. همچنين 
تش��ديد ناارامي هاي اجتماعي در بسياري از كشورها 
نشان دهنده فرسايش اعتماد ميان نظام هاي سياسي 
و آحاد مردم اس��ت، روندي ك��ه مي تواند تلاش براي 
اصلاحات پيچيده را مختل كرده و پيش بيني ها از رشد 

را كاهش دهد.«

گروه جهان|
 سي وسومين گردهمايي س��الانه مجمع جهاني اقتصاد 
2020 ميلادي در شهر داووس سوييس و با حضور سران و 
صاحب نظران سياسي و اقتصادي كشورهاي مختلف آغاز 
شد. اين نشست تا 24 ژانويه ادامه خواهد داشت. اجلاس 
امسال بر هفت موضوع متمركز خواهد بود: نجات سياره 
زمين، جامعه و آينده كار، منافع فناوري، اقتصاد منصفانه، 

كسب و كار بهتر، آينده سالم و ماوراء ژئوپولتيك.
به گزارش تارنماي مجمع جهاني اقتصاد، سه هزار ميهمان 
در اجلاس امس��ال حضور خواهند يافت كه از جمله آنان 
مي توان به دونالد ترام��پ رييس جمهوري امريكا، آنگلا 
م��ركل صدراعظم آلمان، اورس��ولا ف��ن در لاين رييس 
كميسيون اروپا، و كريستين لاگارد رييس بانك مركزي 
اروپا، وگرتا تونبرگ فعال نوجوان محيط زيست، اشاره كرد.
پيش بيني مي شود در كنار موضوع هاي از پيش تعيين شده، 
اوج گيري تنش هاي خاورميانه، رقابت تجاري امريكا � چين، 
جنگ ليبي و اختلافات دو سوي اقيانوس اطلس از جمله 
مسائلي باشند كه در ديدارهاي سران اقتصادي و سياسي به 
آنها پرداخته مي شود. گرتا تونبرگ نوجوان سوئدي حامي 
محيط زيست نيز براي دومين سال پياپي در داووس حضور 
دارد و ديدار احتمالي او و ترامپ كه خلاف پارسال ميهمان 
داووس بوده و با انكار تغييرات آب و هوايي آن را حقه بازي 

مي داند توجه رسانه ها را به خود جلب كرده است.
به گزارش سي ان ان، سازمان خيريه بين المللي آكسفام در 

آس��تانه آغاز به كار نشست داووس، گزارشي در خصوص 
توزيع ناعادلانه ثروت در جهان منتشر و اعلام كرده كه در 
يك دهه گذشته تعداد ميلياردرهاي جهان دو برابر شده و 
ثروت اين ميلياردرها از ثروت 60 درصد جمعيت جهان 

بيشتر شده است.
در اين گزارش آمده: زن��ان و دختران فقير در قعر نمودار 
كسب ثروت هستند به نحوي كه اين گروه 12.5 ميليارد 
ساعت كار مراقبتي بدون حقوق در هر روز انجام مي دهند 
كه ارزش مالي آن معادل دستكم 10.8 تريليون دلار طي 

يك سال برآورد شده است.
بنا براين گزارش، آميتابه بهار رييس واحد آكسفام در هند، 
گفته: »اقتصادهاي ناكارآمد ما باعث پرتر شدن جيب هاي 
ميلياردرها و شركت هاي بزرگ به قيمت به كارگيري زنان 
و مردان عادي مي شود. جاي تعجب نيست كه مردم شروع 
به طرح اين پرسش مي كنند كه آيا اصلا ميلياردرهاي جهان 

بايد موجوديت داشته باشند يا خير.«
بهار در آس��تانه برپايي اجلاس مجمع جهاني اقتصاد در 
داووس تاكيد كرد: »ش��كاف موجود ميان ثروتمندان و 
فقرا بدون اجراي سياست هاي مقابله با نابرابري قابل حل 

نخواهد بود.«
در اين گزارش آمده كه 22 مرد ثروتمند اول جهان ثروتشان 
بيش از همه ثروت زنان آفريقايي است. آكسفام همچنين 
اعلام كرده: »اگر يك درصدي كه ثروتمندترين گروه جهان 
هستند تنها نيم درصد ماليات بيشتر در قبال ثروت شان 

براي مدت 10 سال پرداخت كنند سرمايه لازم براي ايجاد 
11۷ ميليون شغل جديد در حوزه مراقبت از سالمندان و 

كودكان، آموزش و بهداشت را فراهم خواهند كرد.«
گفته شده، آمارهاي آكسفام بر مبناي داده هاي ارايه شده 
از سوي نشريه فوربس و همچنين بانك سوييسي »كرديت 
س��وييس« بوده اند؛ هر چند كه برخي اقتصاددانان با اين 
آمارها مخالفت كرده اند. اين آمار و ارقام نش��ان مي دهند 
كه تعداد 2153 ميلياردر در حال حاضر ثروتي بيش��تر از 
ثروت 4.6 ميليارد انساني كه در زمره فقيرترين ها در جهان 
هستند دارند. به گفته بهار، زنان و دختران مشخصا متحمل 
فشارهاي مضاعف هستند، زيرا آنها اغلب نقش هاي مراقبتي 
را كه چرخ هاي اقتصادها، تجارت ها و جوامع را مي گردانند 

به عهده دارند.
او در اين باره گفته است: »اين گروه اغلب زمان كمي براي 
فراگيري آموزش، كسب درآمد براي يك زندگي شايسته 
يا مطرح كردن صدايشان در قبال نحوه اداره جوامع ما پيدا 

مي كنند و بنابراين در قعر اقتصاد گرفتار مي شوند.«
آمارهاي آكسفام همچنين نشان مي دهند در سراسر جهان 
42 درصد زنان نمي توانند شغل به دست بياورند، زيرا آنها 
مسوول همه نقش هاي مراقبتي هستند در حالي كه در 
مقابل اين ميزان براي مردان شش درصد است. آكسفام 
تاكيد كرده: »سيستم هاي اقتصادي ناعادلانه بسياري از 
زنان را به حساب نمي آورد در حالي كه به ميلياردرهايي كه 
كار كمي براي جامعه مي كنند اجازه انباشت ثروت هنگفت 

مي دهد و به همين سبب نابرابري اقتصادي از كنترل خارج 
شده است.«

در اين گزارش 63 صفحه اي تاكيد شده كه رهبران جهان 
تلاش كافي براي مقابله با شكاف روبه افزايش ميان فقرا 
و ثروتمندان انجام نمي دهند. اين گزارش براي امس��ال 
متمركز بر سياست هايي بوده كه به مردان اجازه مي دهند 
كه بر رده هاي بالاي شركت ها و دولت ها تسلط يابند. طبق 
اين گزارش نابرابري اقتصادي برمبناي نابرابري جنسيتي 

ايجاد شده است.
در اين گزارش تصريح شده: »زنان از اقتصاد بازار با كار ارزان 
و رايگان حمايت مي كنند و آنها همچنين با ارايه نقش هاي 
مراقبتي كه بايد توسط بخش دولتي تامين شود نيز در حال 
حمايت از دولت هستند. اين كار رايگان آنها به گسترش 
نظام اقتصادي همراه با جانبداري جنسيتي دامن مي زند؛ 

اقتصادي كه پول خيلي از انس��ان ها را مي گيرد و آن را در 
جيب هاي معدودي قرار مي دهد.« 

اين گروه توصيه مي كند كه دولت ها نظام هاي ملي مربوط 
ب��ه ارايه خدمات مراقبتي ايجاد كنن��د و خدمات دولتي 
راي��گان ارايه كرده و در مقابل اخذ ماليات از ثروتمندان را 
افزايش دهند. اين گزارش در عين حال پيشنهاد مي كند 
كه كش��ورها در جهت محدود كردن نفوذ ش��ركت ها يا 
ثروتمندان تلاش كنند. آكسفام استدلال مي كند كه نظام 
سرمايه داري ناكارآمد است زيرا اجازه به شكوفايي انحصارها 
مي دهد و ثروت را در دستان عده اي معدود متمركز مي كند. 
در اين گزارش آمده: »بررسي منشأ ثروت ابرثروتمندان و 
نحوه به كارگيري اين ثروت باعث به وجود آمدن ترديدي 
جدي نس��بت به ارزشمندي آنها براي اقتصادها و جوامع 

ما شده است.«

دريچه

كوتاه از منطقه

پوتين دادستان كل روسيه را 
هم بركنار كرد

گروه جه�ان| رييس جمهوري روس��يه در حكمي 
يوري چايكا را كه بيش از 14 سال دادستان كل روسيه 
بود از مقام خود بركنار كرده اس��ت. به گزارش ش��بكه 
تلويزيوني روسيه24، ولاديمير پوتين به جاي چايكا، 
ايگور كراسنوف معاون كميته پيگيري قضايي روسيه را 
به عنوان نامزد مقام دادستان كل روسيه، براي تاييد به 
شوراي فدراسيون )مجلس سناي روسيه( معرفي كرده 
است.  دميتري پس��كوف سخنگوي رييس جمهوري 
روسيه، درباره تصميم بركناري چايكا از مقام دادستان 
كل روسيه گفته: »اين حق رييس جمهور بود كه پوتين 
از آن اس��تفاده كرد.« چايكا 69 س��اله از ماه ژوئن سال 
2006 عهده دار مقام دادس��تان كل روسيه بود. پوتين 
از هفته گذشته كه پيام سالانه خود را به پارلمان روسيه 
اعلام كرد تغييرات گسترده اي را در ساختار حكومتي اين 
كشور كليد زده است. مهم ترين اين تغييرات استعفاي 
دولت روس��يه بود كه چهارش��نبه گذش��ته ديمتري 
مدودف نخست وزير پيشين روس��يه، آن را اعلام كرد.  
رييس جمهوري روسيه در واكنش به برخي گمانه زني ها 
گفته نمي خواهد روس��يه به دوره اي از اتحاد جماهير 
ش��وروي بازگردد كه حاكمان مادام  العمري داشت كه 
در زمان تصدي قدرت از دنيا مي رفتند و هيچ استراتژي 
جانشيني مناسبي نداشتند. او در اقدامي غافلگيرانه، 
ميخاييل ميشوستين، رييس نه چندان شناخته شده 
سرويس ماليات كشورش را به عنوان نخست وزير بعدي 
انتخاب كرد. به گفته ناظران، تغييرات پوتين مي تواند 
قانون اساسي روسيه را براي ايجاد مراكز جديد قدرت 
در خ��ارج از رياس��ت جمهوري اصلاح و پ��س از ترك 

رياست جمهوري سلطه خود را بر قدرت بيشتر كند.

خروج مقر بزرگ ترين بانك 
امريكايي از لندن

گروه جهان| بانك امريكاي��ي »جي پي مورگان« 
از انتقال مقر اروپايي خود به پاريس خبر داده اس��ت. 
به گزارش رويت��رز، بانك جي پي مورگان در بيانيه اي 
اعلام كرده مقر فعاليت هاي اروپايي خود را از لندن به 
پاريس منتقل خواهد و در نتيجه اين جابه جايي نيز 
450 نفر از كاركنان اين بانك راهي فرانس��ه خواهند 
ش��د. در حال حاضر بانك جي پي مورگان در شعبه 
پاريس خ��ود 260 كارمند دارد. لندن در حال حاضر 
اصلي ترين مقر فعاليت بانك جي پي مورگان در اروپا 
به ش��مار مي رود و ش��عبات اين بانك در بريتانيا در 
مجموع 10هزار پرسنل دارند با اين حال طبق گفته 
كريل كوربين، مدير بانك جي پي مورگان در فرانسه 
قرار است با توجه به فرا رسيدن موعد خروج بريتانيا 
از اتحاديه اروپا، فعاليت هاي اروپايي بزرگ ترين بانك 
امريكايي در فرانس��ه متمركز شود. به گفته كوربين، 
پاريس به مق��ر فعاليت هاي يورويي اين بانك تبديل 
خواهد شد اما جي پي مورگان، حضور پررنگ خود در 
بريتانيا را به عنوان اصلي ترين پايگاه اروپايي خود ادامه 
خواهد داد. با توجه ب��ه پيروزي قاطع محافظه كاران 
در انتخابات ماه دس��امبر و موافقت مجلس با لايحه 
پيش��نهادي دولت بر س��ر برگزيت، انتظ��ار مي رود 
سرانجام پس از سه سال كشمكش، بريتانيا سي ويكم 
ژانويه به طور رس��مي از اتحاديه اروپا خارج شود هر 
چند كه احتمالا يك دوره يك س��اله به عنوان دوره 
گذار بين دو طرف در نظر گرفته خواهد شد. علاوه بر 
بانك امريكايي جي پي مورگان حدود 300 ش��ركت 
بين المللي، مقرهاي اصلي خود را به ديگر كشورهاي 

اروپايي از جمله فرانسه و آلمان انتقال داده اند. 

يك كهنه سرباز وزير خارجه 
كره شمالي شد

گروه جه�ان| وزير خارجه جديد كره ش��مالي يك 
فرمانده سابق نظامي است كه تجربه اندكي در زمينه 
ديپلماسي دارد. تحليلگران كره جنوبي بر اين باورند كه 
معرفي اين فرد به عنوان وزير خارجه كره شمالي نشانگر 
اعتماد كيم جونگ اون به وف��اداران نظامي و حزبي در 
مقطع حساس فعلي و در ميانه توقف مذاكرات با امريكا 
است. به گزارش رويترز، كره شمالي در روزهاي گذشته 
»ري سون گوون« افسر ارشد نظامي و يكي از مقامات 
ارشد حزب حاكم كره شمالي را به عنوان وزير خارجه تازه 
اين كشور به كشورهايي كه در پيونگ يانگ سفارتخانه 
دارند، معرفي كرده اس��ت. او جانشين »ري يونگ هو« 
خواهد شد كه در زمينه مذاكره با واشنگتن سال هاي 
تجربه دارد. تحليلگران مي گويند هنوز براي اظهارنظر 
درب��اره تاثير انتصاب اين فرد بر مذاكرات خلع س��لاح 
هسته اي با امريكا زود است اما »ري سون گوون« معمولا 
در مذاكرات با كره شمالي نقشي خصومت آميز داشته 
است. او به رغم همتاي پيش��ينش تجربه اي در زمينه 
مسائل هسته اي يا تعامل با مقامات امريكايي نداشته 
اس��ت اما سرپرس��تي مذاكرات بلندپايه با كشورهاي 
همس��ايه را در كارنامه دارد. »ري سون گوون« پيشتر 
رييس كميته اتحاد مجدد مس��المت آميز اين كشور 
بود كه مس��وول مديريت روابط با كره جنوبي است. او 
تازه ترين مقام نظامي است كه به جايگاه رهبري حزب 
صعود مي كند. دونالد ترامپ رييس جمهوي امريكا، اخيرا 
گفته مذاكرات هسته اي با كره شمالي را يك بازي زيباي 
شطرنج مي بيند. ترامپ در مراسم امضاي فاز اول توافق 
تجاري گفته اين توافق به پكن اعتبار مي دهد به امريكا 

در مساله كره شمالي كمك كند.

فساد مالي گسترده دختر رهبر 
سابق آنگولا

گ�روه جهان| زني كه از او ب��ه عنوان ثروتمندترين 
زن قاره آفريقا نام برده مي شود، ثروت خود را از طريق 
چپاول س��رمايه هاي كشورش و فس��اد اقتصادي به 
دس��ت آورده است. به گزارش بي بي سي، ايزابل دوس 
س��انتوس دخت��ر رييس جمهوري پيش��ين آنگولا، 
در زمان حكمراني پدرش توانس��ته با دس��تيابي به 
قراردادهاي كلان در زمينه نفت، معادن الماس، اراضي 
دولتي و مخابرات به ثروت هنگفتي دس��ت پيدا كند. 
تحقيقات پس از آن ش��روع شد كه ش��بكه اي از افراد 
افشاگر از طريق كنسرسيوم بين المللي روزنامه نگاران 
تحقيقي، ۷00هزار سند درباره دست داشتن خانواده 
رييس جمهوري س��ابق آنگولا در تاراج سرمايه هاي 
ملي را در اختيار سي و هفت رسانه از جمله گاردين و 
و روزنامه اكسپرسو در پرتغال قرار داد. اين اسناد نشان 
مي دهد كه خانم دوس سانتوس و همسرش توانسته اند 
قراردادهاي پولساز و مشكوك بي شماري را در اوگاندا 
به دست آورند. ايزابل دوس سانتوس دختر ارشد خوزه 
ادواردو دوس س��انتوس اس��ت كه از 19۷9 تا 201۷ 
رييس جمهوري آنگولا بود. او در لندن زندگي مي كند 
و دولت جديد آنگولا مشغول تحقيقات درباره معاملات 
اوست. گفته شده، يكي از مش��كوك ترين قراردادها 
مربوط به شعبه شركت دولتي نفت آنگولا در لندن به 
نام شركت سونانگول است كه قراردادهايي به ارزش 58 
ميليون دلار را در اختيار يك شركت ثبت شده در دوبي 
گذاشته است. تحقيقات نش��ان مي دهد اين شركت 
كه خدمات مش��اوره ارايه مي داده در مالكيت يكي از 
نزديكان دوس سانتوس بوده و او بارها اسناد مالي مربوط 

به خدمات نامشخص اين شركت را امضا كرده است. 

هشدار بريتانيا به روسيه در 
مورد تكرار حملات شيميايي

گروه جهان| بوريس جانسون نخست وزير بريتانيا، در 
نخستين ديداري رسمي با ولاديمير پوتين رييس جمهور 
روسيه، به او گفته اس��ت كه حملات شيميايي نظير 
آنچه در مورد س��رگئي اس��كريپال جاس��وس سابق 
روسيه، در بريتانيا روي داد، نبايد تكرار شود. به گزارش 
آسوش��يتدپرس، دفتر نخس��ت وزيري بريتانيا اعلام 
كرده است، بوريس جانسون در حاشيه اجلاس برلين 
كه درباره جنگ داخلي ليبي برگزار شد به رييس جمهور 
روسيه گفته است روابط لندن و مسكو تا زماني كه روسيه 
به اقدامات بي ثبات كننده خود پايان ندهد، به وضعيت 
عادي باز نخواهد گشت. بوريس جانسون همچنين به 
ولاديمير پوتين گفته است كه هيچ تغييري در مواضع 
كشورش در مورد حمله شيميايي به سرگئي اسكريپال، 
كه نمونه استفاده عاري از مسووليت از سلاح شيميايي و 
تلاش بي رحمانه براي قتل افراد بي گناه در خاك بريتانيا 
بود، رخ نخواه��د داد. كاخ كرملين اتهامات بريتانيا در 
استفاده ماموران امنيتي روسيه از گاز شيميايي نويچوك 
عليه سرگئي اس��كريپال، جاسوس سابق اين كشور را 
به دليل همكاري با بريتانيا و ديگر كشورهاي غربي رد 
كرده است. سرگئي اسكريپال و دخترش يوليا، پس از 
اين اقدام براي روزها در بي هوشي به سر مي بردند ولي 
سرانجام نجات يافتند و اكنون در خفا زندگي مي كنند. 
دفتر نخست وزير بريتانيا همچنين اعلام كرده است در 
ديدار رهبران بريتانيا و روسيه، جانسون تأكيد كرده هر 
دو كشور در قبال مسائل امنيت بين الملل از جمله در 
مورد ليبي، سوريه و عراق مسووليت دارند. او در عين حال 
تصريح كرده كه اين گفت وگو به معناري آن نيست كه 

روابط دو كشور به وضعيت سابق برگشته است. 
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تصويبعدمحمايت
تسليحاتيازطرفينجنگليبي

گروه جه�ان| رهبران و نمايندگان كش��ورهاي 
ش��ركت كننده در كنفرانس برلين براي حل بحران 
ليبي، بر سر دادن تعهد به عدم حمايت تسليحاتي از 
طرف هاي درگير در اين كشور و برقراري آتش بس به 
توافق رسيدند. به گزارش دويچه وله، سران 10 كشور 
جهان در برلين دور هم آمدن��د تا راهي براي عبور از 
جنگ داخلي در ليبي و برقراري آتش بس در اين كشور 
بيابند. آنگلا مركل صدراعظم آلمان، و هايكو ماس وزير 
خارجه اين كشور، با همه طرف هاي درگير به گفت وگو 
نشستند. مركل به عنوان ميزبان اين نشست نقش 
محوري در كنفرانس داشت. كنفرانس بين المللي ليبي 
از ظهر يكشنبه در برلين آغاز شد. روي ميز كنفرانس 
پيشنهادهاي مختلفي براي آتش بس در ليبي قرار 
داش��ت. محور اين نشست بر اين تلاش متمركز بود 
كه از تبديل شدن ليبي به صحنه اي براي جنگ هاي 
نيابتي همانند سوريه جلوگيري شود. سرانجام شامگاه 
يكشنبه سران كشورها و نمايندگان شركت كننده 
در اين كنفرانس بر اين امر تاكي��د كردند كه اوضاع 
ليبي امنيت و صلح جهاني را به مخاطره افكنده است. 
شركت كنندگان در اين كنفرانس همچنين متعهد 
ش��دند، از طرف هاي درگيردر نبردهاي مس��لحانه 
در ليبي حمايت تسليحاتي نكنند. پس از پايان اين 
كنفرانس مركل و آنتونيو گوترش دبيركل سازمان 
ملل، به همراه وزير خارجه آلمان در كنفرانس خبري 
مشترك شركت كردند. مركل در اين كنفرانس خبري 
درباره طرح جامع مورد توافق ش��ركت كنندگان در 
نشست برلين گفت: »ما مي توانيم بگوييم كه همه 
توافق دارند به تحريم تس��ليحاتي احترام بگذارند.« 
مركل همچنين گفت كه همه دولت ها و سازمان هاي 
ش��ركت كننده در نشس��ت برلين ب��ر تلاش هاي 
بين المللي براي نظارت بر تحريم تسليحاتي طرف هاي 
درگي��ر در ليبي تاكيد كرده اند. ش��ركت كنندگان 
همچنين خواستار خلع سلاح شبه نظاميان مسلح در 
ليبي و مجازات متخلفان برقراري آتش بس شده اند. 
به گفته مركل شركت كنندگان در اين امر اتفاق نظر 
داشتند كه هيچ راه حل نظامي براي حل بحران ليبي 
وجود ن��دارد و تلاش هاي نظامي تنه��ا رنج مردم را 
افزايش مي دهد. صدراعظم آلمان همچنين از آغاز 
دور جديد سياسي و انگيزه هاي تازه براي حمايت از 
تلاش هاي سازمان ملل براي حل بحران سياسي ليبي 
سخن گفت. آنتونيو گوترش در اين نشست بر اهميت 
يافتن راه حل سياسي براي پايان دادن به جنگ داخلي 
در ليبي تاكيد كرده اس��ت. او گفته بايد از گسترش 
جنگ در اين كشور جلوگيري كرد تا ليبي دچار يك 

فاجعه انساني و تجزيه نشود. 

هجومبيسابقهملخهابهعربستان
ملخ ه��اي آفريقايي به بي��ش از 140ه��زار هكتار 
از زمين هاي 5 اس��تان عربس��تان هج��وم بردند. 
كارشناسان اين حمله را در 25سال گذشته بي سابقه 
ارزيابي كردند. به گزارش پايگاه العهد، وزارت محيط 
زيست و آبياري و كش��اورزي عربستان اعلام كرده 
هجوم ملخ هاي صحرايي در اين سطح ظرف 25 سال 
گذشته بي سابقه بوده اس��ت. وزارتخانه مزبور اعلام 
كرده توسط ۷6 تيم مقابله ميداني و 18 تيم شناسايي 
توانسته ملخ ها را در مساحت 140هزار و 255هكتار 
واقع در مناطق مكه مكرمه، الباحه، عسير، جازان و 
حائل شناس��ايي كند. فائو پيشتر نسبت به افزايش 
سريع دسته هاي ملخ در س��ودان و اريتره و رهسپار 

شدن آنها به سمت عربستان و مصر هشدار داده بود.

كميابشدنآردگندم
درپاكستان

كمياب شدن آرد گندم در روزهاي اخير در مناطق 
مختلف پاكستان صداي مردم را درآورده و موجب 
نگراني شديد نسبت به كمياب شدن و احتكار آرد 
شده است، موضوعي كه اعتصاب نانوايان و افزايش 
قيمت نان را در شهرهاي مختلف پاكستان به همراه 
داشته است. گفته شده، كمبود آرد به طور بي سابقه 
باعث افزايش مش��كلات مردم شده و به گفته آنان 
همزم��ان با تورم و تداوم گراني كالاهاي اساس��ي، 
گراني قيمت نان نيز به نگراني ها افزوده شده است. 

شكستاعتصابدربرخي
شهرهايعراق

اعتصاب اجباري گروه هاي اغتشاشگر در بغداد و برخي 
شهرهاي جنوب و مركز عراق به سبب همراهي نكردن 
مردم، به شكس��ت انجاميد. به گزارش ايرنا، با وجود 
تهديدهاي گروه هاي اغتشاشگر كه در عراق با عنوان 
»باندهاي جوكر« شناخته مي شوند مبني بر تعطيلي 
عمومي و اعتصاب اجباري به خاطر عدم همراهي مردم 
اين كار در بغداد و بصره به شكست انجاميد. دولت عراق 
نيز شايعات اعلام شده در خصوص تعطيلي رسمي 
دستگاه هاي اجرايي و اداري را تكذيب كرده و دوشنبه 

را روز كاري اداري اعلام كرد.

عبدالله:تلاشمحفظ
ثباتسياسيافغانستاناست

عبدالله عبدالله رييس اجرايي حكومت وحدت ملي 
افغانس��تان، از تصميم هاي اخي��ر رييس جمهوري 
افغانس��تان درباره مقرري ها و همچنين روند صلح 
افغانستان انتقاد كرده است. عبدالله گفته كوشش كرده 
كه تاكنون ثبات سياسي در كشور حفظ شود. به گزارش 
بي بي س��ي، عبدالله گفته حكومت وح��دت ملي تا 
مشخص نشدن نتايج نهايي انتخابات رياست جمهوري 
همچنان بر مبن��اي توافق نامه حكومت وحدت ملي 
فعاليت خواهد كرد. او همچنين گفته صلح منحصر به 
يك فرد نيست؛ خواست مردم افغانستان است و مردم 

حق دارند درباره آن گفت وگو كنند.
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عكسروز

چهرهروز

حسن زاده نامزد نهايي جايزه هانس كريستين اندرسن 
جايزه »هانس كريستين اندرسن« به عنوان مهم ترين جايزه ادبيات و كودك و نوجوان، فرهاد حسن زاده نويسنده ايراني را در فهرست نامزدهاي 
نهايي سال ۲۰۲۰ خود قرار داد. دفتر بين المللي كتاب براي نسل جوان )IBBY( كه مسوول برگزاري جايزه ادبي »هانس كريستين اندرسن« 
است، فهرست شش نامزد نهايي سال ۲۰۲۰ خود را اعلام كرد و فرهاد حسن زاده به نمايندگي از ايران در كنار »ماريا كريستينا راموس« از 
آرژانتين، »بارت مويرت« )بلژيك(، »ماري اودِ-موغاي« از فرانسه، »پيتر اسوتينا« از اسلووني و »ژاكين وودسون« در اين فهرست قرار گرفت. 
برندگان نهايي بخش نويسندگي و تصويرگري جايزه ادبي »هانس كريستين اندرسن« روز ۳۰ مارس ۲۰۲۰ )۱۱ فروردين( و در نشست 
مطبوعاتي دفتر بين المللي كتاب براي نسل جوان )IBBY( در جريان برگزاري نمايشگاه بين المللي كتاب كودك بلونيا در ايتاليا معرفي مي شوند. 

بازارهنر

جوايز جشنواره فيلم »داكا« به سينماي ايران 
هجدهمي��ن جش��نواره بين المللي 
فيل��م »داكا« در كش��ور بن��گلادش 
كه امس��ال ميزبان طيف متنوعي از 
آثار س��ينماي اي��ران در بخش هاي 
مختل��ف بود، س��ه جايزه خ��ود را به 
فيلم ه��اي ايراني اختص��اص داد. در 
اين رويداد س��ينمايي ك��ه از تاريخ 
۱۱ ت��ا ۱۹ ژانوي��ه ۲۰۲۰ )۲۱ تا ۲۹ 

دي ماه( برگزار شد، طبق اعلام دست اندركاران 
اين فيلم ها، فيلم كوتاه »س��ور بز« به نويسندگي 
و كارگرداني سعيد زمانيان ديپلم افتخار بهترين 
فيلم كوتاه معناگراي جش��نواره را دريافت كرد 
و »ح��وا، مريم، عايش��ه « ب��ه كارگرداني صحرا 
كريم��ي و تهيه كنندگي كتايون ش��هابي كه در 
بخش رقابتي فيلم هاي آس��يايي حضور داش��ت 
موفق به دريافت جاي��زه بهترين بازيگر زن براي 
هر س��ه بازيگر فيلم )آرزو آريا پور»حوا«، فرشته 
افشار»مريم« و حسيبا ابراهيمي»عايشه«( شد. 
همچنين بنا بر اعلام س��ازندگان، جايزه بهترين 
فيلم كودكان هجدهمين جش��نواره بين المللي 
داكا ني��ز به فيلم س��ينمايي »لكنت« س��اخته 
محمدرضا حاجي غلامي محصول صدا و سيماي 
مركز يزد تعلق گرفته است. »طلا« به كارگرداني 
پرويز شهبازي، »قصر شيرين« از رضا ميركريمي، 
»امير« ب��ه كارگرداني نيما اقليما، مس��تند »در 
جست وجوي فريده« س��اخته مشترك كوروش 
عطايي و آزاده موسوي و »قسم« ساخته محسن 

تنابن��ده در بخش رقابتي س��ينماي 
آسيا، »هفت و نيم« )نويد محمودي( 
محصول مشترك ايران و افغانستان، 
»داركوب« )بهروز شعيبي(، »دوباره 
زندگي« )رضا فهيم��ي(، »غلامرضا 
تختي« )بهرام توكلي(، »مردي بدون 
سايه« )عليرضا رييسيان( و »عروسي 
پسر زينت« )فرهاد ورهرام( در بخش 
سينماي جهان، »كلاس رانندگي« به كارگرداني 
مرضيه رياحي، »پاس��يو« از مريم بحرالعلومي، 
»پايان روياي يك عروس��ك« س��اخته محبوبه 
مولاي��ي و »نقاش��ي هاي بدون رن��گ« از هديه 
خسروي در بخش زنان فيلمساز، مستند »دلبند« 
از ياسر طالبي، »۲۳ نفر« ساخته مهدي جعفري، 
»تو مش��غول مُردنت بودي« به كارگرداني امين 
قشقاييان رازي در بخش فيلم هاي معنوي، »بروا« 
از پري��ا كاظمي پ��ور و »هش��تگ-دوچرخه باز« 
س��اخته مصطفي ناظري زاده در بخش فيلم هاي 
ك��ودكان، »فيلمرغ« )امير مس��عود س��هيلي(، 
»نهان« )محم��د هرمزي(، »به زودي« )اميررضا 
س��الاري(، »۷۶۹-۱۳« )روزبه شعراي نجاتي( و 
»آزاده« )ميرعباس خس��روي نژاد( نيز فيلم هاي 
ايران��ي حاض��ر در بخش آث��ار كوتاه و مس��تقل 
جشنواره فيلم داكا ۲۰۲۰ بودند.  فهرست كامل 
برندگان هجدهمين جش��نواره فيل��م داكا عصر 
ديروز در سايت جشنواره قرار نگرفته و اين مطلب 
طبق اعلام دست اندركاران فيلم منتشر شده است. 

تاريخنگاري

معرفي نخستين دولت مشروطه به مجلس 
يكم بهمن ۱۲85، ميرزا نصر الله خان مشيرالدوله نخستين صدراعظم دوره مشروطه، 
كابينه نخست اين دوره را ۱۲ روز پس از مرگ مظفرالدين شاه و سه روز پس از تاجگذاري 
محمدعلي شاه قاجار به وسيله معاون خود به مجلس شوراي ملي معرفي كرد.  در حالي 
كه بازار مشروطه خواهي در ايران داغ بود، مشروطه خواهان براي بركناري عبدالمجيد 
عين الدوله پافشاري مي كردند و مظفرالدين شاه تسليم خواسته مشروطه خواهان شد و 
ميرزا نصرالله خان مشيرالدوله را كه در دوران انقلاب مشروطيت نقش ميانجي ميان دولت 
و آزاديخواهان بر عهده داشت و مورد اعتماد مليون نيز بود، به نخست وزيري منصوب كرد. 
يك هفته پس از انتصاب مشيرالدوله به نخست وزيري بود كه شاه قاجار در ۱۳ مردادماه 
فرمان مشروطيت را امضا كرد. با وجودي كه مجلس قانونگذاري شروع به كار كرده بود و 
براساس روش هاي موجود در كشورهايي كه مجلس دارند، ميرزانصرالله خان بايد دولت 
خود را به مجلس معرفي مي كرد، اين اتفاق نيفتاد. مجلس با ارسال نامه اي به دولت خواستار 
اسامي وزيران و مسووليت هاي آنها شد. در اين نامه آمده بود: »تا موقعي كه صدراعظم 
شخصا هيات وزيران را به صورت رسمي به مجلس معرفي نكرده است، مجلس در وضعي 
نخواهد بود كه بتواند در امور مملكتي اقدامي انجام دهد... به اين جهت از جناب اشرف تقاضا 
مي نمايد وزيران را تعيين كند تا مجلس بتواند وظايف خويش را انجام دهد. مشيرالدوله 
در پاسخ نامه مجلس، ضمن معرفي وزيران نوشت: »... از مندرجات نامه مجلس مطلع 
شدم. اگرچه وظايف كابينه براي مردم روشن است و نياز به تشريح نيست، مع الوصف به 
منظور تاكيد بيش��تر، اين كار انجام مي شود. وي 8 وزير خود را به شرح زير معرفي كرد: 
ميرزا احمدخان مشيرالسلطنه وزير عدليه، ميرزا سلطان عليخان وزير افخم وزير داخله، 
محمد عليخان علاءالسلطنه وزير امور خارجه، ميرزاابوالقاسم خان ناصرالملك وزير ماليه، 
ميرزا محمودخان علاءالملك وزير علوم و اوقاف، تقي دبيرالدوله وزير لشكر به نمايندگي 
وزير جنگ، ميرزا نظام الدين مهندس الممالك وزير معاون و طرق و شوارع، محمد قليخان 

مخبر الملك وزير تجارت.  رييس مجلس اما به عدم حضور رييس دولت و وزير جنگ در 
جلسه مجلس شوراي ملي در مراسم معارفه و همچنين مشخص نكردن مسووليت وزيران 
در برابر مجلس اعتراض كرد. بهمن ماه ۱۲85، مشيرالدوله بدون اينكه در مجلس حضور 
يابد اعضاي هيات دولت را به شرح مندرج در نامه قبلي به وسيله محتشم السلطنه، معاون 
صدراعظم به مجلس معرفي كرد. در نامه قيد شده بود: »آنها مسوول ذات اقدس همايوني 
هس��تند و هر وقت وجود آنها لازم باشد خودشان يا معاون ايشان حاضر خواهند شد«. 
محمدعليشاه كه پس از مظفرالدين شاه به تخت نشسته و با مشيرالدوله ميانه نداشت، 
خواستار عزل او شد. مشيرالدوله در ۲۶ اسفندماه ۱۲85 استعفا كرد. به اين ترتيب نخستين 

دولت پس از مشروطه كمتر از ۲ ماه دوام آورد. 

حضور سه مستند ايراني در جشنواره امريكايي
»آسك« به كارگرداني مهدي زمانپور 
كياسري، »سايه هاي بي خورشيد« به 
كارگرداني مهرداد اسكويي و »آشو« 
به كارگرداني جعفر نجفي به جشنواره 
مستند »بيگ اسكاي« امريكا راه پيدا 
كردن��د. هفدهمين دوره جش��نواره 
مستند »بيگ اسكاي« امريكا از تاريخ 
۱۴ ت��ا ۲۳ فوري��ه ۲۰۲۰ برابر با ۲5 

بهمن تا ۴ اس��فند در ايالت مونتانا امريكا برگزار 
مي شود و »آسك« به كارگرداني مهدي زمانپور 
كياسري، »سايه هاي بي خورشيد« به كارگرداني 
مهرداد اس��كويي و »آش��و« به كارگرداني جعفر 

نجف��ي در اين رويداد حض��ور دارند. 
برنده بهترين فيلم جشنواره مستند 
»بيگ اسكاي« ورودي اسكار ٢٠٢١ 
را كس��ب خواه��د ك��رد. »آس��ك« 
برشي از زندگي پيرمرد سنگ شكن 
جنوبي اس��ت. عوامل اين اثر عبارتند 
از تهيه كنن��ده: س��ميه زراعت كار، 
مهدي زمانپ��ور كياس��ري، تدوين: 
مهدي حسيني وند، حسين نيكزاد، تصوير: علي 
ش��يلاندري، پويان آقابابايي، صداگذار: حس��ن 
مهدوي، صدابردار: احسان شايگان، پخش كننده: 

فيلم: عليرضا شاهرخي.

عليرضا قرباني برنده جايزه آكادميا ۲۰۱۹ 
عليرضا قربان��ي خواننده موس��يقي 
ايراني برنده جاي��زه آكادمياي ۲۰۱۹ 
ب��راي خوانندگ��ي در قطع��ه »رويا« 
به آهنگسازي احس��ان مطوري شد. 
عليرضا قربان��ي خواننده موس��يقي 
ايراني برنده جاي��زه آكادمياي ۲۰۱۹ 
براي خوانندگي در قطع��ه »رويا« به 
آهنگسازي احس��ان مطوري شد. اين 

قطعه با نام لاتين »ال س��وينيو« از آلبوم »صداها 
و پل ها« برنده جايزه آكادميا ش��ده اس��ت. قطعه 
»روي��ا« از بي��ن ۱5۰۰ قطعه در همين س��بك و 
در تمام بخش هاي مدنظر از جمله آهنگس��ازي، 
تنظيم و آواز به عنوان بهترين اثر بخش موسيقي 
جهاني ش��ناخته ش��د. قطعه »رويا« پيش تر نيز 
در »Global Music Awards« موف��ق ب��ه 
كسب عنوان شده اس��ت. عليرضا قرباني خواننده 
موس��يقي ايراني كه طي ماه هاي گذشته درگير 
اجراي پروژه »با من بخوان« با هنرمندي حس��ام 
ناصري و تعدادي ديگر از هنرمندان كشورمان بود 
به منظور برگزاري چند كنس��رت به شهرستان ها 
سفر مي كند. بر اساس برنامه ريزي هاي انجام گرفته 
تازه ترين كنسرت اين خواننده ساعت ۲۱:۳۰ روز 
جمعه ۱۱ بهمن ماه در مجتمع فرهنگي ستارگان 
اراك برگزار مي شود. عليرضا قرباني از ارديبهشت 

ماه سال ۹8 بود كه اجراي زنده پروژه 
»با من بخوان« را در تهران با برگزاري 
بي��ش از ۳۰ نوبت اجرا آغ��از كرد كه 
با توجه به تغيير رويكرد موس��يقايي 
اين خواننده در س��بك كاري با طيف 
پرش��ماري از مخاطبان مواجه شد. او 
در اين مدت تعدادي از قطعات پروژه 
از جمله »نيست شو«، »بوي گيسو«، 
»روزگار غري��ب«، »پل«، »عقيق« و »الله مزار« را 
در دسترس مخاطبان قرار داد. در توضيح پروژه »با 
من بخوان« آمده اس��ت: »مراحل توليد موسيقي 
پروژه »با من بخوان« از يك سال قبل توسط حسام 
ناصري آغاز شد و ماحصل يك سال فعاليت او توليد 
آثاري شد كه مجموعاً بيش از ۹۰ دقيقه بود. البته 
او براي اين پ��روژه تمركز اصلي خود را روي توليد 
قطعات جديد قرار داد و چند اثر محبوب عليرضا 
قرباني كه طي سال هاي گذشته منتشر شده بود 
را ه��م مجدداً تنظي��م كرد. يك��ي از نكاتي كه در 
قطعات با من بخوان به وضوح مشخص بود اين بود 
كه تلاشي براي نمايش كاراكتر كاملا متفاوتي از 
عليرضا قرباني وجود نداش��ت اما تلاش بر اين بود 
كه ضمن پايبندي به يك س��ري اصول موسيقي 
ايراني و امضاي هميشگي اجراهاي عليرضا قرباني، 

تلفيقي مدرن رخ دهد.« 

میراثنامه

خانه معين التجار شوشتر در آستانه ويراني
مرمت خانه معين التجار ب��ه عنوان يكي از جاذبه هاي 
گردشگري ش��هر دارالمومنين شوش��تر چند سالي 
اس��ت زير بار بي توجهي و نبود اعتبار قد خم كرده و به 
وقتي ديگر موكول مي شود. تاريخ كهن ايران از كوچه 
پس  كوچه هاي قديمي با بناها و معماري هاي زيباي 
ايراني گره خورده كه با گذشت سال ها تنها تعدادي از 
آنها به همان شكل اول باقي مانده است. هم اكنون در 
فصل زمستان بارندگي ها به تخريب اين آثار ارزشمند 
مي انجامد، اين آثار تاريخي براي ماندگاري بيش��تر و 
حفظ براي آيندگان، نيازمند توجه مسوولان و متوليان 
هس��تند كه يكي از آنها خانه معين التجار شهرستان 
شوشتر واقع در خوزستان است. معين التجار از بازرگانان 
مش��هور شوش��تر بود كه ب��ه برخي به دلي��ل اصالت 
بوشهري به معين التجار بوشهري نيز ياد مي كردند. خانه 
معين التجار در شوشتر به صورت تك ايواني و دوره ساز 
در دو طبقه ساخته ش��ده كه در و پنجره هاي چوبي و 
چند مورد ارسي داشته كه تاكنون بخشي از آنها سالم 
مانده است. اين خانه در سال هاي گذشته تخريب و به 
سه قسمت مجزا تقسيم شده كه در حال حاضر بخش 
اصلي آن اختصاص به مدرسه غيرانتفاعي دارد؛ روبه روي 
اين بنا نيز طويل ترين ساباط شوشتر واقع شده است. 
رييس ميراث جهاني شوشتر در گفت وگو با مهر اظهار 
كرد: خانواده معين التجار بايد براي مرمت و بازسازي 

اين خانه همكاري لازم را داشته باشند تا بتوانيم در اين 
راه آنها را همراهي كنيم. او افزود: اين خانه حدود چهار 
سالي است كه خالي از س��كنه شده و امسال اعتباري 
حدود ۲۰۰ ميليون توم��ان از محل اعتبارات عمراني 
ميراث براي رفع خطر اضطراري آن تخصيص داده شده 
است. علي محمد چهارمحالي در مورد مرمت كامل اين 
خانه بيان كرد: خانه معين التجار به اعتباري حدود دو 
ميليارد تومان براي مرمت كامل نياز دارد. يكي از مالكان 
خانه معين التجار نيز به مهر گفت: خانه معين التجار ۶۰ 
مالك دارد كه مالك هر قسمت از خانه بايد مشخص شود 
ولي متأسفانه تاكنون چنين امري صورت نگرفته است. 
او ادامه داد: در ۶ س��ال گذشته چندين بار ضمن سفر 
به شوشتر و همراه با ديگر مالكان مذاكراتي با مسوولان 
اداره ثبت احوال براي تعيين مالك معين التجار داشته ايم 
ولي آنها اعلام كردند كه بايد كارشناسي شود و تاكنون 

 چنين كاري صورت نگرفته است. معين زاده عنوان كرد: 
شهرداري خواستار پرداخت هزينه نوسازي ۴۰ سال 
اس��ت ولي وقتي مالك هر قس��مت مشخص نيست 
چگونه من به تنهايي اين هزينه را پرداخت كنم؟ وي 
افزود: مرمت خانه معين التجار به دليل مشخص نبودن 
مالك آن مسكوت مانده و متأسفانه اين خانه در آينده اي 
نه چندان دور تخريب مي شود. مالك خانه معين التجار 
گفت: از س��ه پلاك معين التجار يك مورد ۹۰ درصد 
تخريب، يك مورد ۷۰ درصد و يك مورد ديگر نيز كاملًا 
مخروبه شده است. او يادآور شد: تاكنون دو هزار و ۳۷۰ 
متر از مس��احت كل پلاك هاي ملك باقي مانده است. 
از سوي ديگر كارشناس ميراث فرهنگي در گفت وگو 
با مهر گفت: خانه معين التجار يك ملك ورثه اي است 
و وراث بايد در مورد آن به اجماع نظر رسيده و به دنبال 
فروش يا تغيير كاربري اين اثر باشند. وي عنوان كرد: 
وزارت مي��راث فرهنگ��ي اعتباري ب��ه منظور مرمت 
اس��تحفاظي ملك تخصيص داده كه بايد ابلاغ شود. 
عليرضا چهارمحالي در پايان گفت: با مسوولان استاني 
پيگير جذب اعتبار به منظور حفظ و نگهداري اين ملك 
و ساير بناهاي ارزشمند سطح شهرستان هستيم. قدمت 
خانه معين التجار مربوط به دوره قاجار است و در شوشتر 
اين اثر در تاريخ ۱۲ بهمن ۱۳8۱ با شماره ثبت ۷۲5۱ 

به عنوان يكي از آثار ملي ايران به ثبت رسيده است.

ايستگاه

تاريخ سازي آسيايي ها در 
جوايز انجمن بازيگران امريكا

 يك موفقيت ديگر 
براي فيلم جنگي »۱۹۱۷« 

بيست و شش��مين دوره 
جوايز انجم��ن بازيگران 
امريكا برن��دگان خود را 
ش��ناخت و براي اولين بار 
يك فيلم غيرانگليس��ي 
توانس��ت جاي��زه اصلي 
بهتري��ن تي��م بازيگري 
س��ال را از آن خ��ود كند. 

به گزارش هاليوود ريپورتر، فيلم كره اي »انگل« به 
كارگرداني »بونگ جون هو« توانست جايزه بهترين 
تيم بازيگري بيست و ششمين دوره جوايز سينمايي 
انجمن بازيگران امريكا )SAG( را از آن خود كند تا 
اولين فيلم خارجي )غيرانگليسي( در تاريخ اين جوايز 
بتواند جايزه اول را به خود اختصاص دهد.  »سونگ 
كانگ-هو«، »لي سون-كيون«، »چو يئو جئونگ«، 
»چوي وو-شيك«، »پارك سو-دام«، »جانگ زيسو«، 
»لي جانگ-ايان« و »جانگ هيه-جين« تيم بازيگري 
فيلم »انگل« را تش��كيل مي دهند.  در ساير شاخه 
جايزه بهترين بازيگر مرد به »واكين فينيكس« براي 
بازي در فيلم »جوكر« رسيد و »برد پيت« نيز براي 
نقش آفريني در فيلم »روزي روزگاري در هاليوود« 
به كارگرداني »كوئنتين تارانتينو« نيز جايزه بهترين 
بازيگر نقش مكمل مرد را دريافت كرد.  جايزه بهترين 
بازيگر نقش اصلي و مكمل زن نيز به ترتيب به »رني 
زلوگر« براي فيلم »جودي« و »لارا درن« براي فيلم 
»داستان ازدواج« رسيد. در شاخه آثار تلويزيوني نيز 
سريال »تاج« جايزه بهترين تيم بازيگري سريال هاي 
درام را برنده ش��د و جايزه بهتري��ن تيم بازيگري در 
سريال ها كمدي نيز به »خانم ميزل شگفت انگيز« 
رسيد. »جنيفر آنيستون« براي بازي در سريال »برنامه 
صبحگاهي« برنده جايزه شاخه بهترين بازيگر سريال 
دارم نام گرفت و »پيتر دينكلج« نيز برنده جايزه بهتربن 
بازيگر مرد سريال هاي دارم شد. »فيبي والبر-بريج« 
براي سريال »فليبگ« و »توني شلهوب« براي سريال 
»خانم ميزل شگفت انگيز« نيز به ترتيب جوايز بهترين 
بازيگر زن و مرد س��ريال ها كمدي را به خانه بردند. 
همچنين »سم راكول« و »ميشل ويليامز« هر دو براي 
بازي در »فاسي/وردون« جايزه بهترني بازيگر مرد و زن 
ميني سريال يا فيلم هاي تلويزيوني را دريافت كردند.  

ب��ا اهداي جواي��ز انجمن 
تدوين صداي امريكا فيلم 
»۱۹۱۷« به عنوان بهترين 
فيلم س��ال ۲۰۱۹ از نظر 
تدوين صدا انتخاب شد. به 
گزارش ددلاين، با اهداي 
جواي��ز حلق��ه فيلم هاي 
طلايي كه از سوي انجمن 

تدوين صداي امريكا اهدا مي شود، »۱۹۱۷«، »فورد در 
برابر فراري«، »انگل« و »مندلورين« در ميان بهترين ها 
جاي گرفتند. در شصت و هفتمين دوره اهداي جوايز 
تدوينگران صداي سينما كه ديشب برگزار شد، جايزه 
اصلي براي بهترين دستاورد در تدوين صداي يك فيلم 
بلند به »۱۹۱۷« اهدا شد. اين جوايز كه در ۲۳ بخش از 
جمله فيلم بلند و كوتاه تلويزيوني، انيميشن، مستند و 
بازي برندگانش را انتخاب مي كند، جوايزي به »جوجو 
خرگوش«، »راكت من« و »فورد در برابر فراري« هم 
اهدا كرد كه به ترتيب براي بهترين تدوين موسيقي 
متن، ترانه فيل��م و افكت بود. »ان��گل« هم بهترين 
دس��تاورد تدوين صدا را در يك فيل��م خارجي از آن 
خودش كرد. در بخش تلويزيوني »چرنوبيل« ۲ جايزه 
برد و »بازي تاج و تخت« هم با يك جايزه به خانه رفت. 
»وو تانگ: يك افسانه امريكايي« از هولو و »ال كامينو: 
يك فيلم بركينگ بد« از نت فليكس از ديگر برندگان 

تلويزيوني اين جوايز بودند. 

دايي: براي سرمربيگري تيم ملي با من صحبتي نشده است

پاسخ رسمي فوتبال ايران به پيشنهاد AFC:  مخالفت 

سرمربي پيش��ين تيم ملي مي گويد 
ب��راي قب��ول هداي��ت اين تي��م با او 
صحبتي نشده است. علي دايي كه بعد 
از ظهر ديروز، دوشنبه، براي پيگيري مطالبات خود 
براي دوران حضورش در سايپا در كميته استيناف 
حضور يافته، درباره پرس��ش خبرنگاران مبني بر 
اينكه آيا او به عنوان س��رمربي تي��م ملي انتخاب 
شده است؟ گفت: به هيچ وجه صحبتي با من نشده 
اس��ت. رد مذاكره با فدراس��يون فوتبال در حالي 
اس��ت كه او نزديك ترين گزينه ايراني براي قبول 
هدايت تيم ملي ايران است. در يكي دو روز گذشته 
ش��ايعاتي مبني بر حضور علي دايي در تيم ملي و 
سرمربيگري تيم ملي در ش��بكه هاي اجتماعي و 
برخي سايت ها مطرح شده بود؛ شايعاتي كه شايد 

در چند روز آينده به حقيقت بپيوندد. 

نامه ۴ باش��گاه ايراني حاضر در ليگ قهرمانان آس��يا به 
كنفدراسيون فوتبال آسيا ارسال شد. در پي ارسال نامه 
جديد دبيركل كنفدراسيون فوتبال آسيا درباره ميزباني 
تيم هاي ايراني در فصل جديد ليگ قهرمانان آسيا ديروز، 
دوشنبه، جلسه اي با حضور مسوولان فدراسيون و مديران 
عامل باشگاه هاي پرسپوليس، سپاهان، استقلال و شهر 
خودرو در محل فدراسيون برگزار شد. در اين نشست نامه 
باشگاه ها در پاسخ به نامه جديد دبيركل كنفدراسيون 
فوتبال آس��يا تهيه ش��د كه متن آن به شرح ذيل است: 
با عنايت به نامه مورخ ۲۰ ژانويه دبيركل كنفدراسيون 
خطاب به دبيركل فدراس��يون فوتبال، جلسه اي امروز 
تش��كيل و پس از بحث و تبادل نظر تصميمات به شرح 

ذيل به اطلاع كنفدراسيون خواهد رسيد: 
۱- ب��ه اطلاع مي رس��اند باش��گاه هاي ايراني با اين 
استدلال كه هيچ دليل قانوني براي سلب حق ميزباني 
آنان وجود ندارد اعلام مي كنند به هيچ عنوان ميزباني 
خ��ود را به هيچ وجه به خ��ارج از مرزهاي جمهوري 

اسلامي ايران منتقل نمي كنند.
۲- كلي��ه باش��گاه هاي ايراني حاضر در مس��ابقات 
اعلام مي كنند صرفا در شرايطي در مسابقات حاضر 
مي شوند كه كنفدراسيون به صورت رسمي اعلام كند 
اين باشگاه ها از رقباي خود داخل سرزمين جمهوري 

اسلامي ميزباني مي كنند.
۳- در صورت قبول شرايط فوق توسط كنفدراسيون، 

باشگاه هاي ايراني صرفا تغيير زمان برگزاري مسابقات 
داخل تقويم برگزاري را مي پذيرند.

۴- مديران عامل باش��گاه هاي ايراني تقاضا دارند در 
اسرع وقت جلسه اي با رييس و دبيركل كنفدراسيون 

فوتبال آسيا برگزار كنند.
در نامه دبيركل كنفدراسيون فوتبال آسيا به سرپرست 
دبيركلي فدراسيون فوتبال آمده بود: با عنايت به رأي 
اخير كميته مسابقات كنفدراسيون فوتبال آسيا مورخ 
۱۷ ژانويه ۲۰۲۰ كه در تاريخ ۱۹ ژانويه ۲۰۲۰ توسط 
كميته اجرايي كنفدراسيون فوتبال آسيا به تصويب 

رسيده است موارد ذيل را اعلام مي نماييم: 
در حال حاضر تمهيدات لازم براي برگزاري مس��ابقات 
مرحله مقدماتي ليگ قهرمانان آس��يا ۲۰۲۰ در قطر به 
عنوان زمين بي طرف و در تاريخ ۲5 ژانويه ۲۰۲۰ در حال 
انجام است كه مقرر بود در تاريخ ۲۱ ژانويه سال ۲۰۲۰ به 

ميزباني باشگاه هاي ايراني برگزار شود. براي مرحله آتي، در 
صورت صعود هر يك از باشگاه هاي ايراني از مرحله پلي آف 
به مرحله گروهي به همراه دو باشگاه ايراني ديگري كه از 
پيش در مرحله گروهي حضور داشته اند، كنفدراسيون 
فوتبال آسيا پيشنهاد مي نمايد تا تغييرات ذيل در بازي هاي 
خانگي باش��گاه هاي ايراني با ه��دف ايجاد فرصت هاي 

احتمالي بازي در داخل كشور ايران صورت پذيرد: 
۱- زمان بازي هاي خانگي باشگاه هاي ايراني شركت كننده 
در ليگ قهرمانان آسيا با بازي هاي خانگي باشگاه هاي 
رقيب جابه جا خواهد شد و در كشور باشگاه هاي مقابل 
برگزار خواهد شد. به اين معنا كه بازي هاي روز يك، دو و 

سه در خارج از خانه برگزار خواهند شد.
۲- بخش اداري كنفدراسيون فوتبال آسيا ارزيابي خود 
را از وضعيت موجود تا ماه مارس ۲۰۲۰ انجام خواهد 

داد. تاريخ دقيق بازديد متعاقباً اعلام خواهد شد.
۳- پيش��نهاد فوق ش��امل تصميم كميته مس��ابقات 
كنفدراسيون فوتبال آسيا در مورد محل برگزاري مسابقات 
باشگاه هاي ايران و عربستان نمي شود. از فدراسيون شما 
درخواست مي ش��ود موافقت كتبي خود را با پيشنهاد 
فوق الذك��ر تا پاي��ان روز اداري ۲۰ ژانويه ۲۰۲۰ براي ما 
ارسال كنيد. در صورت عدم دريافت پاسخ شما تا تاريخ 
ذكر شده اينچنين در نظر گرفته مي شود كه باشگاه هاي 
ايراني بازي هاي خانگي خود را طبق برنامه مسابقات اخير 

در زمين هاي بي طرف برگزار مي كنند. 

ورزشي
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